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يك��ي از 7 ع��دم قطعيت��ي اس��ت ك��ه طبق گ��زارش 
»آينده پژوهي ايران 97 13« كشور را در سال جاري مواجه 
مي كند،  نارضايتي ها است. بر اساس تعريف ارايه شده در 
اين گزارش منظور از »عدم قطعيت«  ها مسائلي است كه 
درباره س��رانجام آنها تا پايان امسال نمي توان پيش بيني 
دقيقي كرد. چرا كه عوامل متعدد و پيچيده اي در ايجاد و 
گسترش آنها نقش دارد اما »سمت و سوي تحولات آنها 
مي تواند آينده هاي متفاوتي را براي ايران رقم بزند.« ساير 
»عدم قطعيت«  هاي برشمرده ش��ده در اين گزارش نيز 
بي ارتباط با عدم قطعيت »نارضايتي ها« نيست؛ نزاع هاي 
آب، چالش قوميت��ي، بحران بانك ها، تحريم ه��ا، تورم و 
طرح تحول سلامت. وجود »نارضايتي« بديهي و طبيعت 
هر جامعه پويا و زنده اي اس��ت و آنچه بايد از آن ترس��يد 
»عدم« نارضايتي در جامعه است! مساله اما آنجاست كه 
وقوع نارضايتي ها آيا حركتي رو به جلو و در جهت بهبودي 
وضعيت حال و آينده جامعه اس��ت يا بره��م زننده ثبات 
و تعادل در جامعه و حركتي رو به عق��ب و قهقرايي؟!  به 
عبارتي كشور ملك مشاع همه ساكنان در آن است و ملك 
طلق هيچ فرد و گروهي نيست. لذا هر حركت اعتراضي كه 
مقوم پيوندهايي باشد كه اعضاي يك جامعه را به صورت 
جامعه و يك ملت را همچون يك ملت پابرجا نگاه مي دارد 
و مش��روعيت قدرت ها و اقتدارها را به نحو مناس��ب تري 
تامين مي كند و برابري ملت را به نحو منصفانه تري تضمين 
مي نماي��د حركتي مثب��ت و رو به جل��و و در جهت ارتقا 
ارزش ها، هنجارها و ساختار و سازوكارهاي حاكم بر جامعه 
است.  بر مبناي همين تحليل است كه در نظامات قانوني 
همه كشورها در دوران جديد، حق اعتراض و درخواست 
مطالبات و مقابله با تحدي��د آزادي ه��ا و بي عدالتي ها و 
نابرابري ها و... از طريق ايجاد اح��زاب، جمعيت ها و انواع 
تشكل ها پذيرفته ش��ده اس��ت. اصل 26 قانون اساسي 
جمهوري اس��لامي ايران اين حق را چنين تعريف كرده 
است: »احزاب، جمعيت ها، انجمن هاي سياسي و صنفي 
و انجمن هاي اس��لامي يا اقليت هاي ديني شناخته شده 
آزادند، مش��روط به اينكه اصول استقلال، آزادي، وحدت 

ملي، موازين اسلامي و اساس جمهوري اسلامي را نقض 
نكنند. هيچ كس را نمي توان از شركت در آنها منع كرد يا 
به شركت در يكي از آنها مجبور ساخت.« بر اساس همين 
اصل، قانون »فعاليت اح��زاب و جمعيت ها و انجمن هاي 
سياس��ي و صنفي و انجمن هاي اس��لامي يا اقليت هاي 
ديني ش��ناخته ش��ده« در س��ال 1360 تصويب شد و 
كميسيوني ماده 10 اين قانون براي اجازه فعاليت و نظارت 
بر فعاليت احزاب ش��كل گرفت.  همچنين اس��ت ماده 
131 قانون كار كه »در اجراي اصل بيست و ششم قانون 
اساسي جمهوري اسلامي ايران و به منظور حفظ حقوق 
و منافع مشروع و قانوني و بهبود وضع اقتصادي كارگران 
و كارفرمايان« مصوب شد تا »متضمن حفظ منابع جامعه 
باشد و كارگران مشمول قانون كار و كارفرمايان يك حرفه 
يا صنعت« بتوانند مبادرت به تشكيل انجمن هاي صنفي 
نمايند. البته قوانين و مصوبات ديگري نيز وجود دارد كه 
امكان پيگيري مطالبات افراد، گروه ها و اقشار اجتماعي را 
از طرق قانوني فراهم آورده اس��ت.  در اينجا جا دارد كه به 
ماده 20 ميثاق نامه حقوق بشر كه اين روزها هفتادمين 
سال تصويب آن گرامي داشته مي ش��ود و كشورمان نيز 
از امضا كنندگان اين ميثاق نامه اس��ت نيز اشاره شود كه 
تشكيل »آزادانه مجامع و انجمن هاي مسالمت آميز« را 
از حقوق افراد دانسته است.  اين ايام كه شاهد اعتراضات 
مختلف در كش��ور مي باش��يم، اعتراضاتي كه در غيبت 
نهادهاي مدني نمايندگي كننده مطالبات معترضان گاه به 
امري مخرب و برهم زننده   آرامش جامعه منجر مي شود، 
دولت و دستگاه هاي حاكميتي مي بايست با فعال كردن 
بيش از پيش ظرفيت هاي قانوني كشور و تسهيل ايجاد و 
تقويت نهادهاي مدني باب گفت وگوي اجتماعي را حول 
مسائل و مشكلات با اقش��ار مختلف بگشايند وسمت و 
سوي پيشرفت و توسعه را از معبر طرح درست مطالبات و 
افزايش اعتماد و سرمايه اجتماعي فراهم و از عدم قطعيت 
»نارضايتي ه��ا« پلي براي تفاهم و همكاري و انس��جام و 

همبستگي ملي بسازند! 
1- آينده پژوه�ي ايران 1397- گ�روه تحقيقاتي 
آينده بان با همكاري اتاق بازرگاني و صنايع معادن 

و كشاورزي ايران 

دادس��تان تهران گفت: براي يكي از پرونده هاي 
پتروش��يمي ب��ه ارزش س��ه ميلي��ارد ي��ورو 

كيفرخواست صادر شد.
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دادسراي عمومي 
و انق��لاب تهران، عب��اس جعف��ري دولت آبادي 
در نشست ش��وراي معاونان دادس��تاني تهران و 
دادس��تان هاي شهرس��تان هاي تابعه اف��زود: در 
پرونده هاي پتروشيمي، سكه و پرونده هاي ارزي 

نتايج مناسبي حاصل شده است.
وي اظه��ار داش��ت: در يك��ي از پرونده ه��اي 
پتروش��يمي كه رس��يدگي به آن پنج سال طول 
كشيد، 15 نفر متهم تحت تعقيب قرار گرفتند و 
ميزان رد مال آنكه ناش��ي از عدم تحويل ارزهاي 
صادراتي به مراجع ذي صلاح اس��ت، بالغ بر س��ه 

ميليارد يورو است .
دادستان تهران در مورد اقدامات دادسراي تهران 
در رس��يدگي به پرونده هاي مفاس��د اقتصادي و 
متهمان ارزي گفت: سرپرس��ت دادسراي پولي- 
بانك��ي و قضات ش��عب وي��ژه، همكاري بس��يار 
خوبي در رس��يدگي به پرونده هاي ارزي و مبارزه 
با متهمان مفاس��د اقتصادي داش��تند كه در اين 
رابطه رييس بانك مركزي در جلس��ه اخير ستاد 
هماهنگي مبارزه با مفاس��د اقتصادي از اقدامات 
دادس��راي تهران تش��كر كرد. با اع��لام اينكه در 
پرونده ه��اي ارزي 50 فقره كيفرخواس��ت صادر 
ش��ده اس��ت، وي نتيجه گيري كرد كه اقدامات 

قضات دادسرا مي تواند در بهبود امور موثر باشد.
جعف��ري دولت آب��ادي با تاكي��د بر اينك��ه بايد 
موضوع مبارزه با متهمان ارزي در ساير استان ها 
نيز م��ورد توجه قرار گيرد، با اش��اره ب��ه تجربه 
موفق دادس��تاني با همكاري بان��ك مركزي در 
مبارزه با دلالان ارز اظهار داشت: مشكلات ارزي 
ريش��ه هاي اقتصادي، سياس��ي، روان��ي و بعضا 
خارجي دارد و كنترل بيش��تر دولت و همكاري 
دس��تگاه قضايي موجب خواهد شد كه دلال ها 

نتوانند كاري از پيش ببرند.
دادس��تان تهران با اش��اره ب��ه تبليغ��ات منفي 
رس��انه  اي در رابطه با پرونده هاي كلان اقتصادي 
و ادعاي اينكه به پرونده دانه درشت ها رسيدگي 
نشده اس��ت، گفت: از 19 تيرماه تاكنون اقدامات 
گسترده اي در ش��عب ويژه انجام ش��ده و در اين 
مدت هزار و 700 نفر احضار شده و براي 426 نفر 

قرار بازداشت صادر شده است.
وي افزود: در حال حاضر 133 متهم بازداش��ت، 
540 نف��ر ممن��وع الخ��روج و 136 نف��ر ممنوع  
المعامله ش��ده و همچني��ن ب��راي 73 فقره در 

پرونده هاي  اقتصادي كيفرخواس��ت ص��ادر و به 
موجب اي��ن كيفرخواس��ت ها ب��راي 200 نفر از 

متهمان شعب ويژه تقاضاي مجازات شده است.
دادستان تهران با اشاره به س��اختار جديدي كه 
در مبارزه با فساد ش��كل گرفته است، گفت: قوه 
قضاييه نشان داده اس��ت كه با وجود كمبودها و 
مش��كلات، اقدامات بزرگ قابل انجام است و اگر 
اين ش��يوه ادامه يابد و تمام اس��تان هاي كشور با 
آن درگير ش��وند، اعتماد مردم به دستگاه قضايي 

بيش از گذشته مي شود.
جعفري دولت آبادي ادع��اي افرادي كه معتقدند 
دي��وار بي اعتمادي ميان مردم و ق��وه قضاييه بالا 
است، را جفا به دستگاه قضايي دانست و افزود: اگر 
قوه قضاييه به فسادهاي اخير ورود پيدا نمي كرد، 
مشكلات بيش��تر مي ش��د زيرا يكي از اقدامات و 
برنامه هاي دشمن اين بود كه جمهوري اسلامي 

و مسوولان آن  را را به فساد متهم كند.
وي فضاس��ازي هاي ص��ورت گرفت��ه در داخل و 
خارج از كشور در رابطه با رسيدگي به پرونده هاي 
اقتصادي را موي��د اقدام��ات موثر ق��وه قضاييه 
عنوان كرد و بيان داش��ت: مردم بيش از گذشته 
احساس مي كنند، قوه قضاييه در مبارزه با مفاسد 

اقتصادي جدي است.
دادس��تان تهران افزود: ظرف اين چندماه، حكم 
2 مفس��د اقتصادي اجرا شده و حكم يك محكوم 
ديگ��ر در ديوانعالي كش��ور تاييد ش��ده اس��ت. 
همچنين احكام 48 نفر از محكوم��ان ارزي اجرا 

شده و متهمان در زندان تحمل حبس مي كنند.
جعفري دولت آبادي با هش��دار به اخلالگران در 
نظام اقتصادي گفت: قوه قضاييه در رسيدگي  به 
پرونده هاي اقتصادي خط قرمز ندارد و با سرعت، 

دقت و قاطعيت به پرونده ها رسيدگي مي كند.
وي با اش��اره به اينكه قوه قضاييه نق��ش اوليه در 
بروز فساد ندارد و فس��اد در بسترهاي ديگري رخ 
مي دهد، اصلاح نظ��ام بانكي را اقدام��ي موثر در 

جهت پيشگيري از مفاسد اقتصادي عنوان كرد.
دادستان تهران افزود: سال ها است كه بانك ها به 
بستر جرايم مالي تبديل ش��ده كه خوش بختانه 
اخيراً مق��ام معظم رهبري اصلاح نظ��ام بانكي را 
از مسوولان كشور خواستار ش��ده اند و اين اقدام 
مناسبي است كه با انجام آن، زمينه وقوع بسياري 

از فسادها از ميان خواهد رفت.
جعفري دولت آبادي در اشاره به آخرين وضعيت 
پرونده خودروه��اي وارداتي، تصري��ح كرد: اين 
پرونده به نتايج مطلوبي رس��يده است و تاكنون 

31متهم بازداشت شده اند.

دادستان تهران: 

 كيفرخواست پرونده پتروشيمي 
به ارزش 3 ميليارد يورو صادر شد

نارضايتي ها و ظرفيت هاي قانوني
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

 نارضايتي ها
 و ظرفيت هاي قانوني

يكي از 7 عدم قطعيتي 
است كه طبق گزارش 
»آينده پژوهي ايران 97 
13« كش��ور را در سال 
جاري مواجه مي كند، 
اس��ت.   نارضايتي ه��ا 
براس��اس تعريف ارايه 
ش��ده در اي��ن گزارش 
منظور از »عدم قطعيت«  ها مس��ائلي است كه 
درباره س��رانجام آنها تا پايان امس��ال نمي توان 
پيش بيني دقيقي كرد. چرا كه عوامل متعدد و 
پيچيده اي در ايجاد و گسترش آنها نقش دارد اما 
»سمت و سوي تحولات آنها مي تواند آينده هاي 
متفاوتي را ب��راي ايران رقم بزند.« س��اير »عدم 
قطعيت«  هاي برشمرده شده در اين گزارش نيز 
بي ارتباط با عدم قطعيت »نارضايتي ها« نيست؛ 

نزاع هاي آب، چالش قوميتي،  بحران بانك ها...

حسين حقگو 
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بازار سرمايه

حجم اندك اوراق 
مشاركت 

 سميرا  ابراهيمي|  
در دو هفت��ه ابتداي��ي آذرم��اه،  صندوق ه��اي 
سرمايه گذاري بازار س��رمايه، 0.01 درصد رشد 
كرده اس��ت و حجم اين بخش از بازار س��رمايه 
را به 144 ه��زار و 400 ميليارد تومان رس��اند. 
در اين ميان بيش��ترين افزاي��ش ارزش خالص 
دارايي ها مربوط به صندوق ه��اي درآمد ثابت و 
بيشترين كاهش ارزش خالص دارايي ها مربوط 

به صندوق هاي مختلط بود. 

انرژي

4  ابهام  در  پيشنهاد  نفتي 
مركز  پژوهش ها

 نادي صبوري|
 به نظر مي رسد چالش  دسترسي ايران به سرمايه 
و تكنول��وژي بين المللي در صنع��ت نفت، مركز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي را به تكاپو 
وا داشته اس��ت كه پژوهش هايي را در خصوص 
آلترناتيوهاي تامين س��رمايه در دستور كار قرار 
دهد. در دومين گزارش ب��ا همين رويكرد، مركز 
پژوهش ها گزارش��ي را با عنوان »الزامات تحقق 
تأمين مالي بالادس��ت نف��ت و گاز در ش��رايط 
تحريم« منتشر كرده است. گزارشي كه نام محمد 
چگيني رييس كميته انرژي مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام در ميان اظهارنظركنندگان آن به 
چشم  مي خورد. يكي از نكات جالب توجه ديگر 
اين پژوهش وجود نام »غلامحسين حسن تاش« 
به عن��وان يك��ي از اظهارنظركنندگان اس��ت. 
حسن تاش در سال هاي اخير همواره وزارت نفت 

ايران را مورد انتقاد قرار داده است. 
7

رييس سازمان برنامه و بودجه مطرح كرد

رييس كل بانك مركزي  در نشستي با اهالي اقتصاد،  سياست هاي اخير پولي و ارزي را تشريح كرد

پيشنهاد واگذاري حذف يارانه 
نقدي ثروتمندان به استان ها

كانال  مالي با   حذف دلار از تجارت

اخبار

معاون نظارتي پيش��ين بانك مرك��زي، برقراري 
ارتباط��ات بانك��ي را در گرو تصويب س��ي اف تي 
دانس��ت. حميد تهران فر، معاون نظارتي پيشين 
بانك مركزي گفت: »اطمين��ان دارم تا زماني كه 
س��ي اف تي را تصويب نكنيم، اس پ��ي وي اجرايي 
نخواهد ش��د. حتي اگ��ر از اين مرحل��ه هم عبور 
كنيم و اين لايحه تصويب نش��ود، دچار مشكلات 
اساسي خواهيم ش��د.« به گزارش ايرنا  به عقيده 
تهران ف��ر، بهانه هايي كه اروپايي ه��ا در اين رابطه 
مطرح مي كنند، به اين دليل است كه هنوز لايحه 
سي اف تي )كنوانسيون بين المللي مقابله با تأمين 
مالي تروريس��م( و الزامات خروج از ليس��ت اقدام 
متقاب��ل اف اي تي اف )گ��روه ويژه اق��دام مالي( را 
نپذيرفته ايم. تهران فر با بيان اينكه بهتر است براي 
برقراري روابط مطلوب جهاني لايحه سي اف تي را 
تصويب كرده و همچنين عضو اف اي تي اف شويم، 
اظهار مي كند: عضوي��ت در اي��ن نهادها عجيب 
نيست، بلكه عدم عضويت در چنين نهادهايي است 
كه باعث تعجب مي شود. عضو نشدن در اين نهادها 
مشكل بزرگي است كه در حال حاضر با آن مواجه 
هستيم. مشكل بزرگ ما در ارتباطات بانكي، عضو 
نبودن كشور ما در نهاد اف اي تي اف و نداشتن قانون 

سي اف تي است.

 بدون تصويب  »سي اف تي«
 ساز و كار ويژه اجرايي نمي شود

مجلس

نشس��ت بررس��ي قانون ممنوعيت به كارگيري 
بازنشس��تگان با حض��ور نماين��دگان مجلس و 
كارشناس��ان دس��تگاه هاي مختل��ف در مرك��ز 
پژوهش هاي مجلس برگزار شد. به گزارش ايسنا، 
در پي فرمايش��ات رهبر معظم انقلاب اس��لامي 
در مورد قان��ون منع به كارگيري بازنشس��تگان و 
براساس دستور و ماموريت علي لاريجاني رييس 
مجلس ش��وراي اس��لامي به مركز پژوهش هاي 
مجلس درخصوص اين قانون، نشس��ت بررس��ي 
قانون منع به كارگيري بازنشستگان با حضور كاظم 
جلالي رييس، ايروان مس��عودي قائم مقام مركز، 
محمدعل��ي وكيلي عضو هيات رييس��ه مجلس، 
سيداحس��ان قاضي زاده هاش��مي، زهرا سعيدي 
مباركه، سيد فريد موس��وي نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي، حسين ميرمحمد صادقي معاون 
قوانين مجلس ش��وراي اس��لامي و نمايندگان و 
كارشناسان دستگاه ها و نهادهاي مختلف در مركز 
پژوهش هاي مجلس ش��وراي اسلامي برگزار شد. 
جلالي در اين نشست قانون ممنوعيت به كارگيري 
بازنشس��تگان را از قوانين خ��وب مصوب مجلس 
شوراي اسلامي دانست و گفت: در مسير استمرار 
و تداوم جمهوري اس��لامي ايران بايد اجازه دهيم 
تا مديران جوان نيز به عرصه كار و مديريت كشور 
وارد شوند تا با تخصص و بهره گيري از تجارب افراد 
با تجربه بر توان مديريتي كشور بيفزايند. وي با بيان 
اينكه جوانان با بهره مندي از علوم مختلف در برخي 
زمينه ها از بسياري از مديران جلوتر هستند، تصريح 
كرد: بايد اجازه دهيم ت��ا جوانان نيز در عرصه هاي 
مديريتي كشور حضور پيدا كنند. نماينده تهران 
با بيان اينكه قانون منع به كارگيري بازنشستگان 
اميدي در جوانان ايجاد كرد، يادآور شد: در بررسي 
قانون منع به كارگيري بازنشستگان نبايد روح آن 
مخدوش ش��ود. وي براساس منويات رهبر معظم 
انقلاب اسلامي در خصوص قانون منع به كارگيري 
بازنشستگان، خاطرنشان كرد: معظم له در بيانات 
داهيانه خويش از روح قانون ممنوعيت به كارگيري 
بازنشس��تگان تجليل كردند و آن را قانون خوبي 
دانس��تند و فرمودند كه از قوانيني ب��وده كه به آن 
احتياج داشتيم و حلقه  بس��ته  مديريتي را هم باز 
مي كند و بايد اجرا ش��ود، ولي بايد روي موارد آن 
كار كارشناسي ش��ود و در اين خصوص به صورت 
دقيق حركت كنيم.عضو كميسيون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس با اشاره به اينكه بسياري 
از انتصابات اخير رهبر معظم انق��لاب در نهادها از 
جوانان هس��تند، گفت: نگاهي به اي��ن انتصابات 
نشان مي دهد معظم له نگاه ويژه اي به جوانان و به 
كارگيري آنان در مسووليت هاي مديريتي كشور 
دارند و ما نيز بايد اين اقدامات را نصب العين خويش 

قرار دهيم.

بررسي دوباره  قانون ممنوعيت 
به كارگيري بازنشستگان

جهان

 بازگشت به مردم،
ماموريت  ناممكن  ماكرون
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وزير صنعت، معدن و تج��ارت اجراي قوانين مختلف 
را براي شرايط غير تحريمي دانس��ت و تصريح كرد: 
مواد اولي��ه و ملزوم��ات توليد نبايد ب��راي ترخيص 
در گمرك معطل ش��وند. به گ��زارش وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، »رضا رحماني« روزس��ه ش��نبه در 
ش��انزدهمين نشس��ت كارگروه تنظيم بازار، افزود: 
هر مانع��ي براي ورود م��واد اوليه و ملزوم��ات توليد، 
بايد در داخل وزارتخانه برطرف ت��ا مواد اوليه هر چه 
سريع تر به چرخه توليد وارد و به كالا تبديل شود. وي 
تصريح كرد: قوانين و مقررات براي شرايط عادي - نه 

ش��رايط غيرعادي و تحريم - وضع شده اند؛ بنابراين 
هر مقرره اي ك��ه در ش��رايط كنوني مانع به ش��مار 
مي آيد، بايد برطرف شود؛ اين تكليف امروز ما و همه 
دستگاه هاس��ت. وزير صنعت، معدن و تجارت اظهار 
داش��ت: در اين زمينه هرگونه مانع از جمله در حوزه 
ضوابط ثبت سفارش وجودارد، بايد برطرف شود. در 
اين نشست  آخرين وضعيت تخصيص و تامين ارز و 
س��طح عمومي قيمت كالاهاي اساس��ي و نيز طرح 
مصوب��ه اصلاحي كميت��ه تنظيم ب��ازار محصولات 

فولادي بحث و بررسي شد. 

تكليف وزير صنعت: نبايد مواد اوليه توليد در گمرك بماند

صمت

نايب ريي��س مجل��س، با بي��ان اينك��ه ارزش 
دارايي هاي موسسات براساس نرخ تورم، بيشتر 
شده است، گفت: مقرر شده اطلاع رساني فروش 
اموال از س��وي بانك مركزي به س��پرده گذاران 
انجام شود و سپرده گذاران در بحث فروش اموال 
دخيل شوند. مسعود پزش��كيان در گفت وگو با 
خانه ملت، در تشريح آخرين نشست نمايندگان 
سران سه قوه براي پيگيري مشكلات موسسات 
مالي و اعتباري گفت: در اين نشست گزارشي از 
قيمت اموال موسسات پس از بازنگري ارايه شد 
كه بر اين اس��اس قيمت دارايي هاي موسسات 
مالي 30 درص��د افزايش يافته و بر اين اس��اس 
توان پرداخت ها نيز افزايش مي يابد. نايب رييس 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه مقرر شده 
بود اموال موسسات مالي و اعتباري در مناقصه 
به فروش رسيده و اگر خريداري وجود نداشت، 
به بانك ها داده ش��ود، افزود: در تصميم جديد 
مقرر ش��د به تمامي س��پرده گذاران موسسات 
مالي و اعتباري اطلاع رس��اني شود تا گر قيمت 
كارشناسي اموال براس��اس نظر سپرده گذاران 
پايين بود، يك ماه فرصت داشته باشند مشتري 
براي قيمت بالاتر پيدا كنند ت��ا اموال با قيمت 

مناسب تري به فروش برسد.

افزايش ۳۰ درصدي ارزش 
دارايي موسسات مالي و اعتباري



رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار 
دست اندركاران كنگره شهداي 

استان خراسان جنوبي: 
گسترش رويش هاي انقلاب 

موجب شكست دشمن در 
تهاجم به معنويات خواهد شد

بيانللات رهبللر معظم انقللاب اسللامي در ديدار 
دسللت اندركاران كنگره شهداي اسللتان خراسان 
جنوبي كه در تاريخ ۱۴ آبان ۹۷ برگزار شللده بود، 
صبح ديروز )سه شللنبه( در محللل اين همايش در 

بيرجند منتشر شد.
به گللزارش پايگاه اطاع رسللاني دفتر مقام معظم 
رهبري؛ حضرت آيت الله خامنلله اي در اين ديدار، 
اسللتان خراسللان جنوبي را اسللتاني مومن خيز و 
عالم پرور خواندند و با تجليل از سابقه حضور پر شور و 
موثر مردم اين استان در نهضت انقاب اسامي و دفاع 
مقدس، گفتند: امروز بزرگداشت شهيدان از بهترين 

و شريف ترين كارهاست و كشور به آن احتياج دارد.
رهبر انقاب اسامي با اشاره به تهاجم خطير دشمنان 
در مسائل معنوي، افزودند: البته رويش هاي انقاب 
در سراسر كشور محسوس است و با تاش و گسترش 
اين رويش ها، دشللمن در تهاجم بلله معنويات نيز 

همچون جنگ سخت، شكست خواهد خورد.
ايشللان بللا تأكيد بر لللزوم برگزاري بللا كيفيت 
بزرگداشت شللهيدان و ثبت و ضبط خاطرات و 
شرح احوال آنان، گفتند: شهيدان عزيز در زمان 
حياتشان با جان خود وارد ميدان دفاع شدند، و 
امروز با هويت و معنويت خود از كشور و اسام دفاع 
مي كنند، بنابراين دفاع مقدس تمام شدني نيست 

و يك حقيقت در حال پيشرفت است.

روي موج خبر

   شلمچه معطر به عطر شهدا؛ سپاه نيوز|
پيكر پاك ۷۲ شهيد دفاع مقدس صبح ديروز از مرز 
بين المللي شلللمچه وارد خاك ميهن شد.مسوول 
كميته جست وجوي مفقودين ستاد كل نيروهاي 
مسلح گفت: پيكر مطهر اين شهدا در مناطق زبيدات، 
شلمچه، نهر كتيبان و شرق بصره تفحص شده اند.

سللردار باقرزاده افزود: اين شهدا مربوط به عمليات 
محرم، تك دشللمن در سللال 6۷، رمضان، كرباي 
5 و تك دشمن در سال پاياني دفاع مقدس است.او 
خاطرنشان كرد: از اين تعداد ۴ شهيد مربوط به سپاه 
بدر عراق اسللت كه پس از طواف در حرم مطهر امام 
رضا)ع( و برگزاري مراسم در مشهد مقدس به كرباي 

معلي و نجف اشرف باز خواهند گشت.

   دي�دار س�فير جدي�د اي�ران در چي�ن 
با رييس جمهور|

محمد كشاورزاده سفير جديد ايران در جمهوري خلق 
چين، در آستانه آغاز ماموريت خود با رييس جمهور 
ديدار و گزارشي از آخرين وضعيت روابط و مناسبات 
تهران – پكن ارايه كرد.روحاني در اين ديدار بر تحكيم 
و توسعه روابط همه جانبه ميان تهران و پكن را تاكيد 
كرد و اظهارداشللت: روابط جمهوري اسامي ايران 
و جمهوري خلق چين با اراده مقامات عالي رتبه دو 
كشور، در سطح و مسير بسيار مناسبي است و اين روند 
ادامه خواهد يافت.رييس جمهور با اشاره به اشتراكات 
فراوان فرهنگي دو ملت و سابقه ديرينه روابط فيمابين، 
تاش براي تعميق هر چه بيشللتر روابط، تسللريع 
در اجللراي توافقات دوجانبلله و تقويت پيوند ميان 
بخش هاي خصوصي دو كشور را كه مي تواند بيش از 

پيش منافع مشترك را تامين كند، ضروري دانست.

   مع�اون پارلمان�ي هيچ نس�بت س�ببي و 
نسبي با وزير كشور ندارد؛ ايلنا|

وزير كشللور به بخشي از حاشيه سللازي هاي دروغ 
پيرامون خود اشاره كرد و گفت: آقاي ساماني، معاون 
پارلماني وزارت كشورهيچ نسبت سببي و نسبي با من 
ندارد و با توجه به اينكه در مجلس به ايشان نياز داريم، 
گزينه هيچ اسللتانداري هم نيست.رحماني فضلي 
رييس ستاد اطاع رسللاني و تبليغات اقتصادي در 
نشسللت با گروهي از مديران رسانه هاي سراسري 
علت انتخاب وزارت كشور از سللوي سران قوا براي 
ورود به حوزه اطاع رساني اقتصادي، شأن و جايگاه 
هماهنگ كنندگي و گستره وسيع اعمال اختيارات اين 
وزارتخانه و همچنين اشراف و سوابق موثر رسانه اي و 
مرتبط با حوزه افكار عمومي فرد متولي مسووليت اين 

وزارتخانه بر شمرد.

   برگزاری چهارمين دور گفت وگوهای ايران 
با اتحاديه اروپا در باره يمن؛ برنا| 

چهارميللن دور گفت وگوهای ايللران با اتحاديه 
اروپللا در ارتبللاط بللا آخرين تحللولات يمن در 
بروکسل برگزار شللد. در اين دور از گفت وگوها 
حسين جابری انصاری دسللتيار ارشد وزير امور 
خارجه ايران در امور ويژه سياسی، هلگا اشميد 
معاون سرويس اقدام خارجی اتحاديه اروپايی و 
نمايندگان چهار کشللور آلمان، فرانسه، ايتاليا و 
بريتانيا حضور داشتند. حسين جابری انصاری در 
پايان اين دور از گفت وگوها، به درخواست طرف 
اروپايی، گزارشی از يازدهمين نشست روند آستانه 
و تاش های جاری برای تاسلليس کميته قانون 

اساسی سوريه ارائه کرد.

   اي�ران، يک�ی از بزرگ تري�ن کش�ورهای 
پناهجوپذير؛ تعادل|

 سفير ايران در انگلسللتان اعام کرد که ايران با 
ميزبانی ۹۷۹ هزار و ۴۰۰ نفر، يکی از بزرگترين 
کشللورهای پناهجوپذير در جهان است. حميد 
بعيدی نژاد در صفحه شللخصی خود در توييتر 
نوشت:  »به گفته سازمان عفو بين الملل، 56درصد 
از ۲۱ ميليون پناهنده در جهان، تنها در ۱۰ کشور 
- که تمامی آنها در خاورميانه، آفريقا و آسلليای 
جنوبی هسللتند  -  حضور دارند. کشورهايی که 
ميزبان بيش ترين تعداد پناهجويان هسللتند، 
عبارتند از: اردن )۲.۷ ميليون(، ترکيه، پاکستان، 

لبنان، ايران، اتيوپی و کنيا.«

ايران2

رييس جمهور پس از جلسه هماهنگي اقتصادي سران قوا وعده داد

ثبات بازار ارز و افزايش حقوق كاركنان دولت
گروه  ايران|

جلسات ستاد هماهنگي اقتصادي سران قوا كه با تشديد 
نوسان اقتصادي سال۹6 با تاكيد موكد مقام معظم رهبري 
در خصوص ضمانت اجرايي مصوبات اين سللتاد هر هفته 
برگزار مي شللود؛ روز گذشته نيز با تاكيد سران قوا بر ادامه 
ثبات اقتصادي و ادامه روند متعادل شدن بازار ادامه پيدا كرد. 
جلساتي كه از زمان برگزاري اثرات قابل توجهي در فضاي 
اقتصادي كشور به جا گذاشته و توانسته آرامش نسبي را در 

فضاي اقتصادي كشورمان به وجود بياورد. 
قرائت گزارش وزارت نفللت در خصوص برنامه ريزي هاي 
اجرايي براي مقابله با تحريم هاي اقتصادي و راهبردهايي 
كه بللراي عبور از چالش هاي پيش رو مورد نياز اسللت، به 
نشست روز گذشللته رنگ و بوي نفتي داده بود. نشستي 
كه رييس جمهوري در آن اظهار اميللدواري كرد كه روند 
كاهشي قيمت ارز همچنان ادامه داشته باشد و دولت بتواند 
به وضعيت معيشتي مردم رسيدگي كند. رييس جمهور بعد 
از پايان جلسه در گفت وگوي زنده تلويزيوني مهم ترين موارد 
مورد بحث در نشست شوراي عالي هماهنگي اقتصادي را 
تشريح كرد.اما نكته مهمي كه روحاني روي آن تاكيد كرد 
آمادگي دولت براي انجام اصاحات مورد نياز بر بودجه۹8 
بود كه بعد از مشللورت و رايزني با سران قوا در خصوص آن 
تصميم گيري شللد. روحاني بافاصله پس از اتمام جلسه 
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي، با اشاره به اينكه اين جلسه 
يك نشست اقتصادي بود اما در عين حال در خصوص مسائل 
سياسي نيز بحث شد گفت: در جلسات گذشته چارچوبي 
را تنظيم كرده بوديم كه سياست هاي آن به نحوي، بودجه 
سال آينده كل كشور را در نظر مي گرفت.او افزود: مقام معظم 
رهبري رهنمون دادند و ما بر مبناي رهنمود جديد مقام 
معظم رهبري جلسه اي داشتيم كه اين سياست ها را چگونه 
اجرايي و عملياتي كنيم، البته جلساتي هم ظرف اين هفته 
خواهيم داشت و تا هفته آينده نكاتي كه مورد نظر مقام معظم 

رهبري است نهايي خواهيم كرد.
روحاني ادامه داد: ممكن اسللت بر اين مبنا، در صورت نياز 
در مواردي از بودجه سال آينده اصاحاتي صورت بگيرد و 
ان شاء الله لايحه بودجه به زودي تقديم مجلس خواهد شد.

رييس جمهور سپس خطاب به ملت ايران گفت: بعد از ۱3 

آبان كه امريكايي ها بسيار در انتظار اين بودند كه شاهد يك 
به هم ريختگي در زمينه اقتصاد كشور باشند، مردم بزرگوار و 
همه فعالان اقتصادي به گونه اي عمل كردند كه خوشبختانه 
همه چيز برعكس شد. امريكايي ها مي خواستند بعد از ۱3 
آبان تورم، مشكات اقتصادي، مسائل بازار، وضعيت ارز و 
همه چيز را به نحو ديگري ببينند كه خوشبختانه هم بانك 
مركزي، هم بخش هاي اقتصللادي و هم مردم به گونه اي 
عمل كردند كه كاماً براي داخل كشللور و دنيا محسوس 
است كه آرامش مردم بعد از ۱3 آبان مقداري بيشتر شده 
و همه تاش ها بر اين اسللت كه اين آرامش را ادامه بدهيم 
و بتوانيم مشللكاتي را كه روي دوش مردم است، بكاهيم.

رييس جمهور همچنين از عملكرد صادركنندگان در هشت 
ماهه نخست امسال تقدير و تشكر كرد.

    ايجاد اشتغال و تأمين كالاهاي اساسي
رييس جمهللور در ادامه اظهاراتش گفللت: اولين اولويت 
ما در بودجه سللال آينده ايجاد اشتغال و تأمين كالاهاي 

اساسي است.
روحاني در ادامه سللخنان خود بعد از پايان جلسه شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا با تقدير از صادركنندگان 
به دليل پيشرفتي كه در صادرات 8 ماهه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته داشته ايم، افزود: افزايش صادرات 
بيش از ۱3 درصد بوده اسللت.رييس جمهور با اشللاره به 
چارچوب تعيين شده براي بازگشت ارز حاصل از صادرات 
غيرنفتي به داخل بازار و كشور گفت: راه حل مطمئني براي 
درآمدهاي ارزي پيش بيني شده است و اين راه مطمئن را 

ادامه مي دهيم.
روحاني با بيان اينكه بخشي از جلسه در مذاكره با وزير نفت و 
شرايط فروش نفت گذشت، افزود: بحمدالله شرايط مناسب 
و خوبي داريم. هدف امريكايي ها اين بود كه جلوي صادرات 
نفت ما را بگيرند ولي مي خواهم به مردم بگويم صادرات نفت 
ما بعد از ۱3 آبان به مراتب از قبل از اين تاريخ بهتر شده است.

او افللزود: گزارش امروز وزارت نفت هم اميدواركننده بود و 
مواردي هم كه اين وزارتخانه نياز به تسللهيات دارد مورد 

توافق سران سه قوه قرار گرفت.
رييس جمهور تاش امريكايي ها براي كاهش صادرات نفت 

ايران را ناموفق ارزيابي كرد و گفت: امريكايي ها خيلي تاش 
كردند كه كاري كنند توليد نفت كشللورهاي عضو اوپك 
كاهش پيدا نكند كه به هدف خود نرسيدند.روحاني افزود: 
امريكايي ها در اجاس اخير اوپك ناموفق بودند و جمهوري 
اسامي ايران خوشبختانه موفقيت هاي خوبي به دست آورد.

رييس جمهور گفت: روند فروش نفت ما به همان صورت قبل 
از اجاس ادامه خواهد يافت و ادامه مي دهيم.

    راهي جز صلح در منطقه وجود ندارد
رييس دولت دوازدهم در زمينه مسائل منطقه اي هم افزود: 
خوشبختانه حركت ها به سود مردم منطقه است و شرايط 

يمن به گونه اي است كه كساني كه مي خواستند يمن را در 
اشغال خود داشته باشند، امروز احساس مي كنند راهي جز 
صلح با مردم يمللن ندارند.رييس جمهور گفت: ما همواره 
از مذاكرات يمني - يمني پشتيباني مي كرديم و الان هم 
پشتيباني مي كنيم و امروز عامت ها براي رسيدن به آرامش 
در يمن بيش از گذشته است.روحاني افزود: در سوريه هم 
شرايط به سمت صلح و آرامش بيشتر است و اين به معناي 
موفقيت جمهوري اسامي ايران در مسائل منطقه اي است 
و ان شاء الله اميدواريم با توفيقاتي كه مردم در آستانه چهلمين 
سال پيروزي انقاب خواهند داشت شاهد توفيقات بزرگ تر 
باشيم.رييس جمهور با مفيد ارزيابي كردن سفرهاي استاني 

اخير خود، گفت: ما شللاهد افتتاح طرح هاي زياد و به ثمر 
رسيدن بسياري از طرح ها هستيم. در جلسه سران قوا هم 
درباره طرح هاي ناتمام تصميم هاي خوبي گرفتيم كه به 
مردم واگذار شللود. همه تاش خواهيم كرد تا روند ايجاد 
اشتغال را براي سال آينده بتوانيم حفظ كنيم و مردم ما در 
تأمين كالاهاي اساسي دچار مضيقه نباشند.روحاني با تأكيد 
بر اينكه مردم ما بايد از لحاظ تأمين كالاهاي اساسي و مواد 
ضروري در بازار اطمينان داشته باشند، گفت: اولين اولويت 
ما در بودجه سال آينده هم اشتغال و تأمين كالاهاي اساسي 
است.روحاني ابراز اميدواري كرد ارز در بازار ثبات داشته باشد 

و بتوان حقوق كاركنان را افزايش داد.

»تعادل« از چرايي عدم پذيرش ايراني ها در گرجستان گزارش مي دهد

نقص مدارك يا رويكرد جديد سياسي تفليس
گروه ايران| 

مقامات ايراني از گردشگران مي خواهند كه به گرجستان 
سللفر نكنند. اين درخواسللت پس از آن مطرح شللد كه 
گرجي ها مانع ورود چند تن از گردشللگران ايراني به اين 
كشللور شللدند. حالا وزارت امور خارجه و سازمان ميراث 
فرهنگللي و گردشللگري از ايراني ها خواسللته كه فعا به 
گرجستان نروند تا دولت اين كشور دليل اين برخورد خود 
با مسافران را مشخص كند. ديروز »يوسب چاخواشويلي« 
سفير گرجسللتان در تهران با باقري مقدم دستيار وزير و 
مديركل اوراسللياي وزارت امور خارجه ديدار كرد و به اين 
مقام ايراني درباره آخرين وضعيت برخورد ماموران مرزي 
گرجستان با برخي متقاضيان سفر به آن كشور توضيحاتي 
داد. آنطور كه رسانه ها نوشته اند، در اين ديدار باقري مقدم 
مراتب گايه مندي ايران و اعتراض هموطنان از رفتارهاي 
ناشايست برخي از ماموران مرزي گرجستان با اتباع ايراني 
را به سفير اعام كرده است. سفير گرجستان هم گزارشي از 
وقايع به مديركل اوراسياي وزارت خارجه ايران ارايه كرده و 
قول داده خود شخصا به تفليس برود و دليل آنچه رخ داده را 
پيگيري كند. تا به امروز نه دولت گرجستان دليل اين برخورد 
را اعام كرده، نه مقامات ايراني از چرايي اصلي آن، به نتايج 
روشني دست يافته اند. با اين حال، برخي ناقص بودن مدارك 
گردشگران ايراني را دليل اين اتفاق مي دانند، برخي هم تغيير 
و تحولات سياسي در اين كشور را به عنوان دليل اصلي عدم 

پذيرش ايرانيان عنوان مي كنند.

    به گرجستان نرويد
 در همين ارتباط، بهرام قاسمي، سخنگوي وزارت امور 

خارجه به استناد گزارش هاي موجود، از ديپورت ۲۰۰ 
تبعه ايراني از گرجسللتان در هفته هللاي اخير اطاع 
داد و در توضيللح دلايل آن گفت: »گويي برخي از اين 
افراد از داشللتن مدارك اوليه براي ورود به اين كشور 
محروم بوده اند و تصور مي كنللم برخي از آژانس هاي 
مسللافربري كه صاحيللت لازم را ندارنللد، با گرفتن 
مبالغي از اين شهروندان براي عزيمت آنها به گرجستان 
اقدام كرده انللد، ولي با توجه به اينكه مللدارك لازم را 
نداشته اند، اين شهروندان دچار مشكل شده اند. ما به 
شهروندان ايراني توصيه مي كنيم هنگام سفر به اين 
كشور دقت كنند، تمام مدارك لازم را همراه داشته و 

مراقب باشند فريب برخي از آژانس هايي كه صاحيت 
لازم را ندارند، نخورند.«به گفته قاسمي »برخي ديگر 
از شهروندان ايراني كه ديپورت شده اند، مدارك كافي 
و لازم را داشللته اند، اينكلله چرا به آنها اجللازه ورود به 
گرجستان داده نشده است، مشخص نيست.«آنطور 
كه سخنگوي وزارت خارجه گفته، اين وزارت خارجه 
گزارش هايي هللم دريافت كرده كه افللرادي با وجود 
داشتن مدارك، مواد مخدر به همراه داشته اند كه اين 
موضوع در حال پيگيري اسللت. قاسمي با اين حال از 
شهروندان ايراني خواست تا روشن شدن وضعيت، به 
اين كشور سفر نكنند. پس از اين اعام موضع وزارت 

خارجه، معاون گردشللگري سازمان ميراث فرهنگي 
و گردشللگري هم از فرسللتادن نامه اي به ادارات كل 
استان هاي اين سللازمان، براي خودداري از سفرهاي 
غيرضروري شهروندان ايراني به گرجستان خبر داد. 
او در توضيح اين موضع گيري ميراث فرهنگي گفت: 
»بدرفتاري هاي گرجستان با هموطنان ايراني مرزهاي 
كد اخاق گردشگري را رد كرده است، در چنين مواقعي 
از اصطاح »Tourism Alert« اسللتفاده مي شود. 
پس از اعام مواضع رسمي دستگاه ديپلماسي كشور 
ما نيز در نامه اي به اداره هاي كل استان ها به پشتيباني 
از اين مواضع برآمده ايم و از شهروندان ايراني نيز “موكدا 
“ مي خواهيم تا اطاع ثانوي و بهبود شرايط اين كشور، 
از انجام هرنوع سفر غيرضروري به گرجستان خودداري 
كنند؛ تا نتايج بررسللي هاي وزارت امور خارجه درباره 

وقايع اخير، مشخص شود.«

    مدارك مسافران كامل نبوده است
اما دبير انجمن صنفي دفاتر خدمات مسللافرتي ايران 
مي گويد كه آنچه در گرجستان اتفاق افتاده، فقط براي 
گردشگران ايراني نبوده و مسافران ديگر كشورها هم 
با اين مشكل روبرو بوده اند. مرتضي قرباني كه با ايسنا 
گفت وگو كرده، در اين باره توضيح داده است: »با توجه 
به شرايط خاص گرجستان توصيه مي شود مسافران 
حتما مدارك كامل و معتبر همراه داشته باشند. ورود 
به گرجستان بدون ويزاست اما اين دليل نمي شود كه 
مسللافران با بليت يك طرفه اجازه  ورود به اين كشور 
را دريافت كنند. بنابراين لازم اسللت عاوه بر گذرنامه  

معتبر، بليت دوطرفه با تاريخ برگشت مشخص، برگه 
رزرو هتل و بيمه نامه را همراه داشته باشند.«

او در عين حال يادآور شللد: »همراه داشللتن همه اين 
مدارك، تضميني براي ورود به خاك گرجستان نيست، 
چرا كه در هفته هاي اخير مواردي بوده اند كه با مدارك 
كامللل و معتبر اجازه  ورود به اين كشللور را به دسللت 
نياورده اند. از طرفي مسافراني هم بوده اند كه مداركشان 
ناقللص بوده امللا جواز ورود بلله اين كشللور را دريافت 
كرده اند.«در اين بين برخي رسانه ها ممانعت گرجستان 
از ورود اتباع ايراني به اين كشور را به تحولات سياسي 
اين كشور و رويكرد دولت جديد گرجستان در برخورد 
با مهاجران نسبت داده اند. اين كشور درگير تظاهرات 
خياباني در واكنش به نتايج انتخابات رياست جمهوري 
اسللت. اين درحالي است كه دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي، قوانين و سختگيري هاي گرجستان 
را »عمومي« دانست و ادعاي رابطه ميان اتفاقات سياسي 
در گرجسللتان و ممانعت از ورود گردشگران ايراني به 
اين كشللور را بي اساس دانست. گرجي ها در حالي اين 
رويكرد را در قبال گردشگران ايراني اتخاذ كرده اند كه 
طي سال هاي اخير، پس از لغو دو طرفه رواديد، ده ها هزار 
نفر ايراني سللالانه به اين كشور سفر كرده اند. بر اساس 
آمار، گرجستان در 6 ماه نخست سال ۲۰۱8 حدود 66 
ميليون دلار از سفر ۱۴5 هزار و ۱5۹ ايراني  درآمد داشته 
اسللت. همچنين در مجموع، در ۱۱ ماه نخست سال 
۲۰۱8 تعداد ۲۷8هزار و 83۲ سفر از سوي اتباع ايراني 
به گرجستان انجام شده و اين رقم در بازه زماني مشابه 
در سال ۲۰۱۷ به ميزان ۲6۹هزار و ۷۷۲ سفر بوده است. 

هدف از حادثه تروريستي چابهار 
ضربه به اقتصاد منطقه بود

وزير اطاعللات با اشللاره 
به اينكلله يكللي از اهداف 
سللرويس هاي جاسوسي 
ضربه زدن به نظام و آسيب 
رسللاندن به روان انسان ها 
است گفت: امنيت و آرامش 
مللردم مهم تريللن هدف 
وزارت اطاعات اسللت.به گزارش ايسنا، سيد محمود 
علوي در نشست شوراي اداري استان البرز گفت: اين 
حق طبيعي مردم است كه امنيت براي آنان تامين شود. 
امنيت و توجه به كرامت انساني بسيار مهم است و اگر 
كرامت انسان ها حفظ شود سراغ كار خاف نمي روند. 
اگر اين فرهنگ در جامعه پياده شود، جامعه بيمه خواهد 
شد و امروز با رفتار درست از قبيل پرهيز از دروغگويي، 
تهمت و حرمت شكني مي توان بسياري از ارزش هاي 
اخاقي و انقابي را در جامعه پياده كرد.وزير اطاعات 
خاطرنشان كرد: اخيرا شللاهد حركت تروريستي در 
چابهار بوديم كه دشمن با هدف ضربه زدن اقتصادي به 
اين منطقه وارد عمل شد. فعاليت هاي صورت گرفته در 
مبارزه با تروريسم از سال هاي ۹۲ تاكنون بيشتر بوده و 
بسياري از اقدامات تروريستي با تاش سربازان گمنام 

آقا امام زمان )عج( شناسايي و خنثي شده است.

زمان توقف كالا 
در بنادر بايد كاهش پيدا كند

معاون اول رييس جمهور 
با اشللاره به كنللدي روند 
ترخيللص كالا از بنادر و 
گمركات گفت: ميانگين 
زمان توقف كالا در بنادر 
زياد اسللت كه بايد براي 
حل اين موضوع تدابيري 
انديشلليده شللود. جهانگيري در جلسلله معرفي 
توانمندي ها و برنامه هاي توسللعه اي بندر شللهيد 
رجايللي با تأكيد بر اينكه بايد علللل و عوامل توقف 
كالا در بنادر و گمركات شناسللايي و براي رفع آن 
برنامه ريزي شللود از سللازمان بنادر، گمرك ايران 
و دسللتگاه هاي مرتبط خواسللت ظرف يك هفته 
گزارشللي دقيق از دلايل توقللف كالا و راهكارهاي 
سرعت بخشلليدن به روند ترخيص تدوين و ارايه 
دهند.معاون اول رييس جمهوري همچنين با تأكيد 
بر اينكه بايد فعاليت بخش خصوصي و واردكنندگان 
و صادركنندگان در گمركات كشور و بنادر تسهيل 
شود خاطرنشللان كرد: دولت به هيچ عنوان مايل 
نيست كه كالايي در بنادر و گمركات متروكه شود و 
لازم است سازمان ها و دستگاه هاي مربوطه هر چه 

سريعتر به اين موضوع رسيدگي كنند.

امريكا خيال كرد با خروج از برجام 
ايران به ميز مذاكره بر مي گردد

فرمانده كل سپاه پاسداران 
انقاب اسامي تاكيد كرد: 
اين ايده كه امريكا با خروج 
از برجام ايران را پاي ميز 
مذاكره برگرداند صرفا يك 

تخلف و خيال است.
به گزارش تسنيم، سرلشكر 
محمدعلي جعفري ديروز در اجاسيه نهايي كنگره 
۲۰۰۰ شهيد استان خراسان جنوبي با تاكيد براينكه 
خواسللته هاي ترامپ آرزوهايي است كه مطلقاً قابل 
تحقق نيست، اظهار داشللت: چيزي در تاريخ نيست 
كه نشان دهد ايران در برابر خواسته هاي امريكا حتي 
با وجود فشار سللنگين اقتصادي تسللليم شود؛ اين 
بزرگ ترين درس امروز براي ملت هاي تحت ستم است .

او با بيان اينكه اين ايده كه امريكا با خروج از برجام ايران 
را پاي ميز مذاكره برگرداند نيز صرفاً يك تخلف و خيال 
است، ادامه داد: از ابتداي پيروزي انقاب امريكايي ها 
در بيابان هاي طبس شكست خوردند، جنگ را به ما 
تحميل كردند براي اينكه انقاب اسامي به جهان صادر 
نشود اما همين جنگ هشت ساله و مقاومت سبب شد 
انقاب اسامي به جهان و ايستادگي و مقاومت به ديگر 

كشورها صادر شود.

لايحه تامين امنيت زنان منتظر 
تصويب قوه قضاييه است

معاون امور زنان و خانواده 
رياسللت جمهوري گفت: 
منتظللر تصويللب لايحه 
تامين امنيللت زنان عليه 
خشللونت در قوه قضاييه 
هستيم؛ برخي جريانات اين 
مسيرها را كند مي كنند، اما 
ما موضوع را پيگيري مي كنيم .به گزارش ايرنا، معصومه 
ابتكار در نشست هم انديشي صلح و منع خشونت عليه 
زنان افزود: لايحه تامين امنيت زنان عليه خشونت در 
دولت بررسي شد اما چون ابعاد قضايي داشت به قوه 
قضاييه ارجاع داده شد. اميدواريم به زودي اين لايحه 
كه در قوه قضاييه است، از اين قوه به دولت برگردانده 
شود و در مجلس شللوراي اسامي به تصويب برسد.

ابتكار ادامه داد: عاقه منديم حركت در جهت كاهش 
خشونت ها دانش محور باشد و بتوانيم درس هايي را از 
ديگر كشورها بياموزيم و در ميدان اجرا و عمل از آن 
استفاده كنيم.وي اضافه كرد: در اين معاونت از چند 
زاويه به موضوع خشونت زنان پرداخته ايم؛ يك زاويه 
مساله قانوني است كه چند اتفاق حول آن در حال انجام 
است كه يكي لايحه تامين امنيت زنان عليه خشونت 

است كه در مجلس معطل مانده بود .

بخش اعظمي از عوامل حادثه 
تروريستي چابهار دستگير شدند
رييس كميسلليون امنيت 
ملللي و سياسللت خارجي 
مجلس شوراي اسامي با 
اشللاره به بازديد هياتي از 
اين كميسلليون از چابهار 
گفت كه طبق بررسي هاي 
اوليه بخش اعظمي از عوامل 
حادثه تروريستي چابهار شناسايي و دستگير شدند و 
قطعا به مجازات خود مي رسند.حشمت الله فاحت پيشه 
در گفت وگو بللا ايسللنا، در توضيح بازديللد هياتي از 
كميسيون امنيت ملي از چابهار، اظهار كرد: بخشي از 
بازديدهاي ما مربوط به بررسي حادثه تروريستي چابهار 
بود، اتفاقي كه پشت آن راهبرد تخريبي سياسي قرار 
داشت.وي توضيح داد: چابهار؛ منطقه اي كه جمهوري 
اسامي ايران روي توسللعه آن حساب ويژه اي كرده و 
حتي در قانون برنامه ششللم توسعه بر آن تاكيد شده 
كه چابهار منطقه ويژه اي شود. در مسائل تحريمي هم 
امريكا در بازي سياسي چابهار را از حوزه تحريم خارج 
كرده است.او با بيان اينكه اقدام تروريستي در چابهار با 
هدف ناامن نشان دادن اين منطقه صورت گرفت، ادامه 
داد: روند توسعه فعلي اين منطقه بر اساس روال خود 
پيش مي رود و مسوولان فعاليت خود را ادامه مي دهند.
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3 كلان

رييس سازمان برنامه و بودجه خبر داد

سامانه پيشخوان مجوزهاي كشور رونمايي كرد

واگذاريحذفيارانهنقديثروتمندانبهاستانها

دستگاه هاي همكار و غير همكار در لغو مجوز زائد

گروه اقتصاد كلان|
سازمان برنامه و بودجه روز گذشته جلسه اي به منظور 
انعقاد تفاهم نامه ايجاد اشتغال در بخش صنعت برگزار كرد 
كه در آن دو مقام مسوول مرتبط با تفاهم نامه يعني وزير 
صنعت و رييس سازمان برنامه و بودجه در آن سخنراني 
كردند. در اين مراسم محمدباقر نوبخت از طرحي براي 
تفويض وظيف��ه پرداخت يارانه ه��ا و حذف دهك هاي 

ثروتمند به مديران استاني خبر داد. 

  ايجاد 270 هزار فرصت شغلي 
به گ��زارش »تعادل« محمدباقر نوبخت در اين مراس��م 
اظهار كرد: كمتر از يك ماه پيش ۸۲ هزار فرصت شغلي 
با مبلغ ۱۸ ه��زار و ۲۵۲ ميليارد تومان از منابع صندوق 
توسعه ملي، نظام بانكي و خزانه براي بخش كشاورزي در 
نظر گرفته شد.  رييس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
ايجاد فرصت شغلي در بخش صنعت، معدن تصريح كرد: 
برنامه ريزي شده تا ۲۷۰ هزار فرصت شغلي در اين حوزه 
داشته باشيم، در س��ال جاري با تحريم ها روبرو شديم و 
سخن اين است كه آيا با وجود اهداف برنامه ششم توسعه، 
آن را كنار بگذاريم؟ و خواست دشمن كنار گذاشتن اهداف 
اس��ت، طبعا طي چهل سال گذشته بدخواهان هميشه 
دنبال اين بودند. وي تأكيد كرد: در ش��رايط تحريمي به 
جاي زانو زدن بايد قيام كرد و ايس��تاد و كار كرد و مسير 

رشد و توسعه را در جنگ اقتصادي ادامه داد. 
نوبخت با بيان اينكه هدف نهايي تبصره ۱۸ قانون بودجه، 
اشتغال اس��ت كه بدون توليد امكان پذير نيست، براي 
بخش صنعت و معدن ۱۰ ه��زار ميليارد تومان از منابع 
صندوق توس��عه ملي، ۱۰ هزار ميلي��ارد تومان از نظام 
بانكي و يك هزار ميليارد تومان از خزانه براي مابه التفاوت 
سود تس��هيلات كه جمعا ۲۱ هزار ميليارد تومان است 
پيش بيني شد.  رييس سازمان برنامه و بودجه با تأكيد بر 
اينكه نرخ سود تسهيلات مناطق محروم ۱۲ درصد و براي 
ساير مناطق ۱۴ درصد است، گفت: ۳ واحد درصد آن را 
دولت به صورت يارانه كمك مي كند. وي در مورد جزييات 
قرارداد منعقده گفت: اين قرارداد در چهار برنامه تنظيم 
ش��ده كه براي ۲ هزار و ۶۶ واح��د نيمه تمام، صنعتي و 
معدني كه بالاي ۶۰ درصد پيشرفت فيزيكي دارند، كامل 
خواهند شد و ۱۳۰ هزار فرصت شغلي ايجاد خواهد شد. 
وي دومين بخش را مربوط به بازسازي و نوسازي ۲ هزار 
و ۱۶۵ واحد صنعتي، معدني و صنوف دانس��ت و گفت: 
۵۲ هزار فرصت شغلي نيز در اين بخش ايجاد مي شود، 
همچنين ۸۸ هزار فرصت شغلي ديگر در بخش سرمايه 
در گردش واحدها پيش بيني مي شود. نوبخت افزود: در 
بخش كمك هاي فني و اعتباري براي توسعه خوشه هاي 
صنعت��ي و خدمات كلينيكي مبل��غ ۴۶ ميليارد تومان 
پيش بيني شده كه يك هزار فرصت شغلي به همراه دارد.

   مدل استاني پرداخت يارانه
محمدباقر نوبخت در حاشيه اين مراسم توضيحاتي راجع 
به علت واگذاري حذف يارانه نقدي خانوارهاي غيرنيازمند 
به استان ها در لايحه بودجه سال آينده ارايه داد. وي در اين 
خصوص گفت: منابع يارانه ها در تبصره ۱۴ لايحه بودجه 
۹۸ بالغ بر ۱۴۲ هزار ميليارد تومان پيش بيني شد و مشابه 
سنوات گذشته يارانه نقدي به خانوارهايي كه استحقاق آن 
را دارند همان ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان را در ماه بايد پرداخت 
كنيم، اما قانونگذار تعيين كرده كساني كه زير ۳ ميليون 
تومان درآمد دارند، از اين يارانه استفاده كنند و بالاي اين 

رقم استحقاق دريافت يارانه را ندارند.
نوبخت در خصوص فرمول استاني كردن پرداخت يارانه 
توضي��ح داد: اگ��ر وزارت كار، تعاون و رف��اه اجتماعي و 
همچنين سازمان هدفمندي يارانه ها بخواهند بطور كلي 
در مورد ۸۰ ميليون نفر تصميم گيري و آنها را شناسايي 
كنند كار دشواري است كه ما در اين حالت ترجيح داديم 
شناسايي را به استان ها كه ارتباط نزديك تري با جمعيت 

خود دارند واگذار كنيم. به گفته وي، بر اين اس��اس قرار 
است يارانه ها در سال بعد به صورت استاني و در چارچوب 
آيين نامه هاي اجرايي كه به تصويب هيات وزيران مي رسد 
پرداخت ش��ود. در اين حالت هر گونه صرفه جويي كه از 
محل پرداخت يارانه ها انجام ش��ود به طرح هاي عمراني 
خود استان ها بر خواهد گش��ت.  رييس سازمان برنامه 
و بودجه با اش��اره به اينكه قطعا ب��ا توجه به امكاناتي كه 
استان ها در اختيار دارند دقيق تر مي توانند راجع به يارانه 
خانوارها تصميم بگيرند، تصريح كرد: حذف يارانه خانوارها 
سليقه اي نخواهد بود و ضابطه دارد؛ اول آنكه پرداخت ها 
در چارچوب آيين نامه اجرايي صورت مي گيرد كه هر سال 
سازمان برنامه و بودجه بايد آن را تهيه كند و هيات وزيران 
تصويب كند.  معاون رييس جمهور يادآور شد: مبلغي كه 
از محل حذف يارانه غيرنيازمند تأمين مي شود مي تواند 
در همان استان هزينه ش��ود و افرادي كه يارانه دريافت 
نمي كنند مي دانند كه منابع براي پروژه هاي عمراني يا 
كمك به اقش��ار نيازمند هزينه خواهد شد كه به عدالت 
نزديك تر است.  وي تاكيد كرد: اين مدل بهتر از آن است 
كه عده اي در تهران بنشينند و براي كل روستاها و شهرها 

تصميم بگيرند، زيرا قطعا شناخت شان ضعيف تر است.

  حداقل 10 ميليارد دلار از واردات
بايد در داخل توليد شود

در ادامه اين مراس��م وزير صنعت نيز اظهار كرد: در حال 
حاضر ۸۰ هزار واحد صنعتي و معدني داريم كه همچنين 

بايد ۳ ميليون واحد صنفي در كل كشور را به آن افزود. 
رحماني به تبصره ۱۸ قانون بودجه ۹۷ اشاره كرد و گفت: 
آنچه امروز تفاهم شد ايجاد ۲۷۰ هزار فرصت شغلي در 

حوزه صنعت، معدن و صنوف است. 
وي با تاكيد بر اينكه با توزيع پول به دنبال اش��تغال زايي 
نيس��تيم به تجارت خارجي و ظرفيت ه��اي اين حوزه 
پرداخت و افزود: حداقل ۱۰ ميليارد دلار از واردات كشور 
بايد در داخل توليد شود و اين امكان و ظرفيت وجود دارد. 
وزير صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اينكه منابع و ريالي 
كه براي نوسازي واحدها اختصاص مي يابد صرفا در همين 
حوزه هزينه خواهد شد، گفت: يكي از مهم ترين مشكل 
واحدها تامين نقدينگي و س��رمايه در گردش است و از 
بابت فروش و بازاريابي مشكلي نداشتند. امسال نسبت به 
سال گذشته نقدينگي چندين برابر كاهش پيدا كرده و 
آسان ترين راه براي ايجاد اشتغال تعيين سرمايه در گردش 
واحدها است. رحماني يكي از برنامه هاي اين وزارتخانه را 
توس��عه و تكميل زنجيره توليد فلزات اساسي دانست و 
گفت: ظرفيت توليد فولاد نسبت به گذشته دو برابر شده 

بدين ترتيب خام فروشي در كشور محدودتر مي شود. 
وي با اش��اره به ظرفيت هاي توليد و صادرات در كش��ور 
يادآور شد: اگر فقط ۱۰ درصد واردات كشورهاي همسايه 
را پوش��ش بدهيم مي توانيم بالغ ب��ر ۱۰۰ ميليارد دلار 
صادرات به آنها داشته باشيم كه اين موضوع شدني است.

   صرفا برخي از خودروها
مشمول قيمت گذاري هستند

رضا رحماني وزير صنعت، معدن و تجارت در حاشيه اين 
مراسم در پاس��خ به سوال خبرنگاران مبني بر اينكه چه 
زماني قيمت خودرو نهايي مي شود و آيا افزايشي وجود 
خواهد داشت، اظهار كرد: برنامه اي كه ما داريم  اين است 
قيمت هايي كه در بازار تعيين شده را پايين بياوريم و اين 
مستلزم افزايش توليد است. اكنون توليد در دو خودروساز 
عمده به شدت پايين آ مده است و از اول سال حدودا با افت 
توليد روبرو ش��ديم. وي افزود: قيمت ارتباط مستقيمي 
با توليد دارد و اگر طبق برنام��ه بتوانيم توليد را افزايش 
دهيم، عرضه زياد خواهد ش��د و تقاضا را پاسخگو باشد 
و قيمت پايين بيايد.وزير صنعت، معدن و تجارت ادامه 
داد: در ح��ال حاضر، قيمت گذاري خ��ودرو به دو بخش 
تقسيم مي شود، خودروهاي مش��مول قيمت گذاري و 

خودروهايي كه مشمول نبودند. خودروسازها با يك برنامه 
در رابطه با خودروهايي كه مشمول قيمت گذاري نيستند، 
در حاش��يه بازار به قيمت ۵ درصد از پايين تر از نرخ بازار 
عرضه مي كنند و روند كاهشي قيمت ادامه خواهد يافت و 
از طرفي افزايش توليد دنبال مي شود تا رانت دلالي ايجاد 
شده از بين برود و قيمت در حالت متعادل تري قرار بگيرد. 
رحماني در پاسخ به اين سوال كه به مفهوم اقتصادي 
بازار وجود ندارد و عرضه و تقاضا تعيين كننده قيمت 
نيستند، بنابراين چگونه مي توان توقع داشت ۵ درصد 
كمتر از قيمت ب��ازار خودرو عرضه ك��رد، گفت: اين 
خودروها مشمول قيمت گذاري شوراي رقابت نيستند و 
آنچه خودروهاي مشمول بودند، فرايند ديگري دارند كه 
بايد در كارگروه بازار تنظيم شود. وي در پاسخ به سوال 
ديگري مبني بر اينكه چ��ه زماني قيمت خودروهاي 
مشمول قيمت گذاري ش��وراي رقابت تعيين تكليف 

خواهد شد گفت: كارهاي كارشناسي آن در حال انجام 
است و يك جلسه نيز در كارگروه روي آن بحث شد و 
مجددا بايد مباحث كارشناسي آن تمام شود، البته از 
خودروس��ازان برنامه جامعي خواستيم و بايد متعهد 
ش��وند. خودروهايي كه پيش فروش ش��ده عينا بايد 
عمل شود، بحث قطعه سازي و اين صنعت مهم است 
و مطالبات آنها بايد پرداخت شود. دنبال اين هستيم 
كه نقدينگي خودروسازها از طرق مختلف به خصوص 
فروش اموال مازاد خودروس��ازان و اموال غيرتوليدي 
تامين ش��ود بخش��ي را نيز از طريق تسهيلات بانكي 

تامين كنيم. 
وزير صنعت، معدن و تجارت تاكيد كرد: در كنار افزايش 
تيراژ توليد، داخلي س��ازي بايد جدي گرفته ش��ود زيرا 
كماكان بخشي از خودروهاي توليد داخل قطعات وارداتي 
دارند. وي در پاس��خ به اين سوال كه آيا طي يك هفته يا 

دو هفته آينده قيمت گذاري خودروهاي مشمول صورت 
مي گيرد يادآور شد: خودروساز برنامه را خودش نوشته و 
بررسي ها اگر تمام شود و سازمان حمايت از مصرف كننده 
اگر آناليز قيمت هاي تمام شده را بايد در نظر بگيرد. ميزان 

مواد مصرفي و هزينه ها را در نظر بگيرد.
رحماني اضافه كرد: البته اينگونه نيست كه هرآنچه  آنها 
)خودروسازان( مي گويند پذيرفته شود زيرا هزينه هاي 
مالي خود را بالاي ۲۰ درصد اعلام كردند اما س��ازمان 
حمايت آن را قطعا نپذيرفته است و گفته شد كه از محل 
بهره وري و اصلاح فرآيندهاي مديريتي هزينه ها پايين 
بيايد. وظايفي كه در اختيارات خودشان است شروع 
كردند و بعضي بخش ها مانند قيمت گذاري ان شاءالله تا 
يك يا دو هفته ديگر نهايي شود البته بيشتر روي بسته 
جامع تاكيد داريم و از خودروسازان نيز تعهد خواستند 

تا تيراژ و كيفيت داخلي سازي را انجام دهند.

مجلس شوراي اسلامي در سال ۱۳۹۲ با قانون اصلاح 
مواد ۱، ۶ و ۷ قانون اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ 
قانون اساسي، تش��كيل هيات مقررات زدايي و تسهيل 
صدور مجوزهاي كسب و كار را پيش بيني كرد. وظيفه 
اين هيات حذف مقررات زائد و تسهيل صدور مجوزهاي 
كسب و كار با تكيه بر س��ه عامل كاهش زمان، كاهش 
هزينه و كاهش مراحل صدور ب��ود. بعدها در ماده ۵۷ 
قانون رفع موانع تولي��د رقابت پذير و ارتقاء نظام مالي، 
وظايف و اختيارات آن مشخص شد. همانطور كه تمام 
وظايف ماده هاي ۶۲ و ۷۰ برنامه پنجم توس��عه شامل 
بهينه سازي نحوه ارايه خدمات و صدور مجوزهاي كشور 
و شناسايي دستگاه هاي اصلي و فرعي پنجره هاي واحد 
كش��ور در جهت بهبود محيط كسب و كار بر عهده اين 

هيات گذاشته شد. 
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، در ادام��ه اعض��اي هي��ات 
مقررات زدايي به اين نتيجه رس��يدند كه بدون اطلاع 
از وضعيت موجود كشور، امكان بهينه سازي آن ميسر 
نيس��ت. همچنين نظارت سيس��تماتيك بر عملكرد 
دس��تگاه هاي اجرايي نيز لازم خواهد ب��ود تا وضعيت 
حال حاضر و بهينه سازي شده مورد پايش مستمر قرار 
گرفته و از انحراف جلوگيري شود. در جهت شناسايي 
گلوگاه هاي مخل كس��ب و كار و پايش ميداني محيط 
كس��ب وكار نياز به يك نظام سيستماتيك هوشمند و 
قابل رصد نياز وجود داشت تا بتوان راه حل هاي واقعي 
وكارگش��ا در اين خصوص ارايه دهند. در همين راستا 
هيات وزي��ران، مقرر ك��رد تا مركزي جام��ع با عنوان 
»مرك��ز ملي پاي��ش محيط كس��ب و كار«، با طراحي 
سامانه هاي تخصصي در خصوص صدور مجوز، دريافت 

شكايات، پاسخ به ابهامات و سوالات و ... ايجاد شود. به 
همين ترتيب سايت »پيشخوان مجوزهاي كشور«، با 
همكاري وزارت امور اقتصادي و دارايي، وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات و وزارت كشور طراحي شده و اكنون 
قابليت استفاده عموم دارد. اين سايت متشكل از چهار 
س��امانه »س��ام«، »دادور«، »ياور« و »نما« اس��ت كه 
در آن مراجعه كنن��دگان علاوه بر امكان دسترس��ي به 
اطلاعات مجوزهاي كشور، مي توانند درخواست مجوز، 
ثبت ش��كايت در خصوص مجوز و درخواست مشاوره 
تخصصي در حوزه كسب و كار را ارايه و همزمان وضعيت 
درخواس��ت ها و شكايات و مش��اوره هاي قبلي خود را 
ملاحظه كنند.بخشي از اين سايت »داشبور مخصوص 

مردم«، نام دارد كه در آن ميزان شكايت از دستگاه ها در 
استان ها و ميزان پاسخگويي آنها را اعلام كرده است.

طبق گزارش موجود درباره ميزان پاسخ دهي استان ها 
به گزارش، اس��تان يزد و كردس��تان و خراسان رضوي 
ركورد دار پاس��خ دهي هستند. همچنانكه بنا بر جدول 
۱۰۰ درصد به شكايت ها پاسخ داده شده است. بعد از اين 
سه نيز استان آذربايجان شرقي قرار دارد كه تا ۹۰ درصد 
به ش��كايت متقاضيان پاسخ گفته است. رتبه بعدي به 
استان هاي تهران، خراسان شمالي، مازندران، گلستان 
تعلق دارد ب��ه ترتيب ۸۱.۸ درصد، ۷۷.۸ درصد، ۶۶.۷ 
درصد و ۶۶.۷ درصد پاسخگويي.غير پاس��خگوترين ها 
هم بوش��هر، همدان، كرمانش��اه و كرمان، هرمزگان، 

چهارمحال وبختياري، كهگيلويه و وبوير احمد بوده اند 
با صفر درصد پاسخگويي! آذربايجان غربي هم ۲۵ درصد 

و گلستان ۲۸.۶ درصد پاسخگو بوده است.

 پاسخگوترين دستگاه ها كدامند
طب��ق اطلاعات پيش��خوان مجوزهاي كش��ور وزارت 
آم��وزش و پرورش، ات��اق بازرگاني، صناي��ع،  معادن و 
كشاورزي، وزارت كش��ور، قوه قضاييه و وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماع��ي و اتاق اصناف ايران هر كدام ۱۰۰ 
درصد پاسخگو بوده اند. ش��ركت مخابرات ايران نيز به 
همه ش��كاياتي كه انجام شده و متقاضي ازآن منصرف 
نشده است پاسخ داده اس��ت. بااين حال طبق جداول 
۵۰ درصد متقاضيان ش��كايت در ادامه از شكايت خود 

صرف نظر كرده اند.
وزارت ام��ور اقتص��ادي و دارايي هم ب��ه ۶۲.۵ درصد 
شكايت ها پاسخ گفته، ۲۵ درصد از شكايت ها را بي پاسخ 
گذاشته و ۱۲.۵ درصد از شاكيان خود از طرح شكايت 

انصراف داده  اند.
در اي��ن بخش غير پاس��خگوترين دس��تگاه ها وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و بانك مركزي با ۶۰ درصد عدم 
پاسخگويي بوده اند. وزارت نيرو نيز در حالي ۵۰ درصد 
عدم پاسخگويي داشته است كه ۲۰ درصد متقاضيان 
شكايت نيز از شكايت خود صرف نظر كرده و در واقع اين 
وزارت خانه فقط ۳۰ درصد به شكايات پاسخ گفته است.

 متوسط زمان پاسخگويي
طبق اطلاعات پيشخوان مجوزهاي كشور، متوسط 
زمان پاس��خگويي دس��تگاه ها نيز با يكديگر تفاوت 

چش��مگيري دارد. همچنانكه متوسط پاسخگويي 
بانك مركزي ۲.۵ روز، بنياد شهيد و امور ايثارگران 
۵ روز، وزارت كش��ور ۹ روز، وزارت ام��ور اقتصادي 
و داراي��ي ۱۰ روز و وزارت آم��وزش و پرورش ۱۵.۷ 

درصد بوده است.
همچنين طولاني ترين متوسط پاسخگويي متعلق به 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي با ۵۷.۷ درصد بوده 
است. پس از آن نيز طولاني ترين متوسط پاسخگويي 
متعلق بوده به وزارت جهادكش��اورزي با ۴۳.۷ روز، 
اس��تانداري با ۴۳ روز، اتاق اصناف ايران با ۳۲ روز و 

قوه قضاييه با ۲۸ روز.
اين سايت متوسط زماني پاسخگويي استان ها را هم 
بررسي كرده است. طبق اين بررسي استان كردستان 
با يك روز صرف زمان براي پاسخگويي در صدر جدول 
قرار دارد. پ��س از آن نيز آدربايج��ان غربي با ۳ روز 
صرف زمان، يزد ۵ روز صرف زمان، استان مركزي ۶.۵ 

روز متوسط صرف زمان براي پاسخگويي قرار دارد.
در كف اين جدول ني��ز مازندران قرار دارد آنطور كه 
اطلاعات نمودار اين س��ايت مش��خص كرده است، 
متوسط زمان پاسخگويي به شكايات در اين استان 
۸۴.۵ روز بوده است. پس از آن نيز بيشترين متوسط 
زمان براي پاسخگويي را گيلان با ۳۳.۱ روز، گلستان 

با ۳۲.۷ روز و تهران با ۳۱.۱ روز صرف كرده اند.
البته اين جداول هنوز مجهز به ارايه اطلاعات درباره 
ميزان شكايت در هر اس��تان يا هر دستگاه نشده اند 
بنابراين نمي توان قضاوت كرد كه زمان صرف شده 
براي پاس��خگويي به ش��كايت ها به دلي��ل عملكرد 

دستگاه بوده يا تعداد آنها.
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ارز دولتي را بايد به افراد 
ذي صلاح داد

1.۶ ميليارد دلار قطعه خودرو 
وارد كشور شد

ايسنا|عضو شوراي عالي انجمن حسابداران 
خب��ره ايران با اش��اره ب��ه افرادي ك��ه بدون 
ارايه صورت هاي مالي حسابرس��ي ش��ده ارز 
۴۲۰۰ تومان��ي درياف��ت كردن��د، گفت: به 
راستي دولتمردان چگونه بدون دريافت اين 
اطلاعات، ثروت ملي را در اختيار كساني قرار 
دادند كه امروز متهم به فساد هستند؟ اگر قرار 
است كه در كش��ور پايداري نظام مالي برقرار 
باشد، هيچ راهكاري جز حسابداري مستقل 

وجود ندارد.
غلامرض��ا دوان��ي، درباره ش��ركت هاي تازه 
تاسيس��ي كه بدون اراي��ه صورت هاي مالي 
حسابرسي ش��ده ارز ۴۲۰۰ توماني گرفتند، 
اظهار كرد: اساسا در هيچ كجاي دنيا ارز دولتي 
كه منابع مردم است را به هر كسي نمي دهند. 
بلكه اي��ن ارز را فق��ط به فع��الان اقتصادي 
شناخته شده مي دهند. بزرگ ترين اشتباه اين 
بود كه ارز را به كساني تخصيص داد كه فاقد 

شناسنامه اقتصادي بودند.
او همچني��ن گفت: با توجه ب��ه قانون ارتقاي 
س��لامت نظ��ام اداري و مقابل��ه ب��ا فس��اد 
صورت ه��اي مال��ي كليه اش��خاص حقوقي 
كه ب��ا بانك ها و دولت معامل��ه مي كنند بايد 
حسابرسي شده باشند. از طرف ديگر به موجب 
تبص��ره يك م��اده ۱۸۶ قان��ون ماليات هاي 
مس��تقيم، كس��اني كه از تس��هيلات بانكي 
استفاده مي كنند بايد گواهي پرداخت ماليات 
و گواهي ارايه صورت هاي مالي را به اداره هاي 

مالياتي ارايه مي كردند.
اين عضو ش��وراي عالي انجمن حس��ابداران 
خبره ايران گفت: مشخص نيست دولتمردان 
چگونه ب��دون دريافت اي��ن اطلاعات ثروت 
ملي را در اختيار كساني قرار دادند كه امروزه 
مشخص شده بعضا فاسد هستند و هم اكنون 
دولت در پي بررس��ي فس��اد حاص��ل از اين 

اقدام است.
دواني تاكيد كرد كه اگر قرار اس��ت در كشور 
پايداري نظام مالي برقرار باشد، هيچ راهكاري 
مگر حس��ابداري مس��تقل وجود ندارد. اگر 
دولتم��ردان به راس��تي به دنب��ال برقراري 
س��لامت نظام مال��ي هس��تند اولا يك روز 
تقويمي س��ال را به نام روز حسابدار تصويب 
كنن��د. دوم اينكه اقداماتي انج��ام دهند كه 
هيچ شخص حقوقي نتواند بدون ارايه گزارش 
مالي و صورت هاي مالي حسابرس��ي ش��ده 
حتي يك ريال از نظام بانكي كشور تسهيلات 

دريافت كند.
وي معتقد اس��ت ك��ه اگر همي��ن يك قدم 
را برداريم كلي از معضلات حل خواهد ش��د. 
اما تاكنون ع��زم ملي براي مقابله با فس��اد و 

رانت خواري وجود نداشته است.
اين عضو ش��وراي عالي انجمن حس��ابداران 
خبره ايران افزود: در ش��رايط فعلي شايسته 
اس��ت دولت با اص��لاح امور كوش��ش كند با 
شايسته سالاري و برقراري نظام پاسخگويي 
و مس��ووليت پذيري به مردم پاسخگو باشد، 
زيرا مردم نمي پذيرند كه درآمدهاي مالياتي 
به عنوان درآمدهاي اصلي دولت تلقي ش��ود 
اما دولت درباره خرج كرد آن پاسخگو نباشد. 
مردم نمي پذيرند كه بخش قابل ملاحظه اي 
از درآمدهاي ماليات��ي به نهاد يا انجمن هايي 
تخصيص يابد كه از ديد ملت يك قدم در راه 
رفاه اجتماعي كشور برنمي دارند.دواني افزود: 
در شرايط جهاني سازي امروزه ثابت شده كه 
حسابداري علم مهندسي ساخت و ساز مالي 
و حسابرس��ي علم مهندسي مشاور يا ناظر بر 
اين ساخت و ساز مالي است؛ بنابراين هرگونه 
س��اختار مالي بدون توجه ب��ه اين محكوم به 

نابودي است.

بررس��ي تازه ترين آم��ار گم��رك از تجارت 
خارجي ايران نش��ان مي دهد، در هشت ماه 
نخس��ت س��ال جاري يك ميلي��ارد و ۱۳۴ 
ميليون و ۴۶۴ ه��زار دلار »قطعات منفصله 
خودرو با س��اخت داخ��ل ۱۴ درصد تا كمتر 
از ۳۰ درصد« وارد كش��ور شده كه نسبت به 
مدت مشابه سال قبل كه ۹۸۳ ميليون و ۱۷۷ 
هزار دلار قطعه وارد شده بود، با رشد ۱۵.۳۹ 

درصدي مواجه شده است.
واردات »قطعات منفصله خودرو با س��اخت 
داخ��ل ۳۰ درصد تا كمت��ر از ۵۰ درصد« در 
هشت ماه س��ال جاري، ۲۳۷ ميليون و ۳۵۱ 
هزار دلار بوده كه نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته كه به ميزان ۱۸۷ ميليون و ۸۱ هزار 
دلار بود، حكايت از افزايش ۲۶.۸۷ درصدي 
دارد. همچني��ن در اين م��دت ۲۷۴ ميليون 
و ۴۶۰ ه��زار دلار »قطع��ه منفصله خودرو با 
س��اخت داخل ۵۰ درصد و بيشتر« به كشور 
وارد ش��ده كه نس��بت به هش��ت ماهه  سال 
گذش��ته كه به مي��زان ۴۲۲ ميليون و ۵۹۲ 
هزار دلار بود، ۳۵.۰۵ درصد كاهش را نشان 
مي دهد. به اين ترتيب آمار نشان مي دهد كه 
در مجموع واردات قطعات خودرو در هش��ت 
ماه س��ال جاري، حدود ي��ك ميليارد و ۶۴۶ 
ميليون و ۲۷۵ هزار دلار بوده است، در حالي 
كه در مدت مشابه سال گذشته يك ميليارد 
و ۵۹۲ ميليون و ۸۵۰ هزار دلار قطعه خودرو 

به كشور وارد شده بود.

از س�ال ۱3۸۹ كه قانون هدفمن�دي يارانه به 
مرحله اجرا در آمد، تاكن�ون مبلغ پرداختي 
به يارانه بگيران تغييري نكرده و در حد همان 
۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان باقي  مانده است. هر چند 
طي اين سال ها انتقادات زيادي نسبت به اين 
موضوع مطرح و عنوان مي ش�د كه با توجه به 
تغييرات تورم مبلغ يارانه هاي نقدي از ارزش 
چنداني برخ�وردار نبوده و باي�د در مورد آن 

تجديد نظر شود. 
اس�تدلالي كه روز گذشته محمدباقر نوبخت 
در زمينه علت عدم افزايش يارانه ها ارايه كرد 
مي تواند تصويري از ديدگاه و شيوه هاي عمل 
دولت در مقابله با گسترش فقر را نشان دهد. 
رييس سازمان برنامه ريزي در مورد اينكه چرا 
مبلغ يارانه نقدي ۴۵ هزار و ۵۰۰ توماني افزايش 
نمي يابد و پيشنهاد ي در اين رابطه وجود ندارد، 
عنوان كرد: اين يارانه ها مابه التفاوت قيمت هاي 
جديدي هس�ت ك�ه روي قيم�ت حامل هاي 
انرژي و آب و برق اعمال مي شود، هر مقدار كه 
در حامل ها افزايش�ي ايجاد شود، طبق قانون 

هدفمندي ۵۰ درصدش سهم مردم، 3۰ درصد 
سهم توليد و ۲۰ درصد به خزانه واريز مي شود 
تا ص�رف امور ج�اري عمراني ش�ود. نوبخت 
اظهار ك�رد كه اگر بگويند چرا ياران�ه را از ۴۵ 
هزار تومان بالاتر و حتي ب�ه ۴۵۰ هزار تومان 
نمي رسانيد بايد گفت  براي اينكه كالاهايي كه 
از افزايش قيمت آنها يارانه تامين مي شود گران 
نشده است. بنابراين اگر اصرار بر افزايش مبلغ 
يارانه وجود دارد بايد اين كالاها گران شود، اما 

در اين مورد بايد مسائلي را رعايت كرد.
اين در حالي است كه گفته مي شود اين موضوع 
نمي تواند توجيهي براي س�رباز زدن دولت ها 
در وظايف رفاهي خود و حمايت از دهك هاي 
پايين جامعه باش�د. به بيان ديگر هدف دولت 
در ابتدا ايجاد عدالت و كاهش فقر بوده است و 
اينكه اكنون به دليل عدم اجراي درست برنامه 
هدفمندي مشكلاتي در زمينه تامين منابع به 
بار آورده توجيهي عقلاني در رها كردن وظايف 
دولت نخواهد ساخت. مهم ترين اشكال برنامه 
هدفمندي در جاي�ي بود كه به ج�اي اعطاي 

يارانه هاي س�يال به دهك ه�اي پايين به كل 
جامعه كه ش�امل ثروتمندترين اقشار جامعه 

هم مي شود، پرداخت شد. 
در ح�ال حاضر حدود ۷۷ ميلي�ون نفر در هر 
م�اه ياران�ه نق�دي ۴۵ ه�زار و ۵۰۰ توماني را 
 دريافت مي كنند. از س�وي ديگر طبق آمارها
۵۰ درص�د يارانه بنزين را س�ه ده�ك بالاي 
درآمدي اس�تفاده مي كنند. مثال ساده براي 
اين موضوع اين اس�ت در حالي كه دهك هاي 
بالاي درآمدي بعضا به ازاي هر بزرگس�ال در 
خانه يك خودرو در اختيار دارند، بس�ياري از 
خانوارهاي بي بضاعت اص�لا خودرويي براي 
اس�تفاده از آن ندارند. لذا از نظر كارشناسان 
بهترين راهكار اين است كه دولت از پافشاري 
ب�راي دادن يارانه به حامل هاي انرژي از جمله 
بنزين دست بكش�د و از طريق فرمولي دقيق 
دهك هاي هدف شناسايي و تا زمان خروج از 
دايره فقر مورد حمايت دولت قرار گيرند. هزينه 
مالي اين طرح بايد از گروه هاي ثروتمند و حذف 

يارانه هاي آنها تامين شود. 

برش
نوبخت: منابع جديدي ايجاد نشده است كه يارانه نقدي را افزايش دهيم



بانك و بيمه4يادداشت

همتي در نشستي با اهالي اقتصاد،  چرايي محدوديت سقف تراكنش  بانكي   را تشريح كرد

گزارش »تعادل« از تازه ترين تحولات بازار و كاهش قيمت ارز و سكه و طلا

تاكيد اقتصاد دانان بر ادامه سياست هاي كاهش نرخ ارز و اصلاح نظام بانكي

ايجاد كانال هاي مالي ايران و حذف دلار از مبادلات مالي با چند كشور

ورود دلار به كانال ۱۰ هزار تومان

گروه بانك و بيمه |محسن شمشيري|
ريي��س كل بانك مركزي آغاز ب��ه كار كانال هاي مالي 
ايران با چندين كش��ور و حذف دلار از تبادلات تجاري 
ايران با آن كشورها را اقدام مهمي در حوزه تحريم مالي 
اي��ران توصيف كرد و افزود: عملا بي��ن ايران و برخي از 
كش��ورها پيمان پولي دو جانبه ايجاد ش��ده است. به 
گزارش »تعادل«، در چهارمين نشست رييس كل بانك 
مركزي با صاحبان ديدگاه هاي مختلف اقتصادي كه به 
منظور همفكري درباره مسائل مرتبط با بانك مركزي 
و اقتصاد كشور برگزار شد، همتي چرايي تعيين سقف 
تراكنش ه��اي بانكي و اصلاح گ��ردش چك  تضميني 
را تش��ريح كرد. در اين نشس��ت چهره هاي ش��ناخته 
ش��ده اقتصادي از جمله آقايان: طهماسب مظاهري، 
احمد توكلي، حس��ين عبده تبريزي، س��يد احمد رضا 
جلالي ناييني، منص��ور خليلي عراقي، تيمور رحماني، 
حميد ديهيم، احمد مجتهد، حسين توكليان، محمد 
هادي زاهدي، مرتضي عزتي، محمدرضا يوسفي، علي 
ديني، اصغر ابوالحسني هستياني، سيد علي مدني زاده، 
وحيد شقاقي و ابراهيم جميلي حضور داشتند و صاحب 
نظران بر اص��لاح نظام پولي و بانكي و ارزي و همچنين 
ادامه سياست كاهش نرخ ارز تاكيد كردند.  اقتصاد دانان 
در اين جلس��ه به اثرگ��ذاري مكانيزم هاي غير قيمتي 
مانند سقف تراكنش و الزام صادركنندگان به عرضه ارز، 
و اصلاح چك تضميني و مفيد بودن آن اشاره كردند و 
خواستار كاهش نرخ سود و جلوگيري از خروج نقدينگي 
از بانك ها ش��دند اما تاكيد داش��تند كه سياست هاي 
كنترلي نبايد باعث سياست انقباضي ش��ود و ركود را 
تش��ديد كند  به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، 
همتي در ابتداي اين جلس��ه ضمن اشاره به مشكلات 
و موانع پيش روي اقتصاد كشور، اقدام هاي انجام شده 
توسط بانك مركزي در چهار ماهه گذشته را تشريح كرد؛ 
وي با اشاره به برگشت تدريجي ارز ناشي از صادرات به 
چرخه اقتصادي كشور اظهار داش��ت: با توجه به روند 
كاهش��ي قيمت ارز اميدوارم با ارايه ارزهاي بيشتر آنها 
درچرخه اقتصاد واردات مورد نياز توليد كشور با نرخ هاي 
پايين تر ارز تأمين شود. رييس كل بانك مركزي با اشاره 
به تعيين س��قف براي تراكنش هاي كارت هاي بانكي 
گفت: در هيچ جاي دنيا با استفاده از كارت هاي بدهي 
)Debit card( و دستگاه كارتخوان، نمي توان مبالغ 
كلان جابه جا كرد.  وي افزود: ظهر نويس��ي چك هاي 
تضمين ش��ده و در وجه حامل ب��ودن آنها باعث ايجاد 
فضاي غير شفاف در معاملات بود و نظارت بانك مركزي 
و سازمان مالياتي بر تبادلات تجاري را منتفي مي كرد 

كه اين مش��كلات با توجه به مصوبه شوراي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا، توسط بانك مركزي برطرف شد.

همتي، آغاز به كار كانال هاي مالي ايران با چندين كشور و 
حذف دلار از تبادلات تجاري ايران با آن كشورها را اقدام 
مهمي در حوزه تحريم مالي ايران توصيف كرد و افزود: 
عملا بين ايران و برخي از كشورها پيمان پولي دو جانبه 
ايجاد شده و در آينده اين موضوع تقويت مي شود. رييس 
كل بانك مركزي در ادامه به موضوع مداخله هدفمند و 
هوشمندانه در بازار ارز و همچنين تامين نيازهاي ارزي 
توليدكنندگان و تامين كامل نياز كالاهاي اساس��ي و 
دارو اشاره كرد. در ادامه اين نشست اقتصاددانان ضمن 
كارآمد خواندن اقدامات اخي��ر بانك مركزي در حوزه 
سياست هاي پولي و بانكي كه منجر به ايجاد شفافيت 
و كاهش قيمت ارز ش��ده اس��ت، بر ادامه و توسعه اين 

سياست ها و اقدامات تكميلي ديگر تاكيد كردند. 
همچنين ضرورت اصلاح نظام پولي و بانكي كش��ور و 
افزايش استقلال بانك مركزي، لزوم برنامه ريزي براي 
كنترل نقدينگي و تعديل تدريجي نرخ س��پرده هاي 

بانكي، جلوگيري از ركود، اهميت برآورد درست درآمد 
ناش��ي از صادرات نفت در لايحه بودجه كل كش��ور و 
حركت به سمت تك نرخي شدن ارز، واگذاري بنگاه هاي 
اقتصادي بانك ها، ضرورت هدف گذاري نرخ ارز، تعامل 
بيش��تر با صادركنندگان براي آوردن ارز آنها به چرخه 
اقتصاد، جلوگيري از ايجاد كسري بودجه در سال آينده 
و بازس��ازي چهره بانك ها در بين مردم و مس��وولان از 

موضوعات مطرح شده در اين نشست بود.

      مكانيزم  غير قيمتي و جلوگيري از تش�ديد 
ركود 

يكي از اقتصاددانان حاضر در اين نشس��ت به خبرنگار 
“تعادل “ گفت: در مجموع ديدگاه ها و برنامه هاي آقاي 
همتي را متعادل تر و منطقي تر از برخي اقتصاد دانان و 
مسوولان اقتصادي ارزيابي مي كنم. زيرا به دليل آماده 
نبودن زيرساخت هاي اقتصادي، نمي توان به مكانيزم 
قيمت ها و بازار اتكا كرد و انتظار داشت كه مثلا با رشد 
نرخ ارز، صادرات افزايش يابد، توليد داخلي در برابر كالاي 

خارجي تقويت، يا واردات كمتر شود. 
وي افزود: براين اس��اس، به نظر مي رس��د كه راهكار 
ميانه در اين ش��رايط بهتر عمل مي كند و با كنترل ها 
و محدوديت هايي كه براي س��قف تراكنش بانكي، يا 
برخورد با دلالان و اخلال گران اقتصادي انجام ش��ده 
يا كنترل چك تضميني وبرداشت هاي خارج كشور، 
مي توان تاحدودي سفته بازي و سوداگري و معاملات 
بي رويه را كنترل كرد و ميزان تقاضا را به سمت تعادل و 

منطق بازار هدايت كرد. 
وي با اش��اره به نظر رييس كل بانك مركزي، مبني بر 
افزايش عرضه ارز صادركنندگان گفت: وقتي صادرات با 
استفاده از افزايش نرخ ارز، منابع داخلي و بعضا يارانه اي 
و امكانات داخل كشور، رشد كرده است انتظار مي رود 
كه صادركنندگان، ارز خود را به بازار عرضه كنند تا به 
تدريج نرخ ها كاه��ش يابد زيرا عدم عرضه ارز عملا به 
معناي خروج امكانات و سرمايه از كشور و باز نگشتن 
ارز به داخل است.  وي افزود: براين اساس، اقدامات 5 ماه 
اخير از جمله رشد عرضه ارز صادرات، تاحدودي باعث 

كنترل بازار ارز و كاهش نرخ ها شده و در صورت تداوم 
اين مجموعه از سياست ها حداقل در كوتاه مدت مي توان 
انتظار بهبود بازار ارز را داشت. اما اقتصاد دانان معتقدند 
كه يك ش��وك خارجي مي تواند بار ديگر بازار را دچار 
تلاطم كند و لذا براي مقابله با آثار بلندمدت شوك ها، 
بايد اصلاحات نظام بانكي، پولي، ارزي در دستور كار 
باشد و زير ساخت هاي توليدي و سرمايه گذاري و مالي 
كشور تقويت شود.  اين اقتصاد دانان با اشاره به اين نكته 
كه هميشه نمي توان از مكانيزم قيمتي براي مقابله با 
بحران ها و مشكلات استفاده كرد گفت: در حال حاضر 
مجموعه اي از مكانيزم هاي غير قيمتي در دستور كار 
بانك مركزي و دولت و نظام قرار گرفته، و از اعدام اخلال 
گران تا كنترل خريد و فروش، الزام صادركنندگان به 
عرضه ارز، س��قف تراكنش ها، چك هاي تضميني و... 
مورد توجه قرار گرفته ت��ا بتواند در كوتاه مدت تعادل 
نسبي در بازار ايجاد كند و البته اين مكانيزم هاي غير 
قيمتي جواب داده و موثر بوده است. اما بايد توجه داشت 
كه اين اقدامات مس��كن موقتي و كوتاه مدت است و 
بايد چارچوب هاي تحليلي ديگري را در كنار آن مورد 
توجه قرار داد.  ام��ا اگر بخواهيم منصفانه نظر بدهيم 
سياست هاي بانك مركزي در دوره آقاي همتي موثر 
و مثبت و مفيد بوده و مي تواند در كوتاه مدت راهگشا 
باشد و از گران شدن نرخ ارز جلوگيري كند و صادرات 

را در خدمت اقتصاد كشور به كار بگيرد. 

      سياست انقباضي نبايد ركود را تشديد كند 
وي با اش��اره به نكاتي ك��ه برخي اقتص��اد دانان به آن 
معتقدند گفت: صاحب نظران مي گويند كه سياس��ت 
بانك مركزي نبايد انقباضي و كنترل شديد باشد زيرا از 
سوي ديگر اين محدوديت ها ممكن است ركود را تشديد 
كند و ضمن اينكه بايد اين سياست ها اجرا شود اما بايد 

رونق توليد و بازار نيز مورد توجه باشد. 

      كاهش نرخ س�ود و جلوگي�ري از خروج 
نقدينگي از بانك ها 

وي افزود: همچنين اقتص��اد دانان معتقدند كه در اين 
مقطع بايد نرخ س��ود بانكي كاهش يابد و كنترل شود 
اما به گونه اي بايد به سمت كاهش نرخ ها برويم و هزينه 
بانك ه��ا را كاهش دهيم كه باعث خ��روج نقدينگي از 
بانك ها نشود و اين سياست ش��دني است زيرا كنترل 
ش��ديد بانك مركزي مي تواند مانع از ايجاد موسسات 
غيرمجاز و سوداگري و سفته بازي شده و مانع از خروج 

نقدينگي از بانك ها شود. 

گروه بانك و بيمه |
روز سه شنبه 20 آذر 97، قيمت دلار در ادامه روند نزولي 
روزهاي گذشته، وارد كانال ۱0 هزار تومان شد و با ثبت 
رقم ۱0500 تومان تا ۱۱ هزار تومان، بيشترين كاهش را 
در روزهاي اخير تجربه كرده و در مجموع از ابتداي هفته 
تاكنون قيمت سكه 350 هزار تومان، بهاي دلار ۱050 

تومان و يورو ۱000 تومان كاهش يافته است.
به گزارش »تعادل«، دلار با ۴00 تومان كاهش به ۱0500 
تومان رسيد و به دنبال آن قيمت طلا نيز كاهش يافت 
بطوري كه قيمت س��كه طرح جديد با كاهش 90 هزار 
توماني قيمت 3 ميليون و 580 هزار تومان رس��يد و در 
ساعات عصر نيز به 3 ميليون و ۴00 هزار تومان كاهش 
يافت. همچنين بر اس��اس اعلام صرافي ها، نرخ فروش 
لير تركيه در بازار غير رسمي 22۱0 تومان، نرخ فروش 
درهم 30۴0 تومان و نرخ فروش پوند نيز ۱۴ هزار و ۴۶0 

تومان است. 
در صرافي ه��اي كش��ورهاي منطقه از جمل��ه هرات و 
س��ليمانيه نيز نرخ دلار بين ۱0 هزار تا ۱0۶00 معامله 
شده اس��ت و پيش بيني مي ش��ود كه روند كاهش در 
روزهاي آينده ادامه يابد. درهم نيز بين 2800 تا 2930 

در صرافي هاي منطقه معامله شده است. 
سامانه س��نا نيز كه نرخ ميانگين روز كاري قبل را اعلام 
مي كند براي روز دوش��نبه ن��رخ دلار را ۱۱02۶، يورو 
۱2929، درهم 30۴0، يوآن ۱753، پوند ۱۴۴۶۱و لير 

تركيه 22۱۱ تومان اعلام كرده است. 
ريزش قيمت ها در بازار طلا و ارز درحالي ادامه دارد، كه 
قيمت دلار در بازار آزاد كم��اكان از صرافي هاي دولتي 
پايين تر است. صرافي هاي آزاد قيمت دلار را ۱0 هزار و 
300 تومان براي فروش در تابلوهاي خود ثبت كرده اند.

قيم��ت دلار در صرافي هاي دولتي از ۱0 ه��زار و 750 
تومان صبح امروز به ۱0 هزار و 500 تومان سقوط كرده 
است. اين صرافي ها ساعتي قبل دلار را ۱0۶00 تومان 
مي فروختند. صرافي ه��اي دولتي هم اكنون يورو را ۱2 
هزار و ۴00 تومان مي فروشند و با قيمت ۱3 هزار و 300 

تومان از مردم مي خرند.
در مجموع بازار طلا با اعلام نرخ اونس جهاني به قيمت 
۱2۴7 دلار و كاهش نرخ دلار به ۱0500 تومان، شاهد 
كاهش قيمت طلا و سكه در بازار داخلي بود بطوري كه 
سكه طرح جديد بهار آزادي 90 هزار تومان، طرح قديم 
۱50 هزار تومان، نيم س��كه و ربع سكه ۴0 هزار تومان، 
س��كه گرمي 20 هزار تومان و هر گ��رم طلاي ۱8 عيار 

۱0500 تومان افت قيمت داشت.
در بازار ارز نيز يورو با كاهش 550 توماني ۱2200 تومان 
قيمت خورد و بانك ها نيز نرخ خريد دلار را بيش از 200 
تومان كاهش دادند و نرخ دلار در بانك به ۱0 هزار و ۶53 
تومان رسيد. همچنين نرخ خريد يورو نيز نسبت به روز 
گذشته كاهشي بوده و قيمت خريد هر يورو در بانك ها 

به ۱2 هزار و ۱۱۱ تومان رسيده و قيمت خريد پوند در 
بانك ها هم ۱3 هزار و ۴00 تومان اعلام شده است. اين 
در حالي است كه روز دوشنبه هر دلار به قيمت ۱0 هزار 
و 89۱ تومان و هر يورو ۱2 هزار و ۴۴8 تومان خريداري 
مي شد. بر اساس اعلام بانك ها هر يورو مسافرتي ۱2 هزار 
و ۴۶5 تومان مي فروشند كه اين رقم با احتساب كارمزد 

به ۱2 هزار و 700 تومان مي رسد.
همچنين در س��اعات قبل از ظهر روز سه شنبه در بازار 
آزاد نرخ هر دلار امريكا به كمتر از ۱۱ هزار تومان رسيد 
كه نسبت به روز دوشنبه حدود ۴00 تومان افت داشت. 
صرافي ملي نيز نرخ فروش ه��ر دلار امريكا را ۱0 هزار و 
750 تومان و قيمت خريد را ۱0 هزار و 730 تومان اعلام 
كرده اس��ت. همچنين هر يورو ۱2 هزار و 550 تومان از 
فروشندگان خريداري و به قيمت ۱2 هزار و ۶50 تومان 
فروخته مي شود كه اين ارقام نسبت به روز دوشنبه حدود 

500 تومان ارزان تر است.
از س��وي ديگر، به گفته رييس اتحاديه فروش��ندگان و 
س��ازندگان طلا و جواهر تهران، هر عدد سكه تمام بهار 
طرح جديد ب��ا ۱2۶ هزار تومان كاهش نس��بت به روز 

دوشنبه به سه ميليون و ۶۱0 هزار تومان رسيد.
از يك ش��نبه  هفته  جاري كه روند كاهشي قيمت سكه 
و طلا آغاز ش��د، به نظر مي رس��د كه اين روند هم چنان 
ادامه  داشته باش��د، چراكه به گفته ابراهيم محمد ولي، 
روند كنوني بازار، كاهش قيمت ها را نشان مي دهد و اين 
وضعيت هم چنان ادامه دار خواهد بود تا نرخ طلا و سكه به 

قيمت هاي واقعي و مدنظر بازار برسد.
رييس اتحاديه فروش��ندگان و سازندگان طلا و جواهر 
تهران افزود: در بازار روز س��ه شنبه هر مثقال طلاي ۱7 
عيار يك ميليون و 382 هزار تومان و هر گرم طلاي ۱8 
عيار 3۱9 هزار و 300 تومان قيمت دارد. با وجود افزايش 
قيمت طلا در بازار جهاني ن��رخ آن در بازار داخلي رو به 
كاهش است و س��كه نيز همين روند را ادامه  داده است، 
چراكه هر عدد س��كه طرح جديد تمام بهار آزادي، سه 
ميليون و ۶۱0 هزار تومان و هر عدد سكه طرح قديم، سه 

ميليون و 500 هزار تومان معامله مي شود.
رييس اتحاديه فروش��ندگان و سازندگان طلا و جواهر 
تهران، ادامه  داد: نيم سكه، يك ميليون و 850 هزار تومان 
فروخته مي شود، ربع سكه يك ميليون و ۶0 هزار تومان 

و سكه گرمي ۶50 هزار تومان قيمت دارد.
محمدولي تاكيد كرد: كاهش قيمت سكه و طلا به دليل 
اين است كه مسوولان در تلاش هستند تا آن را به اندازه 
كافي و قيمت مناسب براي مردم تامين كند و اگر بتوانند 
جلوي افزايش قيمت آن را بگيرند، هم چنان انتظار كاهش 
قيمت وجود دارد و رونق به بازار زندگي مردم برمي گردد.

وي با اشاره به حباب قيمتي حدود 500 هزار توماني هر 
عدد سكه تمام بهار آزادي، گفت : اين حباب مي تواند كمتر 
باشد، به شرط اينكه بانك مركزي سكه را در بازار و بين 

مردم به اندازه كافي عرضه كند چراكه اگر سكه به وفور در 
بازار باشد، حباب آن به حداقل خواهد رسيد.

      ضربه اي سنگين  به دلالان سكه و ارز
تراكنش ه��اي بانكي از اين به بعد با ش��ماره ملي انجام 
مي شود و البته هر نفر حداكثر تا ٥٠ ميليون تومان در روز 

مي تواند از كارت بانكي اش برداشت كند.
بانك مركزي به تازگي قانون جديدي را اعمال كرده است 
كه بر اساس آن افراد مي توانند براي تراكنش انتقال وجه 
چه به صورت شتابي يا غير شتابي حداكثر ٣ ميليون تومان 
در روز جابه جا كنند. البته اين مبلغ براي كارت خوان هاي 
غيرشعبه اي است. سقف انتقال وجه براي پايانه كارت 
خوان ش��عبه اي ١٥ ميليون تومان در روز است و سقف 
تراكنش خريد براي هر كارت بانكي تنها ٥٠ ميليون تومان 
در روز است. البته اين انتقال پول بايد حتما با ارسال كد 
ملي باشد و بانك مركزي تاكيد كرده است كه سقف هاي 
انتقال پول براي حس��اب هاي دولتي و كدهاي صنفي 

خاص هم استثنا ايجاد نمي كند.
حالا بانك مركزي محدوديت جديد تراكنش هاي بانكي 
را براي هر شماره ملي اجرايي كرده است. البته عبدالناصر 
همتي قبلا اين مساله را رسانه اي كرده بود كه قرار است 
محدوديت هاي تازه اي را براي تراكنش هاي كارتي اعمال 
كنند. بانك مركزي اين موضوع را براي كنترل بازارهاي 
دلالي مي داند. هادي حق شناس، تحليلگر بازار پولي و 
مالي اين اقدام بانك مركزي را اقدامي مثبت و در راستاي 
شفافيت بيش��تر مي داند و مي گويد: در هيچ جاي دنيا 
افراد نمي توانند هرروز هر مقدار پول كه دلشان بخواهد 
جابه جا كنند و محدوديت هاي قانوني خاصي براي آنها 
وجود دارد. در ايران اما اين محدوديت ها وجود نداشت 
و موجب شده بود كه فردي به راحتي حجم زيادي سكه 
يا دلار خريداري كند و بازار را به هم بريزد يا اين اتفاق در 

ساير بازارها تكرار مي شد.
او ادامه مي دهد: بازرگانان و تجار در ساير كشورهاي دنيا 
قوانين ديگري براي جابه جايي پول دارند و آنها مي توانند 
با نظارت بانك ها مقدار بيشتري پول را در حساب شان 
جابه جا كنند كه اين موضوع در قانون جديد بانك مركزي 

ديده شده است.
حق ش��ناس اين اقدام را منضبط تر شدن بازار پول و در 
جهت اجراي قوانين اف اي تي اف مي داند و مي گويد با اين 
كار حساب خريدهاي ضروري مردم از دلال بازي و سفته 
بازي جدا مي ش��ود و بانك مركزي از اين پس به راحتي 

مي تواند دلالي را كنترل كند.
حالا به نظر مي رس��د بانك مركزي كه چند وقتي است 
موفق شده است قيمت ارز را كنترل كند، گام هاي ديگري 
براي كنترل دلالي و شفافيت بازار پول برداشته است و 
يكي از اقدامات مهم و تأثيرگذار بانك مركزي كه اتفاقاً 
موجب كاهش قيمت ارز و تلاطم هاي ارزي شد، بخشنامه 

اصلاح مبلغ تراكنش هاي بانك��ي بود كه در هفته هاي 
گذش��ته ابلاغ و اجرا شد. به جز اين بانك مركزي قانون 
چك را هم با سخت گيري اصلاح كرده است و از اين پس 
افراد نمي توانند با چك هايي كه در وجه »حامل« خوانده 
مي شد پول هاي مشكوك را جابه جا كنند يا چك بي محل 
بكش��ند. البته بعد از اعمال اين محدوديت ها، دلال ها 
دست به كار شدند تا با افتتاح حساب در بانك هاي متعدد 
از طريق كارت بانك هاي مختلف خريدهاي ارزي خود 
را انجام دهند. گزارش هاي موثق حاكي از آن اس��ت كه 
دلال هايي كه قبلًا در يكي دو بانك حساب فعال داشتند 
الان در بيش از ١٠ بانك حساب باز كرده اند تا با كارت هاي 

مختلف خريدهاي ٥٠ميليوني را انجام دهند.
اما با بخشنامه جديد بانك مركزي كه از ديروز عملياتي 
شده است، رسماً دس��ت اين گروه از دلال ها در پوست 
گردو مانده و ديگر نمي توانند از ترفند افتتاح حس��اب 
در بانك ه��اي مختلف اس��تفاده كنن��د. در ايامي كه 
محدوديت هاي تراكنش هاي كارتي در كش��ور اعمال 
شده گروهي دست به نقد شده اند كه؛ چرا بانك مركزي 
با اين بخشنامه تلاش مي كند تا ارزش پول ملي را بكاهد 
و مردم را به سمت معاملات پاياپاي هدايت كند؟! ادعاي 
اين گروه آن است كه اگر فردي معامله كلان داشته باشد 
مثلًا اگر بخواهد ملك معامله كند به مشكل مي خورد! اما 
در پاسخ بايد گفت كه براي معاملات ملكي و كلان هميشه 
طرفين از چك هاي معتبر بانكي استفاده مي كنند. در 
ساير معاملات نيز ساتنا و پايا مي تواند كمك خوبي براي 

طرفين باشد.
بنابراين گروهي كه الان به وضعيت نظام پرداخت اعتراض 
دارند همان هايي هس��تند كه قب��لًا از گراني دلار دفاع 
مي كردند و الان به نظام پرداخت انتقاد مي كنند چراكه 
شريان اصلي با اين بخش��نامه قطع و كار براي اين افراد 

سخت شده است.
كارشناس��ان اقتصادي تاكيد دارند كه طرح اخير بانك 
مركزي مانع خروج س��رمايه از كشور شده است چراكه 
خريدهاي ملك در كشورهاي تركيه، ارمنستان، كانادا و... 
همه از طريق كارت كشيدن انجام مي شد كه الان دست 

اين گروه بسته شده است.

      قيمت جهاني طلا درخشيد
قيمت جهاني طلا به دليل آمار ضعيف اشتغالزايي امريكا 
كه احتمال توقف نرخ به��ره را به دنبال دارد به تقريبا 

بالاترين سطح خود در 5 ماه اخير جهش زد.
به گزارش سي ان بي سي، قيمت جهاني طلا در اولين 
روز ش��روع به كار بازارهاي بين المللي ب��ه دليل آمار 
نااميد كننده اش��تغالزايي در ايالات متحده كه گمانه 
زني ها براي احتمال توقف افزايش نرخ بهره توس��ط 
فدرال رزرو را زودتر از حد انتظار به دنبال خواهد داشت، 

افزايش يافت. 
در همين ح��ال قيمت منطقه اي طلا ب��ا 0.۱ درصد 
افزايش به يك هزار و 2۴8 دلار و 9۶ سنت در هر اونس 
رسيد كه تقريبا همچنان در بالاترين سطح 5 ماه خود 
قرار دارد؛ همچين قيمت طلا در بازار آتي امريكا با 0.۱ 
درصد افزايش به يكهزار و 25۴ دلار و 2 سنت به ازاي 

هر اونس رسيد. 
همچني��ن ارزش دلار امريكا در برابر ين ژاپن و يورو با 
كاهش روبرو شد و بورس هاي جهاني هم به دليل نگراني 
از رشد كند اقتصادي و ترس از بالا گرفتن تنش مجدد 

ميان پكن و واشنگتن به روند نزولي خود ادامه دادند.
افزايش اشتغالزايي امريكا در ماه گذشته ميلادي ۱55 
هزار نفر بود كه كمتر از ب��رآورد اوليه 200 هزار نفري 
است؛ ضمن اينكه افزايش دستمزدها هم كمتر از حد 

انتظار بوده است. 
بر همين اساس، برخي از سياست گذاران فدرال رزرو در 
مورد چشم انداز اقتصادي امريكا داراي لحن احتياطي 
هستند و احتمالا اين روند احتياطي را در سياست پولي 

خود لحاظ كنند. 
از آنجايي كه نرخ بهره پايي��ن هزينه نگهداري طلا را 
كاهش مي دهد زماني كه انتظار مي رود نرخ بهره روند 
نزولي داشته باشد، قيمت طلا تمايل به روند صعودي 
خواهد داش��ت. همچنين نرخ بهره پايين روي اوراق 
قرضه امريكايي و دلار كه با طلا قيمت گذاري مي شوند 
تاثير خواهد گذاش��ت. بر پايه اين گ��زارش، برخي از 
كارشناس��ان اقتصادي بر اين باور هستند تقاضا براي 

داشتن يك دارايي امن به طلا باز مي گردد.
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 افزايش وام ازدواج
 شيرين اما دشوار

وهاب قليچ|
اينكه افزايش هزينه هاي شروع زندگي در سال جاري 
افزايش چشمگيري داشته است، قابل انكار نيست؛ اما 
نكته  اينجاست كه آيا منابع بانكي در حدي است كه به 

اين تقاضاي به جا و ضروري پاسخ دهد.
اينكه افزايش هزينه هاي شروع زندگي در سال جاري 
افزايش چشمگيري داشته است، قابل انكار نيست؛ اما 
نكته  اينجاست كه آيا منابع بانكي در حدي است كه 
به اين تقاضاي به جا و ضروري پاسخ دهد و بر مبلغ 

تسهيلات ازدواج بيافزايند؟
هر ساله با مطرح شدن بررسي لايحه بودجه سالانه، 
بحث هاي كارشناس��ي زيادي در خصوص ميزان و 
نحوه تخصيص بودجه سال آتي در رسانه ها مطرح 
مي ش��ود. يكي از مباحثي كه در چند سال گذشته 
در اين ايام مطرح شده است، مقدار وام ازدواج است. 
وامي كه مبتني بر عقد قرض الحسنه بوده و به علت 
نحوه و ميزان بازپرداخت آن همواره مورد استقبال و 

درخواست جوانان قرار داشته است.
جزييات لايحه بودجه س��ال 98 كل كشور نشان 
مي دهد، دولت وام قرض الحس��نه ازدواج جوانان را 
۱5 ميليون تومان مانند سال جاري تصويب كرده 
و به مجلس ارس��ال مي دارد. در اين ميان، عده اي از 
كارشناسان اقتصادي با اشاره به نرخ تورم و افزايش 
شديد  اجاره بها و قيمت خريد مسكن و همچنين 
افزايش قيمت لوازم و اث��اث خانگي همچون لوازم 
صوتي تصويري، يخچال، ماشين لباسشويي، اجاق 
گاز، فرش، مبلم��ان و غيره و ب��الا رفتن آيتم هاي 
مختلف برگزاري يك مراسم عروسي ساده، مقدار 
فعلي وام ازدواج را ب��ه هيچ وجه كافي نمي دانند. از 
اين رو پيش��نهاد افزايش دو برابري وام ازدواج از ۱5 
ميليون تومان به 30 ميليون تومان براي هر يك از 
زوجين را طرح كرده اند كه در رس��انه ها با انعكاس 

زيادي همراه بوده است.
اينكه افزايش هزينه ه��اي خريد ملزومات زندگي 
و خدم��ات مرتبط با آن در س��ال ج��اري افزايش 
چشمگيري داشته است و كار زوجين براي تشكيل 
زندگي در مقايسه با هزينه هاي سال هاي گذشته به 
مراتب سخت تر شده است، قابل انكار نيست. نكته اي 
كه در اينجا وجود دارد آنست كه آيا منابع بانكي در 
حدي است كه به اين تقاضاي به جا و ضروري پاسخ 

دهد و بر مبلغ تسهيلات ازدواج بيافزايند؟
بنا بر آمار اعلامي، صف وام ازدواج تا پايان ش��هريور 
ماه سال جاري حدود 200 هزار نفر بوده و از آنجا كه 
سالانه تقريبا يك ميليون وام ازدواج داده مي شود، 
بايد براي اعطاي وام ازدواج 30 ميليون توماني به ۱/2 
ميليون جوان برآورد انجام شود. بر اين اساس در سال 
آتي، اعطاي وام ازدواج به اين تعداد متقاضي نيازمند 
حداقل 3۶ هزار ميليارد تومان منابع قرض الحسنه اي 

است.
براي محل تامين اين حجم از اعطاي تسهيلات چهار 
منبع نام برده شده است: سپرده هاي موجود و مصرف 
نشده قرض الحسنه، بازپرداخت اقساط تسهيلات 
قرض الحسنه اعطاشده در دوره هاي گذشته، افزايش 
سپرده هاي قرض الحس��نه پس انداز و سپرده هاي 

قرض الحسنه جاري.
در اين بين اش��اره به چند نكته ضروري مي نمايد: 
اول آنكه در بخش »س��پرده هاي موجود و مصرف 
نشده«، فارغ از كسر سپرده هاي قانوني، اين احتمال 
وجود دارد كه صاحب س��پرده قرض الحس��نه هر 
لحظه به بانك مراجعه كرده و درخواست برداشت 
سپرده خود را داشته باشد كه با توجه به ماهيت عقد 
قرض الحسنه و مقررات موجود، بانك بايد در اسرع 
وقت اين درخواست را اجابت نمايد. از اين رو بخشي 
از سپرده هاي قرض الحسنه صرف منابع احتياطي 
است و امكان پرداخت تسهيلات از سهم آن وجود 
ندارد. همچنين تسهيلات قرض الحسنه اي صرفا 
براي پرداخت تس��هيلات ازدواج نيست و مصارف 
ضروري ديگري نيز براي آن مقرر شده است از جمله 
تس��هيلات مرتبط با خدمات درماني، كارآفريني، 
زندانيان و كميت��ه امداد، كه ناديده انگاش��تن آن 

مي تواند عوارض اجتماعي همراه داشته باشد.
نكته دوم اينكه در بخش بازپرداخت اقساط تسهيلات 
قرض الحسنه بايد برآوردي از مطالبات معوق و اقساط 
پرداخت نشده را هم لحاظ كرد؛ خصوصا اينكه با توجه 
به شرايط امروز اقتصاد كشور، نمي توان بر بازپرداخت 

كامل تسهيلات هم اطمينان كافي داشت.
نكته سوم به س��پرده هاي قرض الحسنه پس اندازِ 
افزايش يافته در س��ال ج��اري برمي گ��ردد. بنا به 
آمار موجود ميزان س��پرده هاي قرض الحس��نه در 
ش��هريورماه ۱397 نس��بت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد ۴۱ درصدي داشته است. آنچه در اين 
ميان اهميت دارد ماهيت اين سپرده ها است. آنگونه 
كه مطلع هس��تيم، در برخي از طرح هاي مختلف 
نظام بانكي، دريافت تس��هيلات امتيازي منوط به 
س��پرده گذاري قرض الحسنه توس��ط متقاضيان 
تسهيلات اس��ت؛ از اين جهت فردي كه وجوهي را 
تحت عنوان سپرده  قرض الحسنه  به بانك مي سپارد 
خود دريافت كننده تسهيلات در ماه هاي آتي خواهد 
بود. بنابراين نمي توان به راحتي سهم افزايش منابع 
قرض الحسنه اي را منبعي براي اعطاي تسهيلات به 
افرادي غير از سپرده گذارانِ آن به حساب آوريم. اين 
درحالي است كه تسهيلات قرض الحسنه ازدواج در 
سازوكاري خارج از تسهيلات امتيازي جريان دارد. به 
بيان ديگر منابع قرض الحسنه اي افزايش يافته خود 
مدعياني در صف اول دارد كه نوبت به متقاضيان وام 

ازدواج نخواهد رسيد.
نكته چهارم به س��پرده هاي قرض الحسنه جاري 
برمي گردد كه ظرفيت خوبي براي پرداخت وام ازدواج 
به حساب مي آيد )گرچه عموما نيت سپرده گذاران 
سپرده هاي جاري، جدا از اعطاي قرض الحسنه است(؛ 
اما يكي از چالش هاي پيش روي اين موضوع، ماهيت 
بسيار كوتاه مدت سپرده هاي جاري و از سوي ديگر 
پرداخت هاي پنج س��اله وام ازدواج است كه ممكن 

است ريسك نقدينگي بانك ها را افزايش دهد.



تالارنقرهاي 5 بازار سرمايه

چرا صندوق هاي درآمد ثابت سپرده گذار بانكي هستند

حجم اندك اوراق مشاركت 
گروه بورس| سميرا ابراهيمي|  

در دو هفته ابتدايي آذرماه،  صندوق هاي سرمايه گذاري 
بازار سرمايه، 0.01 درصد رش��د كرده است و حجم اين 
بخ��ش از بازار س��رمايه را به 144 ه��زار و 400 ميليارد 
تومان رساند. در اين ميان بيشترين افزايش ارزش خالص 
دارايي ها مربوط به صندوق هاي درآمد ثابت و بيشترين 
كاهش ارزش خالص دارايي ها مرب��وط به صندوق هاي 
مختلط ب��ود. بطوري ك��ه 0.5 درصد ب��ه ارزش خالص 
دارايي ه��اي درآمدثابت ها افزوده ش��د و از صندوق هاي 
مختلط نيز 19 درصد از خالص ارزش دارايي ها كم شد. در 
اين ميان صندوق هاي درسهام نيز 11 درصد از دارايي هاي 

خود را از دست دادند. 
نگاهي به مقاصد سرمايه گذاري اين صندوق ها،  حاكي از 
اين است كه بيشترين حجم سرمايه گذاري در بانك هاست 
كه 803 هزار ميليارد ريال را شامل مي شود. سپس اوراق 
بهادار با درآمدثابت 497 هزار ميليارد ريال از دارايي هاي 
اي��ن صندوق ها را به خود جذب كردند و س��هام با جذب 
152 ه��زار ميليارد ري��ال از دارايي ه��اي صندوق هاي 
سرمايه گذاري، رتبه س��وم را به خود اختصاص داده اند. 
البته با توجه به اينكه سهم بازار صندوق هاي درآمدثابت 
نسبت به ساير صندوق هاي س��رمايه گذاري، سهم بازار 
بالايي است، اين موضوع كه س��رمايه گذاري در بانك ها 
هنوز رقم بالايي دارد، توجيه مي شود. البته صندوق هاي 
با درآمد ثابت براي سرمايه گذاري در اين صندوق هاي با 
محدوديت قانوني به لحاظ سقف سرمايه گذاري مواجه 
هستند، اما هنوز با آنكه اوراق مشاركت سوددهي بالاتري 
نس��بت به اين بانك ها دارند، پارك پول در بانك ها تحت 

عنوان سرمايه گذاري مورد توجه است. 

  اوراق مشاركت كم است 
پس از تصويب سود 18 درصدي براي سپرده هاي بانكي 
كه در ش��هريور ماه سال گذاشته توسط ش��وراي پول و 
اعتبار انجام ش��د، تاكنون تغييري در نرخ سود رخ نداده 
است. البته گفته مي ش��ود كه برخي از بانك ها بر خلاف 
بخش نامه بانك مركزي، سيستم سود ترجيحي را برقرار 
كرده اند. با اين حال اگر همان 18 درصد را معيار قرار دهيم، 
با توجه به اينكه سود انواع اوراق مشاركت عموما بيش از 
20 درصد است، توجيه اقتصادي براي سپرده گذاري پول 
در اين صندوق ها را مشاهده نمي كنيم. از سوي ديگر ديده 
مي شود كه وقتي ناشري به انتشار اوراق اقدام مي كند، در 
چند دقيقه يا بهتر است بگوييم در چند ثانيه، فروش آنها 
انجام مي شود كه در واقع تامين مالي از طريق بازار سرمايه 
برقرار شده اس��ت. بنابراين نقش پرررنگ سپرده گذاري 

در بانك ها توسط صندوق هاي سرمايه گذاري را مي توان 
مطابق ب��ا نظر مديران صندوق هاي س��رمايه گذاري، به 
دليل كمبود اوراق در بازار و پيشي گرفتن تقاضا بر عرضه، 

قلمداد كرد. 

  اهميت اوراق مشاركت
توس��عه بازار بده��ي در دولت يازدهم به عن��وان يكي از 
برنامه هاي اصلي وزارت اقتصاد پيگيري مي شد بطوري 
كه توانست سهم بيش از 70 درصدي از بازار سرمايه را به 
دست بياورد. اما بطور كلي وقتي نگاهي به سهم بازار بورس 
در كش��ور مي اندازيم، مي بينيم كه 16 درصد از كل بازار 
مالي كشور، تحت لواي بازار سرمايه قرار دارد و اين موضوع 
نشان دهنده آن اس��ت كه بورس هنوز مسير دشواري تا 
رسيدن به »حجم قابل قبول« بازار بدهي در پيش رو دارد تا 
بتواند تامين سرمايه بنگاه هاي بزرگ و متوسط را كه بطور 
اصولي بايد از طريق بازار سرمايه انجام شود،  به سرانجام 
برساند. البته آمار تكميلي حاكي از آن است كه در پايان 
سال 86، درمجموع حجم بازار بدهي به 86 هزار ميليارد 

تومان از طريق انتشار انواع اوراق افزايش رسيده است. 

  دست اندازهاي رشد بازار بدهي
مقررات زايد و دست و پاگير در تمام وجوه اقتصاد كشور، 
توسط فعالان اقتصادي به عنوان مانعي براي انجام چابك 
و سريع امور بيان مي شود. اين موضوع در مسير توسعه بازار 
بدهي و تامين مالي از اين طريق نيز به وضوح ديده مي شود. 
در واقع براي انتش��ار هر گونه اوراق بده��ي مانند اوراق 
مشاركت، صكوك اجاره، مرابحه و... نياز به وجود چند ركن 
ضروري است. از جمله اين اركان، ركن ضامن اوراق است 
كه بايد پرداخت سود و اصل اوراق منتشر شده را ضمانت 
كند. گرايش و تاكيد سازمان بورس بر آن است كه ركن 
ضامن از بين بانك ها انتخاب شود و نهادهاي مالي ديگر 
كه از نظر دستورالعمل انتشار اوراق مي توانند ركن ضمانت 
اوراق را قبول كنند معمولا داراي مش��كلاتي هستند كه 
عملا مش��اور عرضه و نهاد ناظر از انتخاب آنها صرف نظر 
مي كند. از اين رو وابستگي به بانك ها براي پذيرش سمت 
ضمانت ايجاد مي ش��ود و درحال حاضر اغلب بانك ها به 
دلايل مختلف از پذيرش اي��ن ركن خودداري مي كنند 
يا شرايط س��ختي را براي آن درنظر مي گيرند. به همين 
جهت هم اكنون مبالغ قابل توجهي اوراق آماده انتشار نزد 
شركت هاي تامين سرمايه وجود دارد كه به دليل نداشتن 
ضامن، معلق و معطل مانده اس��ت. حال آنكه استفاده از 
تجربه جهاني براي حل اي��ن موضوعات مي تواند به رفع 

اين مشكلات كمك كند. 

   عوامل مورد نياز براي رشد سريع بازار بدهي
رتبه بن��دي اوراق در راس��تاي تع��ادل در ريس��ك و 
بازده  اوراق جهت ح��ذف يا كاهش نقش ركن ضامن 
يكي اصلي ترين مواردي اس��ت كه مي تواند به عنوان 
كاتاليزوري در زمينه رشد انتشار اوراق در بازار كمك 
كند. هرچند د رسال هاي اخير چند موسسه رتبه بندي 
از س��ازمان بورس مجوز فعاليت اخذ كردند،  اما هنوز 
آثارعملكردي گسترده آنها در بازار و نقش جايگزيني 

آنها در قان��ون انتش��ار اوراق نيامده اس��ت.  بنابراين 
قانونگذار مي تواند اجازه انتش��ار اوراق بدون ضامن يا 
انتشار بخشي از اوراق يك ناشر بدون ضامن و بخشي 
با ضامن و ايجاد تف��اوت در نرخ اوراق با توجه به وجود 
يا عدم وج��ود ضامن و نوع ضامن )بانكي و غيريانكي( 
را صادر كند ك��ه اين موضوع نيز به عنوان متمم مورد 
ذكرشده قبلي، مي تواند به بهبود فرآيند كمك كند.   
همچنين مي توان��د محدود كردن ضمان��ت تنها به 

س��ود اوراق و نه به اصل آن، با توجه به وجود دارايي در 
برخي از انواع اوراق )مانند اوراق اجاره( يا به نسبتي از 
س��ود و اصل اوراق در نظر گرفته شود. پذيرش وثيقه 
كردن سهام شركت هاي پذيرفته ش��ده در بورس و 
فرابورس نزد شركت س��پرده گذاري مركزي و حذف 
يا كاهش نقش ضامن نيز مي توان��د در اكثر مواقع به 
ناشران بزرگ بازار براي انتشار اوراق مورد نياز در اسرع 

وقت كمك كند. 
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بهره گيري از ظرفيت هاي 
بورس كالا در توسعه صادرات

عضو فراكسيون توسعه صادرات مجلس معتقد 
است كه بورس كالا طي سال هاي فعاليت خود 
توانسته مبادلات كالاها در بازار داخلي را نظام مند 
و شفاف كند، از اين رو بايد پس از تمركز عمده 
كالاهاي قابل معامله در بورس، با حمايت مجلس 
و دولت نسبت به توس��عه صادرات محصولات 
ايراني به بازارهاي منطق��ه از كانال بورس كالا 
اقدام كرد. به گزارش كالاخبر، مجيد كيانپور با 
اشاره به اينكه يكي از راه هاي اصلي براي حركت 
در مسير سلامت اقتصاد كشور، ايجاد شفافيت در 
بخش هاي مختلف است گفت: تقويت بازارهاي 
رس��مي در كش��ور بايد در اولويت برنامه هاي 
سياس��ت گذاران قرار گيرد تا روند گس��ترش 
بازارهاي غيررسمي و غيرشفاف كند شود. از اين 
رو بورس كالا به عنوان بازار رسمي كالاي كشور 
بايد ميزبان محصولات قابل عرضه در بورس باشد 
تا علاوه بر ايجاد تعادل در بازارها، شركت هايي كه 
شفافيت را به معاملات پنهاني ترجيح مي دهند 
از ساير شركت ها جدا شده و به فعالان اقتصادي 
معرفي شوند. اين عضو كميسيون عمران مجلس 
تصريح ك��رد: با وج��ود اينكه همه مس��وولان 
اقتصادي بر لزوم ايجاد زمينه هاي شفافيت در 
اقتصاد و حذف فعاليت هاي واسطه گري مخرب 
تاكيد دارند، اما هنوز شاهد رواج بازارهاي سفته 
بازي هس��تيم كه از اين رو تدبي��ر براي تمركز 
عرضه كالاهاي واس��طه اي مهم در بورس كالا 
به شكل حداكثري از اهميت ويژه اي برخوردار 
است. وي گفت: اطمينان خاطر توليدكنندگان 
و مصرف كنندگان در بازار داخلي بايد به نحوي 
باشد كه امروز در فكر توسعه صادرات محصولات 
باكيفيت ايراني از بستر بورس كالا به كشورهاي 
همس��ايه باش��يم. به گفته كيانپور، بازار عراق 
يكي از پرس��ودترين بازارها براي اقتصاد و تجار 
ايراني به حساب مي آيد كه آنها نيز از وجود يك 
ساختار مناسب براي خريد استقبال مي كنند. 
اينكه محصولات ايراني از بس��تري به عراقي ها 
فروخته شود كه كيفيت و قيمت تضمين شده 
باشد، بطور حتم مورد اقبال كشورهاي همسايه 
قرار مي گيرد. وي عن��وان كرد: حضور بازارهاي 
كالايي رس��مي همچون ب��ورس كالا در عراق، 
قدرت رقابت پذيري ما را افزايش مي دهد كه در 
صورت فراهم كردن زير ساخت هاي مبادلاتي و 
مالي، بدون شك مي توان اقداماتي مثبتي در اين 
زمينه انجام داد. عضو فراكسيون توسعه صادرات 
مجلس گفت: حذف واس��طه ها و دلالان از بازار 
پرس��ود عراق از ديگر مزاياي انجام معاملات از 
طريق بورس كالا است كه مي تواند مسير تجارت 

را براي تجار و سرمايه گذاران هموار كند.

مروري بر آمار معاملات ديروز

مديرعامل شركت بورس مطرح كرد

ريزش قيمت سهام شركت ها

قراردادهاي آتي سبد سهام در راه بورس

بازار سرمايه منطبق با استانداردهاي جهاني

گروه بورس| شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران در 
معاملات روز گذشته با كاهش 680 واحدي همراه شد و 
به رقم 166 هزارو 235 واحدي بازگشت. در همين حال، 
ش��اخص كل فرابورس نيز با كاهش 2 واحدي، رقم يك 
هزار و 855 واح��د را به خود اختصاص داد. افزون بر اين، 
شاخص بازار اول كاهش 422 واحدي به رقم 122 هزار و 
884 واحد بازگشت و در نقطه مقابل شاخص بازار دوم با 
كاهش 1740 واحدي رقم 329 هزار و 134 واحد را به ثبت 

رساند. از سويي ديگر، شاخص كل هم  وزن رقم 27هزار و 
714 واحد را تجربه كرد و شاخص سهام آزاد شناور نيز با 
افت 569 واحدي به رقم 178 هزار و 494 واحد رسيد. بر 
اساس اين گزارش، ديروز معاملات سهام در نماد معاملاتي 
بانك تجارت با 46 واحد، پتروشيمي پرديس با 45 واحد 
و معدني و صنعتي گل گهر با 41 واحد افزايش بيشترين 
تأثير مثبت را بر شاخص كل بورس به نام خود ثبت كردند. 
در مقابل، معاملات سهام در نماد معاملاتي شركت هاي 

پالايش نفت اصفهان با 84 واحد، پالايش نفت بندر عباس 
با 62 واحد و ملي صناي��ع مس ايران با 52 واحد كاهش، 
بيشترين تاثيرمنفي را در محاس��به اين نماگر به دوش 
كش��يدند. از همين رو، ارزش كل معاملات ديروز بورس 
تهران در حالي به بيش از 339 ميليارد تومان نمايش داده 
شد كه ناشي از دست به دست شدن بيش از يك ميليارد 
و 357 ميليون سهم و اوراق مالي قابل معامله طي 112 

هزار و 565 نوبت داد و ستد بود.

مديرعامل ش��ركت ب��ورس اوراق به��ادار از آغ��از به كار 
قراردادهاي آتي س��بد س��هام طي هفته آينده در بورس 
اوراق بهادار تهران خبر داد. به گزارش بورس تهران، علي 
صحرايي با اشاره به نقش مهم ابزارهاي مشتقه در پوشش 
ريسك و پاسخ به سلايق متنوع سرمايه گذاران و فعالان بازار 
در سال هاي اخير گفت: قراردادهاي آتي سبد سهام يكي 
از ابزارهاي مشتقه است كه از روز يك شنبه هفته آينده 25 
آذر 1397 در بورس اوراق بهادار تهران راه اندازي مي شود. 
وي به تاييد قرارداد آتي سبد سهام توسط كميته فقهي 
سازمان بورس و اوراق بهادار اشاره كرد و اظهار داشت: اين 
ابزار در بازارهاي جهاني در قالب قراردادهاي آتي شاخص 
معامله مي ش��ود ولي به دليل عدم وج��ود امكان تحويل 
فيزيكي براي شاخص، آتي س��بد سهام با اخذ تأييديه از 
كميته فقهي سازمان بورس و اوراق بهادار جايگزين آتي 
شاخص شده است، بطوري كه تركيب، تغييرات و بازدهي 
شاخص و سبد سهام مشابه يكديگر است. مديرعامل شركت 
بورس تهران به بيان مزاياي قرارداد آتي سبد سهام پرداخت 

و خاطرنشان كرد: قرارداد آتي سبد سهام علاوه بر دارا بودن 
تمامي مزاياي يك قرارداد آتي استاندارد از جمله خاصيت 
اهرمي، امكان كسب سود از نوسان  مثبت و منفي قيمت 
دارايي پايه، شفافيت قيمت و استاندارد بودن قراردادها، 
تضمين معاملات توس��ط اتاق پاياپاي و تنوع بخشي به 
سبد س��رمايه گذاري، امكان بهره مندي از مزاياي خريد 
و فروش ش��اخص هاي بورسي را نيز براي سرمايه گذاران 
فراهم مي كند. وي تصريح كرد: سرمايه گذاران بدون نياز 
به تحليل تك تك سهام بورسي، مي توانند با تحليل شرايط 
كلان اقتصاد يا داده هاي مربوط به صنايع مختلف، نسبت 
به خريد و فروش در بازار آتي س��بد س��هام اقدام نمايند، 
بطوري كه بازدهي سرمايه گذاران معادل بازدهي شاخص 

مربوطه شود.
صحرايي با بيان اينكه مديران پرتفوي مي توانند با خريد 
يا فروش قرارداد آتي س��بد س��هام متناظر ب��ا پورتفوي 
خود، نس��بت به پوشش ريس��ك اقدام كنند، يادآور شد: 
صندوق هاي س��رمايه گذاري نيز مي توانند در چارچوب 

شاپور محمدي رييس سازمان بورس و اوراق بهادار از 
ارتقاي جايگاه نهاد ناظر ايران در آيسكو طي ماه جاري 
خبر داد. به گزارش سنا، وي گفت: ارتقاي عضويت در 
اين نهاد بين المللي نمايانگر رشد و تكامل جهاني بازار 
سرمايه ايران اس��ت و براي دست يابي به اين جايگاه، 
تمامي قوانين و استانداردهاي موجود در بازار سرمايه 

ايران با استانداردهاي موجود در آيسكو منطبق شد.

  فاكتور ارزنده
در همين رابطه، سيد مصطفي رضوي عضو هيات مديره 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار گفت: عضويت در نهادهاي 
بين المللي مس��ير انتقال تجربه به كش��ور است و حاكي 
از اس��تاندارد هاي منطبق با ش��اخص هاي جهاني است. 
معاون اجرايي س��ازمان بورس و اوراق بهادار افزود: ارتقاي 

جايگاه سازمان در آيسكو به معناي نظارت بين المللي به 
استانداردهاي بازار سرمايه است و همين موضوع نيز عامل 
افزايش اعتبار ايران در عرصه جهاني اس��ت. اين ارتقا يك 
پيام به طرف هاي خارجي ارسال مي كند مبني بر اينكه ما از 
ساز و كارهاي اطمينان بخش در فضاي كاري بازار سرمايه 
برخورداريم. وي افزود: حضور در آيسكو نشان مي دهد بازار 
سرمايه ايران همگام با بازار سرمايه كشور هاي پيشرفته است. 
سيد مصطفي رضوي افزود: ابزارهاي مالي در دنيا پي در پي 
به روز رس��اني و متنوع تر مي شود و ما از اين پس با سرعت 
بسيار، از تغييرات جهاني بازار سرمايه مطلع مي شويم و اين 

موضوع فاكتور ارزنده حضور در آيسكو است.

 ارتقاي بورس ها در عرصه جهاني
از سويي ديگر، ياسر فلاح مدير روابط عمومي و امور بين الملل 

سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: يكي از پيش شرط هاي 
عضويت در آيس��كو ارتقاي دستور العمل ها و قوانين بود و 
جايگاه ايران در اين نهاد نشان مي دهد اكنون استانداردها، 
قوانين و رويه هاي ما منطبق با فضاي بين المللي اس��ت. 
به عنوان نمونه اصلاح دس��تور العمل مربوط به حاكميت 
شركتي نيز يكي از مواردي بود كه بر اساس ضرورت هاي 
جهاني ص��ورت گرفت. ياس��ر فلاح، اف��زود: اين تطبيق 
اس��تاندارد ها با افزايش اطمينان بيش��تر سرمايه گذاران 
خارجي و نهادهاي مالي همراه است و از طرف ديگر نيز در 
ارتقاي جايگاه بورس تهران، فرابورس، بورس كالا و بورس 
انرژي در عرصه جهاني موثر است. مدير روابط عمومي و امور 
بين الملل س��ازمان بورس و اوراق بهادار، ادامه داد: قطعا با 
ارتقاي جايگاه ايران در آيسكو همكاري سازمان با نهادهاي 

ناظر در دنيا افزايش خواهد داشت.

  نگاهي به مقاصد سرمايه گذاري در صندوق ها،  حاكي از اين است كه بيشترين حجم سرمايه گذاري در بانك هاست كه 803 هزار ميليارد ريال را 
شامل مي شود. سپس اوراق بهادار با درآمدثابت 497 هزار ميليارد ريال از دارايي هاي اين صندوق ها را به خود جذب كردند و سهام با جذب 152 هزار 

ميليارد ريال از دارايي هاي صندوق هاي سرمايه گذاري، رتبه سوم را به خود اختصاص داده اند.
  پس از تصويب سود 18 درصدي براي سپرده هاي بانكي كه در شهريور ماه سال گذاشته توسط شوراي پول و اعتبار انجام شد، تاكنون تغييري در 
نرخ سود رخ نداده است. البته گفته مي شود كه برخي از بانك ها بر خلاف بخش نامه بانك مركزي، سيستم سود ترجيحي را برقرار كرده اند. با اين حال 
اگر همان 18 درصد را معيار قرار دهيم، با توجه به اينكه سود انواع اوراق مشاركت عموما بيش از 20 درصد است، توجيه اقتصادي براي سپرده گذاري 

پول در اين صندوق ها را مشاهده نمي كنيم.

برش

ابزارمعاملاتي

ديدگاه

شرايطي كه س��ازمان بورس و اوراق بهادار اعلام مي كند، 
امكان فعاليت داشته و با اس��تراتژي هاي خود، از مزاياي 
پوشش ريسك اين ابزار اس��تفاده كنند. وي افزود: بورس 
تهران مطابق سياس��ت هاي هيات مديره جديد، بانگرش 
توسعه اي و راه اندازي ابزار هاي جديد مطابق نيازهاي فعالان 
و سرمايه گذاران با تجميع و بازنگري دستورالعمل معاملات 
قراردادهاي آتي، اقدام به يكپارچه سازي فرآيندهاي اجرايي 
و معاملاتي انواع مختلف اين قراردادها از جمله آتي تك سهم 
و آتي سبد سهام كرده اس��ت. بدين صورت زمينه شروع 
به كار بازار قراردادهاي آتي س��بد سهام و انجام معاملات 
اين ابزار با مش��اركت شركت هاي مديريت فناوري بورس 
تهران، س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه 
 و نيز ش��ركت هاي نرم افزاري ارايه دهنده خدمات برخط 
)OMS( ها فراهم ش��ود. صحرايي بر آش��نايي و آموزش 
فعالان بازار و س��رمايه گذاران با اين قراردادها تاكيد كرد و 
گفت: سايت بورس تهران به عنوان تنها مرجع رسمي ارايه 
اطلاعات قراردادهاي آتي، به روز شده و فعالان بازار مي توانند 
تمامي اطلاعات موردنياز خود را از آن دريافت كنند. وي در 
خاتمه ابراز اميدواري كرد كه سرمايه گذاران و فعالان بازار با 
حضور خود از مزاياي اين ابزار بهره مند شده و به رونق بازار 

مشتقه در بورس اوراق بهادار تهران كمك كنند.



تشكلها6اخبار

مصوبه تسهيل شرايط پرداخت بدهي بانكي، دردي از توليدكنندگان دوا خواهد كرد؟ 

سياه نمايي درباره شهرك  هاي صنعتي
نمايندگان در نشست علني چهارشنبه، ۱۴ آذرماه مجلس 
شوراي اسلللامي در جريان بررسي جزييات طرح اصلاح 
قانون بودجه سللال ۹۷ با بند ۷ اين طرح كه به كميسيون 
برنامه و بودجه ارجاع شللده بود در مورد تسللهيل شرايط 
پرداخت بدهي تسللهيلات بانكي و موسسللات اعتباري 
غيربانكي، موافقت كردند. در اين بند آمده است؛ به منظور 
تسللويه بدهي دريافت كنندگان تسللهيلات از بانك ها و 
موسسات اعتباري غيربانكي كه تمام يا بخشي از تسهيلات 
خود را تا پايان شهريور ۹۷ پرداخت نكرده اند كليه بانك ها 
و موسسللات اعتباري غيربانكي موظفند حذف تقاضاي 
تسهيلات گيرندگان به شرح ذكر شده در دستورالعمل عمل 
نمايند. ملاك محاسبه بدهي تسهيلات گيرندگان مشمول 
اين بند قرارداد اوليه است در صورتي كه قرارداد اوليه يك 
يا چند نوبت تمديد يا اهمال شللود يا بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي تسللهيلات جايگزين به تسللهيلات 
گيرندگان اعطا كرده باشد كليه قرارداد هاي بعدي باطل و 
بدون اثر است. مانده بدهي تسهيلات گيرندگان طبق جزو 
۲ اين بند محاسبه مي شود. بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي موظفند بدهي تسهيلات گيرندگان مشمول اين 
بند را به شرح زير محاسبه و حداكثر يك ماه پس از ابلاغ اين 
قانون به بانك مركللزي اعلام كنند. اين موضوع موافقت و 

مخالفت هايي را به همراه داشته است.

  با مصوبه جديد
بازپرداخت تسهيلات بانكي تسهيل مي شود

آرمان خالقي دبير خانه صنعت، معدن و تجارت ايران، اظهار 
كرد: در بودجه ۹۷، بند ۷ تبصره ۱۶ واحد هاي صنعتي كه 
بدهي به بانك ها داشته اند مكلف بودند تا پايان شهريور ماه 
بدهي خللود را بپردازند و در اين صورت جرايمشللان عفو 
مي شد. وي افزود: در ۸ ماه ابتدايي سال، واحد هاي توليدي 
درخواست تسويه حساب كرده بودند، اما مشكلاتي در اين 
ميان موجب شد تا پروسه تسويه حساب كامل بانك ها و 
بخش خصوصي موفقيت آميز نباشد. خالقي تصريح كرد: 
۶ درصد جرايم دير كرد، خود عدد قابل توجهي است و در 
صورتي كه تنها اين ۶ درصد توسط بانك ها دريافت نمي شد، 
توليدكنندگان ميزان قابل توجهي مي توانسللتند كمتر 
پرداخت كننللد. دبير خانه صنعت، معدن و تجارت تهران 
يادآوري كرد: قرارداد هاي تسهيلات در گردش بطور عموم 
يك ساله بوده و بايد در سر سال توسط دريافت كننده تسويه 
شود و در صورتي كه اين تسويه حساب صورت نمي گرفت نه 
تنها سود يكسال و جرايم مختلفي محاسبه مي شد بلكه هر 
سال اين عدد به صورت بهمن وار بيشتر شده و در واقع جرايم 
مركب از توليدكننده دريافت مي شد. وي به تبصره جديد 
مجلس شوراي اسلامي در تسهيل پرداخت بدهي تسهيلات 
گيرندگان بانكي و موسسات اعتباري اشاره كرد و گفت: بر 
اساس تبصره جديد مجلس شللوراي اسلامي، واحد هاي 

توليدي از پرداخت سود هاي مركب، معاف خواهند بود.

خالقي ادامه داد: ميزان وام هاي دريافتي براي توليدكنندگان 
با جرايم مركب بسيار شده و مصوبه جديد مجلس شوراي 
اسلامي موجب مي شود كه منابع بانكي از طريق بازگشت 
تسللهيلات، افزايش يافته و همچنين واحد هاي صنعتي 
و توليدي از حالت بدهكاري در بيايند و در نتيجه بتوانند 
از تسللهيلات جديد بهره ببرند. دبير خانه صنعت، معدن 
و تجارت تهران اذعان كللرد: اين مصوبه جديد موجب باز 
شدن گره هاي بانكي و واحد هاي توليدي شده و برخي از 
مشكلات ميان اين دو را حل خواهد كرد. وي يادآوري كرد: 
يك مشكل ديگر ما در بخش تسهيلات بانكي، واحد هايي 
هستند كه بدهي ارزي داشللته و تسهيلات گرفته اند و با 
توجه به افزايش نرخ ارز در ماه هاي گذشته اين تسهيلات 
به حللدود ۶ برابر افزايش يافته اسللت و توليدكنندگان و 
واحد هاي صنعتي قادر به پرداخت بدهي هاي خود نيستند. 
خالقي يادآوري كرد: خانه صنعت، معدن و تجارت به دنبال 
بازگشت بدهي هاي ارزي بر اساس تاريخ دريافت تسهيلات 
است تا توليدكنندگان اين حوزه نيز بتوانند بدهي هاي خود 
را به بانك ها تسويه كنند. دبير خانه صنعت، معدن و تجارت 
تهران در پاسخ به اين پرسش كه آيا با مصوبه جديد مجلس 
شوراي اسلللامي، واحد هاي توليدي مي توانند بخشي از 
مشللكلات خود را حل كنند، گفت: مشكلات واحد هاي 
توليدي آن قدر زياد است كه تنها با يك حركت نمي توان به 
برطرف شدن همه مسائل توليد اميدوار بود، اما از آن جايي 
كه چرخه مشكلات توليد در ماه هاي گذشته، يك چرخه 
بسته بود، تصويب قوانين اينچنيني مي تواند به وارد كردن 
شوكي در اين چرخه كمك كرده و از ميزان زيان دهي و ركود 

بانك ها و توليد بكاهد.

  سود هاي مركب بانكي، نامشروع است
وي تصريح كرد: ما به عنوان حاميان توليدكننده داخلي 
معتقديم كه بانك ها در اثر ديركرد پرداخت جرايم توسط 
توليدكنندگان ضرر نمي كنند، زيللرا بانك ها از ابتدا براي 
خود فرمول فرضي درسللت كرده بودند كه بر اسللاس آن 
ميزان تسهيلات و سود آن را محاسبه مي كردند. خالقي با 
اشاره به بدهي هاي ايجاد شده توسط فرمول هاي نادرست 
بانكي، گفت: زماني كه بانك ها به سود هاي فضايي پيش بيني 
شده دسللت نمي يابند ادعا مي كنند كه ضرر كرده ايم در 
حالي كه اصل اين بدهي نامشروع است و نبايد به اين شكل 

محاسبه شود.

  رانت بگيران نبايد از تسهيلات بازپرداخت 
بدهي بانكي، بهره ببرند

در ادامه علي صدري عضو هيات مديره شركت شهرك هاي 
صنعتي تهران و نايب رييس خانه اقتصاد ايران اظهار كرد: 
بخشللودگي جرايم مركب بانكي را بايد در دو بخش مورد 
بررسللي قرار داد. اول در بخش توليدكنندگان واقعي كه 
تصويب چنين قوانيني موجب تسهيل پرداخت بدهي آنها 

در چرخه بانكي مي شود، اما گروه دوم افرادي هستند كه به 
نام توليدكننده در اين سال ها از تسهيلات و وام هاي بانكي 
برخوردار شده اند و در نتيجه توانسته اند در حوزه هاي مختلف 
و غير توليدي درآمدزايي كنند، اما از بازپرداخت تسهيلات 
بانكي خودداري مي كنند. وي تأكيد كرد: تصويب چنين 
قوانيني موثر اسللت، اما بايد در نظر داشت تا افرادي كه از 
طريق رانت به منابع بانكي دست يافته اند، نبايد از طريق اين 
قوانين به سود هاي كلان دست يافته و منابع ملي را به نفع 
خود هدر دهند. صدري در خصوص چگونگي شناسايي 
توليدكنندگان واقعي براي اعطاي تسهيلات بخشودگي 
گفت: ستاد اقتصاد مقاومتي كه متشكل از دولت، مجلس 
شوراي اسلامي و بخش خصوصي است مي تواند يك كميته 
تخصصي تشكيل داده تا توليدكنندگان را مورد ارزيابي و 
راستي آزمايي قرار دهند و تنها كساني مي توانند از تسهيلات 
جديد در حوزه بخشودگي بهره مند شوند كه در حوزه صنعت 
و توليد، فعاليت واقعي دارند. نايب رييس خانه اقتصاد ايران 
اظهار كرد: نه تنها براي رانت خوار ها نبايد بخشودگي قائل 
شويم بلكه بايد جرايم با سرعت بيشتري از آنها دريافت شود، 
زيرا اين افللراد پول هاي كلاني از معاملات غير توليدي در 
سال هاي گذشته كسب كردند. وي در رابطه با نامشروع بودن 
دريافت سود هاي كلان و تسهيلات توليدكنندگان گفت: 
منابع بانك ها در واقع سپرده هاي مردم است و زماني كه نرخ 

سود دو رقمي باشد بانك ها نمي توانند از توليدكننده سود 
يك رقمي دريافت كنند. صدري با تأكيد بر اين موضوع كه 
بانك نيز يك بنگاه اقتصادي است، اظهار كرد: بانك موظف 
است در مقابل سپرده هاي مردم به آنها سود دهد و نمي تواند 
در تسهيلات دهي به اين نكته توجه نكند، زيرا در اين صورت 
با كاهش نقدينگي روبرو شده و نمي تواند به تعهدات خود در 
مقابل سپرده هاي مردم عمل كند.  عضو هيات مديره شركت 
شهرك هاي صنعتي تهران، گفت: ربا در اسلام حرام است، 
اما قيمت تمام شده پول در حوزه توليد و تجارت به ميزاني 
نيست كه توليدكنندگان و تجار ما بتوانند از پسِ بازپرداخت 
سود هاي دو رقمي بر بيايند و در نتيجه شاهديم كه هر روز 
به تعداد بدهكاران بانكي افزوده مي شللود. وي در رابطه با 
چگونگي اصلاح نظام تسللهيلات دهي، گفت: نمي توان 
يك بخش را اصلللاح كرد در حالي كلله بخش هاي ديگر 
چرخه مشكل دارند. اگر بگوييم بانك ها نبايد تسهيلات دو 
رقمي از توليدكننده بگيرند بدون شك در آينده ورشكست 
مي شوند. صدري راهكار نجات بانك ها و توليدكنندگان را 
اصلاح و تغيير صد درصدي نظام پولي بانكي كشور دانست 
و گفت: يكي از اشتباهات توليدكنندگان داخلي اين است 
كه تمام سرمايه در گردش خود را از طريق وام بانكي تأمين 
مي كند و از آن جايي كه سود توليد اكنون در كشور پايين 
است، نمي توانند سود هاي بانكي را پرداخت كنند و در نتيجه 

بدهكار مي شوند. عضو هيات مديره شركت شهرك هاي 
صنعتي تهران، افللزود: توليدكننده داخلي بايد زماني كه 
قصد دارد واحد توليدي جديدي راه اندازي كند حداكثر ۵۰ 
درصد بر روي تسهيلات بانكي حساب باز كند و بقيه منابع 
مورد نياز خود را از طريق سرمايه هاي شخصي تأمين كند.

بسللياري افراد در حوزه سللرمايه گذاري در شهرك هاي 
صنعتي سللياه نمايي مي كنند وي اذعان كرد: زماني كه 
يك توليدكننده بر اساس تسهيلات بانكي واحد توليدي 
خود را به راه مي اندازد ضرر كرده و در نتيجه از نظام بانكي 
و سيستم تسهيلات دهي شاكي مي شود. صدري مصوبه 
جديد مجلس شللوراي اسلامي را كمك حال توليد بيان 
كرد و گفت: اعتقاد ندارم كه در شللرايط كنوني در توليد و 
صنعت ركود وجود دارد، زيرا با توجه به آمار، سرمايه گذاري 
در شهرك هاي صنعتي رشللد چند برابري داشته و روند 
كنونللي در اين حوزه مثبت اسللت. عضللو هيات مديره 
شركت شهرك هاي صنعتي تهران، تأكيد كرد: بسياري 
از سياه نمايي افراد در حوزه صنفي اشتباه بوده و در پي آن 
هستند كه ديگران در حوزه آنها سرمايه گذاري نكنند تا 

رقباي كمتري داشته باشند.
وي در خاتمه بيان كرد: بدون شك در حوزه توليد، مشكلاتي 
همچون ثبت سفارش، واردات و خريد مواد اوليه داريم، اما 
اين مشكلات تا حدي نيست كه صنعت را به ركود بكشاند.

رييس كميسيون گردشگري اتاق تهران : در نشست بررسي شاخص هاي محيط كسب و كار مطرح شد
مبارزه با فساد بايد ريشه اي باشد نه مقطعيراهكارهاي بهبود  رتبه ايران در شاخص حقوق مالكيت

از سللال گذشللته پارلمان بخش خصوصي كشور به 
منظور پيدا كردن راهي براي بهبود محيط كسب وكار، 
شللاخص هايي كه بدترين وضعيت را در آنها بر اساس 
گزارش Doing Business داشتيم، مورد مطالعه 
قرار داد. بررسللي هركدام از شاخص هاي موردنظر به 
يكي از ۵ اتاق بزرگ كشللور )تهللران، اصفهان، تبريز، 

شيراز و مشهد( محول شده بود.
البته در سال جاري دو شاخص رقابت پذيري و حقوق 
مالكيللت نيز به دليللل اهميت بالايي كلله در محيط 
كسللب وكار كشللور دارند، به صورت جداگانه توسط 
اتاق تهران بررسي شد و اتاق كرمان وظيفه مطالعه بر 
روي يكي از شللاخص هاي Doing Business را به 

عهده گرفت.
شاخص بين المللي حقوق مالكيت، به عنوان شاخصي 
مستقل، طي نشستي به همت معاونت استان هاي اتاق 

ايران مورد بررسي قرار گرفت.
در اين نشست مريم خزاعي، نماينده اتاق تهران گزارش 
تهيه شده در مورد شاخص بين المللي حقوق مالكيت 
كه توسط اتحاديه حقوق مالكيت در سطح بين المللي 

مطالعه مي شود را ارايه داد.
بر اسللاس اظهارات وي اين تنها شاخصي است كه به 

سنجش وضعيت مالكيت فكري و معنوي مي پردازد.
خزاعي طبق گزارش ۲۰۱۸ اين اتحاديه، گفت: ايران 
با كسللب امتياز ۴.۷ در بين ۱۲۵ كشور رتبه ۹۱ را به 
خود اختصاص داده است و در منطقه ما رتبه دوازدهم 
را داريم. همچنين كشور فنلاند با امتياز ۸.۷ بهترين 

رتبه را در اين شاخص كسب كرده است.

نماينده اتاق تهران در ادامه به مولفه هاي تشكيل دهنده 
شاخص حقوق مالكيت اشاره كرد و افزود: در مولفه ثبت 
اموال بهترين امتياز را كسب كرده و بدترين شرايط را 
در مولفه محيط سياسي، حقوقي و كنترل فساد داريم. 
متأسللفانه در گزارش جديد منتشر شده نيز وضعيت 
ايران در مولفه محيط سياسللي و حقوقي نسللبت به 

گزارش قبل، بدتر شده است.
خزاعي در بخش ديگري از سخنان خود به برنامه ششم 
توسعه و تكليف دولت مبني بر بهبود وضعيت مالكيت 
فكري در ايران و كسللب رتبه سوم در منطقه تا پايان 
برنامه اشاره و تأكيد كرد: يكي از راهكارهاي اصلي براي 
بهبود وضعيت ايران در اين شاخص، توجه و پيگيري 
مصوبات برنامه ششم توسعه است. از طرف ديگر انحلال 
نهادهاي موازي با قوه قضاييه مانند سازمان تعزيرات و 

غيره مي تواند به تقويت استقلال اين قوه كمك كند.
وي همچنين خواسللتار نظارت بر رفتار قضات و تهيه 
فهرستي كامل از تخلفات احتمالي قضات شد. به اعتقاد 
نماينده اتاق تهران تخصيص بودجه كافي به دادگاه ها 
و بازنگري در آيين نامه تعييللن صلاحيت قضات نيز 

ضرورت دارد.
خزاعي همچنين ايجاد ثبات سياسي و حاكميت قانون 
را مهم خواند و تأكيد كرد: بين انسجام بين قواي سه گانه 
تقويت شللود و آمارهاي اقتصادي به صورت روزبه روز 
و دقيق در اختيللار مردم قرار گيللرد. از طرفي بايد به 
مطالبات عمومي توجه شود و ميزان فساد را كاهش داد.

وي افزود: براي مبارزه با فساد مي توان نهادي را ايجاد 
كرد و در آن از افراد نخبلله و فرهيخته بهره برد. البته 

آنچه بيش از هرچيز ديگري اهميت دارد، شفافيت در 
فرآيندهاي تصميم سازي در سطح كشور است.

طبق اظهارات نماينده اتاق تهران در حال حاضر متولي 
و قانوني منسجمي در حمايت از مالكيت فكري وجود 
نللدارد و فعالان اقتصادي از فرآيندهللاي ثبت دارايي 

بي اطلاع هستند.
كيوان كاشفي، عضو هيات رييسلله اتاق ايران پس از 
ارايه گزارش، وضعيت كشور در اين حوزه را پيچيده و 
نامطلوب خواند و گفت: چون اين شاخص با چند قوه و 
سازمان بزرگ و اصلي كشور در ارتباط است، رسيدگي 
به آن مشللكلات خاص خود را دارد و به راحتي انجام 

نمي شود.
وي مسائل و پيچيدگي هاي وضعيت حقوق مالكيت در 
كشور را عميق ارزيابي كرد و ادامه داد: به نظر مي رسد 
دست يافتن به رتبه سوم در اين شاخص بين كشورهاي 

منطقه تا حدودي بلندپروازانه است.
عضو هيات رييسه اتاق ايران يادآور شد: يكي از نقاط 
ضعف اصلي كشور مربوط به همين حوزه مي شود و براي 
اصلاح آن لازم است همت و وحدت رويه اي در سطح 

نظام شكل بگيرد.
بر اساس اظهارات وي اين آخرين گزارشي است كه در 
پروژه بهبود وضعيت محيط كسب وكار كشور تهيه و 
ارايه شد و قرار است كليه مطالعات صورت گرفته و نتايج 
به دست آمده از ابتداي سللال جاري توسط اتاق هاي 
بزرگ كشور در ششمين همايش ملي توسعه پايدار با 
رويكرد بهبود محيط كسب وكار ارايه شود. اين همايش 

۲۱ و ۲۲ دي ماه در شهر مشهد برگزار مي شود.

رييس كميسيون گردشگري اتاق تهران مي گويد مبارزه 
با فساد نيازمند اقدامات اساسي و كارهاي ريشه اي است. 
محسن مهر عليزاده مي گويد: » فساد بر اساس يك سري 
المان ها مثل رانللت )اطلاعات و...(، نوسللانات قيمت ارز، 
بخشنامه هاي پي درپي كه صادر مي شود و... شكل مي گيرد 
و تا فكري براي اينها نشللود به نظر هيچ كاري در مبارزه با 
فساد پيش نخواهد رفت و فايده اي نخواهد داشت. ما بايد 
به يك سيستم اقتصادي مشخص پايبند باشيم و استراتژي 
اقتصادي داشته باشيم و نمي توان كه هرروز براي اقتصاد 
تصميم گرفت و فردا همه چيز را تغييللر داد، الان در نظر 
داشته باشيد كه ما ۴۰ سال است درگير تك نرخي شدن 
ارز هستيم و هيچ شفافيتي در اين زمينه وجود ندارد و هر 
بار كه در اين حوزه كاري انجام شده است درنهايت به جاي 
يك نرخ به ۴، ۵ نرخي ارز رسيده ايم. يا در نظر داشته باشيد 
در خصوص تخصيص ارزهاي دولتي در ابتداي سللال چه 
فسادها و رانت هايي شكل گرفت كه هنوز درباره آن شفافيت 
صورت نگرفته است و قوه قضاييه حالا درباره آن پرونده هاي 
متعددي شكل داده است و مردم خواستار شفافيت در اين 
زمينه هستند، درحالي كه اگر از همان ابتدا ما دلار و ديگر 
ارزها را اجازه مي داديم به نرخ واقعي آن در بازار معامله شود 
حالا با اين شللرايط روبرو نبوديم، وقتي شما فضاي رانت و 
فساد را ايجاد مي كنيد نمي توانيد انتظار داشته باشيد كه هيچ 
اتفاقي هم رخ ندهد.« اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
در ادامه با اشاره به اينكه در حوزه مبارزه با فساد بايد كارهاي 
اساسي باشد نه مقطعي، مثالي را مطرح كرده و مي گويد: » 
شما فكر كنيد شب وارد يك انباري مي شويد و دنبال شي 
خاصي هستيد ولي براي پيدا كردن آن كليد را نمي زنيد و 

دايم بدن و پاهايتان به چيزهاي مختلفي برخورد مي كند و 
آسيب مي بينيد ولي حاضر نيستيد كليد را بزنيد؛ درحالي كه 
كار اساسي اين است كه فضا را روشن كنيد و راحت به نتيجه 
برسيد؛ در اقتصاد هم با وضعيتمان شبيه به همين مثال 
است ما بايد چند كار اساسي را انجام دهيم و جلوي آسيب ها 
را بگيريم.«  مهر عليزاده بابيان اينكه دولت بايد در مبارزه 
با فساد از ظرفيت بخش خصوصي استفاده كند مي گويد: 
» فعال شللدن بخش خصوصي در مبارزه با فساد دو وجه 
مي تواند داشته باشد يك حوزه خودكنترلي بخش خصوصي 
است كه درزمينه شفافيت اقتصادي و مبارزه با فساد تحت 
آموزش ها قرار بگيرد و با قوانين و كنوانسيون هاي بين المللي 
در اين خصوص آشنا شود و خودش در رفتارهاي حرفه اي 
و كسب وكار اين موضوع را در نظر گرفته و رعايت كند؛ اين 
كار باعث مي شود كه سطح دانش بخش خصوصي نسبت به 
مقوله مبارزه با فساد و رعايت اصول شفافيت هاي اقتصادي 
و سلامت رفتار كسب وكار ارتقاء پيدا كند. از طرف ديگر با 
اين آموزش ها و آشنايي با قوانين بخش خصوصي مي تواند 
مطالبه گر شللود و از حقوق خود در مواجه با سازمان هاي 

دولتي، اداري و حاكميتي دفاع كند و تسليم فساد نشود.«
او در ادامه مي گويد: » به نظرم مهم ترين اقدام در مبارزه با 
فساد اين است كه ساختارهاي قانوني حاكم بر ادارات دولتي 
بايد به شكلي باشد كه كنترل ها دقيق تر صورت گيرد و دوم 
اينكه شفافيت قوانين و ساده سازي آنها بايد به نحوي باشد 
كه هيچ فردي نتواند پشت، تبصره، بند و... مخفي شود يا 
سوءاستفاده كند؛ بايد همه چيز هم براي مجري و هم فردي 
كه بايد آن را اجرا كند، مشخص و روشن بايد تا جلوي بروز 

فساد گرفته شود.«
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 كمبود توليد
عامل گراني پسته

در شرايطي كه قيمت پسته در بازار افزايش و نوسان 
شديدي داشته و به كيلويي حدود ۲۰۰ هزار تومان 
رسيده اسللت، رييس انجمن پسته اعلام كرد كه 
توليد اين محصول به يك پنجم پارسللال رسيده 
است و بازار صادراتي پسته را هم شديدا تحت تاثير 
قرار داده اما مردم امسللال را تحمل كنند تا از اين 

مشكل عبور كنيم.
به گزارش ايسللنا، قيمت پسللته در سال جاري با 
افزايش شديدي روبرو شللده و به كيلويي حدود 
۲۰۰ هزار تومان رسلليد حال آنكه اين محصول 
باغي يكي از مهم ترين اقلام خشللكباري ايران در 
توليد و صادرات به شمار مي رود كه سالانه ارزآوري 
بالايي براي كشور دارد به گونه اي كه سال گذشته 
ارزش صادرات پسللته و مغز پسته به بيش از يك 

ميليارد دلار رسيد.
اما امسال شاهد افزايش قيمت پسته در بازار بوديم 
كه به گفته  محمود ابطحي، رييس انجمن پسته  
ناشي از كاهش توليد اين محصول بوده است چرا 
كه امسللال به دليل ناآور بودن و تغييرات دمايي و 
اقليمي، ميزان توليد پسته به يك پنجم پارسال و 

حدود ۵۰ هزار تن كاهش يافته است.
وي در گفت وگو با ايسللنا افزود: هم اكنون در بازار 
مشللكل كمبود داريم و بايد ضمللن توجه به بازار 
داخلي، صادرات را نيز فراموش نكنيم چرا كه اگر به 
بهانه  تامين بازار داخلي و نياز مردم، پسته را صادر 
نكنيم بازار خارجي خود را دو دسللتي به رقيباني 
همچون امريكا هديه كرده ايم چرا كه ايران همواره 
در صدر توليدكنندگان و صادركنندگان پسته قرار 
داشته و طي سللاليان متمالي رقابت تنگاتنگي با 
امريكا به عنوان اصلي ترين رقيب خود داشته است.

در ۷ ماهه امسال حدود ۳۳ هزار و ۴۰۸ تن پسته 
به ارزشي بالغ بر ۲۹۹ ميليون و ۵۶۹ هزار دلار به 
كشورهاي مختلف صادر شللده است كه ۱۳.۳۶ 
درصد از نظر وزني و ۲۰.۷۲ درصد از نظر ارزشللي 
نسبت به همين بازه زماني در سال گذشته كاهش 
يافته اسللت اما ابطحي معتقد است كه نبايد آمار 
صادرات پسته را كه از مهر ماه هر سال آغاز مي شود 
اينگونه محاسبه كرد چرا كه به گفته  او، در مهر ماه 
و آبان ماه امسال نهايتا ۸ هزار تن پسته ايراني صادر 
شده است حال آنكه در سال گذشته در همين بازه 
زماني ميزان صادرات اين محصول به بيش از ۵۰ 

هزار تن رسيده بود.
رييس انجمن پسللته با بيان اينكه پسته را كمتر 
از ميزاني كه طي دو ماه گذشللته صادر كرده ايم، 
نمي توانيم صادر كنيم، تصريح كرد: اگر بازار داخلي 
را به بازار صادراتي ترجيح دهيم سال آينده كه بيش 
از ۲۰۰ هزار تن پسته توليد كنيم ديگر نمي توانيم 
آن را صادر كنيللم و با اقتصاد بيش از يك ميليون 
نفري توليدكننده پسللته كه ۲۰۰ هزار خانوار را 
شامل مي شود، بازي كرده ايم. بنابراين مردم بايد 
اين مساله را درك كنند و امسال را براي آينده  اين 
محصول و اقتصاد كشور تحمل كنند چرا كه سال 
آينده هيچ مشكلي در زمينه توليد، تامين و صادرات 

پسته نخواهيم داشت.

كاهش قيمت ۱۰ تا ۱۵ درصدي 
در بازار لوازم خانگي از شنبه

رييس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي از آغاز كاهش 
قيمت و ارزاني در بازار لوازم خانگي خبر داد و گفت: 
چهار برند مطرح لوازم خانگي قيمت محصولات خود 
را ۱۰ تا ۱۵ درصد كاهش داده اند و مردم مي توانند از 
شللنبه به آنها مراجعه كرده و نياز خودشان را تامين 
كنند. لوازم خانگي يكي از پرنوسانان ترين بازارها در 
ماه هاي گذشللته بود كه متاثر از افزايش قيمت ارز و 
البته برخي سودجويي ها مشكلاتي را براي مردم به 
وجود آورده بود، اما محمد طحان پور - رييس اتحاديه 
فروشللندگان لللوازم خانگي - در اين باره به ايسللنا 
گفت: از شنبه هفته آينده چهار برند مطرح داخلي 
و خارجللي لوازم خانگي قيمت محصللولات خود را 
كاهش مي دهند و مللردم مي توانند از آنها كالاهاي 
مورد نيازشان را خريداري كنند. وي افزود: افزايش 
قيمت ها و كاهللش تقاضاي ناشللي از كاهش توان 
خريد مردم سبب شد تا اين برندها نسبت به كاهش 
قيمت خود اقدام كنند و مسلما بقيه برندهاي لوازم 
خانگي نيز همين كار را انجام مي دهند چرا كه نرخ 
ارز نيمايي كه مورد استفاده اين صنعت بود، كاهش 
يافته و برخي از صاحبان اين صنعت به دليل اينكه 
احتمال افزايش دوباره نرخ ارز را مي ديدند، قيمت هاي 
خود را نگه داشللتند اما طي ماه هاي گذشته نوسان 
چنداني را نديدند و بنابراين قيمت هاي خود را كاهش 
دادند. طحان پور با اشاره به اينكه برندهاي خارجي 
اعمال كننده كاهش قيمت آلماني و تركيه اي هستند، 
ادامه داد: در اين شرايط سوال اين صنف اين است كه 
خودروسازان چرا قيمت خود را كاهش نمي دهند چرا 
كه اگر كاهش نرخ ارز نيمايي سبب شده تا هزينه هاي 
توليد لوازم خانگي كمتر شود، خودروسازان هم كه 
مواد اوليه شللان تا ۹۰ درصد با توليدكنندگان لوازم 
خانگي يكي  است چرا كاهش قيمت نمي دهند كسي 
با آنها كاري ندارد. رييس اتحاديه فروشندگان لوازم 
خانگي گفت: از مردم درخواست مي كنيم كه به هنگام 
خريد لوازم خانگي، نياز خود را از هر فروشگاه و مغازه اي 
تامين نكنند و حتما قبل از خريد پروانه آن را چك 
كنند و دوم اينكه قبل از خريد، ليست قيمت رسمي و 
شركتي را با سربرگ و مهر و امضاء رسمي از فروشنده 
بخواهند و از آنهايي كه ۱۰ تا ۱۵ درصد كاهش قيمت 

را اعمال كرده اند، خريداري كنند.
وي با بيان اينكه لوازم خانگي را مدت دار نخريد، تاكيد 
كرد: برخي فروشللگاه ها و مغازه هاي اجاره اي بدون 
پروانه وجود دارند كه لللوازم خانگي را زير قيمت به 
مردم مي فروشند و زمان تحويل كالا را يك ماه بعد يا 
حتي بيشتر اعلام مي كنند، اما مردم توجه كنند كه به 
هيچ وجه از آنها چيزي نخرند و حتما به فروشگاه ها و 

نمايندگي هاي معتبر مراجعه كنند.

جزييات تجارت فرش كشور در 4 دهه اخير
پيمان سپاري ارزي و صعود و سقوط صادرات فرش دستباف

تجارت فرش ايران در ۴ دهه اخير فراز و نشيب زيادي داشته 
است به گونه اي كه مجموع ارزش اين صادرات از حدود ۱۰۰ 
ميليون دلار در سال هاي ۱۳۸۲ تا ۱۳۵۷، تحت تأثير برخي 
مسائل اقتصادي تا ۲۰ برابر رشد كرده و در سال ۱۳۷۳ به 
بالاي ۲.۱ ميليارد دلار رسيده است؛ اما تجارت فرش ايراني 
هرگز نتوانست اين ركورد را حفظ كند و دوباره در هياهوي 
مسائل اقتصادي و سياسللي وارد روند نزولي شد و تقريباً 
به همان وضعيت سال هاي نخست انقلاب برگشت. پس 
از پيروزي انقلاب اسلللامي در سال ۱۳۵۷ مسائلي مانند 
برقراري پيمللان ارزي و نظارت جديد بر امر قيمت گذاري 
فرش ايراني، نوسانات نرخ ارز، تغيير مهلت واريز پيمان ارزي، 
اجرايي شدن قانون واردات در مقابل صادرات و تسهيلات 
گمركي هللر يك اثر متفاوتي بر وضعيللت صادرات فرش 
داشته و باعث رشد يا افول آن شده است. بررسي ها نشان 
مي دهد بعد از پيروزي انقلاب اسلامي، باوجود تحريم هاي 

اقتصادي و اعمال فشار امريكا بر ايران، به دليل تأمين مواد 
اوليه آن از داخل كشللور و عدم وابستگي صنعت فرش به 
واردات، وضعيت تجارت فرش ايران بهبود يافته و با رشللد 
۴۰۰ درصدي از ۸۴ ميليون دلار در سللال ۱۳۵۷ به ۴۲۵ 
ميليون دلار در سللال ۱۳۵۹ رسيده است اما پس ازآن، در 
شرايطي كه كشور با جنگ تحميلي و همه جانبه مواجه بود 
دوباره در روند نزولي قرار گرفته و حتي در سال ۶۱ كل ارزش 
صادرات فرش ايران به حوالي ۶۷ ميليون دلار رسيده است. 
در كنار اين عوامل، نمي توان تحولات بازار جهاني فرش را 
ناديده گرفت. از اوايل دهه ۸۰ ميلادي، ركود تقاضاي فرش 
در بازار جهاني به واسطه تغيير الگوي مصرف خانوارهاي 
اروپايي آغاز شللد و در ادامه با اتحاد پولي اروپا و رواج يورو 
در اين قاره، خانوارهللاي اروپايي بيش ازپيش به پس انداز 
درآمد و كاهش هزينه هاي خود پرداختند و همين رفتار 
اقتصادي، تقاضا را براي فرش ايراني كاهش داد چراكه اروپا 

حدود يك سوم بازار صادراتي فرش ايران را شامل مي شد و 
كاهش تقاضا در اين قاره عملًا به افت شديد صادرات ايران 
منجر شد. از سوي ديگر فعال شدن رقباي فرش ايران اعم 
از كشورهاي چين، پاكستان، تركيه، هند و ... در بازارهاي 
جهاني نيز نوعي رقابت قيمتي به راه انداخت كه باعث شد 
فرش با كيفيت و اصيل ايراني مشتري كمتري داشته باشد 
چراكه قيمت فرش هاي عمدتاً نامرغوب رقيب، به مراتب از 
فرش ايراني پايين تر بود و مشتريان بيشتري را به خود جذب 
مي كرد. در ادامه با پايان يافتن جنگ تحميلي و آغاز اجراي 
برنامه اول توسللعه در دولت سازندگي، مجموعه تحولات 
اقتصادي و سياست گذاري باعث شد زمينه بسيار مساعدي 
براي صادرات غيرنفتي به ويژه صادرات فرش ايراني مهيا 
شود به ويژه كه در اين سال ها پيمان سپاري ارزي لغو شد و 
هم زمان كاهش شديدي ارزش پول ملي، كفه رقابت قيمتي 

در بازارهاي جهاني را به نفع فرش ايراني تغيير داد.

بررسي ها نشان مي دهد با لغو محدوديت هاي صادراتي مانند 
پيمان سپاري ارزي، الزام واردات در مقابل صادرات و افزايش 
تسهيلات صادراتي، زمينه بسيار مساعدي براي افزايش 
صادرات غيرنفتي مهيا شد. در سال ۱۳۷۳ با اجراي برنامه 
دوم توسعه، دوباره صادرات فر با نوسانات شديدي مواجه شد. 
از يك سو با برقراري دوباره قانون پيمان سپاري ارزي در سال 
۱۳۷۴ صادرات سخت تر شد و از سوي ديگر كاهش تقاضاي 
جهاني فرش دست باف نيز بازار فرش ايراني را محدودتر كرد. 
در اين شرايط صادرات فرش ايران با سقوط آزاد مواجه شد 
و ارزش اين صادرات از ۲.۱ ميليارد دلار در سال ۱۳۷۳ به 
۹۸۱ميليون دلار در سال ۱۳۷۴ و ۶۴۲ ميليون دلار در سال 
۱۳۷۵ رسلليد. يعني ارزش صادرات فرش ايراني ظرف دو 
سال حدود ۷۰ درصد افت كرد و به عبارت به يك سوم رسيد.

نكته قابل توجه اينكه با الزامي شدن پيمان سپاري ارزي 
در سال ۱۳۷۴، گرچه ارزش صادرات فرش ايران سقوط 
شديدي را تجربه كرده اما از نظر حجم صادرات، افت كمتري 
تجربه شده است. طولاني شدن پروسه فروش فرش هاي 
صادراتي ايران در نمايشگاه هاي متعلق به صادركنندگان 
در كشورها اروپايي و امريكا و همچنين افت قيمت جهاني 

فرش در اين دوره مي تواند از جمله دلايل اصلي افت نسبي 
حجم صادرات فرش ايران در مقابل ريزش شللديد ارزش 
صادرات باشللد. در ايللن دوره و در سللال هاي بعد، رقابت 
ديگر كشورهاي توليدكننده فرش دستباف اعم از چين، 
هند، پاكستان تركيه و حتي افغانستان شدت گرفت و بالا 
بودن هزينه توليد فرش در ايران كه با افزايش دستمزدها 
توسط دولت، بيش ازپيش بالا رفته بود نيز كفه اين رقابت 
را بيشتر به نفع رقبا سنگين مي كرد. برآيند اين وضعيت 
به جايي رسيد كه فرش ايراني باوجود داشتن مزيت اصالت 
و كيفيت، بخشي از سللهم بازار موجود را از دست بدهد و 
سهم قابل توجهي نيز از بازارهاي نوظهور به دست نياورد. 
گفتني است در سال ۱۳۹۴ با اجرايي شدن برجام و رفع 
بخشي از تحريم هاي اقتصادي عليه ايران، دوباره صادرات 
فرش توسط بخش خصوصي بهبود يافت و از ۲۹۰ ميليون 
دلار در سللال ۱۳۹۴ به ۴۲۶ ميليون دلار در سال ۱۳۹۶ 
رسيد. به توجه به تجارب دوره هاي قبلي، به نظر مي رسد با 
اعمال مجدد تحريم هاي يك جانبه امريكا در سال جاري و 
همچنين الزامي شدن پيمان سپاري ارزي، صادرات فرش 

ايراني با افت قابل توجهي مواجه شود.
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4ابهامدرپيشنهادنفتيمركزپژوهشها

»پِري« در جست وجوي افق هاي غير نفتي در خاورميانه

گروه انرژي| نادي صبوري|
 به نظر مي رسد چالش  دسترسي ايران به سرمايه 
و تكنولوژي بين الملل�ي در صنعت نفت، مركز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي را به تكاپو 
وا داشته اس�ت كه پژوهش هايي را در خصوص 
آلترناتيوهاي تامين سرمايه در دستور كار قرار 
دهد. در دومي�ن گزارش با همين رويكرد، مركز 
پژوهش ها گزارشي را با عنوان »الزامات تحقق 
تأمين مالي بالادست نفت و گاز در شرايط تحريم« 
منتشر كرده است. گزارشي كه نام محمد چگيني 
رييس كميته انرژي مجمع تش�خيص مصلحت 
نظ�ام در ميان اظهارنظركنندگان آن به چش�م  
مي خورد. يكي از نكات جال�ب توجه ديگر اين 
پژوهش وجود نام »غلامحس�ين حس�ن تاش« 
به عن�وان يك�ي از اظهارنظركنندگان اس�ت. 
حسن تاش در سال هاي اخير همواره وزارت نفت 
ايران را مورد انتقاد قرار داده اس�ت. اين گزارش 
4 مس�ير فعلي تامين سرمايه در بالا دست نفت 
كه »منابع داخلي نفت«، »صندوق توسعه ملي«، 
»قرارداد خارجي« و »انتش�ار اوراق مشاركت« 
هستند را »داراي مشكلات ساختاري« و »فاقد 
كارايي« معرفي كرده و تلاش كرده اس�ت راهي 
جدي�د را براي تامين س�رمايه معرفي كند. اين 
رويكرد اما ب�ا برخي »ابهام�ات« و »تناقضات« 
همراه اس�ت. اين گزارش دلايل كاف�ي را براي 
حذف صندوق توس�عه از مبادي تامين سرمايه 
صنعت نفت ارايه نداده است، اوراق مشاركت را 
قابل اصلاح خوانده اما خواستار جايگزيني روش 
جديد شده است، تغييراتي بنيادين و شديد را 
در ش�ركت ملي نفت خواستار ش�ده است و در 
خصوص افزايش سهم ريالي پروژه ها با ادبياتي 
نه روش�نگرانه بلكه دس�توري اظهارنظر كرده 
است. در ادامه بررسي »تعادل« از گزارش مركز 

پژوهش ها را خواهيد خواند. 

 ب��ه فاصل��ه اندكي پس از انتش��ار گزارش��ي در مركز 
پژوهش هاي مجلس كه طرحي را با عنوان استفاده از 
سرمايه مردمي براي ساخت پالايشگاه مطرح مي كرد، 
گزارش��ي ديگر با عنوان » الزامات تحقق تأمين مالي 
بالادست نفت و گاز در ش��رايط تحريم« منتشر شده 

است. 
پژوهش مجلس در بخش كوتاه��ي 4 روش فعلي در 
وزارت نفت براي جذب س��رمايه را بي اعتبار خوانده و 
خواستار اين مي شود كه »منابع داخلي وزارت نفت«، 
»صندوق توسعه ملي«، »قرارداد خارجي« و »انتشار 
اوراق مشاركت« جاي خود را به »سرمايه گذاري صرفا 
از طري��ق انعقاد قرارداد نفتي از طري��ق وزارت نفت«، 
»اعمال تغيي��رات لازم در قراردادهاي نفتي براي عقد 
قرارداد با شركت هاي نفتي ايراني«، »افزايش مصارف 
ريالي پروژه ها با افزاي��ش مصرف تجهيزات و خدمات 
داخلي« و »تامين مالي ريالي از بازار سرمايه« بدهند. 
راهكارهايي كه البته مورد س��وم ك��ه دال بر »افزايش 
مصارف ريالي پروژه ها« است در واقع نه يك »راهكار« 
بلكه يك شيوه دستوري براي اجراي پروژه هاي نفتي 

محسوب مي شود. 
در حالي كه ايران به تازگي دست به بازنگري در ساختار 
قراردادهاي نفتي خود زده و قراردادهاي جديد در سطح 
بين المللي نيز بسيار مورد استقبال قرار گرفته بود، مركز 
پژوهش هاي مجلس خواستار تغييرات در قراردادهاي 
نفتي ايران شده است. اين گزارش همچنين تغيير در 
صندوق توسعه ملي را خواس��تار شده اما جزيياتي در 

خصوص آن ارايه نداده است. 
مركز پژوهش هاي مجلس در حالي كه در گزارش طرح 

افزايش ظرفيت پالايشگاه هاي ميعانات »گازي و نفت 
خام با استفاده از س��رمايه گذاري مردمي« نقدينگي 
موجود در ايران را 1700 هزار ميليارد تومان عنوان كرده 
بود در گزارش »الزامات تحقق تأمين مالي بالادس��ت 
نفت و گاز در شرايط تحريم« كه همزمان با گزارش اول 
تهيه و منتشر شده است نقدينگي را »بالغ بر« 1600 
هزار ميلي��ارد تومان عنوان كرده و طرح خود را ناظر بر 
»هدايت و جذب اين سرمايه« به سوي طرح هاي وزارت 

نفت معرفي كرده است. 
مرك��ز پژوهش هاي مجل��س در ادامه نگاهي نس��بتا 
جزيي به محل تامين بودجه شركت ملي نفت انداخته 
و مي نويسد كه از مجموع 28.67 ميليارد دلار بودجه 
اين شركت تنها 5.8 ميليارد دلار كه از محل »ذخاير« 
و »اندوخته ها« تامين مي ش��ود مطمئن است. ديگر 
مبادي همچون »وام خارجي«، »وام داخلي« و »ساير 
دريافت ها« از نظر مركز پژوهش ها تحقق پذير نيست. 

اين در حالي است كه مطابق لايحه بودجه سال 1397 
پيش بيني شده است كه مصارف شركت ملي نفت به 
ترتيب 14 ميليارد دلار براي س��رمايه گذاري و 14.6 
ميليارد دلار براي بازپرداخت بدهي خواهد بود. در واقع 
14.6 ميليارد دلار ك��ه معادل 51 هزار ميليارد تومان 
است از كل منابع مطمئن ش��ركت ملي نفت كه 5.8 
ميليارد دلار معادل 20 هزار ميليارد تومان است بيشتر 
اس��ت. اين اعداد از نظر گزارش مركز پژوهش ها نشان 
مي دهد راهكار نخست س��رمايه گذاري در طرح هاي 
نفتي كه اس��تفاده از منابع داخلي NIOC است عملا 

ناممكن باشد. 

  سايه تحريم بر قراردادها
پژوهش بهارس��تان »ايج��اد محدوديت ب��راي ايران 
به واس��طه تحريم« را از 2 منظر بر صنعت نفت ايران 
تاثيرگذار دانسته است. وهله نخست »ضعيف شدن« 
امكان انعقاد قرارداد با ش��ركت هاي خارجي است كه 
شاهد مثال آن خروج شركت هاي نفتي از قراردادهاي 
نفت��ي فعال و ت��رك مذاك��ره قراردادهاي در ش��رف 
انعقاد عنوان ش��ده است. منظر دوم اثر اين وضعيت بر 
شركت هاي ايراني اس��ت. در اين گزارش آمده است: 
» تحريم درخصوص ش��ركت هاي نفتي ايراني خود را 

به گونه اي ديگر نشان داده؛ به اين معني كه اين شركت ها 
محدوديتي در ادام��ه كار در صنعت نفت ايران ندارند، 
ولي با توجه به محدوديت هاي بين المللي شكل گرفته 
با مسائل ديگري مواجه هستند كه از آن جمله مي توان 
به افزايش هزينه هاي تأمين تجهيزات خارجي، احتمال 
بروز تأخير در بازپرداخت هاي شركت ملي نفت به دليل 
كاهش صادرات نفت، عدم امكان تأمين مالي خارجي 

و مشاركت با شركت هاي نفتي خارجي اشاره كرد.« 

  ترديد بر صندوق توسعه 
س��ومين راه تامين س��رمايه طرح ه��اي صنعت نفت 
»كمترين« توضيحات را در گزارش مركز پژوهش ها در 
خصوص چرايي »ناكارآمد« بودن دارد. طبق اين بخش 
گزارش، تمام پرداختي كه تاكنون به صورت تجمعي از 
ابتداي تاس��يس صندوق توسعه ملي )سال 1389( تا 
انته��اي آذر 1396 اعتباري معادل 10.9 ميليارد دلار 
از منابع صندوق براي 11 طرح نفتي گش��ايش ش��ده 
كه معادل 6.9 ميليارد دلار از آن پرداخت ش��ده است. 
پژوهش بهارستان بدون توضيح اضافه اي در ادامه نوشته 
اس��ت: » با توجه به ارجاعات بيش از حد در حوزه هاي 
مختلف به صندوق، اين محل ظرفيت به كارگيري بيش 
از حد فعلي براي صنعت نفت را ندارد. هرچند با توجه 
به درآمدهاي ارزي حاصل از سرمايه گذاري در صنعت 
نفت، از بهترين مصارف منابع آن محسوب مي شود«. 
همچنين در حالي ك��ه در مقدمه گزارش »تغيير« در 
صندوق توسعه خواسته شده است، در بخش مربوط به 
صندوق هيچ مطالبه اي مبني بر تغيير مطرح نشده است.

  اوراق چالش برانگيز 
پرجزييات ترين بخش از پژوهش مذكور را بايد مربوط 
به ريشه يابي مشكلات »انتشار اوراق مشاركت« براي 
تامين مالي طرح هاي نفتي دانست. در اين بخش بطور 
كلي 2 ضعف و چالش اصلي در ساختار انتشار اين اوراق 
برشمرده شده است. ضعف نخست مربوط به »كلان« 
بودن انتش��ار اين اوراق اس��ت. بدين معني كه اوراق 
براي پروژه اي خاص منتش��ر نمي شوند؛ موضوعي كه 
گزارش بهارستان آن را موجب »انحراف در تخصيص 
منابع حاصل از آن« و »متناسب نبودن مصرف منابع با 

پيشرفت پروژه ها« دانسته است. مركز پژوهش ها مشكل 
دوم را در »نقش دوگانه شركت ملي نفت« در طرح هاي 
نفتي دانس��ته و نوشته اس��ت: » از آنجا كه در ميادين 
تحت اختيار شركت ملي نفت، اين شركت هم كارفرما 
محسوب مي شود و هم پيمانكار، منابع حاصله به خوبي 
در پروژه مصرف نشده است. در نتيجه با وجود مصرف 
منابع حاصل از انتشار اوراق، كشور و شركت ملي نفت از 
عوايد اجراي پروژه منتفع نشده و مجموعه اي از بدهي 

را براي اين شركت ايجاد كرده است«
طبق گزارش مجلس آخرين اوراق مش��اركت توسط 
شركت ملي نفت در 26 اسفندماه 1394 منتشر و عرضه 

شده كه 5 هزار ميليارد تومان بوده است.

  پيشنهادها چيست
در حالي كه مث��لا در خصوص راهكار »انتش��ار اوراق 
مشاركت« به وضوح ادبيات گزارش مركز پژوهش ها، 
روش را قابل »اصلاح« دانس��ته است در بخش بعدي 
گزارش ادبيات پژوهش تغيير كرده و در دستور كار قرار 
دادن راهكارهاي جديد »ضروري« معرفي شده است. 
راهكار نخست عنوان شده در اين بخش، واگذاري توسعه 
و بهره برداري ميدان هاي نفتي و گازي به شركت هاي 
نفتي ايراني اعم از دولتي و غير دولتي است. اگر از كنار 
استفاده از مليت »ايراني« براي اين شركت ها كه نوعي 
اجبار به نظر مي رسد بگذريم، پيشنهاد مركز پژوهش ها 
اكنون ماه هاست از سوي شركت ملي نفت ايران در حال 
 NIOC دنبال شدن است. علي كاردر مديرعامل سابق
در كنفرانس خبري كه ارديبهش��ت امسال در حاشيه 
نمايشگاه نفت برگزار كرد براي نخستين بار اعلام كرد 
كه اين ش��ركت در حال واگذاري بهره برداري ميادين 
به شركت هاي خصوصي است و سياست برون سپاري 

هرچه بيشتر فعاليت هايش را دنبال مي كند. 
راهكار بعدي » اتخاذ تدابير ويژه ازس��وي وزارت نفت 
براي افزايش مصرف كالا و خدمات ايراني در قراردادهاي 
منعقده جهت افزايش مصارف ريالي در پروژه ها« عنوان 
شده اما توضيحي در اين خصوص كه اين تدابير »ويژه« 
چه تدابيري هس��تند ارايه نشده اس��ت. در اين بخش 
صرفا عنوان شده است كه چنين تدابيري باعث افزايش 

مصارف ريالي پروژه مي شود. 

  چشم به بازار سرمايه
راهكار بعدي مركز پژوهش ها براي تامين مالي طرح هاي 
نفتي در وضع فعلي رجوع به بازار سرمايه است. در حالي 
كه »انتش��ار اوراق مش��اركت« كه در گزارش مجلس 
مورد نقد واقع شده نيز به نوعي در همين بخش جاي 
دارد، اين گزارش در اين بخش با برشمردن روش هاي 
مختلف تامي��ن مالي از بازار س��رمايه، همچنين پاي 
»عرضه« شركت ملي نفت ايران در بورس را نيز به ميان 

آورده است. 
اما فارغ از اين مس��اله، اين راهكار نيز جديد به حساب 
نمي آيد. 12 اس��فند 1396 كاردر مديرعامل شركت 
ملي نفت ايران از برنامه ريزي براي ايجاد صندوق پروژه 
به منظور تأمين مالي طرح هاي نگهداشت و توليد نفت 
خبر داد و گفت: فروش يونيت، فروش اوراق مشاركت و 
تأمين منابع از صندوق توسعه ملي به عنوان گزينه هاي 

تأمين مالي اين طرح ها مدنظر قرار دارند.
او در ادامه عن��وان كرده بود: » م��ردم با خريد يونيت 
مي توانن��د در اين صن��دوق س��رمايه گذاري كنند و 
شركت هاي EPC كار و E&P مي توانند منابع مالي خود 
را به خريد يونيت اختصاص دهند. تمهيداتي انديشيده 
شده است تا ريسك نوس��ان هاي نرخ ارز به طور كامل 

پوشش داده شود.« 

   بازنگري در قراردادهاي بازنگري شده 
چالش برانگيز ترين بخش پژوهش مجلس به بخشي 
بازمي گردد كه در ظاهر خواس��تار اصلاح قراردادها 
براي نقش پذيري ش��ركت هاي نفتي ايراني است اما 
تغيير اساس��ي را در »ش��ركت ملي نفت« خواستار 
است. در اين بخش گزارش نوشته شده است: »براي 
تأمين مالي موفق ش��ركت ملي نفت ايران از داخل، 
ضروري اس��ت رابطه مالي شركت ملي نفت با دولت 
اصلاح شود؛ به اين صورت كه به استناد قانون وظايف 
و اختيارات وزارت نفت مص��وب 1391، وزارت نفت 
موظف به تفكيك مخازن در اختيار شركت ملي نفت 
و صدور پروانه توس��عه و بهره برداري براي هر كدام از 
مخازن است. در نتيجه لازم است، ناظر به هر پروانه، 
قراردادي مستقل در قالب قرارداد جديد نفتي منعقد 
شود. بر اين اساس سهم بري شركت ملي نفت از توليد 
نفت و ميعانات )14.5 درصد( حذف شده و جايگزين 
آن پرداخت به صورت حق الزحمه براي هر بشكه نفت/ 
مترمكعب گاز توليدي بر پايه اجراي تعهدات قراردادي 
ازس��وي اين ش��ركت خواهد بود. به عبارت ديگر به 
شركت ملي نفت همانند ساير شركت هاي نفتي كه 
داراي قرارداد منعقد ش��ده با وزارت نفت هستند، در 
قالب قرارداد و از محل 50 درصد اضافه توليد صورت 
گرفته از ميدان، بازپرداخت ه��اي قراردادي صورت 
مي گيرد و براي تحقق اين موضوع لازم است ساختار 
وزارت نفت براي ايفاي وظايف طرف اول قراردادهاي 

نفتي تقويت شود.« 
پژوهش در بخش آخر خود راهكارهايي را براي ايجاد 
اصلاح در ساختار قراردادهاي نفتي پيشنهاد مي كند 
كه از طريق آن ورود شركت هاي نفتي ايراني به پروژه ها 
تسهيل شود. براي مثال يكي از اين راهكارها خواستار 
اين است كه »مالكيت تاسيسات تحت الارضي« تا زمان 
پايان پروژه به شركت طرف قرارداد منتقل شود تا اين 
ش��ركت ها بتوانند از اين دارايي ها به عنوان »ضمانت 

تامين داخلي« از بازار سرمايه استفاده كنند. 
ديگر راهكار عنوان ش��ده اين است كه وزارت نفت به 
جاي اينكه حق الزحمه شركت هاي طرف قرارداد را به 
صورت پولي پرداخت كند آن را از محل محصول ميدان 
پرداخت كند. روش��ي كه از نظر مركز پژوهش ها هم 
چالش دشواري وصول درآمد وزارت نفت را حل خواهد 
كرد هم شركت ها را وارد حلقه تجارت نفت مي كند. 

گروه انرژي|عليرضا كياني|
حدود 1 هفته پيش، در حاشيه نشست اوپك يك 
اتفاق غير منتظره رخ داد. خالد الفالح، وزير انرژي 
عربستان س�عودي با برايان هوك، مسوول گروه 
اقدام ايران و مش�اور بلندپايه وزير خارجه امريكا 
در وين، ديدار كرد. وي همان كس�ي اس�ت كه به 
عنوان مس�وول تحريم هاي نفتي ايران ش�ناخته 
مي شود. چند روز بعد و در ابتداي همين هفته، خالد 
الفالح در خانه ميزبان وزير انرژي ايالات متحده بود. 
وب سايت وزارت انرژي ايالات متحده، روز دوشنبه 
نوشت كه وزير انرژي امريكا، ريك پري، با وزير انرژي 
عربستان سعودي، ديدار كرده است. اين نخستين 
دي�دار وزارتي ميان مقامات امريكايي و س�عودي 
بعد از توافق اوپك پلاس بر سر كاهش دوباره توليد 
اس�ت. از اظهارات الفالح درب�اره ملاقات با هوك و 
بيانيه و وزارت انرژي امريكا درباره ملاقات 2 وزير با 
يكديگر اين طور پيداست كه اهداف هر دو ملاقات 
يكسان بوده است. در هر دو ديدار مقامات امريكايي 
با وزير انرژي امريكا درب�اره ميزان عرضه نفت در 
صورت كاهش صادرات ايران به دليل تحريم هاي 
نفتي ايالات متحده صحبت كردند. اما نكته ديگر 
صحبت هاي الفالح و پري به جايي خارج از نفت باز 
مي گردد؛ مذاكرات هسته اي عربستان و امريكا در 
دوران اوباما ناتم�ام مانده بود اما حال پري مترصد 

است تا در اين خودروي ساكن، بنزين بريزد. 
 

يك هفته پيش بود كه خبر سفر وزير انرژي امريكا، ريك  
پري، به خاورميانه منتشر شد. آنچه حالا وزارت انرژي امريكا 

در اين باره منتشر ساخته است نشان مي دهد كه پري در 
روز هاي شنبه و يكشنبه نشست هاي چندجانبه اي با الفالح، 
مديرعامل شركت آرامكو و ساير فعالان سنگين وزن انرژي 

در عربستان داشته است. 
در اي��ن مي��ان، ن��ه وزارت  ان��رژي ايالات متح��ده و نه 
رييس جمهور اين كشور هنوز به طور رسمي درباره توافق 
اوپك و ش��ركايش براي كاهش روزان��ه توليد 1 ميليون 
200 هزار بشكه سخني به زبان نياورده اند. هفته گذشته، 
توليدكنندگان نفت مشهور به اوپك پلاس در وين توافق 
كردند كه از ژانويه سال 2019 به مدت 6 ماه توليد خود را 
كاهش دهند و سپس در ماه آوريل نتيجه اين كاهش ها را 

در نشست بعدي بررسي كنند. 
وزارت انرژي ايالات متحده درباره نشس��ت 2 وزير انرژي 
نوشته است: »در اين گفت وگوها، وزير انرژي امريكا عنوان 
ك��رد كه ايالات متحده قصد دارد همچنان به عربس��تان 
س��عودي به عنوان يك متحد مهم، به خصوص در عرصه 
انرژي، نگاه كند. پري و الفالح در ديدارهايي كه با هم داشتند 
درباره اعلاميه اوپك درباره كاهش توليد كه هفته گذشته 
منتشر شد، صحبت كردند. همچنين، پري، بار ديگر بر نياز 
به ايجاد ثبات در عرضه و تقاضاي بازار تاكيد كرد. ايشان 
همچنين درباره افزايش توليد نفت عربستان در سال 2018 
و تاثير آن بر بازار جهاني در شرايط تحريم نفتي ايران بحث 

و گفت وگو كردند«. 

  توقف كوتاه در ايستگاه دوحه
وزير انرژي امريكا پيش از ورود به عربستان به قطر رفت؛ 
كشوري كه همين هفته گذشته اعلام كرد كه در نظر دارد از 
سازمان كشورهاي صادركننده نفت خارج شود. در اعلاميه 

وزارت انرژي ايالات متحده درباره توقف ريك پري در قطر 
چنين آمده است: »وزير انرژي در مدت كوتاهي كه در قطر 
حضور يافت با وزير انرژي و مدير شركت قطرپتروليوم، سعد 
الكعبي، ديدار كرد. اين دو مقام پيش تر و در كنفرانس گاز 
جهاني ديدار كرده بودند. ملاقات قبلي آنها به سفر ريك پري 
به دوحه در سال 2017 باز مي گردد. ريك پري در اين ديدار 
از افزايش همكاري هاي مشترك ميان ايالات متحده و قطر، 
آن هم در زماني كه دوحه مي كوشد صادرات LNG خود را 
به جهان افزايش دهد، استقبال كرد. همچنين، وزير انرژي 
درباره افزايش سرمايه گذاري هاي شركت قطرپتروليوم در 

بخش انرژي امريكا نيز با مقامات قطري گفت وگو كرد«. 

  فراتر از نفت
داستان رياض اما مفصل تر است چرا كه صحبت هاي ميان 
فالح و پري تنها به نفت محدود نشده است. وزراي انرژي 
عربس��تان و امريكا درباره احتمال عقد قرارداد همكاري 
هسته اي »با اهداف صلح آميز« ميان دو كشور بحث كردند. 
به گ��زارش بلومبرگ وزير ان��رژي ايالات متحده در حال 
پيگيري ق��راردادي اس��ت كه پاي ش��ركت هايي مانند 
وس��تينگ هاوس الكتريك را براي س��اخت راكتورهاي 

هسته اي به عربستان باز مي كند. 
پري پيش تر گفته بود كه او »اميدوار« است كه هر دو طرف 
بتوانند درباره امضاي »توافق 123« به نتايج خوبي برسند. 
همكاري با ايالات متحده در زمنيه هسته اي تنها در صورتي 
امكان  پذير است كه كشور غير، توافق 123 را امضا كند. اين 
توافق كه نام آن از روي يكي از بخش هاي قانون انرژي اتمي 
ايالات متحده برداشته شده، تمايز آشكاري ميان استفاده 
از فناوري هسته اي براي مقاصد صلح آميز و اهداف نظامي 

قائل ش��ده و »امضاكنندگان را به اس��تفاده از تكنولوژي 
هسته اي براي مقاصد غيرنظامي« ملزم مي كند. 

در بيانيه وزارت ان��رژي ايالات متح��ده درباره همكاري 
هسته اي عربستان و امريكا آمده است: »پيام وزير انرژي به 
دنيا اين است كه هر كشوري كه واقعا به دنبال برنامه انرژي 
هسته اي پاك و ايمن است بايد به سراغ شركت هاي انرژي 
امريكايي بيايد چرا كه اين ش��ركت ها توان ارايه فناوري، 

دانش و تجربه لازم براي رسيدن به اين اهداف را دارند«.

  موانع همكاري هسته اي
تلاش هاي وزير انرژي امريكا براي امضاي قرارداد هسته اي 
با رياض در حالي در جريان است كه برخي از نمايندگان 
كنگره در امريكا مايل به مجازات عربستان سعودي به دليل 
قتل جمال خاشقجي، روزنامه نگار واشنگتن پست هستند. 
بلومبرگ در گزارشي مي نويس��د كه هر توافق هسته اي 
با عربس��تان در كنگره امريكا مي توان��د مخالفت هايي را 
برانگيزد. ت��ا همين جاي كار نيز، گروه��ي از نمايندگان 
2 ح��زب در حال تلاش براي يافت��ن راهي براي مجازات 

وليعهد عربستان، محمد بن سلمان هستند. اين تلاش ها 
جداي از پيگيري طرح محدود س��اختن حمايت امريكا 
از مداخله نظامي عربستان و متحدانش در يمن است كه 
هم اكنون در كنگره جريان دارد. 5 سناتور امريكايي عضو 
شوراي روابط خارجي سنا، از جمله باب كوركر، رييس اين 
شورا، روز پنج شنبه هفته گذشته با يكديگر ديدار كردند و 
علاوه بر بحث درباره افزايش محدوديت هاي كمك نظامي 
به عربستان، بيانيه اي را درباره مداخله محمدبن سلمان در 

قتل خاشقجي صادر كردند. 
توافقات قبلي هسته اي ايالات متحده اجازه »غني سازي« 
و »بازيابي« اورانيوم )بطور كلي، كنترل چرخه سوخت( را 
به كشورهاي مشتري نمي داده است. اين مساله به توقف 
مذاكرات اتمي امريكا با عربستان براي انتقال تكنولوژي 
از واش��نگتن به رياض در دوره اوباما منجر شده بود. حال 
بلومبرگ در گزارش��ي مدعي شده است كه دولت ترامپ 
قصد دارد تا با تسهيل الزامات همكاري هاي هسته اي، به 
شركت هاي امريكايي، به خصوص وستينگ هاوس كمك 

كند تا برنده مناقصه هاي هسته اي در عربستان شوند.
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 تخفيف هاي بزرگ 
نفتي ايران

ايسنا| اسناد، ش��واهد و داده هاي گردآوري 
شده توس��ط رويترز نشان مي دهد كه ايران به 
منظور رقابت با س��اير صادركنندگان نفت در 
منطقه، قيمت نفت سبك خود را در ماه ژانويه 

2019 تغيير دهد.
به نظر مي رس��د ك��ه ايران قص��د دارد قيمت 
نفت در س��ه گريد ديگر نفت خام براي فروش 
به خريداران آس��يايي را نيز ب��ه منظور رقابت 
با عربس��تان به عن��وان يك��ي از بزرگ ترين و 
موثرترين صادركنندگان نفت خام تغيير دهد. 
بر اس��اس اطلاعات و محاسباتي كه در رويترز 
منتشر شده است، قيمت نفت خام سبك ايران 
در ماه ژانويه س��ال 2019 ميلادي 30 سنت 
كمتر از نفت خام عربستان است اين در حالي 
است كه نفت س��نگين ايران حدود 1.25 دلار 
كمتر از نفت گريد متوس��ط عربس��تان عرضه 
ش��ده و به فروش خواهد رسيد.گفته مي شود 
نفت خام فروزان ايران نيز حدود 1.10 دلار در 
هر بشكه از نفت عرب مديوم عربستان پايين تر 

عرضه خواهد شد.

 تقويت همكاري اوپك
با نوپك

تسنيم| وزير انرژي امارات گفت قرارداد جامع 
همكاري اوپك و غيراوپك ت��ا آخر ماه مارس 

براي امضا آماده مي شود.
به گ��زارش رويترز، وزير ان��رژي امارات در روز 
دوش��نبه گفت يك قرارداد همكاري كلي بين 
كش��ورهاي اوپك و غيرعضو اوپك تا س��ه ماه 

آينده در عربستان امضا مي شود.
س��هيل المزروعي در رويدادي در ابوظبي در 
راس��تاي نشس��ت هاي مكرر براي رسيدن به 
تعادل ب��ازار در مورد ق��رارداد همكاري گفت: 
تا آخر ماه مارس اين س��ند ب��راي امضا آماده 

مي شود.
س��ازمان كش��ورهاي صادركننده نفت، اوپك 
و برخي توليدكنن��دگان غيرعضو اوپك مانند 
روس��يه در قراردادي جداگان��ه در روز جمعه 
توافق كردند ك��ه توليد نف��ت را 1.2 ميليون 
بش��كه در روز پايي��ن بياورند.اوپك قبول كرد 
توليد را 800 هزار بشكه در روز كاهش دهد كه 
بيشتر اين كاهش از طرف عربستان خواهد بود 
در حالي كه اعضاي غير عضو اوپك 400 هزار 
بشكه توليد خود را پايين مي آورند و بيشتر بار 
اين كاهش بر دوش روس��يه است.المزروعي، 
رييس فعلي اوپك گفت آنها تصميم مي گيرند 
آيا پس از شش ماه اين توافق را تمديد كنند يا 
نه.وي اضافه كرد: خروج قطر از اوپك تأثيري بر 

ما يا روند توليد نخواهد گذاشت.
اوپك در ح��ال جذب اعض��اي غيرعضو مثل 

آفريقاي جنوبي و چند كشور ديگر است.

پيش بيني افزايش تدريجي 
قيمت نفت

شانا| وزير نفت عراق اعلام كرد كه پيرو تصميم 
كش��ورهاي عضو و غيرعضواوپك براي كاهش 
توليد روزانه يك ميليون و 200 هزار بشكه، انتظار 
دارد قيمت نفت خ��ام به تدريج افزايش يابد. به 
گزارش رويترز از بغداد، ثامر عباس غضبان، وزير 
نفت عراق، روز دوشنبه، )19 آذر ماه( اعلام كرد 
كه انتظار دارد به تدريج افت قيمت نفت متوقف 
شود و افزايش يابد. وي همچنين اعلام كرد اگر 
سازمان كش��ورهاي صادركننده نفت )اوپك( 
توليد نفت خ��ود را كاهش نمي داد، قيمت نفت 
به حدود 45 تا 50 دلار مي رسيد.وزير نفت عراق 
همچنين اعلام كرد افت اخير صادرات نفت عراق 
به دلايل فني بوده اس��ت.وزيران نفت و انرژي 
14 كشور عضو اوپك در صدو هفتاد و پنجمين 
نشست عادي خود پس از 2 روز مذاكرات فشرده 
)ششم و هفتم دسامبر( توافق كردند توليد خود 
را براي يك دوره 6 ماهه )از ابتداي سال 2019 
ميلادي( 800 هزار بشكه در روز كاهش دهند؛ 
پيرو آن وزيران نفت و ان��رژي 10 توليدكننده 
غيرعض��و اوپك نيز تصميم گرفتن��د همگام با 
اوپك براي كمك به كاهش مازاد عرضه و بهبود 
قيمت هاي جهاني نفت خام 400 هزار بشكه  از 

توليد خود بكاهند.

كاهش قيمت بنزين در امريكا
تس�نيم| قيمت بنزي��ن در امريكا ب��ه موازات 
كاهش قيم��ت جهاني نفت در روز دوش��نبه به 
پايين ترين حد در يك سال و نيم گذشته رسيد و 
به خاطر كاهش قيمت نفت خام و عرضه اضافي 

نفت، پايين تر هم مي رود.
به گزارش رويترز، رييس جمهور امريكا فشار زيادي 
را به توليدكنندگان نفت از جمله عربستان آورده تا 
با افزايش عرضه، قيمت نفت در بازارهاي جهاني را 
كاهش دهند. قيمت ها در سال جاري با رسيدن به 
بالاترين حد فصلي طي چهار س��ال، مسير خود را 
عوض كردند. كاه��ش قراردادهاي آينده نفتي به 
افت قيمت بنزين كمك كرده اس��ت. قيمت نفت 
خام از ماه اكتبر با افزايش توليد نفت و تضعيف رشد 
تقاضا حدود 30 درصد كاهش يافته است. به علاوه 
تحليلگران مي گويند عرضه اضافي بنزين در امريكا 
قيمت را پايين آورده است. پالايشگاه هاي امريكا 
تشويق شدند كه با بالاترين سرعت كار كنند و در 
اين روند بنزين زيادي توليد كردند و ذخاير خود را 
بالا برده اند. پاتريك دي هان، رييس تحقيقات نفتي 
در شركت گسبادي گفت: ذخاير بنزين همچنان 
در زمستان افزايش مي يابند. در همين حين تقاضا 
بالا نرفته است. مشتريان مراجعه كمتري به پمپ 

بنزين ها داشته اند و تقاضا كم شده است.
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انقلاب فكري 3 متفكر

دیگر کسی به دنبال فضیلت و رستگاری نیست، زیرا دنیای جدید بر قدرت، لذت و سود برپا شده است

ماکیاوللی، هابز، آدام اسمیت ؛ آیا مقصر اصلی این سه نفرند

بيش از ۷۰۰ هزار افغان ايران را ترك كردند

مولف: جان گری|
مترجم: محمد باسط|

 نيواستيتسمن|  آن طور كه ديويد ووتن مي گويد، 
م��ا در جهاني زندگي مي كنيم كه ب��ا انقلابي فكري 
ايجاد شده است كه سه متفكر در قرن هاي شانزدهم 
تا هجدهم آن را آغ��از كردند. »عنوان كتابم قدرت، 
لذت، سود اس��ت، و اي��ن ترتيب از آن روس��ت كه 
مفهوم قدرت را در قرن ش��انزدهم براي نخستين بار 
ماكياوللي پردازش كرد؛ مفاهيم لذت و ش��ادكامي 
را در قرن هفدهم هابز مورد تجديدنظري اساس��ي 
قرار داد؛ و طرز كار سود در اقتصاد را در قرن هجدهم 
نخستين بار آدام اس��ميت نظريه مند كرد«. پيش از 
اين متفكران، زندگي بر ايده يك خير اعلي -هدفي 
فراگير براي زندگي انس��ان- اس��توار بود. اين خير 
اعلي از نظر مسيحيت همان رستگاري بود، و از نظر 
فلسفه يوناني رومي وضعيتي بود كه در آن شادكامي 
و فضيل��ت به وحدت برس��ند. در ه��ر دو، وقتي اين 
خوبي برين فراچنگ مي آمد، زندگي انسان به كمال 

مي رسيد.
اما نزد كس��اني كه در جهاني زندگي مي كنند كه به 
دست ماكياوللي و هابز و اسميت ساخته شده است، 
خبري از خير اعلي نيست. اينان، به جاي رستگاري يا 
فضيلت، خواهان قدرت، لذت و سود هستند و اينها را 
بي اندازه و بي حدوحصر مي خواهند. دليلش اين است 
كه اينها چيزهاي نادري هستند و به شدت ناپايدارند، 
رقباي زيادي در حس��رت آنها هس��تند و وابسته اند 
به بخت و اقبال؛ سخت به دس��ت مي آيند و ساده از 
دس��ت مي روند. دليل ژرف ترش اين است كه از نظر 
اين متفكران شكوفايي و كمال انسان را نمي توان به 
دست آورد، بلكه تنها بايد به دنبالش بود. ميل آدمي 
س��يري ناپذير اس��ت و ارضاي اميال وضعيتي صرفاً 
خيالي اس��ت. هابز لُبّ اين نگاه غم افزا را چنين بيان 
كرده است: »چنان كه در وهله نخست تمايل عام نوع 
بشر را اين مي دانم: ميلي ابدي و توقف ناپذير به قدرت 
از پي قدرت، ميلي كه تنها با مرگ فرو مي نش��يند«. 
چنان كه ووتن متذكر مي ش��ود، ميك جگِر و كيث 
ريچاردز نيز در آهنگ »راضي نمي ش��وم “، ديدگاه 
مش��ابهي را درباره وضعيت انس��ان بيان مي كنند. 
جدا از اينكه اين خوانندگان گروه رولينگ اس��تونز 
خودش��ان به اين آگاه بوده اند يا نبوده اند، به هرحال 
تران��ه آنها جهان بين��ي حاكم بر دوران م��درن را به 

نمايش مي گذارد.
ووتن يك تاريخ نگار انديش��ه بسيار مبتكر است كه 
در باب ظهور علم مدرن مطالب روش��نگري نوشته 
اس��ت. كتاب او با عنوان اختراع علم: تاريخي جديد 
از انقلاب علمي )۲۰۱۵( نش��ان مي دهد جهاني كه 
با انباشت س��ريع دانش ش��كل گرفته با جهان هاي 
قديمي تر و پيشامدرن كه در آنها تصور مي شد همه 
چيزهاي واقعاً مهم تا آن زمان ش��ناخته شده است 
به صورت بنيادين تف��اوت دارد. از نظر ووتن، ظهور 
علمْ يك ك��وچِ پارادايمي در نگاه ما ب��ه جهان بود، 
حتي بسيار گسترده تر از آن چيزي كه تامس كوهن 
در س��اختار انقلاب هاي علمي )۱96۲( درباره شان 
بحث مي كند. بحث كوهن اي��ن بود كه وقتي دانش 
جديدي در دسترس قرار مي گيرد، نظريه هاي علمي 
فقط به صورت صعودي رشد نمي كنند، بلكه ابتدا ميل 
به حفظ و گسترش خود دارند، اما ناگهان در تحولي 
انقلابي برانداخته مي شوند و پارادايمي جديد جاي 

آنها را مي گيرد.
از نظر ووتن، ظهور عل��م بزرگ ترين كوچ پارادايمي 
بوده است، انقلابي ش��ناختي كه طرز فكر انسان ها 
درباره جهان را بطور كامل و برگشت ناپذيري تغيير 
داد. بين قرن هاي ش��انزدهم تا هجدهم، نوشته هاي 
ماكياوللي و هابز و اسميت منجر به استقرار »پارادايم 
روشنگري« شد، يك نظام اعتقادي درباره انسان ها 
به عنوان آفريدگاني خودخواه، كه تاآنجاكه با يكديگر 
احساس همدلي كنند و بفهمند كه رفاهشان وابسته 
به هم است، اجتماعي هستند، اما ذاتاً تعقيب اميال 

خودشان آنان را هدايت مي كند.
در اين نظام، تنها هدف عقلاني جامعه ارضاي بيشينه 
خواسته هاست، و تنها راه دست يافتن به اين مهم يك 
جامعه بازرگاني اس��ت، مبتني بر نوعي اقتصاد بازار، 
مالكيت خصوصي و دولت مح��دود. در اين ديدگاه، 
خوب بودن صرفاً مجموعه اي از راهبردهاس��ت براي 
تعقيب هر آنچه انس��ان ها بيش��ترين مي��ل را به آن 
دارند. بحث هاي اخلاقي از آن جنس��ي كه ارسطو و 

آكوئيناس مي كردند متك��ي بر اين باور بود كه براي 
زندگي كردن يك طريقه واقعاً درست وجود دارد. اما 
وقتي اين باور كنار گذاشته شد، رفتن به دنبال خوبي 
معناي خود را از دست داد. آنگاه تنها چيزي كه باقي 

ماند حساب وكتاب منفعت گرايانه سود و زيان بود.
ووتن اين كوچ مفهومي را كه منجر به زايش زندگي 
امروزي ما شده است در كتابي توضيح داده كه از حيث 
دامنه بلندپروازانه و خيره كننده است. تقريباً يك سوم 
از ۴۰۰ صفحه قدرت، لذت، س��ود را يادداشت هاي 
علمي و ضمايم آن تشكيل مي دهد. بااين حال، روايتِ 
مكتوبِ س��رزنده ووتن هرگز جنب وجوش خود را از 
دست نمي دهد. كمتر كتاب دانشگاهي اي را مي توان 
سراغ گرفت كه چنين داستان هيجان انگيزي از نحوه 
تغيير جهان به دس��تِ ايده ها ارايه كرده باشد. ولي 
اين داستاني است كه بخش بزرگي از آن حذف شده 
اس��ت، و اين ديدگاهِ »پارادايم روشنگري« كه ووتن 
اراي��ه مي كند هم ناكامل اس��ت و همزمان پريش. او 
نمي گويد متفكران روشنگري مجموعه اي همگن از 
ايده ها را ترويج مي كردند. او مي نويسد: »’روشنگري‘ 
كلمه اي مساله ساز است، چون س��اده و مفيد است 
كه از روش��نگري هاي متعدد سخن بگوييم«. تفكر 
روشنگري پر از »منازعات تلخ« بود، پر از افراطيون 
و محافظه كاران��ي كه ديدگاه هايي ناهمس��و در باب 
حدود جامعه پذيري انسان داشتند. اما، با وجود همه 
اين هشدارهاي احتياطي، پارادايم روشنگري ووتن 

به طرزي غيرمعمول تنگ و محدود است: 
»وقتي، در پايان قرن بيس��تم، فروپاشي كمونيسم 
ظاهراً منادي يك نظم جهاني جديد ش��ده بود، اين 
نظم جديد بنا بود بر اصول روش��نگري استوار شود: 
بازاره��اي آزاد، آزادي بيان، جداي��ي دين از دولت. 
وقتي از ارزش هاي غربي حرف مي زنيم، ارزش هايي 
كه در ذه��ن داري��م ارزش هاي پ��دران بنيان گذار 
امريكاست، كه مي شود همان ارزش هاي روشنگري. 
وقتي خوبي هاي جامعه هايمان را وصف مي كنيم و 
وقتي ناكامي هاي آنها را نقد مي كنيم، استدلال هايي 
را بس��يج مي كنيم كه در درون پارادايم روش��نگري 
باليده اند ... در غرب، ارزش هاي روشنگري، بازارهاي 
آزاد و آزادگي سياس��ي در هم تنيده و به هم وابسته 

هستند.«
ووتن در اينجا نه تنها روشنگري را صرفاً در چارچوب 
استيلاي امريكا تعريف مي كند -استيلايي كه اينك 
به وضوح به تاريخ پيوسته اس��ت- بلكه، با تمركز بر 
زيرمجموع��ه اي كوچك از ايده هاي ليبرالي، س��اير 
ايده ها و جنبش هايي را نيز طرد مي كند كه در هر نگاه 
جامع تر و وسيع تري به روشنگري بخشي از آن دوره به 
حساب مي آيند. بخش بزرگي از انديشه ماركس نقدي 
بود ب��ر آنچه ووتن آن را پارادايم روش��نگري تعريف 
مي كند. ليكن نقد ماركس بر انديش��ه روش��نگري 
خودش در درون روش��نگري بود، و جنبش هايي كه 
از او الهام گرفتند هم��واره خود را ادامه دهنده پروژه 

روشنگري مي دانستند.
وقتي كمونيست ها در روس��يه و چين تلاش كردند 
كشورهاي خود را از روي الگويي جديد از نو بسازند، 
باور داش��تند كه دارن��د تمدن هاي��ي عقب افتاده و 
ازپادرآمده را ب��ا تمدني تعويض مي كنند كه مبتني 
بر ايده هاي روشنگرانه پيش��رفت و عقلانيت است. 
اين در حالي اس��ت كه مي بينيم ووتن تنها يك بار از 
ماركس ياد مي كند و از روسيه هيچ حرفي نمي زند. 
از چين تنه��ا در بحث قيم��ت فل��زات گران بها در 
قرن هجدهم نامي به ميان مي آيد. ماركسيس��م در 
انتهاي كتاب به چش��م مي خورد، اما صرفاً به عنوان 
يك قلم از فهرس��تي بلند از جنبش هايي به ش��دت 
بي ربط -»احياگران ديني، ايدئاليسم، سوسياليسم و 
ماركسيسم، داروينيسم اجتماعي، ظهور فلسفه هاي 
اخلاقي مبتني بر ديگري خواهي، و در قرن بيس��تم 
فرويدگرايي و پسامدرنيسم«- كه ووتن همه آنها را 
»حملاتي به چارچوب روشنگري« توصيف مي كند.

در حقيقت اكثر اين جنبش ها مصاديقي از انديش��ه 
روش��نگري بودند، نه اينك��ه رد و طرد آن باش��ند. 
داروينيس��ت هاي اجتماعي باور داش��تند كه دارند 
علمي روشنگرانه درباره ماهيت انسان ايجاد مي كنند 
ك��ه مبتني ب��ر فيزيولوژي اس��ت. آگوس��ت كنت، 
پوزيتيويست بسيار تأثيرگذار قرن نوزدهمي، كسي 
كه كلم��ه »ديگري خواهي« را ب��راي تعريف اخلاق 
سكولار خويش ابداع كرد، كار خود را در امتداد سنت 
دايرةالمعارفي هاي فرانسوي قرن هجدهم مي دانست. 

فرويد در پاي��ان عمر خويش پاي مي فش��رد كه در 
مطالعه ذهن انسان از عقلانيت علمي استفاده كرده 
است. حتي سرچشمه پسامدرن هاي قرن بيستمي 
و بيست ويكمي نيز نيچه است كه يك عمر ستايشگر 
ولتر بود، و ولتر خودش را نقطه انتهايي روش��نگري 
قرار مي داد، نه خارج از آن. هيچ يك از اين جريان ها 
را نمي ت��وان به نحوي معقول صرف��اً حمله كننده به 

روشنگري توصيف كرد.
انديشه روشنگري در اش��كال متعددي ادامه يافته 
اس��ت كه پارادايم تنگ و محدود ووتن اين اش��كال 
را از خ��ود طرد مي كند. درعين ح��ال، جنبش هاي 
قدرتمندي ظهور كرده اند ك��ه تنوعي از پروژه هاي 
ضد  روش��نگري را ترويج مي كنند، و ووتن به آنها نيز 

توجهي نمي كند: 
»روش��نگري در برابر همه تلاش هايي كه به قصد از 

ميان بردن آن صورت گرفته مقاومت كرده است. 

بارها و بارها جنبل و جادوهايي كه براي شكست دادن 
آن به كار افتادند برچيده شدند؛ بارها و بارها نيزه هايي 
ب��ر اندام ه��اي آن وارد كردند. بااين ح��ال، همچون 
خون آشام، به زندگي بازگشته است. وقتي در ابتداي 
قرن بيستم ماكس وبر دفع طلسم جهان را توصيف 
مي كرد و مي گفت ما در درون قفس آهنين عقلانيت 
ابزاري گرفتاريم، درواقع داشت ارزش هاي روشنگري 
را توصيف مي كرد... وبر درست مي گفت -فارغ از اينكه 
چقدر براي نجاتمان تلاش كنيم، همواره درون قفس 

خواهيم ماند.«
ووتن ني��ز مانند وبر در عقلانيت زندگي مدرن اغراق 
مي كند. درست است، رژيم هاي مروجِ ايدئولوژي هاي 
ضد  روشنگري تاكنون شكست خورده اند. رژيم نازي، 
كه متكي بر ايده هاي ضد  روشنگري خون و خاك بود و 
همچنين زيست شناسي نژادپرستانه به ارث رسيده از 
برخي متفكران روشنگري را مطرح مي كرد، به عنوان 
يك اقتصاد جنگي به ان��دازه بريتانياي دموكراتيك 
كارآمد نبود. داعش نتوانس��ت دولتي مستقر ايجاد 
كند، چون غرب بر آن برتري تس��ليحاتي داشت. اما 
اين نيز درست است كه دولت هاي غربي عميقاً متأثر 

از طرزفكرهايي هستند كه عقل ابزاري را رد مي كنند.
اگر جهان ما صرفاً با آن جنس از عقلانيتي اداره مي شد 
كه ماكياوللي و هابز مروج آن بودند، برخي خطاها و 
حماقت هاي دوره هاي اخير احتمالًا واقع نمي شدند. 
آيا كسي كه از تحليل هزينه  فايده استفاده مي كند، 
ممكن اس��ت آن حمله ويرانگر به ع��راق را حتي در 
خيالاتش تجس��م كند؟ فقط ده دقيقه اس��تفاده از 
عقل ابزاري نش��ان مي داد كه تأثي��ر تغيير رژيم در 
بهترين حالت پيش بيني ناپذير است و به احتمال زياد 
آشوبي فاجعه بار پديد خواهد آورد. ماجراجويي عراق 
و اجراي دوباره و حتي فاجعه بارتر آن در ليبي، بيشتر 
از آنكه جعل سياست زور باشد، ملهم از روندهايي در 
انديشه روشنگري بوده كه ووتن آنها را مغفول نهاده 
است: مش��خصاً تأثيرگذاري مداوم ايده هاي برآمده 

از ديانت غربي.
يك جزو س��ازنده مه��مِ تركيب فك��ري اي كه اين 
»جنگ هاي اختياري« از آن برخاسته اند ايدئولوژي 
ترويج دموكراس��ي اس��ت: اين باور كه انس��ان ها در 
همه جا روياي رهايي از جباريت را در سر مي پرورند. 
اين ايمان س��كولار، كه ريش��ه در متفكران مركزي 
روش��نگري دارد، يعني كس��اني چ��ون جان لاك 
و ايمانوئ��ل كان��ت -ك��ه انديش��ه سياسي ش��ان با 
انجيل باوري جهان شمول گرايانه شكل گرفته بود- 
دست كم همآنقدر در سياست مدرن تأثيرگذار بوده 

كه تحليل هزينه  فايده منفعت گرايانه.
آدام اسميت، سومين متفكرِ انقلابي مورد نظر ووتن، 
نيز متكي بر ايده هاي يكتاپرس��تانه بود. استدلال او 
براي مبادله آزاد مبتني بر باوري مسيحي به مشيت 
الهي بود كه مطابق آن مردماني با مهارت هاي متفاوت 
در گوش��ه هاي متفاوت جهان جاي داده شده اند تا 
بتوانند با هم به صورت سازنده مبادله كنند. به همين 
شكل، روشنگري پدران بنيان گذار امريكا نيز متكي 
بر مفروضات خداباورانه درباره حقوق انس��ان بود كه 
بر وظايف انس��ان نسبت به خدا اس��توار شده بودند. 
وقتي ليبرال هاي قرن بيس��ت ويكمي پارسامنشانه 
ارزش هاي روش��نگري را تصديق مي كنند، ندانسته 

همين ميراث خداباورانه را به ميدان مي آورند.
ساير اقسام انديشه با ظهور روشنگري به كلي ناپديد 
نشد، بلكه فقط دگرديسي يافتند. اينجا روشنگري 

شبيه به علم مدرن است. 
ووتن از اين ايده بهره مي برد كه ظهور علم يك انقلاب 
شناختي بود و الگويي براي كوچي كه او ادعا مي كند 
در اخلاقيات و سياست نيز رخ داد، و بدون شك علم 

جهان را عميقاً تغيير داد.
زندگي هاي ما روزانه با مشتقات تكنولوژيك حاصل 
از پيش��رفت ش��تابنده دانش علمي تغيير مي كند. 
ام��ا اين ب��ه معن��اي پايان يافتن اسطوره س��ازي يا 
جادو باوري نيس��ت. كاملًا برعكس: علم خودش به 
ماشيني براي اسطوره و جادو تبديل شده است. اين 
باور كه علم مي تواند شرور كهن را بربيندازد خودش 
به وض��وح يك ج��ور جادوباوري اس��ت، و بااين حال 

بطور گسترده موردقبول اس��ت. چقدر گفته ايم كه 
علم مي تواند قحطي را ريشه كن كند؟ شكي نيست 
كه ب��ا تكنولوژي ه��اي جديد ممكن اس��ت كمبود 
مواد غذاي��ي به تاريخ بپيوندد، اما عل��م نمي تواند از 
قحطي هاي فاجعه بار مثلًا از آن جنس��ي كه در حال 
حاضر يم��ن را در بر گرفته جلوگيري كند. علت اين 
نوع قحطي ها كمبود مادي نيست، بلكه رفتار انساني 
اس��ت. اگر ميليون ها نفر در اين كشور بلازده از فرط 
گرسنگي به سرحد مرگ رسيده اند، علتش يك جنگ 
بي محاباس��ت. رش��د دانش علمي موجب نمي شود 

انسان ها عقلاني تر شوند.
 صرفاً به برخي از آنها قدرت بيشتري مي دهد تا آنچه 
مي خواهند را انجام دهند. علم، به جاي ازميان بردن 
رفتار غيرعقلاني، مقياس و پيامدهاي جرم و حماقت 

انساني را بالا برده است.
اين انقلابي كه ووتن معتقد است با ظهور علم رخ داده 
هرگز وجود نداشته اس��ت، و اين كوچ پارادايمي اي 
كه او خيال مي كند با روش��نگري اتفاق افتاده هرگز 
در كار نب��وده اس��ت. قف��س آهنين وب��ر -پيروزي 
برگش��ت ناپذير عقل اب��زاري- يك س��راب بود. در 
ابت��داي دوران مدرن تغيي��رات مفهومي زيادي رخ 
داد، اما ب��ا آن كوچ تمام وكمالي ك��ه ووتن مفروض 
مي گيرد خيلي فاصله داشت. به علاوه، سلطه كنوني 
روش��نگري موردنظر ووتن -كه او بيش ازحد در آن 
اغراق مي كند- برگش��ت ناپذير نيس��ت. اين يكي از 
ويژگي هاي نظريه كوهن اس��ت كه پارادايم ها بطور 
مرتب برانداخته مي ش��وند. آيا نمي شود كه پارادايم 
روش��نگري همچنين سرنوشتي پيدا كند؟ ووتن به 

اين پرسش بسيار كم پرداخته است: 
»اين ويژگي ممكن است بسيار متفاوت باشد. شايد 
يك روز ربات ها همه كارهاي س��خت را انجام دهند، 
ش��ايد انرژي از منابعي تأمين شود كه به نحو موثري 
كم هزينه باشد، و شايد بيماري و درد با دستكاري هاي 
ژنتيكي به تاري��خ بپيوندند. در آن جه��ان، پارادايم 
روش��نگري، كه با علم به كمبود پديد آمده، با درك 
اينكه لذت و شادكامي به سختي تأمين مي شود، شايد 

بي ربط به نظر برسد.«
اينجا ظاهراً ووتن بالأخره رضايت مي دهد كه ممكن 
است بتوانيم از قفس آهنين فرار كنيم. پيشرفت هاي 
تكنولوژيك مي توانند كليدي در اختيار ما بگذارند. 
چنين چشم اندازي بعيد است. محتمل تر اين است 
كه كمب��ود پايان نمي ياب��د و تكنولوژي هاي جديدِ 
صرفه جويي در نيروي كار به س��لاحي در منازعات 
آتي قدرت تبديل مي ش��وند. چنان كه در گذش��ته 
علم به عنوان ابزاري در كش��مكش هاي انس��اني به 
كار مي رفت. اگر بنا باشد روشنگري موردنظر ووتن 
در يك كوچ پارادايمي ديگر كنار زده ش��ود، علتش 
پيش��رفت در تكنولوژي نخواهد ب��ود، بلكه الزامات 
سياسي چنين خواهند كرد. روشنگري ليبرال وقتي 
كنار زده مي شود كه ديگر به قدر كافي به مردم چيزي 

را كه مي خواهند ندهد.

ديپلماسي ايراني| 
خشكسالي ش��ديد بس��ياري از افغان ها به ويژه در 
اس��تان هايي مانند بادغيس در غرب افغانس��تان را 
وادار كرد تا اوايل س��ال جاري ميلادي آنچه از گله 
احش��ام آنها مانده بود، به فروش رسانند و با پول آن 
درصدد گ��ذران زندگي برآيند. ام��ا اين پول خيلي 
سريع تمام شده و افرادي همچون علي رضا را وادار 
كرده تا خانواده خود را به استان هرات در همسايگي 
ببرد. جدول روزانه آب هر روز كاهش مي يابد و مردم 
مجبورند دسته دسته خانه هاي خود را ترك كنند. 
خشكسالي شرايط بدي به وجود آورده است. علي رضا 
كه فردي جوان و در نجاري ماهر است، نمي خواست 
دو بچه و همسرش در هرات از بين بروند و به همين 
جهت، پيش از آنكه همه پول هاي نقدش پايان يابند، 
سعي كرد راهي براي بقاي خود و خانواده اش بيابد. 

او نيز به اميد پرداخت دستمزدهاي بيشتر در كشور 
همس��ايه يعني ايران، به صدها افغاني پيوس��ت كه 
بطور غيرقانوني از مرز ايران مي گذرند تا در اين كشور 
ساكن ش��وند و كار كنند. اما در ايران هم شانس با او 
يار نبود، چراكه در ماه مه تنها ظرف چند ماه پس از 
اين تصميم او، دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا 
از توافق هس��ته اي ايران خارج شد و از اعمال مجدد 

تحريم ها عليه اين كشور خبر داد.
اين تحريم ها سبب ش��د دستمزد افرادي مانند علي 
رضا ديگر كافي نباشد. او از هرات در تماسي تلفني با 
عرب نيوز گفت: »به علت افت اقتصاد ايران، شرايط 
در اين كشور دشوار شد. با درآمدم در آنجا نمي توانم 
هزينه هاي روزمره خان��واده ام را بپردازم و به همين 
دليل، چند هفته پيش تصميم گرفتم به افغانس��تان 
برگردم.« او تصميم گرفته يا به مزار شريف در شمال 

افغانستان برود و يك نجاري در آنجا باز كند يا اينكه 
در استان هرات مستقر شود. او مي گويد كه بر خلاف 
گذش��ته كه دولت ايران مهاج��ران غيرقانوني را به 
خروج از كشور وا مي داشت، اكنون افغان ها خودشان 
به صورت داوطلبان��ه و به دليل تاثيرات تحريم ها، از 

ايران خارج مي شوند. 
به گفته ساكنان هرات، ديگر افغان ها براي دريافت 
رواديد س��فر ب��ه اي��ران در مقابل دفت��ر ماموريت 
ديپلماتيك اين كشور صف هاي طولاني نمي بندند 
و اين در حالي اس��ت كه براي چندين دهه، افغان ها 
در فرار از جنگ و مش��كلات داخل��ي در ايران مقيم 

شده بودند. 
ايران همچنين براي برخي از افغان ها كه به ش��دت 
تلاش مي كنند از طريق تركيه به اروپا س��فر كنند، 
يك محل گذر است.  طبق آمارهاي ارايه شده از سوي 

سازمان بين المللي مهاجرت، بيش از 7۰۰ هزار افغان 
از آغاز سال جاري ميلادي تاكنون از ايران به كشور 
خود بازگشته اند. سازمان بين المللي مهاجرت همين 
هفته در بيانيه اي اظهار داش��ت: »بازگشت افرادي 
كه ب��ه صورت غيرقانوني در اي��ران بودند به ويژه در 
س��ال هاي اخير افزايش چشمگيري داشته و عمدتا 
به دليل مس��ائل اقتصادي اخير در ايران بوده است. 
افغان ها عمدتا در اقتصاد غير رس��مي ايران مشغول 
ب��ه كار بوده ان��د و تقاضا براي اين نوع كار به ش��دت 
كاهش يافته اس��ت. به علاوه، با توجه به اينكه همه 
افغان ها بطور معمول درآمد خود را به صورت ماهانه 
به كشور خود مي فرستند، اكنون اقتصاد افغانستان 
بطور مستقيم و غيرمستقيم در معرض آسيب )هاي 
تحريم هاي امريكا عليه ايران( قرار گرفته و اين مساله 
به ويژه در استان هاي هرات، بادغيس و غور كه پيشتر 

متحمل خشكسالي شده اند، مشهود است.« رويترز 
اخيرا در گزارش��ي به نقل از رسانه هاي ايران نوشته 
بس��ياري از افغان ها پس از نوسان نرخ دلار در ايران 
در سال جاري ميلادي، درصدد گذر از مرز تركيه با 

هدف رفتن به اروپا برآمده اند.
يك مقام ام��ور پناهن��دگان در وزارت امورخارجه 
افغانس��تان ب��ه عرب نيوز گف��ت كه ه��زاران نفر از 
افغان هايي كه از ايران بازگش��ته اند از اس��تان هاي 
مركزي كش��ور بوده اند كه در ماه هاي اخير و پس از 
پي��ش روي هاي طالبان به صحنه خش��ونت تبديل 

شده اند.
تحريم هاي ايالات متحده علي��ه ايران همچنين به 
افزايش قيمت مواد غذايي و كالاها به ويژه در مناطق 
غربي افغانستان كه به واردات از ايران متكي هستند، 

منجر شده است.

   ه�ر ك�س ب�ه فك�ر خ�ودش اس�ت و 
نهايتاً تا آنجا به ش�ما اهمي�ت مي دهد كه 
در خوش بختي اش س�همي داشته باشيد. 
اگر از خودخواهي آدم هاي اين دوره زمانه 
شكايت داريد، ديويد ووتن مي داند تقصير 
را بايد به گردن چه كس�ي انداخ�ت. او در 
كتاب جديدش مي گويد با ظهور ماكياوللي، 
هابز و آدام اس�ميت جهاني ب�ه وجود آمد 
كه رويايي مانند رستگاري جاي خود را به 
جس�ت وجوي واقعياتي همچ�ون قدرت، 
لذت و سود سپرد و اين چنين جهان جديد 

شكل گرفت.
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ذخيره ۸  ميليون تني گندم 
كشور

مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران گفت: در 
حال حاضر ۸ ميليون ت��ن ذخيره گندم داريم كه 

براي مصرف حدود 9 ماه كشور كفايت مي كند.
به گزاش شركت بازرگاني دولتي ايران، يزدان سيف 
در جريان بازديد از س��يلوي ۸۰ هزار تني ش��هيد 
علمي كرج و كارخانجات آرد در استان البرز با اشاره 
به وجود مدرن ترين صنايع تبديلي در حوزه گندم، 
آرد و نان در كشور اظهار كرد: اميدواريم صنعتگران 
زنجيره گندم، آرد و نان با شناسايي بازار بين المللي 
اي��ن صنعت، ت��وان ص��ادرات آرد را ب��الا ببرند تا 
زمينه هاي اشتغال بيشتر در اين بخش فراهم شود.

وي ادامه داد: به لح��اظ تكنولوژي زراعت گندم و 
صنايع توليد آرد بر تكنولوژي روز دنيا سوار هستيم و 
در اين بخش مشكلي نداريم و با لطف خداوند متعال 
در نزولات جوي و همتي كه كشاورزان دارند خريد 

9.۵ ميليون تن گندم در سال جاري محقق شد.
مديرعامل ش��ركت بازرگاني دولتي ايراني با بيان 
اينكه در حال حاضر ۸ ميلي��ون تن ذخيره گندم 
داريم كه براي مصرف حدود 9 ماه كش��ور كفايت 
مي كند، گفت: تا ۴ ماه ديگر خريد تضميني گندم 

در كشور نيز شروع مي شود.
سيف با اش��اره به صادرات ۲۸۰ هزار تن آرد طي 6 
تا 7 ماه سال گذشته افزود: با توليد گندم در كشور 
از واردات بي نياز ش��ده ايم و برنام��ه وزارت جهاد 
كش��اورزي براي صنايع تبديلي صادرات از طريق 
ورود موقت گندم اس��ت تا با حفظ س��هم خود از 
بازار منطقه ايجاد اشتغال و ارزش افزوده در كشور 

داشته باشيم.
معاون وزير جهاد كشاورزي گفت: استان هاي تهران 
و البرز از ظرفيت هاي بالاي تامين آرد در كش��ور 
برخوردارند بطوري كه ۴۵ كارخانه  آرد سازي در اين 
استان ها قرار گرفته كه ۱۰ درصد كل كارخانجات 

آرد كشور را شامل مي شود.
مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران با اشاره به 
پرداخت يارانه قابل توجه براي تأمين نان ارزان براي 
مردم، در خصوص سامانه )جديد( فروش آرد ساير 
مصارف تصريح كرد: شفاف س��ازي در فروش آرد، 
رصد ميزان آرد عرضه شده براي صنوف، جلوگيري 
از تخلفات احتمالي و در نهايت جلوگيري از قاچاق 
آرد را از مهم ترين مزاياي سامانه  مذكور اعلام كرد.

خسارت تغيير اقليم به بخش 
كشاورزي 

مديركل دفتر مديريت بحران و كاهش مخاطرات 
وزارت جهاد كشاورزي، از خس��ارت ۲۲۰ هزار 
ميليارد ريالي بخش كشاورزي در 6 ماهه نخست 
امسال به دليل تغيير اقليم خبر داد. سيد محمد 
موسوي افزود: اين خسارت ها ناشي از خشكسالي، 
س��رمازدگي، گرمازدگي تابس��تان، بارش هاي 
مختلف، تگرگ و سيل اس��ت. به گفته وي، 9۰ 
درصد از اين خسارت و مخاطرات بخش كشاورزي 
مربوط به خشكسالي و سرما زدگي است.  تغيير 
اقليم يا تغيي��رات آب و هوايي به تغيير در توزيع 
آماري الگوه��اي اقليمي ي��ا آب و هوايي گفته 
مي ش��ود، تغييراتي كه براي يك دوره طولاني 
م��دت دوام مي آورند. براين اس��اس و به عقيده 
كارشناسان، كنوانسيون چارچوب تغيير اقليمي 
س��ازمان ملل، تغيير اقليم را به صورت تغييرات 
آب و هوايي كه بطور مس��تقيم يا غير مستقيم 
با فعاليت هاي انس��اني نس��بت دارند و ساختار 
اتمسفر زمين را در سراسر جهان تغيير مي دهند، 

تعريف مي كند.
او در ادامه اين گفت وگو در پاسخ به سوال ايرنا كه 
ميزان خسارت بارندگي اخير در شمال كشور چه 
ميزان بوده است؟ افزود: ارزيابي نهايي اين سيلاب 
و بارندگي در حال انجام است و بيشترين ميزان 
خسارت سيل در بخش فرسايش خاك، اراضي 
شيب دار كنار رودخانه، بخش زراعت و باغ ها بوده 
است. موسوي تصريح كرد: تغييرات بارندگي در 
برخي از ايستگاه هاي هواشناسي برابر ۵۰ درصد 
بود، كه زم��ان كوتاه اين بارش ه��ا، باعث ايجاد 
خسارت شده است. او درباره خسارت ريزگردها 
در بخش كشاورزي نيز گفت: در خصوص پديده 
ريزگردها مطالعات عميقي در دس��ت بررسي 
اس��ت، تا جنبه هاي ارزيابي ناشي از خسارت در 

بخش هاي مختلف كشاورزي انجام شود.
موس��وي تاكيد كرد: پدي��ده ريزگردها، تعريق 
و تبخير و فتوس��نتز، جذب نور و ساير مباحث 
اكولوژيكي گي��اه را با چالش روبرو مي كند . وي، 
در خصوص كمي��ت اثرگذاري پديده ريزگردها 
در بخش كشاورزي ايران اظهار داشت: گزارش 
كلي در استان هايي كه با پديده ريزگردها مواجه 
شده اند، داراي بين ۲۰ تا 3۰ درصد افت كمي و 

كيفي محصولات كشاورزي هستند. 
او در خصوص برنامه مديريت مخاطرات اين بخش 
توضيح داد: صندوق بيمه محصولات كشاورزي 
يك فرصت را براي بيمه كردن تمامي محصولات 

كشاورزي را فراهم كرده است.
به گفت��ه وي، از مح��ل ماده ۱۰ و ۱۲س��ازمان 
مديريت بحران كش��ور ۱۰هزار ميليارد ريال به 

صندوق بيمه كشاورزي اختصاص مي يابد.
موسوي ادامه داد: امسال ۵۰۰ ميليارد ريال اعتبار 
براي جبران خسارت و تامين علوفه مورد نياز دام 
عشاير به سازمان امور عشايري كشور اختصاص 

يافته است.
وي گفت: امسال دولت ۴۰۰ ميليارد ريال اعتبار 
براي تامين آب شرب مناطق عشايرنشين كشور 

تخصيص داده است.
موسوي، يكي از راهكاري اساسي دولت دوازدهم 
براي حمايت از بهره برداران بخش كشاورزي را 
امهال تسهيلات بانكي بخش كشاورزي ناشي از 
خسارت غير مترقبه عنوان كرد و گفت: اصلاحيه 
اين طرح به زودي در هيات دولت مطرح مي شود.
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»تعادل«،بازارواحدهايمسكونيدرمناطقپرطرفدارپايتخترابررسيميكند

تصوير يك ساله از پرفروش ترين بازارهاي مسكن تهران
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

نگاهي به تحولات بازار مسكن از آبان ماه سال 96 تا آبان سال 
97 نشان مي دهد، مناطق 5،  4 و 2 در زمره پرطرفدارترين 
مناطق پايتخت براي خريد و فروش مسكن بوده اند و حتي 
جهش قيمت مس��كن از ابتداي سال جاري هم نتوانسته 
اشتياق خريداران مس��كن به اين مناطق را كم رنگ كند. 
آمارها به خوبي حكاي��ت از آن دارد كه حجم معاملات در 
مناطق پرفروش شهر تهران طي 7 ماهه گذشته همچون 
ساير مناطق كاهش يافته است و در حالي كه حجم معاملات 
در ارديبهشت ماه 19 هزار واحد مسكوني بوده در آبان ماه 
به كمتر از 7 هزار واحد مسكوني رسيده است، يعني تعداد 
قراردادهاي امضا ش��ده در اين مدت 12 هزار واحد كاهش 
يافته اس��ت. اما با وجود اين، تمايل خريداران مسكن براي 
سكونت به مناطق پرفروش شهر همچنان در اولويت است. 
البته شرايط براي 19منطقه ديگر ش��هر متفاوت است و 
اين مناطق طي ماه هاي اخير و با افزايش قيمت ها، گاهي 
در ليس��ت 10منطقه پرطرفدار قرار مي گيرند و گاهي از 
ليست خارج مي شوند، اما با وجود اين، مناطقي مانند 10، 
14، 8، 3، 1 تقريبا همواره طي 13 ماهه گذشته در ليست 
پرفروش ها قرار داشته اند. آمار بانك مركزي طي يك سال 
گذشته نشانگر آن است كه با وجود آنكه بازارمسكن تهران 
از ارديبهشت ماه امسال شاهد جهش شديد قيمت مسكن 
بوده اس��ت، اما مناطق پرفروش و پرطرفدار سهم 5، 4 و 2 
همچنان در صدر ليست قرار دارند. مناطق 5، 4 و 2 از آبان 
ماه سال 96 تا آبان ماه سال جاري سه منطقه اي بوده اند كه 
بالاترين سهم فروش را به خود اختصاص داده اند، دراين ميان، 
اگرچه منطقه 5 همواره در ابتداي ليست بوده است اما بين 
منطقه 4 و 2 در ماه هاي مختلف رقابت وجود داشته و گاهي 
منطقه 2 دررتبه دوم و گاهي منطقه 4 در جايگاه دوم بوده 
وگاهي هر دو منطقه آمار مشابهي داشته اند.  البته منطقه 4 
از 13 ماه، 7 ماه در رتبه دوم ليس��ت پرفروش ها قرار داشته 
است و 3 ماه هم آمارمشابهي داشتند و منطقه 2 تنها 4 ماه 
در جايگاه دوم ليست قرار داشته است. بررسي هاي »تعادل« 
از آمار پرفروش هاي پايتخت نشان مي دهد مناطق مصرفي 
يعني مناطقي كه مناسب خريد براي خانه اولي ها است يعني 
مناطق 5 و 4 در ابتداي ليست قرار دارند و پس از آن منطقه 
2 كه در زمره مناطق لوكس و گران قيمت پايتخت قرار دارند 
در رتبه بعدي اس��ت ضمن اينكه منطقه 1 و 3 هم از آبان 
سال گذشته تا آبان سال جاري در اغلب ماه ها در زمره 10 
منطقه پرفروش بوده اند يعني با وجود جهش قيمت مسكن؛ 
شرايط براي خريد طبقه مرفه همچنان باقي است و مناطق 
1 تا 3 همواره مشتريان خاص خود را دارند.  البته مناطقي 
مانند 10، 14 و 15 هم كه در بافت فرسوده شهر قراردارند و 
متقاضياني كه توان مالي كمتري دارند به دنبال خريد مسكن 
در اين مناطق هستند، از ارديبهشت ماه جايگاه خود را در 
ليست 10 منطقه پرفروش شهر حفظ كرده اند كه اين موضوع 
مي تواند به اين معنا باشد كه شرايط براي خريد مسكن در 
مناطق مصرفي سخت شده است و متقاضيان خريد مسكن 
در بافت فرسوده را به تعلل در خريد مسكن ترجيح داده اند.

   بازگشت دوره اقتدار منطقه 5
بررسي س��هم مناطق پرفروش شهر تهران به خوبي نشان 
مي ده��د كه منطقه 5 تهران از آبان ماه س��ال گذش��ته تا 
ارديبهشت ماه سال جاري تقريبا روندي نزولي را طي كرده 
است و از سهم 16.5 درصدي به 13.5 درصدي رسيده است. 
پس از آن تا شهريور ماه سهم حدود 13 درصدي خود را در 
ميان ساير مناطق حفظ كرده اما از شهريور ماه دوباره سهم 
خود را افزايش و به بالاي 15 درصد رسيده است.اما شرايط 
براي مناطق 4 و 2 كه در رتبه هاي بعدي قرار دارند متفاوت 
است منطقه 4 تا بهمن ماه سال گذشته بالاي 10 درصد از 
معاملات را به خود اختصاص مي داد، درحالي كه پس از آن 
ديگر نتوانست اين سهم را به دست بياورد و به سهم 8 تا 10 
درصدي كفايت كرد. منطقه 2 هم فقط در آبان ماه س��ال 
جاري بالاي 10 درصد از سهم فروش كل شهر تهران را داشت 
و پس از آن سهمش كاهش يافت و به زير 10 درصد رسيد. 
درواقع اگر چه منطقه 5 توانست سهم خود را با وجود افزايش 
قيمت مسكن طي 7 ماهه گذشته حفظ كند و با وجود سير 
نزولي در نيمه دوم سال گذشته و تداوم آن در ماه هاي پس 
از جهش قيمت، از شهريور ماه سهم 15 درصدي خود را در 

معاملات بازيابي كرد.

  سهم 10 منطقه پرفروش 
اگرچه مناطق 5، 4 و 2 همواره بالاترين جايگاه را در مناطق 
پرفروش پايتخت به خود اختصاص داده اند اما ساير مناطق 

مانند منطقه 8، 15،  1، 10، 14، 7 و 3 هم از جمله مناطقي 
هستند كه طي يك سال گذشته جزو مناطق پرفروش شهر 
بوده اند و جايگاه 4 تا 10 ليست را به خود اختصاص داده اند.

در بين اين مناطق، منطقه 10 تهران كه پيش از اين جايگاه 
چندان قابل ملاحظه اي نداشت اما با افزايش شديد قيمت 
مسكن در ارديبهش��ت ماه، تقريبا در اغلب ماه هاي سال 
جاري در رتبه 4 قرار گرفت و منطقه 8 كه پيش از اين در 
رتبه 4 قرار داش��ت به رتبه 5، 6 تنزل كرد. افزايش سهم 
فروش در منطقه 10 كه در بافت فرس��وده شهر قرار دارد 
و قيمت هر مترمربع در آن همواره كمتر از قيمت متوسط 
اعلام شده از سوي بانك مركزي است، به معناي آن است كه 
با رشد قيمت ها و كاهش قدرت خريد متقاضيان، خريداران 
از خريد واحدهاي مسكوني در مناطق مصرفي به سمت 

واحدهاي بافت فرسوده سوق يافته اند.

   سهم 10 منطقه پرطرفدار 
10 منطقه پرطرفدار پايتخت كه منطقه 5، 4 و 2 در صدر 
آن قرار دارند طي يك سال گذشته سهم هاي متفاوتي از كل 
معاملات داشتند و در حالي كه در آبان ماه سال گذشته 74.8 
درصد از معاملات به 10 منطقه پرفروش شهر تعلق داشت، 
اما پس از آبان ماه اين سهم تقريبا روند كاهشي را طي كرده 
و حتي به 70 درصد هم رسيد، اما دوباره از شهريور ماه سال 
جاري سهم 10 منطقه پرفروش به شرايطي مشابه سال 
گذشته بازگشت و در آبان ماه سال 97، سهم اين مناطق 
74.1 درصد شد. كاهش سهم 10 منطقه پرفروش كه هر 
ماه هم مناطق تقريبا يكساني را به خود اختصاص مي دهد 
نشانگر آن است كه در ماه هاي پاياني سال گذشته و پس از آن 
با افزايش قيمت ها در بازار مسكن، شاهد پخش سهم مناطق 

و به نوعي تغيير در معادلات بازار مسكن بوديم.

  آبان و سهم 16.5 درصدي منطقه 5
در آبان ماه سال 96، تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني 
ش��هر تهران 14.8 هزار واحد مسكوني بود و توزيع تعداد 
معاملات انجام شده بر حسب مناطق مختلف شهر تهران در 
اين ماه حاكي از آن است كه از ميان مناطق 22 گانه شهر 
تهران، منطقه 5 با س��هم 16.5درصدي از كل معاملات، 
بيشترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه را به خود اختصاص 
داده اس��ت. همچنين مناطق 4 و 2 به ترتيب با سهم هاي 
11.6 و 10.1 درص��دي در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. 
در مجموع 74.8 درصد از كل تعداد معاملات انجام شده 
در شهر تهران مربوط به 10 منطقه شهر به ترتيب بيشترين 
فراواني شامل مناطق )5، 4، 2، 8، 10، 14، 7، 1، 3 و 15( بوده 
و 12 منطقه باقي مانده 25.2 درصد از كل تعداد معاملات 

را به خود اختصاص داده اند.

  آذر و كاهش سهم منطقه 5
اما در آذر ماه س��ال 1396، تعداد معاملات آپارتمان هاي 
مسكوني شهر تهران به 17.8 هزار واحد رسيد. در اين ماه، 
توزيع تعداد معاملات انجام شده بر حسب مناطق مختلف 
ش��هر تهران حاكي از آن است كه از ميان مناطق 22 گانه 
شهر تهران، منطقه 5 با سهم 14.9 درصدي از كل معاملات، 
بيشترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه را به خود اختصاص 
داده اس��ت. همچنين مناطق 4 و 2 به ترتيب با سهم هاي 
11.4 و 9.9 درصدي در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. در 
مجموع 74.1 درصد از كل تعداد معاملات انجام شده در شهر 
تهران مربوط به 10 منطقه شهر) به ترتيب بيشترين فراواني 
شامل مناطق 5، 4، 2، 8، 14، 10، 7، 3، 1 و 15( بوده و 12 
منطقه باقي مانده 25.9 درصد از كل تعداد معاملات را به 

خود اختصاص داده اند.

  كاهش دوباره سهم منطقه 5 در دي 
تعداد معاملات در دي ماه س��ال 1396، افزايش يافت 
و به 19 هزار واحد مس��كوني رسيد ضمن اينكه توزيع 
تعداد معاملات انجام شده بر حسب مناطق مختلف شهر 
تهران در دي ماه حاكي از آن اس��ت كه از ميان مناطق 
22 گانه ش��هر تهران، منطقه 5 با سهم 13.6 درصدي 
از كل معاملات، بيشترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه 
را به خود اختصاص داده است. همچنين مناطق 4 و 2 
به ترتيب با سهم هاي 11.2 و 9.3 درصدي در رتبه هاي 
بعدي قرار گرفته اند. در مجموع 73.9 درصد از كل تعداد 
معاملات انجام شده در شهر تهران مربوط به 10 منطقه 
شهر به ترتيب بيشترين فراواني شامل مناطق 5، 4، 2، 8، 
14، 10، 7، 1، 3 و 15بوده و 12 منطقه باقي مانده 26.1 
درصد از كل تعداد معاملات را به خود اختصاص داده اند.

  افزايش سهم 12 منطقه ديگر
در بهمن ماه سال 1396، تعداد معاملات آپارتمان هاي 
مسكوني شهر تهران به 18.4 هزار واحد مسكوني رسيد 
و توزيع تعداد معاملات انجام ش��ده بر حس��ب مناطق 
مختلف ش��هر تهران در اين ماه حاكي از آن است كه از 
ميان مناطق 22 گانه شهر تهران، منطقه 5 با سهم 13 
درصدي از كل معاملات، بيشترين تعداد قراردادهاي 
مبايعه نامه را به خود اختصاص داده اس��ت. همچنين 
مناطق 4 و 2 به ترتيب با سهم هاي 11.1 و 9.6 درصدي 
در رتبه ه��اي بعدي قرار گرفته ان��د.  در مجموع 73.3 
درصد از كل تعداد معاملات انجام شده در شهر تهران 
مربوط به 10 منطقه ش��هر به ترتيب بيشترين فراواني 
شامل مناطق )5، 4، 2، 8، 14، 1، 10، 3، 7 و 11( بوده و 
12 منطقه باقي مانده 26.7 درصد از كل تعداد معاملات 

را به خود اختصاص داده اند.

  اسفند و 12 منطقه كم فروش
در اسفند ماه سال 1396، تعداد معاملات آپارتمان هاي 
مسكوني شهر تهران به شدت كاهش يافت و به 12.3 
هزار واحد مسكوني رسيد، توزيع تعداد معاملات انجام 
شده هم برحسب مناطق مختلف شهر تهران در اسفند 
ماه س��ال 1396 حاكي از آن است كه از ميان مناطق 
22 گانه شهر تهران، منطقه 5 با سهم 13.3 درصدي 
از كل معاملات، بيش��ترين تعداد قراردادهاي مبايعه 
نامه را به خود اختصاص داده است. همچنين مناطق 
2 و 4 هر كدام با سهم يكس��ان 9.9 درصدي در رتبه 
بعدي قرار گرفته اند. در مجم��وع 73.9 درصد از كل 
تعداد معاملات انجام شده در شهر تهران مربوط به 10 
منطقه شهر به ترتيب بيشترين فراواني شامل مناطق 
5، 2، 4، 1، 10، 8، 14، 7، 3 و 6( ب��وده و 12 منطق��ه 
باقي مانده 26.1 درصد از كل تعداد معاملات را به خود 

اختصاص داده اند.

   افزايش سهم مناطق كم مشتري
در فروردي��ن ماه س��ال 1397، معام��لات كمترين 
ميزان حجم معاملات را تجربه كرد و تعداد معاملات 
آپارتمان هاي مس��كوني ش��هر تهران به 5 هزار واحد 
مس��كوني رس��يد، توزيع تعداد معاملات انجام شده 
برحس��ب مناطق مختلف ش��هر تهران در فروردين 
ماه نشانگر آن اس��ت كه از ميان مناطق 22 گانه شهر 
تهران، منطقه 5 با سهم 13.5 درصدي از كل معاملات، 
بيش��ترين تعداد قراردادهاي مبايعه نام��ه را به خود 
اختصاص داده است. همچنين مناطق 2و 4 هركدام 
با سهم 8.4 درصدي دررتبه هاي بعدي قرار گرفته اند.

در مجموع 71.1 درص��د از كل تعداد معاملات انجام 
شده در ش��هر تهران مربوط به 10 منطقه شهرشامل 
مناط��ق5، 2، 4، 10، 14،  8، 7، 15، 11 و 1 بوده و 12 
منطقه باقي مانده 28.9 درصد از كل معاملات را به خود 

اختصاص داده اند.

   كاهش شديد سهم منطقه 5
در ارديبهشت ماه سال 97، تعداد معاملات آپارتمان هاي 
مسكوني شهر تهران رشد قابل ملاحظه اي را داشت اگرچه 
اين شرايط ديگر تكرار نشد در اين ماه تعداد معاملات به 
19.1 هزار واحد مسكوني رس��يد و در اين ميان توزيع 
تعداد معاملات انجام شده بر حسب مناطق مختلف شهر 
ته��ران در اين ماه حاكي از آن اس��ت كه از ميان مناطق 
22 گانه شهر تهران، منطقه 5 با سهم 12.8 درصدي از كل 
معاملات، بيشترين تعداد قراردادهارا به خود اختصاص 
داده است. همچنين مناطق 4 و 2 به ترتيب با سهم هاي 
8.9 و 7.9 درصدي در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. در 
مجموع 71 درصد از كل تعداد معاملات انجام ش��ده در 
شهر تهران مربوط به 10 منطقه شهر بهترتيب بيشترين 
فراواني ش��امل مناطق )5، 4، 2، 14، 10، 8، 7، 15، 1 و 
11( بوده و 12 منطقه باقي مانده 29 درصد ازكل تعداد 

معاملات را به خود اختصاص داده اند.

  سهم مشابه منطقه 4 و 2
در خردادماه 97، تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني 
شهر تهران 14.9 هزار واحد مسكوني شد و از ميان مناطق 
22 گانه شهر تهران، منطقه 5 با سهم 13.9 درصدي از كل 
معاملات، بيشترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه را به خود 
اختصاص داده است. همچنين مناطق 4 و 2 به ترتيب با 
سهم 8.9 و 8.9 درصدي در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. 
در مجموع 71.6 درصد از كل تعداد معاملات انجام شده در 
شهر تهران در خردادماه سال جاري مربوط به 10 منطقه 
شهر )به ترتيب بيشترين فراواني شامل مناطق 5، 4، 2، 10، 
14، 1، 8، 7، 15 و 11( بوده و 12 منطقه باقي مانده 28.4 

درصد از كل تعداد معاملات را به خود اختصاص داده اند.

  كاهش سهم 10 منطقه پرفروش
در تيرماه سال 1397، تعداد قراردادهاي امضا شده در شهر 
تهران به 13.5 هزار واحد رسيد و از ميان مناطق 22 گانه 
شهر تهران، منطقه 5 با سهم 13.2 درصدي از كل معاملات، 
بيشترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه را در ميان مناطق 
22 گانه شهر تهران، به خود اختصاص داده است. همچنين 
مناطق 4 و 2 به ترتيب با سهم 9 و 7.9 درصدي در رتبه هاي 
بعدي قرار گرفته اند. درمجم��وع 71 درصد از كل تعداد 
معاملات انجام شده در شهر تهران در تيرماه سال جاري 
مربوط به 10 منطقه )5، 4، 2، 10، 14، 1، 15، 8، 7 و 11( 
بوده و 12 منطقه باقي مانده 29 درصد از كل تعداد معاملات 

را به خود اختصاص داده اند.

  سهم 13.3 درصدي منطقه 5 
در مردادماه،  تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني شهر 
تهران به 12 هزار واحد مسكوني رسيد و از ميان مناطق 
22 گانه ش��هر تهران، منطقه 5 با سهم 13.3 درصدي از 
كل معاملات، بيش��ترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه 
را به خود اختصاص داده اس��ت. همچني��ن مناطق 4 و 

2 به ترتيب با س��هم هاي 9.7 و 8.4 درصد در رتبه هاي 
بعدي قرار گرفته اند.  در مجموع 70.8 درصد از كل تعداد 
معاملات انجام شده در شهر تهران در مردادماه سال جار 
ي مربوط به 10 منطقه شهر به ترتيب بيشترين فراواني 
ش��امل مناطق )5، 4، 2، 10، 14، 1، 7، 15، 8 و 11( بوده 
و 12 منطقه باقي مانده 29.2 درصد از كل تعداد معاملات 

را به خود اختصاص داده اند.

   بازگشت سهم 15درصدي منطقه 5
در شهريورماه سال جاري، تعداد معاملات آپارتمان هاي 
مسكوني شهر تهران به 10.3 هزار واحد مسكوني رسيد و 
از ميان مناطق 22 گانه شهر تهران، منطقه 5 با سهم 15.9 
درصدي از كل معاملات، بيش��ترين تعداد قراردادهاي 
مبايعه نام��ه را به خود اختصاص داده اس��ت.  همچنين 
مناطق 4 و 2 به ترتيب با سهم هاي9.6 و 9.1 درصدي در 
رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. در مجموع 74.1 درصد از 
كل تعداد معاملات انجام شده در شهر تهران در شهريور 
ماه س��ال جاري مربوط به 10 منطقه ش��هر )به ترتيب 
بيشترين فراواني شامل مناطق 5، 4، 2، 10، 14، 8، 1، 7، 
15 و 3( بوده و 12 منطقه باقي مانده 25.9 درصد از كل 

تعداد معاملات را به خود اختصاص داده اند.

  درخشش دوباره سهم پرفروش ها
در مهرماه س��ال جاري، تعداد معام��لات آپارتمان هاي 
مسكوني شهر تهران به 9.4 هزار واحد مسكوني رسيد و از 
ميان مناطق 22 گانه شهر تهران، منطقه 5 با سهم 15.8 
درصدي از كل معاملات، بيشترين تعداد قراردادها را داشت. 
همچنين مناطق 2، 4 به ترتيب با سهم 9.7 و 8.8 درصد در 
رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. درمجموع 74 درصد از كل 
معاملات انجام شده در شهرتهران در شهر تهران در مهر ماه 
سال جاري مربوط به 10 منطقه شهر )به ترتيب بيشترين 
فراواني ش��امل مناطق 5، 2، 4، 10، 1، 7، 8، 14، 15 و 3( 
بوده و 12 منطقه باقي مانده 26 درصد از كل تعداد معاملات 

را به خود اختصاص داده اند.

  كاهش مجدد معاملات در 12 منطقه 
در آبان سال جاري، تعداد معاملات آپارتمان هاي مسكوني 
شهر تهران به 6.9 هزار واحد مسكوني رسيد وتوزيع تعداد 
معاملات انجام شده بر حسب مناطق مختلف شهر تهران 
در اين ماه حاكي از آن است كه از ميان مناطق 22 گانه شهر 
تهران، منطقه 5 با س��هم 15.7 درصدي از كل معاملات، 
بيشترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه را به خود اختصاص 
داده است. همچنين مناطق 2 و 4 به ترتيب با سهم هاي 9.4 
و 8.8 درصد در رتبه هاي بعدي قرارگرفته اند. در مجموع 
74.1 درصد از كل تعداد معاملات انجام شده در شهر تهران 
در آبان ماه سال جار ي مربوط به 10 منطقه شهربه ترتيب 
بيشترين فراواني )شامل مناطق 5، 2، 4، 10، 14، 7، 8، 1، 
15 و 3( ب��وده و 12 منطقه باقي مانده 25.9درصد از كل 

تعداد معاملات را به خود اختصاص داده اند.
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ماجراي مناطق مختلف
در بازار مسكن پايتخت

در حالي كه در نيمه دوم س��ال گذش��ته و با ظهور 
نش��انه هاي رونق در بازار مسكن شاهد فروش همه 
نوع واحد مسکونی از »لوکس« گرفته تا »مصرفی« و 
همچنين آپارتمان های واقع در »بافت های فرسوده« 
بوديم، اما از ارديبهش��ت ماه سال جاري و با جهش 
قيمت مس��كن، علاوه بر اينكه حج��م معاملات به 
ش��دت كاهش يافت، خريد و فروش ها بيش��تر از 
گذشته به سمت و سوي خريد واحدهاي مصرفي و 
همچنين واحدهاي موجود در بافت فرسوده حركت 
كرد. بررس��ی آمار مربوط به معاملات انجام شده در 
بازار مس��کن طی 7 ماه گذش��ته حکايت از آن دارد 
که متقاضيان بيش��تر از خريد واحدهای مسکونی 
مصرفی كوچك متراژ و متوسط در مناطق 4. 5 و 22 و 
همچنين واحدهاي مسكوني موجود در بافت فرسوده 
)11، 12 و 13( استقبال مي كنند. البته معاملات در 
3 منطقه لوکس شهر تهران )مناطق 1 تا 3( به عنوان 
کانون واحدهای مس��کونی ب��زرگ وگران قيمت، 
همچنان در حال انجام است و واحدهاي مسكوني 
موجود در اين مناطق مشتريان خاص خود را از دست 
نداده است. در اين ميان و با توجه به اينكه معادلات 
بازار مسكن براثر جهش قيمت ها تغيير كرده و مردم 
به سمت واحدهاي كوچك تر در مناطق مصرفي و 
همچنين واحدهاي موجود در بافت فرسوده سوق 
پيداكرده اند،  روزنامه تعادل از بازار مس��كن مناطق 

پرفروش در تهران گزارش تهيه كرده است.

  بازار مصرفي ها
مناط��ق 4، 5،22 و 6 همواره در زمره پرفروش ترين 
مناطق پايتخت محس��وب مي ش��وند كه نه مانند 
مناطق 1 تا 3 لوكس هس��تند و نه اينكه مانند 12، 
11 و 13 در زمره بافت فرسوده محسوب مي شوند. 

  حجم معاملات خريد مسکن در مناطق مصرفی 
شهر تهران به  ويژه در دو منطقه پرتقاضا وپرمعامله 
ش��هر تهران )مناطق 4 و 5( همواره نسبت به ساير 
مناطق ش��هر بالا بوده اس��ت، اين دو منطقه کانون 
تقاض��ای خانه اولی ها و متقاضي��ان مصرفی خريد 
مسکن )عمدتا متقاضيان واحدهای کوچک متراژ و 

ميان متراژ( است.
   دليل پرفروش بودن مسكن در منطقه 6 تهران به 
علت نزديکی اين منطقه به مناطق تجاري و اداري 
پايتخت است و عمده متقاضيان خريد مسکن در اين 
منطقه افرادی هستند که براي نزديک بودن به مرکز 
کار و فعاليت به خصوص مجاورت با محل کارشان، 
اقدام به خريد مسکن در اين منطقه مي کنند و عمده 
معاملات خريد مس��کن در منطقه 6 اغلب از سوی 
مشترياني انجام می شود که قصد تبديل به احسن 
کردن واحد مسکونی خود را دارند،  چرا که واحدهای 
مسکونی واقع در اين منطقه از نظر متراژ، سطح قيمت 
و عمربنا معمولا مقصد خانه اولی ها و متقاضيان خريد 
واحدهای مسکونی کوچک متراژ، ارزان قيمت  و نوساز 

يا کم سن و سال نيست.
    منطقه 22 پايتخت هم از جمله مناطق مصرفي 
شهر است كه بس��يار مورد توجه متقاضيان و خانه 
اولي هاست، حجم بالای عرضه واحدهای مسکونی 
واقع در برج های نوس��از و آماده عرضه موجب شده 
كه قيمت واحدهاي مسكوني در اين منطقه معمولا با 

قيمت مناسب به بازار فروش معرفی می شوند.

  بازار لوكس ها 
مناط��ق 1 ت��ا 3 پايتخت ج��زو مناط��ق لوكس و 
گران قيمت شهر هستند كه با وجود جهش قيمت 
مسكن در ماه هاي اخير بازار لوكس مسكن با وجود 
كاهش حجم معاملات همچنان پابرجا و فعال است.

   در بين مناطق 1 تا 3، منطقه 2 تهران نسبت به ديگر 
مناطق پرطرفدارتر است.

   مناطق لوكس نشين شهر مشتريان خاص خود را 
دارد كه همچنان و با وجود افزايش چشمگير قيمت 
در اين مناطق توانايي خري��د واحدهاي لوكس را از 

دست نداده اند.

  بازار مسكن در بافت فرسوده
خريد مسكن در بافت فرس��وده كه بيش از همه در 
مناطق ،12 13 و 11 گس��ترده شده پس از افزايش 
قيمت ها، كساد نيست چون قيمت مسكن در اين 

مناطق افزايش قابل توجهي نداشته است.
  شهر تهران حدود 3 هزار و 200 هکتار بافت فرسوده 
دارد که در تمام مناط��ق 22 گانه وجود دارند، اما در 
اين ميان، منطقه 12 به عنوان هسته مرکزی پايتخت 
و قلب تاريخی و اقتصادی شهر، فرسوده ترين منطقه 
به شمار می آيد، طوری که تقريبا 50 درصد از مساحت 
حدود 90 کيلومت��ر مربعی اين منطقه را بافت های 

فرسوده تشکيل می دهد. 
  فرس��ودگی درون بافتی يکی از دلايلی اس��ت که 
رشد قيمت مسکن در منطقه 12 را کنترل کرده و 
از شکل گيری حباب قيمتی در محله های مسکونی 
اين منطقه جلوگيری می کند. اگرچه برخی مالکان 
واحد های نوساز قيمت پيشنهادی را افزايش داده اند 
که منجر به ايجاد شکاف قيمتی بين اين نوع واحد ها 

و قديمی ساز ها شده است. 

  متراژهاي پرطرفدار
اما فارغ از مناطقي كه طي ماه هاي اخير بيش از همه 
مورد توجه بوده اند، آمار شش ماهه گذشته تحولات 
بازار مس��كن نش��ان مي دهد كه تمايل براي خريد 
واحدهای مسکونی با سطح زيربنای کمتر از 80 متر 
مربع، بيشتر بوده است. واحدهای مسکونی 60 تا 70 
متری بيش ترين فروش را داش��تند، تراکم اين نوع 
واحدها بيشتر در مناطق مرکزی و جنوبی شهر است 
و در نقاط شمال تهران کمتر يافت می شود، پس از 
واحدهاي مس��كوني مذکور، واحدهای 50 تا 60 و 
70 تا 80 متر مربع در رتبه  های بعدی از نظر سطح 
زيربنای واحدهای مسکونی قرار دارند، البته ناگفته 
نماند كه در زمان رونق بازار مسكن در نيمه دوم سال 

گذشته هم واحدهاي زير 80 متر پرطرفدار بود.

جدول مناطق پرفروش در يك  سال گذشته
مناطق پرطرفداردوره زماني

5428101471315 آبان  96

5428141073115 آذر 96

5428141071315دي 96

5428141103711 بهمن 96

524110814736 اسفند 96

52410148715111فروردين97

54214108715111  ارديبهشت97

54210141871511 خرداد97

54210141158711 تير97

54210141715811  مرداد97

5421014817153شهريور97

5241017814153 مهر97

5241014781153آبان97

جدول سهم مناطق پرفروش به درصد

سهم منطقه 2سهم منطقه 4سهم منطقه 5دوره زماني

16.511.610.1آبان  96

14.911.49.9آذر 96

13.611.29.3دي 96

1311.19.6بهمن 96

13.39.99.9اسفند 96

13.58.48.4فروردين 97

12.88.97.9ارديبهشت 97

13.98.98.9خرداد 97

13.297.9تير 97

13.39.78.4مرداد 97

15.98.89.4شهريور 97

15.88.89.7مهر 97

15.78.89.4آبان 97



دانش و فن10اخبار

دبير شوراي عالي فضاي مجازي خبرداد 

بررسي قانون گذاري براي ارزهاي رمزنگار در هيات دولت 
گروه دانش و فن    

دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي گف��ت: ارزهاي 
رمزن��گار آخرين مراحل بررس��ي در كميس��يون 
اقتصادي مجلس را طي مي كن��د و به محض اتمام 
بررس��ي، در هيات دولت براي قانون گذاري بررسي 
مي ش��ود. ابوالحس��ن فيروزآبادي درباره وضعيت 
مقررات گ��ذاري و رگولاتوري ارزه��اي رمزنگار در 
دولت و ش��وراي عالي فضاي مجازي گفت: در حال 
حاضر اقدامات متع��ددي در زمينه رگولاتوري رمز 
ارزها انجام ش��ده و با توجه به تاكيدات فراوان براي 
بهره گيري از اين فناوري و انجام برخي فعاليت هاي 
غير رسمي و پيدايش كس��ب و كارهاي نوپا در اين 
حوزه ضروري است تا بر بحث رمز ارز در داخل كشور 
با قانون گذاري نظارت ش��ود و دولت نيز در همين 
راستا در حال تهيه مصوبه اي براي اعلام سياست در 

حوزه ارزهاي رمزنگاري شده است.
دبير شوراي عالي فضاي مجازي ادامه داد: رمز ارزها 
از جمله فناوري هاي نوظهور و مهم به شمار مي رود 
كه با توجه به كاركرد در سيس��تم اقتصادي و پولي 
بايد بر آنها به دقت نظارت شود و سياست هايي جامع 
با توجه به كاركردهاي مختلف در نظر گرفته شود.

ريي��س مركز مل��ي فضاي مج��ازي با بي��ان اينكه 
كميته اي در حوزه بررس��ي ارزه��اي رمزنگار ذيل 
كميته اقتصادي مجلس ش��وراي اس��لامي ايجاد 
ش��ده، اظهار داش��ت: در كميته بررس��ي ارزهاي 
رمزنگار كميس��يون اقتص��ادي مجلس نمايندگان 
مجلس، صاحبنظران و كارشناسان و نمايندگاني از 
ارگان هايي از جمله بانك مركزي، وزارت نيرو، وزارت 
اطلاعات و... حضور دارند و تكاليفي به اين ارگان ها 
واگذار شده؛ بر اس��اس آخرين اطلاعات، بحث رمز 
ارزها آخرين مراحل بررسي را در اين كميته سپري 
مي كند كه به محض اتمام بررسي ها نتايج اين كميته 
در سطح هيات دولت بررسي خواهد شد تا دولت بر 
اساس نتايج و اعلام نظر نمايندگان ارگان هاي دولتي 

و امنيتي و كارشناس��ان نس��بت به ح��وزه ارزهاي 
رمزنگاري شده اعلام نظر و سياست هاي مورد نظر 

را تعيين كند.
وي تاكيد كرد: با توجه به اهميت موضوع رمز ارزها 
مركز ملي فضاي مجازي به دنبال آن است تا بررسي 
ارزهاي رمزنگار در هيات دولت هر چه سريع تر انجام 
شود و انتظار مي رود در آينده اي نه چندان دور اين 
موضوع مورد بررس��ي و دولت نظر خود و دستورات 
لازم به وزارتخانه ها و ارگان ها را به صورت رس��مي 

اعلام كند.

  ويژگي هاي ارز رمزنگار ملي 
اي��ن در حالي اس��ت ك��ه جديدتري��ن جزييات و 
ويژگي هاي ارز رمزنگار ملي ايران بر پايه ريال و بلاك 

چين ملي در شهريورماه سال جاري تشريح شد.
طبق اع��لام پژوهش��كده پول��ي بانك��ي، آخرين 
جزييات ارز رمزنگار ملي جمهوري اس��لامي ايران 
توسط ش��ركت خدمات انفورماتيك با درخواست 
بانك مرك��زي به عنوان منتش��ر كننده رم��ز ارز با 
 Hyperledger fabric platform تكنولوژي
طراحي و توس��عه پيدا كرده؛ اين رمز ارز هيچگونه 
محدوديتي در زمينه تعداد توليد و انتش��ار ندارد و 
به هر ميزان كه بانك مركزي تصميم داش��ته باشد 
با پش��توانه ريال قابل صدور اس��ت. اين ارز رمزنگار 
در شبكه زيرس��اخت بلاك چين خصوصي توسعه 
پيدا كرده و قابليت اس��تخراج يا ماينينگ توس��ط 
 ماينره��ا مانند ارز رمزنگاري ش��ده بي��ت كوين را 

ندارد.
از س��ويي ديگر كاربرد ارز رمزنگار ملي ايران در فاز 
اول به عنوان توكن و اب��زار پرداخت براي تبادلات 
بين بانكي و در فاز دوم پرداخت هاي خُرد بين افراد 
جامعه اس��ت. همچنين نقش بانك هاي تجاري در 
اين رمز ارز تاييد تراكنش ها و نگهداري از دفاتر كل 

به شمار مي رود.

زيرس��اخت بلاك چين بانكي اين قابليت را دارد تا 
رمز ارز را به عنوان پش��توانه پول ملي كش��ور صادر 
كرده و در فاز اول در اختيار بانك هاي تجاري كشور 
و پس از آن اين زيرس��اخت را به عنوان توكن و ابزار 
پرداخت براي تبادلات، تس��ويه بين بانكي و توسعه 
خدم��ات خود به��ره گيرد؛ اين زيرس��اخت پس از 
طي نمودن دوران بررسي و آزمايش به صورت يك 
اكوسيس��تم در اختيار بانك ها، شركت هاي حوزه 
فناوري و فعالي��ن نظام پولي و بانك��ي قرار خواهد 

گرفت اما تا زمان عملياتي ش��دن قرار اس��ت تا اين 
زيرس��اخت بر اساس نظر و پيش��نهاد علاقه مندان 
و كارشناس��ان بهبود و توس��عه پيدا كند؛ هدف از 
ايجاد اين زيرساخت استفاده بازيگران حوزه از يك 
زيرساخت استاندارد و جلوگيري از تعدد پلتفرم ها، 
اطلاق منابع و هزينه هاي ناش��ي از يكپارچه سازي 

است.
از جمله اقدامات ش��ركت انفورماتيك در حوزه رمز 
ارزها بايد به تلاش در طراحي و توس��عه بلاك چين 

شبكه بانكي با هدف قرارگرفتن بانك هاي كشور به 
عنوان Node اصلي و امكان توسعه انواع كاربردها 
اش��اره داش��ت. همچنين از جمله ديگ��ر اقدامات 
 KYC انفورماتيك در حوزه ارزهاي رمز پايه توسعه
يا راهكار ثبت و تاييد هويت بر بستر بلاك چين است 
كه بر اين اساس مش��تري اطلاعات هويتي خود را 
تنها به يك بانك ديگر ارايه مي دهد و اطلاعات روي 
بستر بلاك چين قرار مي گيرد و در ساير بانك ها نيز 

قابل استفاده است.

بي بي سي| تحقيقي جديد با استفاده از فناوري هاي 
نوين و تحليل دي ان اي روي استخوان هاي ۴۲۵۰ 
س��اله يك زن نش��ان داد برخلاف تص��ور قبلي، او 

چشماني به رنگ قهوه اي داشته است.
استخوان هاي اين زن كه به نام »آوا« مشهور شده، 
در س��ال ۱۹۸۷ ميلادي در قبري كشف شد كه در 

تخته سنگ حفر شده بود.
تحقيقات جديد از دي ان اي اين انس��ان باس��تاني 
نش��ان داد آوا از ن��وادگان مهاجران اروپايي اس��ت 
كه چند نس��ل قبل از تولد او ب��ه انگليس مهاجرت 

كرده اند.
تحليل ها همچنين نش��ان داد او احتمالا چشماني 
به رنگ قهوه اي و موهايي مش��كي داشته است. اين 
درحالي است كه در تحليل هاي اوليه تصور مي شد 

آوا موهايي قرمز و چشمان آبي دارد.
 اين تحقيق به رهبري مايا هول انجام ش��ده است. 
تحقيق مذكور نشان مي دهد س��ن آوا از آنچه قبلا 

تصور مي شد، بيشتر بوده است.
تحلي��ل جديد از اطلاعات ژنومي��ك او كمك كرده 
دانشمندان ساختار جديدي براي صورت او بسازند.

آوا هن��گام م��رگ بي��ن ۱۸ تا ۲۵ س��ال داش��ته و 

دراوايل عصر برنز مي زيس��ته است. او در منطقه اي 
جنگلي مي زيس��ته اس��ت. در محل زندگي او گاو 
پرورش مي يافته و مردم آن رژيم غذايي گوش��تي 
داشته اند. آنها از گياهان براي مقاصد درماني استفاده 

مي كردند و در ساختن اشيا بسيار ماهر بودند.
آوا ي��ك زن جوان و س��الم ب��وده ك��ه احتمالا در 
فعاليت هاي فيزيكي ش��ركت مي كرده است. هنوز 
دليل مرگ او مشخص نيست اما از شيوه خاكسپاري 
او ب��ه نظر مي رس��د تلاش زي��ادي براي س��اخت 
 قبر او ش��ده اس��ت و بنابراين ف��رد محترمي بوده 

است. 
تحليل دي ان اي نشان داد آوا موهاي صاف و سياه، 

چشمان قهوه اي و پوستي گندمي داشته است.

تك تايمز| اسكن هاي ام آرآي )MRI( از مغز كودكاني كه 
بيش از هفت ساعت در روز به نمايشگرهاي دستگاه هاي 
الكترونيكي نگاه مي كنند، تغييرات چشمگيري در ساختار 

مغز آنها رخ مي دهد.
يك تحقيق كه با حمايت موسسه ملي سلامت امريكا انجام 
مي شود، نشان داده است كودكاني كه بيش از هفت ساعت 
در روز به نمايشگرهاي مختلف نگاه مي كنند، ممكن است 
دچار نازك شدن زودرس قسمتي از مغز شوند كه اطلاعات 

حسي را پردازش مي كند.
آكادمي اطفال امريكايي در همين راستا توصيه كرد كه 

كودكان زير ۱۸ ماه از نگاه به نمايشگرها منع شوند.
هزينه اين مطالعه 3۰۰ ميليون دلاري توسط موسسه 
ملي س��لامت امريكا )NIH( تامين مي شود و بيش از 
۱۱ هزار كودك ۹ تا ۱۰ س��اله در آن مورد بررسي قرار 

خواهند گرفت.
نتايج اوليه نش��ان مي دهد كه خيره شدن بيش از حد به 
نمايشگرها مي تواند پيامدهاي منفي در توسعه احساسي، 

روحي و شناختي كودكان و نوجوانان داشته باشد.
كارشناس��ان مطالعه رش��د ش��ناختي مغ��ز نوجوانان 
)ABCD(، ۴۵۰۰ اسكن مغزي كودكان را مورد تحليل 
قرار دادند و دريافتند كودكاني كه وقت بيشتري صرف كار 

با نمايشگرها مي كنند، دچار نازك شدن زودرس غشاي 
مغز، يعني همان بخشي از مغز كه مسوول تفسير اطلاعات 

دنياي فيزيكي است، مي شوند.
دكتر »گايا داولينگ« مدير تحقيقات موسسه ملي سلامت 
امريكا گف��ت در حالي كه نتايج اس��كن MRI اختلاف 
معني داري را در مغز كودكاني كه بيش از هفت ساعت به 
صفحه هاي نمايش نگاه مي كنند، نشان مي دهد، اما با يك 

دليل نمي توان نتيجه گيري قطعي كرد.
وي افزود: ما نمي دانيم كه آيا اين اتفاق قطعا به دليل خيره 
شدن به نمايشگرها ايجاد مي شود يا خير. اين موضوع تنها 
زماني روشن خواهد شد كه ما اين كودكان را در طول زمان 
دنبال كنيم تا ببينيم همين نتايج به دست مي آيد يا اين 

عارضه به دليل ديگري حادث مي شود.

با اين حال، داولينگ اضافه كرد كه گزارش ها و داده هاي 
موسسه ملي سلامت امريكا نشان داد كودكاني كه بيش 
از دو ساعت به نمايش��گرها خيره مي شوند، كمتر تفكر 

مي كنند و كم حرف تر هستند.
وقتي كه اين مطالعه پايان يابد، محققان قادر به پاسخ به اين 
سوال خواهند بود كه آيا رسانه ها و دستگاه هاي الكترونيكي 

براي بچه هاي كم سن و سال اعتيادآور است يا خير.
دستورالعمل هاي اخير آكادمي اطفال امريكا )AAP( نشان 
مي دهد كه والدين نوزادان زير ۱۸ ماه، بايد حتي از چت 
ويدئويي نيز اجتناب كنند. كودكان ۲ تا ۵ ساله نيز تنها 
مجاز به نهايتا يك ساعت در روز كار با نمايشگرها هستند.

همچنين روي زمان كار كردن كودكان 6 س��ال به بالا با 
نمايشگرها بايد محدوديت اعمال شود تا به خواب كافي و 

فعاليت هاي بدني آنها آسيبي وارد نشود.
دكتر »يولدانا ريد« نويسنده اصلي اين گزارش فني گفت: 
پدر و مادر نقش مهمي در كمك به كودكان و نوجوانان در 

محيط رسانه اي بازي مي كنند.
دكتر »ديميتري كريستاكيس« از بيمارستان كودكان 
سياتل گفت كه كودكان كوچك، به خصوص نوزادان، قادر 
به انتقال تجربيات تصويري خود به زندگي واقعي نيستند. 

اين دوره براي توسعه مغز انسان حياتي است.

تحليل »دي ان اي« ظاهر يك زن ۴۲۵۰ ساله را نشان داد تغيير در ساختار مغزي كودكان با خيره شدن بيش از حد به نمايشگر
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رويداد فراسو

ممنوعيت فروش برخي 
 مدل هاي »آيفون« در چين 

رويترز| دادگاهي در چين فروش برخي از مدل هاي 
گوشي آيفون اپل به چين را ممنوع اعلام كرد.

دادگاهي در چين ف��روش برخي از مدل هاي قبلي 
و قديمي گوشي هاي آيفون اپل را تحت تاثير نقض 
دو پتنت از سوي شركت تراشه سازي كوالكام امريكا 
كه در اين مدل هاي آيفون مورد استفاده قرار گرفته 
اس��ت، ممنوع اعلام كرده است. به نظر مي رسد كه 
آتش جنگ تجاري ميان چين و ايالات متحده امريكا 
به س��اير حوزه ها نيز نفوذ پيدا كرده اس��ت و دامان 
ش��ركت هاي تجاري و تكنولوژي بسياري را گرفته 
است. شركت تراشه س��ازي كوالكام كه بزرگ ترين 
س��ازنده و تامين كننده تراش��ه هاي پردازنده براي 
گوش��ي هاي آيفون اپل به ش��مار مي رود، بر اساس 
اع��لام دادگاهي در چين به نق��ض دو پتنت متهم 
شده است و همين امر نيز موجب شده كه واردات و 
فروش گوشي هاي آيفون به اين كشور پهناور شرق 
آسيايي ممنوع ش��ود. چين، هنگ كنگ و تايوان از 
بزرگ ترين بازارهاي مصرف كننده و خريد و فروش 
گوشي هاي آيفون و محصولات شركت امريكايي اپل 
به شمار مي روند بنابراين انتظار مي رود در صورتي كه 
ممنوعيت فروش آيفون در چين نهايي و اعمال شود، 
اين ش��ركت بزرگ امريكايي متحم��ل ضرر و زيان 

هنگفتي خواهد شد. 

 قابليت چت صوتي
 در اينستاگرام فعال شد

تك كرانچ | اينستاگرام قابليت جديدي را اضافه 
كرده كه به كاربران اجازه مي دهد در بخش »دايركت 

مسيج« براي يكديگر پيام هاي صوتي ارسال كنند.
اينستاگرام قابليت ارسال چت صوتي را براي كاربران 
خود فراهم كرده اس��ت. اين درحالي است كه چهار 
ماه قبل اخب��اري مبني بر آزمايش ويژگي ش��بيه 
»واكي-تاكي« در اين شبكه اجتماعي منتشر شد. 
 direct كاربران اينس��تاگرام مي توانند در قسمت
messages از چت صوتي استفاده كنند. در حال 
حاضر كاربران اپليكيش��ن اينس��تاگرام مي توانند 
پيام هاي خصوصي با دوس��ت خود را بررسي كنند 
و با نگه داشتن دكمه ميكروفون پيام صوتي را ضبط 
كنند. به محض آنك��ه كاربر دكمه ميكروفون را رها 
كند، پيام صوتي به صورت آني ارس��ال مي ش��ود. 
البته كاربر مي تواند با فشردن دكمه سطل زباله يا با 
استفاده از قابليت Unsend اينستاگرام پيام مذكور 
را حذف كند. اين قابليت مش��ابه iMessage اپل 
است. كاربران مي توانند پيام هايي به مدت يك دقيقه 
را ضبط كنند. همچني��ن پيام ها تاريخ انقضا ندارند 
بنابراين دريافت كننده مي تواند به دفعات مختلف آن 
را گوش كند. قابليت ارسال پيام صوتي اينستاگرام 

براي دستگاه هاي اندرويد و iOS عرضه شده است.

اطلاعات ۵۲.۲ ميليون كاربر 
»گوگل پلاس« فاش شد

ديلي ميل| گوگل اعلام ك��رده باگي در خدمت 
»گوگل پلاس« سبب شده اطلاعات ۵۲.۲ ميليون 
نفر از كاربران آن فاش ش��ود و به همين دليل اين 
خدمت چهار ماه زودتر از موعد تعيين شده، تعطيل 

مي شود.
 + Google گوگل به دومين باگ مهم در خدمت
خود اعتراف كرد. اين باگ سبب شده اطلاعات ۵۲.۲ 
ميليون كاربر آن از جمله مشتريان آن فاش شود.  اين 
شركت در يك پست وبلاگي اعلام كرد اين خدمت 
را چهار ماه زودتر تعطيل مي كند. نخست قرار بود 
گوگل پلاس در ماه آگوس��ت سال ۲۰۱۹ تعطيل 
شود اما پس از كش��ف باگ، اين خدمت اكنون در 
آوريل تعطيل مي شود. اين دومين افشاي اطلاعات 
كاربران گوگل پلاس در س��ال جاري است. در ماه 
اكتبر نيز اين شركت متوجه يك شكاف امنيتي در 
پلتفرم شد كه منجر به افشاي اطلاعات نيم ميليون 
كاربر شده است.  باگ اوليه در ماه مارس كشف شد 
اما تا6 ماه بعد فاش نشد و همين امر نگراني هايي را 
درباره شفافيت به وجود آورده است. »ديويد تاكر« 
نايب رييس بخش محصولات گوگل در يك پست 
وبلاگي نوشت: با كشف باگ جديد تصميم گرفتيم 
اين خدمت را زودتر تعطيل كنيم. هرچند مي دانيم 
اين امر پيامدهايي براي توسعه دهندگان دارد، اما 

مي خواهيم از كاربران خود محافظت كنيم.

شركت شهركهاي صنعتي تهران در نظر دارد مناقصه عمومي “پروژه زيرسازي ،جدول گذاري ، روسازي ، تكميل خط انتقال آب و ترميم و بهسازي قنات 
در بخشي از فاز 1 مجتمع كارگاهي شهرك صنعتي خاوران  ”به شماره )200971051000015( را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت به پيمانكار واجد 
صلاحيت و داراي گواهينامه صلاحيت  پايه 5 رشته  راه و ترابري وپايه  5 رشته آب از سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور و گواهينامه تاييد صلاحيت 
ايمني امور پيمانكاري از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي واگذار نمايد.كليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه 
گران و بازگشايي پاكت ها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه 

گران در صورت عدم عضويت قبلي ، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند . 
- مبلغ برآورد اوليه26/141/113/866ريال براساس فهارس بهاء سال 97

-   مبلغ تضمين شركت درمناقصه : ) 1/307/055/694 ريال (
- محل پروژه :  كيلو متر 11 اتوبان امام رضا )ع( خاورشهر – روستاي محمودآباد جنب درمانگاه عراقي شهرك صنعتي خاوران  شماره تماس :33852161

-  تاريخ انتشار مناقصه در سامانه تاريخ 97/9/19 مي باشد .
- مهلت زماني دريافت اسناد مناقصه از سايت : ساعت  16 تاريخ 97/10/1

- مهلت زماني ارائه پيشنهاد : ساعت  16  تاريخ  97/10/12
- زمان بازگشايي پاكت ها : ساعت 14 تاريخ 97/10/16

-   محل گشايش پيشنهادها:دفتر معاونت فني شركت شهرك هاي صنعتي تهران 
- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت الف : نشاني سهروردي شمالي كوچه شهيد 

محبي پلاك 2 طبقه 4 معاونت فني و تلفن : 021-88761038 
http://iets.mporg.ir:و پايگاه ملي اطلاع رساني www.tehraniec.ir

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : مركز تماس 41934-021 داخلي 4 دفتر ثبت نام : 88969737  و 85193768 
تاريخ چاپ در روزنامه              نوبت اول: 97/9/19
و شروع فروش اسناد :              نوبت دوم:  97/9/21

فراخوان مناقصه عمومي يك مرحله اي97-16
  پروژه زيرسازي ،جدول گذاري ، روسازي ، تكميل خط انتقال آب و ترميم و 

بهسازي قنات در بخشي از فاز 1 مجتمع كارگاهي شهرك صنعتي خاوران  ”

شركت شهرك هاي صنعتي تهران

شركت شهرك هاي صنعتي تهران

نوبت دوم

ايس�نا | سرپرس��ت جديد معاونت امور فضاي مجازي 
دادستاني كل كشور گفت: بسياري از علما و اساتيد دانشگاه 
و دانشجويان هر كدام با استدلال خود خواهان فيلترينگ 
اينس��تاگرام هس��تند. جواد جاويدنيا، در پاسخ به سوالي 
مبني بر اينكه چندي پيش صحبت هايي مبني بر احتمال 
فيلترينگ اينستاگرام مطرح شده بود. آيا قرار است اين شبكه 

اجتماعي فيلتر شود؟ گفت: اينستاگرام بايد چند سال پيش 
فيلتر مي شد. متأسفانه ميزان جرايمي كه در بستر جرم 
خيز اينس��تاگرام به وجود آمده و هر روز رو به رشد است را 
مي توان به عنوان يك فاجعه نام برد و خانواده هاي زيادي 
درگير آسيب هاي آن شده و از اين مساله گلايه مند هستند. 
دبير كارگروه تعيين مصاديق محت��واي مجرمانه افزود: 

بسياري از علما و اساتيد دانشگاه و دانشجويان هر كدام با 
استدلال خود خواهان فيلترينگ اين نرم افزار هستند. حتي 
برخي تمام مسوولان فضاي مجازي كشور را كه هر كدام 
به نحوي در اين فضا نقش دارند به خاطر عدم جلوگيري و 
برخورد با اين پديده مسوول گمراهي تك تك افراد جامعه 
و ب��ه ويژه كودكان و نوجوانان مي دانند و بي غيرت خطاب 

يك مقام مسوول:  بسياري خواهان فيلترينگ اينستاگرام هستند
كاربر

مي كنند و حق هم دارند. جاويدنيا تاكيد كرد: من به عنوان 
مسوول نظام اسلامي بر صندلي خود تكيه داده ام و مي بينم 
كه چه فجايعي در اين شبكه در حال وقوع است و اقدامي كه 
مي توانم انجام دهم را انجام ندهم و به جاي وظايف شرعي 
و قانوني ملاحظات سياسي را بهانه كنم آيا خداوند متعال 
و شهدا از من خواهند پذيرفت؟ اگر واقعا چنين است بايد 
مسووليتم را رها كنم و در خانه بنشينم تا حداقل پاسخي 
داشته باشم كه مسوول نبودم. وي تاكيد كرد: مقامات نظام 

بارها و بارها وضعيت نامطلوب اين فضا و اينكه اين فضا به 
قتلگاه جوانان تبديل شده است را گوشزد كرده اند. آيا من با 
ادعاي ولايتمداري و سرباز ولايت بودن رواست كه بي تفاوت 

باشم و بهانه هاي مختلف بياورم؟
سرپرست جديد معاونت امور فضاي مجازي دادستاني كل 
كش��ور افزود: قوه قضاييه در اين خصوص تذكرات لازم را 
داده است و بنا دارد محكم و استوار پيگير اجراي قانون در 

همه زمينه ها باشد.
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بزرگ ترين مركز آموزشي فرهنگي دانش آموزي استان اصفهان به بهره برداري رسيد 

شريعتمداري در نشست شوراي اداري استان هرمزگان:

مجتمعبركتشهيدحججي،هديهمقاممعظمرهبريبهمردمنجفآباد

مردميكردناقتصادبهوسيلهتعاونيهاست

در نشستي با حضور مديرعامل پشتيباني امور دام مطرح شد  مديرعامل شركت پشتيباني امور دام كشور در اتاق تعاون ايران مطرح كرد؛ 

بررسي چالش هاي صنعت دام حمايت پشتيباني امور دام از شبكه توزيع تعاون

مجتمع بزرگ آموزشي فرهنگي بركت شهيدحججي 
به عنوان هديه رهبر معظم انقلاب به مردم شهيدپرور 
شهرس��تان نجف آباد با حضور رييس ستاد اجرايي 
فرم��ان حضرت امام)ره( مورد بهره برداري رس��مي 

قرار گرفت.
در جريان س��فر محمد مخبر، رييس ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام)ره( و با حضور استاندار اصفهان، 
مديرعامل بنياد بركت، اعضاي هيات مديره و معاونان 
اين بنياد، نماينده مردم نجف آباد در مجلس شوراي 
اس��لامي، امام جمعه  و فرماندار نجف آباد، مديركل 
آموزش و پرورش اس��تان اصفهان، مقامات لشكري 
و كش��وري، خانواده معزز شهيدحججي و جمعي از 
خانواده هاي معظم ش��هداي مداف��ع حرم، مجتمع 
آموزشي فرهنگي بركت ش��هيدحججي با ظرفيت 

پذيرش ۹۰۰ دانش آموز افتتاح شد.

ساخت۵مدرسه
بهنامشهدايمدافعحرم

رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در اين 
مراسم با گرامي داش��ت ياد و خاطره شهيد محسن 
حججي، بر مظلوميت شهداي مدافع حرم تأكيد كرد.

دكتر محمد مخبر دو ويژگي ش��اخص در ش��هدا را 
كليد حل مش��كلات ذكر كرد و گفت: ش��هدا از دنيا 
دل بريده اند و از مرگ هراس نداشته اند.وي تصريح 
كرد: همانطور كه رهبر انقلاب نيز اش��اره داش��تند، 
شهيدحججي شهداي مدافع حرم را نمايندگي كرد 

و چه خوب نماينده اي بود.
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( ادامه داد: 
به نام چهار شهيد مدافع حرم ديگر نجف آباد، چهار 
مدرسه ديگر در اين شهر ساخته مي شود. همچنين 
يك دبيرس��تان ۱۲ كلاسه به نام شهداي فاطميون 

در نجف آباد بنا خواهد ش��د.دكتر مخبر با اش��اره به 
فعاليت ه��ا و خدمات ۲۵ گانه س��تاد اجرايي فرمان 
حضرت ام��ام)ره( در حوزه هاي مختل��ف، از جمله 
توانمندسازي اقتصادي و اش��تغال زايي در مناطق 
محروم، اظهار داش��ت: چهار مركز تخصصي درمان 
سرطان را در سطح كشور در دست احداث داريم كه 

يكي از اين مراكز در نجف آباد ساخته خواهد شد.او 
يادآور شد: با وجود همه فعاليت ها و خدمات گسترده 
ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در بخش هاي 
مختلف از جمل��ه اقدامات اجتماع��ي، عام المنفعه 
و زيربنايي، اين س��تاد توان اصلي خ��ود را بر مقوله 

اشتغال آفريني متمركز كرده است.

دكتر مخب��ر تصريح كرد: ايجاد اش��تغال به منظور 
محروميت زدايي در چارچوب اقتصاد مقاومتي را در 
رأس فعاليت هاي خود داريم و اقتصاد مقاومتي را با 
مردمي كردن اقتصاد قابل تحقق مي دانيم. امام جمعه 
نجف آباد نيز ساخت مجتمع آموزشي فرهنگي بركت 
شهيدحججي را حاصل يك همت جهادي دانست و 

بيان كرد: ساخت اين مجموعه بزرگ در زمان كم تر از 
۱۰ ماه، نتيجه كار جهادي و شبانه روزي ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام)ره(، بنياد بركت، نهادهاي استاني 

و سازمان نوسازي مدارس است.
در ادامه، اس��تاندار اصفهان با تجليل از جايگاه رفيع 
شهيد محس��ن حججي، گفت: هميشه مديون اين 
شهدا هس��تيم و اميدواريم بتوانيم دين اين بزرگان 

را ادا كنيم.
اس��تاندار اصفه��ان همچنين از عملكرد مناس��ب 
بنياد بركت وابس��ته به ستاد اجرايي فرمان حضرت 
ام��ام)ره( در حوزه اش��تغال زايي، محروميت زدايي 
و توانمندس��ازي اقتص��ادي و اجتماعي در اس��تان 
اصفهان تقدير و تش��كر كرد.گفتني است با افتتاح 
مجتمع بزرگ آموزشي فرهنگي بركت شهيدحججي 
نجف آباد به دس��ت دكتر محمد مخبر، رييس ستاد 
اجرايي فرم��ان حضرت امام)ره(، يك هزار و يك صد 
و يازدهمين پروژه آموزش��ي بركت به بهره برداري 

رسيد.
براي اين مجتمع بزرگ آموزشي فرهنگي كه شامل 
ساختمان دبستان ۱۲ كلاسه ، ساختمان دبيرستان 
دوره اول ۹ كلاسه و ساختمان دبيرستان دوره دوم 
۹ كلاسه اس��ت و ظرفيت پذيرش ۹۰۰ دانش آموز 
را دارد، بالغ بر ۱۲۰ ميليارد ريال توس��ط اين ستاد 
سرمايه گذاري شده اس��ت.مجتمع بزرگ آموزشي 
فرهنگي بركت ش��هيدحججي نجف آب��اد، از ديگر 
امكانات جانبي تكميلي هم چون سالن آمفي تئاتر، 
كتاب خان��ه، نمازخانه، س��الن ورزش��ي، فضاهاي 
جانبي، محوطه هاي بازي و... به��ره مي برد.لازم به 
توضيح اس��ت، پيش از افتتاح اين مجتمع، مخبر و 
هيات همراه، مزار ش��هداي والامقام اين شهرستان 

را زيارت كردند.

گروهبنگاهها|
نشست شوراي اداري استان هرمزگان با فعالان اقتصادي 
با حضور اسحاق جهانگيري معاون اول رييس جمهور و 
شريعتمداري وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي برگزار شد.

 به گزارش تعادل، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: 
آموزش امري ض��روري براي تعاوني ها اس��ت كه اگر 
بتوانيم در اين زمينه موفق عمل كنيم پيشروي بهتري 

خواهيم داشت.
محمد شريعتمداري در نشست با اتحاديه هاي تعاوني و 
هيات رييسه اتاق تعاون هرمزگان افزود: كارهاي خوبي 
در تهيه محتواي آموزشي تعاوني ها در دست اجراست 

اما منابع مالي مورد نياز براي انجام آن امور كم است.
او بيان داشت: مردمي كردن اقتصاد به وسيله تعاوني ها 
است و اين امر مختص كشور ما نيست بلكه در كشورهاي 
ديگر نيز ش��اهد س��پردن امور اقتصادي به تعاوني ها 
هس��تيم.او افزود: در قانون اساسي كشور ما بر توجه به 
واگذاري خدمات به تعاوني ها تأكيد ش��ده است و در 
اوايل انقلاب اسلامي و در دوران حضور شهيد بهشتي 
اين امر بيش��تر مورد توجه بود و بعدها وزارت خانه اي 
براي اين مهم تش��كيل شد تا س��هم تعاوني ها احقاق 
شود.شريعتمداري تصريح كرد: نگاه به تعاوني ها تنها 
به عنوان بنگاه داري درست نيست و بايد به تعاوني هاي 
نگاه ويژه اي صورت گيرد.او ادامه داد: تعاوني ها به ارمغان 
آورنده مردمي سازي اقتصادي به جاي خصوصي سازي 
آن هستند كه سود حاصل از آن نصيب مردم مي شود و 

مشاركت مردم را نيز در پي دارد.

تلاشبرايتوسعهتعاونيهايمرزنشينان
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماع��ي ابراز كرد: به دنبال آن 
هستيم با رويكرد جديدي تعاوني مرزنشينان در كشور 
را مجدداً احيا كنيم كه طي اين مهم ليست وظايف تغيير 
خواهد كرد و قوانين آن را ابلاغ مي كنيم كه مي تواند تا 

حد مناسبي از مشكلات اين حوزه بكاهد.
او اظهار كرد: تأكيد قانوني وج��ود دارد كه مديريت در 
بخش واگذاري ها بايد بخشي از طريق تعاوني ها انجام 
پذيرد كه تاكنون محقق نشده است، همچنين تكليف 
قانوني داريم كه ۲۵ درصد از اقتصاد كشور را به تعاوني ها 
واگذار كنيم كه اين امر نيز تاكنون محقق نشده و يكي 
از دلايل آن اتصال همين دو موضوع به يكديگر اس��ت 
كه اميدواريم طي س��ال هاي آينده اي��ن وضع را بهبود 
ببخشيم و اختيارات بيشتري را به تعاوني ها واگذار كنيم.

شريعتمداري اضافه كرد: در مجموعه وزارت تعاون بايد از 
امكاناتي كه موجود هست، استفاده بهتري كنيم و كمتر 
وزارت خانه اي داريم كه صندوقي براي حمايت و ضمانت 
مجموعه هاي اقتصادي را مجموعاً در كنار خود داشته 
باش��د و با توجه به اين اختيارات وسيع بايد هم افزايي از 
اين امكانات را صورت دهيم.او عنوان كرد: وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي مجموعه آموزشگاهي فني و حرفه اي 
را در اختيار دارد و مي توانيم در استان هايي كه مورد نياز 
است آموزش هاي فني و حرفه اي را انجام دهيم و كارها 
را از اين طريق واگذار كنيم كه اقدامات گس��ترده اي را 
در اين زمينه مي توان صورت داد.وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي ادامه داد: توصيه مي كنم در شوراي برنامه ريزي 

استان كميسيون ويژه توسعه تعاوني ها شكل گيرد و در 
شرايط ملي نيز به دنبال آن هستم كه اين كميسيون در 
شوراي برنامه ريزي استان ها براي افزايش سهم تعاوني ها 
در اقتصاد ايران تش��كيل شود.او خاطرنش��ان كرد: در 
اس��تان هرمزگان كه در كنار دريا قرار دارد توسعه دريا 
محور سال هاي سال شعار مورد پذيرش جامعه است و 
وقتي به حاشيه جنوبي خليج فارس مي رويم مي بينيم 
با سرمايه گذاري در ساحل چه اقدامات مثبتي را صورت 
داده اند اما در مرزهاي خودمان كه سواحل مناسب تر است 
و دسترسي هاي بهتري دارد متأسفانه بهره وري هاي كافي 
صورت نگرفته است.شريعتمداري افزود: پيشنهاد هايي 
از سوي مسوولان تعاوني هاي هرمزگان در اين نشست 
مطرح شد كه برخي از آنها نياز به بررسي هاي بيشتر ملي 
دارند و بس��ياري از آنها قابل عمل هستند.او بيان كرد: 
تعاوني هاي دانش بنيان بايد مورد توجه هرمزگان قرار 
گيرد كه اميدوارم اين اقدام مورد توجه مسوولان استان 

هرمزگان قرار گيرد.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي ابراز كرد: شايد تعداد كمي 
از تعاوني هاي مسكن با مش��كل بر خورده اند كه حجم 
قابل توجهي را ندارد اما در جامعه اين سخن وجود دارد 
كه تعاوني هاي مسكن نتوانسته اند موفق باشند كه اينگونه 
نيست و تعداد اندكي نا موفق بوده اند.شريعتمداري در 
پايان گفت: تعاوني ه��ا براي تقويت فعاليت هاي خود با 
توجيه نمايندگان مجلس مي توانند بودجه خود را افزايش 
دهند و بايد بتوانيم با توجيه بيشتر نمايندگان در فصل 

بودجه از اختيارات آنها استفاده مطلوب تري را ببريم.

بهبودشاخصهايكيفيتعاونيها
مديركل تعاون، كار ورفاه اجتماعي هرمزگان نيز در اين 
نشست به فعاليت تعاوني هاي استان اشاره و اضافه كرد: 
حدود سه هزار تعاوني در بخش هاي مختلف اقتصادي 
استان با يك ميليون عضو و اشتغال ۸۰ هزار نفر فعاليت 
دارند.محمدعلي سليمي افزود: ۸۰ درصد صيد آبزيان 
اس��تان، صد درصد حمل و نقل مس��افر و ب��ار دريايي، 
حمل۷۰ درصد مواد س��وختي، توليد ۴۷ تن مرغ گرم 
توس��ط تعاوني هاي استان انجام مي ش��ود كه اين يك 
ظرفيت براي اس��تان اس��ت كه بايد اين حوزه را تقويت 
 كرد.او با بيان اينكه يكي از سياست هاي اصلي وزارتخانه، 
برون سپاري و واگذاري كار مردم به خودشان است، گفت: 
در بخش تعاون نيز اغلب امور مربوط به تعاوني ها به اتاق 
تعاون واگذار ش��ده اس��ت.رييس اتاق تعاون استان نيز 
راه اندازي ميز قطر، بازارچه الرييسي قطر و راه اندازي خط 

كش��تيراني از بندر جاسك به عمان را از فعاليتهاي اتاق 
تعاون اس��تان ذكر كرد و گفت: طرح مطالعاتي استفاده 
از بندر چابهار به هندوس��تان نيز در دس��ت اقدام است.

عباس سالاري افزود: از ۴۳ تعاوني مرزنشينان در استان 
هرمزگان، ۲۵ تعاوني فعال هستند كه حدود 6 ميليارد 
تومان بده��ي مالياتي دارند كه وي خواس��تار معافيت 
مالياتي اين تعاوني ها شد.او افزايش ۳۰۰ درصدي اشتراك 
آب و برق را مشكلات تعاوني هاي مسكن مهر عنوان كرد و 
خواستار بسته هاي تشويقي در اين خصوص شد.او اظهار 
داشت: با توجه به اينكه شركت هاي شستا زيرمجموعه 
وزارت تع��اون كار و رفاه اجتماعي هس��تند، كارت هاي 
بازرگاني خود را از اتاق تعاون دريافت كنند كه اين امر براي 
توانمندي اتاق تعاون مي تواند موثر باشد.در اين نشست 
مديران اتحاديه هاي تعاوني مشكلات خود را مطرح و در 

خصوص برخي مسائل پيشنهاداتي را ارايه كردند.
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همراهاولچگونهبهكمك
كسبوكارديجيتاليميآيد

در عص��ر فناوري، اس��تارت آپ ها بني��ان حركت و 
پيشرفت كشور هستند و لازمه رشد آنها هم حمايت 
مالي و معنوي شركت هاي بزرگ است؛ كاري كه حالا 
همراه اول به صورت جدي به آن ورود پيدا كرده است.

در فض��اي تحريم، گران��ي و نااميدي كه بر كش��ور 
حاكم شده شايد تنها جرقه هاي اميد صنعت كشور 
به اس��تارت آپ ها باش��د. كافي اس��ت در نمايشگاه 
الكامپ امسال سري به غرفه الكام استارز مي زديد تا با 
استارت آپ هاي فراواني مواجه مي شديد كه چندين 
جوان باانگيزه و پرش��ور با اميد به موفقيت آن چشم 
بسته اند. شكي نيس��ت در فضاي رقابتي و پرهزينه 
امروز كمتر استارت آپي مي تواند كاملا مستقل و بدون 
دريافت كمك مالي و پشتيباني كافي دوام بياورد و به 
مرحله بهره برداري و سوددهي برسد. اين جاست كه 
شركت هايي مثل همراه اول و حركت اول مي توانند 
حركت دهنده و شتاب دهنده اين استارت آپ ها باشند.

همراهاولحاميكسبوكارهاينوپا
هم��راه اول اي��ن هفته طي يك مراس��م تفاهم نامه 
هم��كاري چندجانب��ه اي ب��ا محتواي هم��كاري، 
هماهنگي و هم افزايي قابليت و ظرفيت در موضوع 
كس��ب وكارهاي نوپا به ويژه ديجيتال��ي امضا كرد. 
در اين مراسم ابوالحس��ن فيروزآبادي رييس مركز 
مل��ي و دبير ش��وراي عالي فضاي مج��ازي، حميد 
فرهن��گ مديرعامل همراه اول، عيس��ي منصوري 
معاون كارآفريني وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي، 
محمدهادي ايازي معاون اجتماعي وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزش��كي و نمايندگاني از معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري، سازمان فناوري 
اطلاعات و مركز توسعه رسانه هاي ديجيتال وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي حضور داشتند و هدفشتابدهي 

كسب وكارهاي نوپا بود.
در اين تفاهمنامه همراه اول متعهد شد به روش هاي 

زير به استارت آپ ها كمك كند: 
همكاري در معرفي اس��تارت آپ ها با اس��تفاده از 
ظرفيت س��امانه هاي هوش��مند در اختيار: يكي از 
لازمه هاي موفقيت اس��تارت آپ ها تبليغات است. 
همراه اول به عنوان ي��ك اپراتور بزرگ تلفن همراه 
كشور مي تواند اس��تارت آپ ها را به موثرترين روش 

ممكن تبليغ كند.
اختص��اص س��هميه تبليغ��ي صداوس��يما ب��ه 
استارت آپ ها و انجام تبليغات با تخفيف مصوب: صدا 
و سيما به عنوان رسانه اصلي كشور مي تواند ميليون ها 

مخاطب استارت آپ ها را مطلع كند.
ايجاد سامانه آموزش الكترونيك جهت برگزاري 
دوره هاي آموزشي مديريت كسب وكار، منتورينگ 
و...:  ب��ا وجود اينكه بس��ياري از اس��تارت آپ هاي 
كشورمان از مهارت كافي برخوردار هستند اما به دليل 
ضعف در مديريت و اداره كسب وكار خود با شكست 
مواجه مي شوند. همراه اول مي تواند با برگزاري چنين 

دوره هايي ضعف موجود را برطرف كند.
پيگيري همكاري و برگزاري فعاليت ها و برنامه هاي 
فرهنگ��ي- ترويجي مث��ل اس��تارت آپ ويكندها: 
اس��تارت آپ ويكندها يكي از بهترين روش ها براي 
آشنايي كسب وكارهاي نوپا با سرمايه گذاران است. 
استارت آپ ها همچنين در اين رويدادها مي توانند از 
تخصص يكديگر استفاده كرده و با همكاري يكديگر 

سريع تر رشد كنند.

توسعهكسبوكارهايديجيتالي
در شرايطي كه وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 
و شخص محمدجواد آذري جهرمي وزير ارتباطات 
تأكيد خاصي روي حمايت از استارت آپ ها دارند 
اين اقدام همراه اول قابل تقدير اس��ت. در مراسم 
روز يكش��نبه رييس مركز ملي فضاي مجازي از 
نقش اپراتور اول در توسعه كسب وكارهاي ديجيتال 
نوپا قدرداني كرد.همچنين همانطور كه در خبرها 
خوانده ايد هم��راه اول س��رمايه گذاري جدي در 
ش��ركت هاي دانش بنيان را نيز آغاز كرده اس��ت. 
مجموعه »حركت اول« به عنوان زيرمجموعه همراه 
اول وظيفه حمايت و سرمايه گذاري را برعهده گرفته 
است. مجموعه حركت اول به تازگي با شركت »سانا 
گستر سبز« راه انداز سامانه هاي آچاره )درخواست 
هوشمند خدمات( و اوبار )سامانه هوشمند حمل بار( 
قرارداد امضا كرده است. مبلغ اين سرمايه گذاري از 
سوي حركت اول هم 6.۲ ميليون دلار اعلام شده 
است.همراه اول همچنين پيش از اين و در سال ۹۴ 
با همكاري دانشگاه صنعتي شريف تهران رويدادي 
را با عنوان اس��تارت آپ تلنت برگ��زار كرد. در اين 
رويداد  برنامه نويسان، مديران تجاري، بازارياب ها 
و س��اير گروه هاي علاقه مند گرد ه��م آمدند. اين 
رويداد همچنين ش��امل كارگاه هاي آموزش��ي، 
تيم س��ازي، ارايه و داوري ايده ها و اعتبارس��نجي 
بود كه در حاشيه نمايش��گاه تلكام ۲۰۱۸ برگزار 
شد.پس از آن و در سال ۹6 نيز همراه اول رويدادي 
با عنوان »هم آفريني« را برگزار كرد كه هدف از آن 
انتخاب طرح ها و كس��ب وكارهاي نوپا و نوآور در 
زمينه بازي هاي آنلاين موبايلي بود. در اين رويداد 
تيم هاي برتر معرفي شده و علاوه بر هداياي نقدي 
از مزايايي چون معرفي به سرمايه گذاران اين حوزه 
بهره مند شدند.روي آوردن اپراتورهاي تلفن همراه 
كشور به نوع جديدي از سرمايه گذاري و جدا شدن 
از شيوه درآمد سنتي مي تواند يك حركت بردبرد 
باشد. در صورت شناسايي استارت آپ هاي مستعد 
و س��رمايه گذاري مناس��ب مي توان انتظار درآمد 
بيشتري را براي اپراتورها داشت و راه افتادن چرخه 
صنعت كشور نيز مي تواند به اقتصاد كشور كمك 
كند. همان طور كه اپراتورهاي كشورهاي اروپايي 
و امريكا نيز سال هاست از سرمايه گذاري فقط در 
زمينه مخابراتي جدا ش��ده و حالا وارد حوزه هاي 
فعاليت بسيار گسترده تري شده اند.به اين ترتيب 
اميدواري��م اين اقدام مثبت ادامه دار بوده و س��اير 
اپراتورها و شركت ها را نيز به ديجيتالي كردن كشور 

و حمايت از استارت آپ ها تشويق كند.

نشست هم انديش��ي مديران اتحاديه هاي مصرف، مديران عامل 
اتحاديه هاي حوزه دامپروري با مديرعامل شركت پشتيباني امور 

دام كشور در اتاق تعاون ايران برگزار شد.
به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون ايران، نشست 
هم انديش��ي فعالان بخ��ش كش��اورزي در حوزه دامپ��روري با 
مديرعامل ش��ركت پش��تيباني امور دام كش��ور با حضور مديران 
اتحاديه هاي مص��رف فرهنگيان، مصرف امكان، مصرف اس��كاد، 
مديران عامل اتحادي��ه تعاوني صنعت دامپروري همگام، اتحاديه 
تعاوني صنعت مرغداري كشور، اتحاديه سراسري تعاوني مرتع و 
جنگل و آبخيزداري كش��ور، قائم مقام مديرعامل اتحاديه تعاوني 
توليدكنن��دگان خ��وراك دام و طي��ور آبزي��ان همچنين رييس 
كميسيون مصرف و رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون ايران، 

برگزار شد.
در اي��ن نشس��ت اعضاي چالش ها و مش��كلات را مط��رح كردند 
و ورناص��ري مديرعامل ش��ركت پش��تيباني امور دام كش��ور به 

چالش هاي مطرح شده پاسخ گفت.

وي ابراز داش��ت: پش��تيباني ام��ور دام كش��ور در دو بخش بايد 
مسووليت انجام دهد كه ش��امل بخش هاي تامين و توزيع است. 
ورناصري گفت: مخاطبين حوزه تامين تشكل هاي توليد هستند 
و مخاطبين بخش توزيع نيز تش��كل ها و هم بازار مصرف كشور را 

شامل مي شود .
وي يادآور شد: مكاتبات و مذاكرات بسياري تاكنون صورت گرفته 
و پشتيباني امور دام كشور براي تعامل و همكاري در حوزه توزيع 

اعلام آمادگي مي كند.
اين مقام مسوول با تاكيد بر معرفي يك نماينده به شركت پشتيباني 
امور دام جهت پيگيري، بيان داش��ت: بايد شبكه توزيع به تفكيك 
استان ارايه شود و در قدم بعدي به استان ها ابلاغ شود .وي در بخش 
ديگ��ري به تجربه تامين كالا در فعاليت مش��ترك با اتحاديه هاي 
مصرف اس��كاد و فرهنگيان اش��اره كرد و گفت: با توجه به تجربه 
فعاليتي كه با اتحاديه هاي مذكور داريم، در حال حاضر از ورود اين 
تشكل  را به حوزه تامين استقبال مي كنيم و در هر دو حوزه تامين 

و توزيع آمادگي همكاري و تعامل وجود دارد.

مديرعامل شركت پشتيباني امور دام كشور با حضور در نشست هم انديشي 
با فعالان حوزه كش��اورزي بخش دامپروري اتاق تع��اون و مديران عامل 
اتحاديه هاي مصرف، گفت: كارخانجات خوراك دامي كه از ما س��هميه 

مي گيرند در صورت بالا بردن قيمت سهميه شان قطع خواهد شد.
به گ��زارش تع��ادل از پايگاه اطلاع رس��اني ات��اق تعاون اي��ران، حميد 
ورناصري مديرعامل شركت پش��تيباني امور دام در نشست هم انديشي 
كميس��يون كش��اورزي اتاق تعاون درخصوص توزي��ع نهاده هاي دامي 
اظهار كرد: براي توزي��ع نهاده هاي دامي بايد يك چارچوب مش��خصي 
وجود داشته باشد و ما تاكنون تابع قوانين بوده ايم اما به تمام بخش هايي 
كه در زمينه نهاده درخواس��ت داش��ته اند اعم از تش��كل ها، اتحاديه ها 
و اعض��اي اتحاديه ها نه��اده دامي داده اي��م.وي افزود: پش��تيباني امور 
دام هم با اختصاص س��هميه كش��وري به ش��بكه توزيع تع��اون موافق 
 اس��ت اما بايد تفكيك اس��تاني را به ما اعلام كنند تا س��هميه اس��تاني

ابلاغ شود.  ما سعي مي كنيم شبكه توزيع تعاون را به ستاد تنظيم بازار معرفي 
كنيم تا شبكه را بپذيرند و با آن همكاري كنند. ما مذاكرات بسياري را با تعاون 
داشته ايم و شبكه هاي توزيع آن بايد با مشخصات دقيق به ما معرفي شوند 

تا بتوانيم از آن براي توزيع گوشت، مرغ و تخم مرغ دربازار استفاده كنيم.
ورناصري در ادامه تصريح كرد: ما آمادگي حمايت از شبكه هاي توزيع تعاون 
را داريم اما براي تسهيل امور بايد از تعاون نماينده اي در پشتيباني امور دام 
حضور داشته باشد تا سرانجام مكاتبات مشخص شود و پيگيري روزانه را 
انجام دهد.مديرعامل پشتيباني امور دام با اشاره به اين نكته كه كارخانجات 
امور دام قيمت خوراك دام را بسيار بيشتر از سهميه اي كه دريافت مي كنند 
گذاشته اند اذعان داشت: اگر كارخانجات قرار باشد ذرت و سويا را از پشتيباني 
امور دام بگيرند بايد خوراك دام را با قيمت دولتي بفروشند در غير اين صورت 
نقض قانون محسوب مي شود و ديگر سهميه اي به كارخانجات توليد خوراك 
دام داده نخواهد شد. وي با اشاره به دامداراني كه علوفه هاي سهميه اي را با 
قيمت بالاتر به دلالان مي فروشند تشريح كرد: دامداري كه از ۱۰ سال پيش 
سهميه علوفه اي مي گيرد دليل نمي شود كه ديگران آن را دريافت نكنند اما 
اگر دامداري تعطيل شده باشد سهميه آن قطع خواهد شد. در اين صورت 
اگر دامداري سهميه دريافت مي كند مطمئناً بخش توليد آن فعال است اما 
سهميه را به دلالان مي فروشد كه اين امر از حيطه اختيارات ما خارج است 

و نمي توانيم كنترلي بر تصميمات دامداران بگيريم.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

رئیس سازمان امور اجتماعی کشور اعلام كرد

سخنگوي ستاد مبارزه با مواد مخدر اعلام كردريیس كمیته امداد امام خمیني)ره( خبر داد

اجراي طرح پيشگيري از اعتياد براي دانش آموزان 

امداد در بودجه 98 فعالیت ۱۵۰ مركز ترك الكل در كشورافزايش اعتبار مددجويان كمیته 

اعتياد يك��ي از معض��ات اجتماعي ايران اس��ت 
كه هرچه براي حل ش��دنش تاش هاي بيش��تري 
مي ش��ود و متخصص��ان بيش��تري ب��ه مي��دان 
مي آيند، گره حل ش��دنش كورتر مي شود. با وجود 
آنكه اجراي برنامه هاي مختلف از سوي سازمان هاي 
متولي حل اين معضل در سال هاي اخير اجرا شده 
اس��ت اما آمارها حكاي��ت از آن دارد ك��ه بهبودي 
چنداني در زمينه ريش��ه كني اعتياد حاصل نشده 
است. آنطور كه معاون وزير کشور و رئيس سازمان 
امور اجتماعی کش��ور اعام كرد،  نگرش مثبت به 
مصرف مواد مخدر در کش��ور در حدود 27 درصد 
است که رقم بالايی دارد چرا كه  سالانه 4 هزار نفر 
در کشور در اثر س��وءمصرف مواد مخدر می ميرند. 
اين وضعيت در حالي است كه در مقابل رئيس مرکز 
توسعه پيشگيری و درمان اعتياد سازمان بهزيستی 
کشور بر اين باور است كه مراكز نگهداري از معتادان 
شهرداري  تهران،  به عنوان شهري كه ميزان شيوع 
اعتي��اد و آمار مصرف كنندگان در آن بالاس��ت،  به 

حالت تعطيل درآمده است.

    اعتبار طرح هاي پيشگيري
آم��ار بالاي ش��يوع اعتياد در حالي اس��ت كه تقی 
رستم وندی،  معاون وزير کشور و رئيس سازمان امور 
اجتماعی کشور معتقد است در حوزه پيشگيری و 
آگاه سازی در خصوص مصرف مواد مخدر آن طور 
که بايد کار نشده است. او روز گذشته، در نشست با 
مديران کل امور اجتماعی اس��تانداری های استان 
ه��ای دارای مراکز م��اده 16 در تبري��ز درباره اين 
موضوع بيان كرد: »امسال طی تفاهم نامه همکاری 
س��تاد مبارزه با مواد مخدر ب��ا آموزش و پرورش به 
ارزش 200 ميلي��ارد ريال برای دانش آموزان دوره 
های اول و دوم متوس��طه طرح پيشگيری از اعتياد 
اجرا می شود. صدا و سيما آن طور که بايد در حوزه 
آگاه سازی ورود نکرده اس��ت، در حالی که کميته 
امداد توانسته در اين خصوص به خوبی ورود و با ارائه 
پيام های مختلف آگاه س��ازی کند. اين وضعيت در 
حالي اس��ت كه نگرش مثبت به مصرف مواد مخدر 
در کشور در حدود 27 درصد که رقم بالايی است، 
س��الانه 4 هزار نفر در کشور در اثر سوءمصرف مواد 

مخدر می ميرند.«

رستم وندی بيان كرد: »100 ميليارد ريال نيز برای 
س��اخت انيميش��ن و برنامه های مختلف به صدا و 
سيما داده شده است.تا زمانی که در حوزه پيشگيری 
و آگاه س��ازی، اقدام های اساسی انجام نشود حتی 
اگر دهها مرکز ماده 16 در يک شهر تاسيس شود، 
باز به نتيجه دلخواه نخواهيم رس��يد. فعاليت موثر 
و پيش��گيری از آس��يب های اجتماعی مانند مواد 
مخدر، حاش��يه نشينی، طاق و س��رقت از برنامه 
 ه��ای اولويت های دار دولت تدبير و اميد اس��ت.«

    افزايش ظرفيت نگهداري معتادان
اظه��ارات رئيس س��ازمان امور اجتماعی کش��ور 
درب��اره مرگ س��الانه 4 هزار مص��رف كننده مواد 
مخدر در كش��ور در حالي است كه تهران به عنوان 
اصلي ترين كانشهر كش��ور آمار بالايي از معتادان 
را به خود اختصاص داده اما به نظر مي رس��د ميان 
سازمان هاي متولي رسيدگي به وضعيت معتادان 
در اين ش��هر هنوز هماهنگي لازم وجود ندارد كه 
سبب شده زيرس��اخت هاي مناس��ب در پايتخت 

وجود نداشته باشد. 
رئيس مرکز توس��عه پيش��گيری و درم��ان اعتياد 
سازمان بهزيستی کش��ور درباره اين موضوع بيان 
ك��رد: » در حال حاض��ر مس��ئوليتی در خصوص 
گرمخانه های شهرداری نداريم، اما چندين جلسه 
با مسئولان ش��هرداری برگزار کرديم و قرار شد به 
نوعی با شهرداری در خصوص گرمخانه ها همکاری 
کنيم. اين همکاری نيز در چند سطح است. مطابق 
قوانين موجود ما می توانيم اين زيرس��اخت ها را در 
اختيار بگيريم، اما تامين منابع مالی آن با ما نيست 
و بايد در خصوص منابع آن نيز تعيين تکليف شود.

    مديريت اين سامان سراها و گرمخانه ها 
بايد به بخش غيردولتی واگذار شود

فريد براتي س��ده افزود: 16 س��رپناه در بهزيستی 
نيز در فصل س��رما برای پذيرش اف��راد بی خانمان 
آماده شده است. تيم های سيار نيز برای جمع آوری 
افراد بی خانمان و انتقال آنها به اين س��رپناه ها نيز 

سامان دهی شده اند.
رئيس مرکز توس��عه پيش��گيری و درم��ان اعتياد 
س��ازمان بهزيس��تی کش��ور در بخ��ش ديگری از 

صحبت هاي��ش تصري��ح ک��رد: »بي��ش از 8 هزار 
ظرفيت نگهداری معتادان متجاهر از سوی سازمان 
بهزيس��تی در تهران ايجاد ش��ده اس��ت، اما مراکز 
بهاران ش��هرداری به صورت تعطيل و نيمه تعطيل 
است اگر هم استفاده شود نزديک به 500 الی 600 
نف��ر ظرفيت دارند، در حالی ک��ه البته طبق قانون 
برنامه شش��م و مصوبات ش��ورای اجتماعی کشور 
ش��هرداری بايد در زمينه کارتن خواب ها، معتادان 
متجاهر و افراد بی خانمان فعاليت بيشتری داشته 

باشد.«
براتی س��ده خاطرنش��ان کرد: »ما با منابع بس��يار 
محدودی اقدمات مان را در سازمان بهزيستی پيش 
می بريم و برای فعال کردن 22 مرکز توانمندسازی 
در سراسر کش��ور يک ميليارد و 300 ميليون فقط 
مناب��ع مالی در اختيار داريم، در حالی که ش��نيده 

می ش��ود ب��رای مراکزی مانن��د به��اران رقم های 
بسياری اختصاص داده شده بود. «

وی ادام��ه داد: » معتقدم بايد به صورت روش��ن و 
شفاف مشخص شود که اين منابع به چه اشخاصی 
داده ش��ده و چگونه هزينه شده است چراکه با اين 
منابع می ت��وان اقدامات زيادی انج��ام داد. اگر به 
بخش غيرخصوصی نيز واگذار شده است نظارت از 
اين مراکز را به سازمان بهزيستی بسپارند تا براساس 
پروتکل های سازمان بهزيستی نظارت انجام شود.«

رئيس مرکز توس��عه پيش��گيری و درم��ان اعتياد 
س��ازمان بهزيس��تی کش��ور درباره ظرفيت مراکز 
نگهداری زنان کارتن خ��واب و بی خانمان گفت: » 
ممکن است زن آس��يب ديده در شهر تهران بسيار 
باشد اما ما فقط متولی زنان معتاد متجاهر هستيم 
و در تهران براساس اعام ستاد مبارزه با مواد مخدر 

هزار زن معتاد متجاه��ر وجود دارد. در حال حاضر 
نيز هر تعدادی که جمع آوری و به ما تحويل دادند ما 
نگفتيم جا نداريم و همه آنها را نگهداری کرديم. در 
يک دوره 400 نفر جمع آوری شدند و اخيرا حدود 
120 زن معتاد متجاهر به ما تحويل داده شده است. 
در حال حاضر نيز ظرفي��ت خالی برای زنان معتاد 

متجاهر داريم.«
براتی سده با تاکيد براينکه مراکز معتادان متجاهر 
فقط برای ارائه خدمات به آنها در نظر گرفته ش��ده 
اس��ت و محل جم��ع آوری همه آس��يب ديدگان، 
متکديان، بی خانمان ها و ... نيست، تصريح کرد: » با 
هماهنگی هايی که بين دستگاه های متولی صورت 
گرفته ظرفيت نگهداری معتادان متجاهر در تهران 
تا پايان س��ال افزايش پيدا خواهد کرد و بيش از 5 

هزار ظرفيت جديد در تهران ايجاد خواهد شد.«

رييس كميته امداد با اش��اره به ش��رايط اقتصادي 
كشور، گفت: »در نامه اي از رييس جمهور خواستيم 
اعتبارات اين نهاد متناس��ب با نرخ تورم ۹7 افزايش 
يابد كه اين پيش��نهاد با موافقت دولت همراه ش��ده 

است.«
پرويز فتاح با اش��اره به تصويب بودجه س��ال ۹8 در 
دولت افزود: »دولت در تخصي��ص بودجه امداد در 
س��ال ۹7 همكاري بسيار خوبي داش��ت اما تنظيم 
بودجه سال ۹8 مطابق با انتظارات ما نبود. در همين 
راس��تا با توجه به تورم س��ال جاري و فشار مضاعف 
بر اقش��ار مختلف به ويژه مددجويان تحت حمايت 
امداد و همچنين پيش��نهاد دولت براي افزايش 20 
درصدي حقوق كارمندان، معتقديم اعتبارات كميته 
امداد براي س��ال آينده بايد متناس��ب ب��ا نرخ تورم 
افزايش يابد و همين ميزان افزايش براي مددجويان 

پيش بيني شود.«
رييس كميته امداد بيان كرد: » در همين راستا طي 
نامه اي به رييس جمهور درخواس��ت اصاح رديف 
بودجه كميته امداد در لايحه پيش��نهاد سال ۹8 با 
توجه به نرخ تورم را مطرح كرديم و خوشبختانه اين 
پيشنهاد با موافقت رييس جمهور مواجه شده است. 
رييس جمهور در نامه اي به نوبخت، رييس سازمان 
برنام��ه و بودجه بر اهميت رس��يدگي به معيش��ت 
مددجويان تحت پوش��ش امداد تاكيد كرده است. 
همچنين معاون اول رييس جمهور در واكنش به اين 

نامه خواستار حداكثر مساعدت در لايحه بودجه سال 
۹8 شده اس��ت. با آقاي نوبخت نيز جلسه اي برگزار 

شده است كه وي نيز قول مساعد داد.«
فتاح گفت: »بودجه كميته امداد از دو محل دولتي و 
كمك هاي مردمي تأمين مي شود كه بودجه دولتي 
امس��ال را 100 درص��د دريافت كرده اي��م و ما جزو 
استثناها در تخصيص بودجه هاي دولتي هستيم كه 
در اولويت قرار مي گيريم به همين دليل بودجه كامل 
تخصيص داده شده است. وظيفه ما اين بود كه براي 
رفاه حال بيشتر مددجويان تحت پوشش در سطح 
بالاتري نيز درخواست خود را پيگيري كنيم به اين 
دليل به دكتر روحاني و مع��اون اول رييس جمهور 
نامه نوشتيم و آنها نيز طي زمان كوتاهي جواب نامه 
را دادن��د بطوري كه در هر دو نام��ه به آقاي نوبخت 
دستور عنايت ويژه به كميته امداد صادر شده است.«

رييس كميته ام��داد امام خميني)ره( افزود: »منبع 
اصلي اعتبارات ما از تبصره 14 بودجه، 7 هزار ميليارد 

تومان بود كه امسال نيز تخصيص داده شد كه البته 
عنوان مي شد شايد موقتي باشد اما خوشبختانه در 
نامه رييس جمهور دس��تور ثب��ت قطعي هفت هزار 
ميليارد تومان براي س��ال ۹8 نيز صادر ش��ده است 
كه اين موضوع اتفاق خوبي بود. انتظار ما اين بود كه 
به اندازه تورم بودجه افزايش پيدا كند اما با توجه به 
شرايط س��ازمان هدفمندي و با توجه به حامل هاي 
انرژي كه قرار اس��ت امس��ال اضافه نش��ود، دولت 
اعتبارات ما را براساس درخواستمان كه متناسب با 
تورم بود، افزايش نداده است و ما درخواست داده ايم 
ك��ه اين مبلغ افزايش پيدا كند ام��ا در نهايت رديف 
اصلي م��ا در بودجه 12 درصد اضافه ش��ده كه اين 

12 درصد در كل بودجه دولت نيز رخ داده است.«
رييس كميته امداد امام خميني )ره( با اشاره به اينكه 
حقوق كارمندان قرار اس��ت 20 درصد افزايش پيدا 
كند، به مهر گفت: »براي مددجويان تحت پوش��ش 
نيز مي خواهيم كه اين مقدار اضافه ش��ود چرا كه با 
توجه به شرايط موجود آنها نيز با سختي و مشكاتي 
روب��رو ش��ده اند و تمام ت��اش ما اين اس��ت كه در 
پيشنهاد دولت به مجلس اين افزايش صورت گيرد 
و نمايندگان نيز عنايت ويژه اي به مددجويان امداد 
داشته باشند. بخشي از اعتبارات هر سال ما از طريق 
كمك هاي مردمي تهيه مي ش��ود كه در سال جاري 
اين كمك ها در حوزه هاي مختلف صدقات، زكات و 

غيره 35 درصد افزايش داشته است.«

سخنگوي س��تاد مبارزه با مواد مخدر با بيان اينكه 
الكل هم مثل س��اير مواد مخدر اعتياد آور است اما 
درمان دارد، گفت: اگرچه درمان الكل در چارچوب 
و حيطه كاري ستاد مبارزه با مواد مخدر نيست، اما 
در بسياري از كشورهاي جهان سيگار، الكل و ساير 

مواد اعتيادآور در يك جا مديربت مي شوند.
پرويز افش��ار با اش��اره به نشست مش��ترك ستاد 
مبارزه ب��ا مواد مخ��در و وزارت بهداش��ت درباره 
فعالي��ت مراكز ترك الكل درمرك��ز درمان اعتياد، 
افرود: با وجود اينكه مديريت درمان الكل در حيطه 
سياس��ت گذاري و برنامه ريزي هاي س��تاد مبارزه 
با مواد مخدر نيس��ت و قانون اين اجازه را به ستاد 
نداده است اما با اين حال همكاري بسيار خوبي بين 
وزارت بهداشت و ستاد مبارزه با مواد مخدر در اين 

زمينه وجود دارد.
وي با تاكي��د بر اينكه متولي خ��اص حوزه درمان 
مصرف الكل وزارت بهداشت و وزارت كشور هستند 
اظهار كرد: در كميته درمان س��تاد مبارزه با مواد 
مخدر به پيشنهاد وزارت بهداشت و حمايت جدي 
ستاد مبارزه با مواد مخدر، 150 مركز درمان مصرف 
الكل شروع به فعاليت كرده اند و قرار شد تا مسوولان 

فني و پزشكان شان نيز آموزش ببينند.
اف��رادي ك��ه مي خواهن��د ال��كل را ت��رك كنند 
 مي توانن��د ب��ه اي��ن مراك��ز مراجع��ه كنن��د.

سخنگوي ستاد مبارزه با مواد مخدر در پاسخ به اين 

سوال كه آيا بهتر است مراكز درمان الكل به شكل 
مستقل فعاليت كنند يا در مراكز درمان اعتياد ادغام 
ش��وند توضيح داد: به نظر من اگر اين دو مركز در 
يكجا باشند نسبت به اينكه ساختار ديگري ايجاد 
شود، بهتر اس��ت. ايجاد كردن يك ساختار جديد 
هزينه ه��اي س��نگيني نيز به هم��راه دارد چرا كه 
 ساختمان پزشك و...  هزينه هاي درمان را افزايش

مي دهد.
افش��ار با بيان اينكه الكل هم مثل ساير مواد مخدر 
اعتياد آور است اما درمان دارد، گفت: اگرچه درمان 
ال��كل در چارچوب و حيطه كاري س��تاد مبارزه با 
مواد مخدر نيس��ت اما در بس��ياري از كشورهاي 
جهان سيگار، الكل و س��اير مواد اعتيادآور در يك 
جا مديريت مي شوند. در حال حاضر نيز ١5٠ مركز 
به ش��كل آزمايش��ي در حال فعاليت هستند و اگر 
موفقيت ش��ان خوب بود بقيه مراكز نيز اين كار را 

انجام خواهند داد.
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بيمه سلامت بازنشستگي ندارد
مديركل بيمه گري و درآمد س��ازمان بيمه سامت 
گفت: بيمه س��امت صرفا يك بيمه درماني است و 
مشمول بيمه هاي تامين اجتماعي و  بازنشستگي 
نمي شود. امير پيروزيان به برخي از سوالات و ابهامات 
بيمه شدگان اين سازمان پاسخ داد و با اشاره به اينكه 
بيمه سامت صرفا يك بيمه درماني است و مشمول 
بيمه هاي تامين اجتماعي و  بازنشستگي نمي شود، 
گفت: بيمه س��امت فرد بيكاري كه پس از اشتغال 
توسط كارفرما بيمه مي ش��ود به علت هم پوشاني 
بيمه اي حذف و آن فرد بايد نسبت به ارايه دفترچه 
بيمه خ��ود به يكي از دفاتر پيش��خوان دولت طرف 
قرارداد با بيمه سامت اقدام كند.  مديركل بيمه گري 
و درآمد س��ازمان بيمه سامت با تاكيد بر يك ساله 
بودن بيمه س��امت، اظهار كرد: افراد بي بضاعت در 
صورت تاييد ناتواني مالي آنها، مي توانند از استمرار 
اين بيمه برخوردار شوند. پيروزيان با بيان اينكه بيمه 
س��امت تنها يك بيمه پايه اس��ت و بيمه تكميلي 
محسوب نمي شود، افزود: بنابراين هيچ محدوديتي 
براي داشتن بيمه تكميلي توس��ط مشمولان اين 
صن��دوق بيمه اي وجود ن��دارد. بنابر اع��ام روابط 
عمومي سازمان بيمه سامت، وي  همچنين با اشاره 
به تفاوت بين بيمه ش��دگان صندوق بيمه همگاني 
با ساير صندوق هاي اين س��ازمان در مراكز درماني 
طرف  قرارداد، اظهار كرد: بيمه شدگان صندوق بيمه 
سامت همگاني نيازي به پرداخت حق بيمه ندارند و 
فقط مي توانند از خدمات  مراكز دانشگاهي يا دولتي 

بهره مند شوند. 

 جنگل هاي زاگرس
هر سال آب مي رود

نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه گاز رساني 
به مناطق جنگلي راهكاري براي جلوگيري از استفاده 
از چوب به عنوان س��وخت در مناطق جنگلي تلقي 
مي شود، گفت: هر ساله از وسعت جنگل هاي زاگرس 
كاسته مي شود واين مساله بسيار نگران كننده است.

جال محم��ود زاده  درباره وضعيت قاچاق چوب در 
جنگل هاي كشور، گفت: براي جلوگيري از قاچاق 
چوب بايد فكري اساس��ي براي ايجاد فرصت هاي 
اش��تغال درمناطق مرزي و جنگلي ك��رد و درغير 
اينصورت نمي توان جلوي خروج دام، قاچاق چوب 
وغير را از كش��ور گرفت. نماينده مردم در مجلس 
دهم با بيان اينكه قاچاق چوب يكي از خطرناك ترين 
قاچاق هايي اس��ت كه در بخش كش��اورزي وجود 
دارد، گفت: توقف قاچاق چوب از جنگل ها نيازمند 
ايجاد فرصت هاي اشتغال پايدار در مناطق جنگلي 
كشور اس��ت زيرا زماني كه افراد هيچ نوع درآمدي 
نداشته باشند نمي توان از قاچاق چوب از جنگل ها 
جلوگيري بعم��ل آورد.  وي تصريح ك��رد: قاچاق 
چوب بطور مستقيم به اكوسيستم محيط زيست 
ضربات اساسي وارد مي كند واين در حالي است كه 
خطرناك ترين قاچاق در بخش كش��اورزي، قاچاق 
چوب در كشور است زيرا با كاسته شدن پوشش هاي 

جنگلي بطور حتم آلودگي هوا نيز افزايش مي يابد.

 لزوم برخورد قانوني
با مافياي كودكان كار

عضوهيات رييسه كميسيون اجتماعي مجلس با 
بيان اينكه جرم  و رفتارهاي كودكان كارخارجي 
قابل رصد نيست، گفت: افراد سود جو، پشت پرده 
رش��د كودكان كار را حمايت مي كنند بنابراين 
مي بايست با اين افراد برخورد سخت قانوني كرد. 
روح الله باباي��ي درباره وضعيت ك��ودكان كار در 
كشور، گفت: دستگاه هاي متولي كودكان كار بايد 
با اراده و همت والا با سودجوياني كه كودكان كار 
را مجبور به كارمي كنند، برخورد قانوني كنند زيرا 
بي تفاوتي به ماندگاري كودكان كار در خيابان ها، 
بطورحتم مي تواند در آينده بسياري از آسيب هاي 
اجتماعي را در كش��ور وسعت ببخش��د. بابايي 
افزود: ك��ودكان كار خارجي شناس��نامه ندارد 
كه بت��وان فعاليت هاي افراد مذكور را از مس��ير 
قانوني مورد رصد قرار داد بنابراين بايد، نهادهاي 
امنيتي و انتظامي با نگاه كان وارد اين مقوله شوند 
زيرا با اين اوصاف ك��ودكان كار خارجي هر نوع 
جرمي را نيزكه مرتكب مي شوند، نمي توان با اين 

اوصاف مورد رديابي قرار داد.

آگهي مناقصه عمومي 
شهرداري كرج در نظر دارد با توجه به بودجه مصوب شوراي اسلامي شهر پروژه مندرج در جدول ذيل را از طريق مناقصه عمومي به پيمانكاران واجد شرايط واگذار نمايد. 

1- سپرده شركت در مناقصه به يكي از روش هاي ذيل ارائه گردد. ضمانت نامه بانكي معادل مبلغ فوق كه به مدت 90 روز اعتبار داشته و قابل تمديد باشد و يا واريز فيش نقدي به مبلغ 
فوق به حساب 700786948623 بانك شهر. 2- برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد. 3- شهرداري كرج در 
رد يا قبول هر يك از پيشنهادها مختار است. 4- مبلغ 500/000 ريال بابت هزينه خريد اسناد به حساب 700785313795 نزد بانك شهر شهرداري واريز و رسيد آن را ارائه نمايند. 
5- متقاضيان مي توانند از تاريخ انتشار آگهي جهت خريد اسناد مناقصه به اداره امور قراردادها و پيمان ها واقع در ميدان توحيد- بلوار بلال شهرداري كرج طبقه هفتم مراجعه نمايند. 
6- در هر صورت مدارك مندرج در اسناد مناقصه ملاك فروش اسناد و متعاقبا عقد قرارداد خواهد بود. 7- توضيح اينكه به غير از سپرده شركت در مناقصه كليه اسناد و مدارك مربوط 
به پيمانكاران شركت در مناقصه نزد شهرداري باقي مي ماند. 8- لازم به ذكر است هنگام خريد اسناد داشتن رتبه مربوطه و ارائه تاييديه صلاحيت در سايت oldpmn.mporg.ir و 
يا sajar.mporg.ir، معرفي نامه ممهور به مهر و امضاي مديرعامل، روزنامه آخرين آگهي تغييرات اعضاي شركت، كد اقتصادي و گواهينامه صلاحيت ايمني معتبر الزامي مي باشد. 
9- شركت كنندگان در مناقصه مي بايست كليه فرم ها و اطلاعات مورد درخواست شهرداري را تكميل و به همراه ساير اسناد مناقصه در پاكت مربوطه قرار دهند. 10- ساير اطلاعات 

و جزئيات در اسناد مناقصه مندرج است. 
11- پيش�نهادات مي بايست در پاكت هاي مجزا )الف- ب- ج( لاك و ممهور به مهر شركت شده و پس از الصاق هولوگرام بر روي پاكت ب و ج تا پايان وقت اداري روز يكشنبه مورخ 

97/10/2 به آدرس كرج- ميدان توحيد- بلوار بلال دبيرخانه شهرداري كرج تحويل داده شود. 
12- پيشنهادات رسيده در روز دوشنبه مورخ 97/10/3 در كميسيون عالي معاملات شهرداري كرج )دفتر شهردار( راس ساعت 11/00 مطرح و پس از بررسي و كنترل برنده مناقصه 

اعلام خواهد شد. 
هزينه چاپ آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.

 ٭جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 35892418-35892421-026 تماس و يا به سايت www.karaj.ir مراجعه نمائيد .

درصد غيرنقدي قرارداد حداقل رتبه لازم مبلغ سپرده به ريال مبلغ پروژه به ريال شرح عمليات رديف 

تجديد )1( مناقصه عمليات اجراي آسفالت لاين شرقي بلوار 1
77/5%رتبه پنج راه و ترابري 4/000/000/000200/000/000انرژي اتمي )محمودآباد( منطقه 7- تا سقف اعتبار 

تجديد )1( مناقصه عمليات اجراي آسفالت لاين جنوبي بلوار 2
100%رتبه پنج راه و ترابري 4/000/000/000200/000/000بيهقي منطقه 7- تا سقف اعتبار 

تجديد )2( مناقصه بهسازي و تكميل اتصال بلوار باهنر به بلوار 3
پنج ابنيه يا پنج راه و 4/000/000/000200/000/000خوارزمي مركز- براساس سقف اعتبار 

100%ترابري 

تجديد )1( مناقصه تكميل و تجهيز ايستگاه آتش نشاني شهيد 4
رتبه پنج ابنيه و پنج 4/500/000/000225/000/000صدوقي )پل فرديس(- تا سقف اعتبار 

50%تاسيسات 

اداره امور قراردادها و پيمان ها- شهرداري كرج 

شهرداري كرج



در شهر 13 راهوشهرسازي

يك عضو شوراي شهر: با كاهش معاونت هاي شهرداري فقط 250 مدير حذف مي شود

تغيير ساختار سازماني شهرداري نيازمند برنامه بنيادين
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري |

حسن رسولي، نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای ش��هر تهران معتقد است، اجرای طرح »الزام 
شهرداری تهران به ادغام و کاهش حوزه های معاونت 
ش��هرداری تهران از 9 س��طح به حداکثر 6 س��طح 
سازمانی و حذف پست های قائم مقام و یا جانشین و 
مشاور در کلیه واحدهای ستادی، مناطق، سازمان ها 
و ش��رکت های تابع��ه«، هیچ اثر مثبت ی��ا منفی در 
وضعیت کارکنان ش��هرداری تهران ندارد و با اجرای 
این طرح 250 مدیر ارش��د اعم از قائم مقام، مش��اور 
و جانش��ین در بخش های مختلف شهرداری تهران 

حذف خواهند شد.
به گزارش تع��ادل، بعد از تغییر 12 س��اله مدیریت 
شهر تهران،  محمد علي نجفي اولین شهردار انتخابي 
اصلاح طلبان، سكان شهر تهران را در دست گرفت. 
او همان ابتدا گزارش��ي از وضعیت موجود شهرداري 
تهیه كرد كه از فساد قابل ملاحظه در شهرداري پرده 
برداش��ت و همگان را در ش��وك فرو برد. بحث تغییر 
س��اختار ش��هرداري نیز اولین بار از زبان وي مطرح 
شد و ش��هردارهاي بعدي یعني محمدعلي افشاني 
كه به دلیل بازنشس��ته بودن مجبور به اس��تعفا شد 
و نیز پیروز حناچي ش��هردار فعلي بر تغییر ساختار 
شهرداري تهران تاكید داشته و دارند و معتقدند: طي 
سال هاي گذشته و به خصوص یك سال آخر فعالیت 
قالیباف كه 13 هزار نفر به اس��تخدام ش��هرداري در 
آمدند،  این س��ازمان بیش از اندازه فربه شده است و 

نیاز به تغییر دارد.
ش��واهد نش��ان از این دارد كه ط��ي دوران مدیریت 
قالیباف، تعداد زیادي در شهرداري تهران استخدام 
شدند. یک نمونه آن استخدام 4200 نفر در شرکت 
بهره برداری مترو در فاصله س��ال ه��ای 91 و 92 با 
حقوق بین 9 تا 11 میلیون تومان بود  که در گزارش 
س��ازمان بازرسی کل کشور به آن اش��اره شد و مورد 
انتقاد رحمت الله حافظی عضو ش��وراي ش��هر سابق 
و احمد مس��جد جامعی قرار گرفت. مجید فراهاني، 
رئیس کمیته بودجه ش��ورای شهر تهران نیز با بیان 
اینکه در همه س��ازمان ها و مناطق مشاورین زیادی 
وجود دارند که هیچ گونه محدودیتی در جذب نداریم 
و افراد مختلف با دلیل و بی دلیل مش��مول مش��اوره 
هستند، گفته بود: مثلا در شهرداری 5000 نفر نیروی 
ش��اغل در امور فرهنگی داریم که حدود 20 میلیارد 
تومان در ماه هزینه این افراد می شود؛ اما در اداره کل 
فرهنگ و ارشاد تنها 100 نفر نیروی کار وجود دارد و 
یا 400 نفر در پست مدیریت روابط عمومی قرار دارند 
که حداقل 1.5 میلیارد تومان در ماه هزینه حقوق این 
افراد می شود که نشان می دهد به چه میزان پست های 

موازی در شهرداری وجود دارد. 
همچنین ایجاد س��مت ها و مسئولیت هایی خارج از 
چارچوب سازمانی شهرداری نیز از دیگر انتقادهاي 
وارد بر قالیباف بود. موضوع سوم که مورد انتقاد قرار 
می گرفت اس��تخدام های خارج از ضابطه و براساس 
روابط بود، نیروهای��ی که از خارج، وارد ش��هرداری 
ش��ده بودند.در واقع 68 هزار نفر در شهرداري تهران 
مشغول فعالیت بودند كه به گفته نجفي شهردار وقت 
برخي از آنها هیچ وقت در شهرداري حضور نداشته و 
فقط حقوق دریافت مي كردند.از همان زمان نجفي، 
تغییراتي در سطوح میاني صورت گرفت و تعدادي از 
كارمندان نیز تعدیل شدند و محسن هاشمي رییس 
ش��وراي ش��هر تهران از تعدیل 4 درصد از پرس��نل 
شهرداري تا پایان سال 96 خبر داد كه این امر برخي 

مخالفت ها را درپي داشت.
در واقع ش��هرداری تهران اداره یک شهر 8 میلیونی 

را ب��ا حدود 68 هزار کارمند انج��ام می دهد و این در 
حالی است که شهرداری استانبول با 18 میلیون نفر 
جمعیت تنها با نصف تعداد کارمندان شهرداری تهران 
اداره می شود، تنها 18 هزار پست در شهرداری تهران 
وجود دارد اما برای این 18 هزار پست 68 هزار کارمند 
وجود دارد و این نش��ان می دهد که کارمندان بدون 
نیاز به مجموعه جذب شده اند. در تمام 123 ناحیه، 
22منطقه، 43 شرکت و سازمان پست روابط عمومی 
و همچنین مسئول امور فرهنگی وجود دارد که این 

نشان دهنده ساختار موازی است. 
در شرایطي كه ش��هرداري از كمبود منابع مالي رنج 
مي برد و س��الانه حدود 6000 میلیارد تومان هزینه 
حقوق، دستمزد، مزایا و ... پرسنل را مي پردازد، قطعا 
كار براي ش��هردار كنوني سخت خواهد شد. از سوي 
دیگر اثر منفي تعداد زیاد نیروها فقط افزایش بار مالي 
ش��هرداري را در بر ندارد، بلك��ه به دلیل وجود تعداد 
زی��ادي مدیر و كارمند با نقش هاي یكس��ان، موازي 
كاري به شدت افزایش یافته و باعث مي شود كارها به 

شكل مناسب و با سرعت  پیش نرود.
در همین رابطه، 13 آبان سال جاري كمیسیون برنامه 
و بودجه یک فوریت طرح الزام ش��هرداری تهران به 
ادغام و کاه��ش حوزه های معاونت ش��هرداری از 9 
سطح به حداکثر 6 سطح انجام را در صحن علني شورا 
مطرح كرد اما ی��ك فوریت این طرح با 9 موافق و 11 
مخالف تصویب نشد و مقرر شد طرح به صورت عادی 

در شورای شهر تهران بررسی شود. 

   3 معاونت فاقد مصوبه قانوني
به گفته حسن رسولي، نایب رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه شورای شهر سه معاونت برنامه ریزی، توسعه 
شهری و امور ش��ورا، امور اجتماعی و فرهنگی و نیز 
توسعه منابع انسانی فاقد مصوبه قانوني هستند و باید 
این س��ه معاونت ادغام شوند. سکینه اشرفی، معاون 
برنامه ریزی، توسعه ش��هری و امور شورا شهرداری 
تهران نیز از آماده كردن طرحي در خصوص کاهش 
پست ها و تغییر چارت به صورت کارشناسی خبر داد 
و گفت: این طرح به زودي به ش��ورا ارایه مي شود. به 

گفته وي  به موجب ماده 80 قانون شوراهای شهرهای 
کشور هیچ تصریحی مبنی بر تغییر ساختار شهرداری 
ها توسط شوراها مقرر نشده است.همچنین طبق ماده 
112 قانون امور اس��تخدامی کشوری هر گونه تغییر 
در چارت شهرداری ها منوط به موافقت سازمان امور 

استخدامی کشور است.
رسولی روز گذش��ته در رابطه با طرح الزام شهرداری 
تهران به ادغام و کاهش حوزه های معاونت شهرداری 
تهران از 9 س��طح به حداکثر 6 س��طح س��ازمانی و 
حذف پس��ت های قائم مقام یا جانش��ین و مش��اور 
در کلیه واحدهای س��تادی ، مناطق ، س��ازمان ها و 
شرکت های تابعه، در یك نشست خبري توضیحاتي 
ارایه كرد و گف��ت: با ارائه گزارش تغییر و تحول آقای 
نجفی به تصویر نس��بتاً گویایی از شرایط جاری نظام 
مدیریت شهری رسیدیم، همچنین به دلیل کم ثباتی 
شهرداران شهر تهران در ماه های اخیر ،شورای شهر 
تهران در این مقوله نسبت به شهرداران قبلی و فعلی 
اشراف بیشتری به مسائل دارند.  به گفته رسولي، بحث 
ساماندهی سازمان های زیرمجموعه شهرداری شامل 
دو بخش اصلاح ساختار سازمان و شرکت های وابسته 
به شهرداری و س��اختار سازمانی س��تاد شهرداری 
مناطق و نواحی است. بدون شک ازجمله چالش های 
مهم شهرداری تهران نامناسب بودن ساختار سازمانی 
با شرح وظایف و مأموریت در این سازمان است. در این 
شرایط از منظر علم سازمان، مدیریت و تجارب فنی 
و حرفه ای نظام گردش کار به دلیل بزرگی بیش ازحد 
سازمان با کندی مواجه ش��ده به همین دلیل مسیر 
ارائه خدمات به ش��هروندان روند ع��ادی ندارد برای 
نمون��ه باوجود راه اندازی دفات��ر خدمات الکترونیک 
ش��هر حداقل زمان برای صدور پروانه س��اخت 9 ماه 

طول می کشد.
خزانه دار ش��ورای ش��هر تهران اعلام ک��رد: یکی از 
کارکرده��ای مورد انتظار نظ��ام کارآمد، گردش کار 
سریع و شفاف  است و این مهم با حذف موانع و مراحل 
اضافی و سرعت بخشیدن میسر خواهد بود. این هدف 
به جز مهندسی مجدد سازمان و ساختار و تجدیدنظر 
در نظام ساختار، اختیارات و مسئولیت ها و بازنگری 

در حد و اندازه سازمان میسر نمی شود . 
رئیس کمیته تش��کیلات و منابع انس��انی ش��ورای 
ش��هر تهران با تأکید بر اینکه حد و اندازه شهرداری 
تهران در طول سال های گذش��ته بیش ازاندازه فربه 
ش��ده و این موضوع مورد تایید متخصصان است که 
به دلیل این فربه گی س��ازمان ناکارآمد ش��ده است، 
گفت: این توسعه به صورت افقی و عمودی در سطح 
معاونت ها، س��ازمان ها و ش��رکت های تابعه موجب 
م��وازی کاری و دوب��اره کاری انج��ام مأموریت ها در 
ش��هرداری تهران شده اس��ت. در این طرح به دنبال 
این هس��تم که تعداد معاونت های شهرداری تهران 
از 9 معاون��ت به حداکثر ش��ش معاونت کاهش یابد 
همچنین علاوه بر هرس سازمانی برای حذف چابک 
سازی پست های غیرضروری نیز اقدام شده است زیرا 
برخی از این پست ها فاقد ش��رح وظیفه و مأموریت 
خاص هستند. پس��ت هایي مانند، مشاور، قائم مقام 
و جانشین پست های غیرضروری هستند که کمکی 
به کارآمدی س��ازمان نمی کند.در بودجه سال 97 به 
شهرداری تهران الزام ش��ده که 6 درصد از نیروهای 
موجود را کاهش دهد. همچنین به شهرداری اجازه 
داده شده معادل این 6 درصد، 3 درصد نیرو از نخبگان 
و متخصصان از طریق آزمون استخدامی جذب کند. 
وی همچنین گفت: برای قانونی شدن ساختار معاونت 
و سازمان های شهرداری تهران باید مراحل مختلف 
طی شود. برخی از معاونت ها، سازمان ها و شرکت های 
تابعه ش��هرداری تهران تمام مراحل را طی نکرده اند. 
برای نمونه شش تا از سازمان های وابسته به شهرداری 
تهران تمام مراحل قانونی را طی نکردند و تائید وزارت 
کش��ور را ندارند. طی نکردن تم��ام مراحل قانونی به 
معنای تخلف نیست که حتما باید از معاونت ها حذف 
شوند، بلکه سه معاونت از 9 معاونت شهرداری تهران 

مراحل قانونی را طی نکرده اند.

   برنامه ريزي منسجم  و گسترده 
هرچند رس��ولي معتقد اس��ت، با كاهش معاونت ها 
و زیرمجموع��ه ه��اي آن مي توان به چابك س��ازي 
ش��هرداري تهران كمك كرد اما س��عید س��ادات نیا 

كارش��ناس ش��هري در گفت و گو با »تعادل« عنوان 
كرد كه طرح هاي اینچنیني كمك چنداني به تغییر 
س��اختار ش��هرداري نمي كند و این موضوع نیازمند 

برنامه ریزي منسجم و گسترده است.
او در این باره گفت:واقعیت این اس��ت كه شهرداري 
تهران مانند دیگر سازمان ها و نهادهاي دولتي داراي 
مشكلاتي است اما در دوره مدیریت 12ساله شهرداري 
،این مش��كلات در ش��هرداري ته��ران چندین برابر 
شد.ش��هرداري تهران به شدت فربه و ناكارآمد  شده 
اس��ت و نیاز به یك جراحي جدي دارد. در گزارشي 
كه آقاي نجفي در ابتداي آغاز به كار تهیه كردند، من 
نیز در جلس��ات بررس��ي این گزارش حضور داشتم . 
این گزارش بسیار كامل دقیق و حتي مي توان گفت 
كم نظیر است كه بیماري درون یك نهاد را به خوبي 

نشان مي دهد.
 این كارشناس شهري با اشاره به تعداد زیاد نیروهاي 
انساني شاغل در شهرداري اظهار كرد: چرا شهرداري 
ش��هر تهران با 8 میلیون نفر جمعی��ت باید 68 هزار 
نفر نیرو داش��ته باش��د كه از این تعداد به گفته آقاي 
افش��اني، ش��هردار قبلي فق��ط 25 هزار نف��ر كارت 
مي زنند؟شهرداري توكیو با 40 میلیون نفر 11 هزار 
نفر پرسنل دارد. شركت ها پیراموني شهرداري تهران 
كه تعداد آنها بس��یار زیاد اس��ت مانند شهربان، شهر 
سالم، شهروند و غیره شركت هاي خصولتي هستند 
كه تمام امورات ش��هرداري به آنها سپرده مي شود و 
در واقع به محلي براي رانت و فساد تبدیل شده اند. در 
عین حال، تاسف بار است كه كارمندان و كارگران این 
شركت ها وضعیت مالي خوبي ندارند واكثرا به شكل 

پیماني كار مي كنند.
وي با بیان اینكه براي تغییر س��اختار شهرداري باید 
از تجربه كشورها و شهرهاي پیشرفته استفاده كنیم؛ 
تصریح كرد: باید ببینیم شهرداري هاي توكیو و لندن 
چگونه ش��هرهاي خود را اینقدر دقیق و منظم  اداره 
مي كنند و مردم هم راضي اند. همان طور كه اش��اره 
ك��ردم در توكی��و 40 میلیون نف��ر جمعیت زندگي 
مي كنند اما حتي یك ثانیه تاخیر در سیستم حمل و 
نقل آنها مشاهده نمي شود و از هر نقطه شهر بخواهید 
به س��مت دیگر حركت كنید در زمان مقرر به مترو، 
اتوبوس یا قطار ش��هري خواهید رسید.آلودگي هوا 

دراین شهر وجود ندارد.
وي اف��زود: همان ط��ور كه عنوان ك��ردم تهران نیاز 
به جراحي بزرگ با درایت و اس��تفاده از به روز ترین 
دانش هاي نوین جهان��ي دارد.ابتدا باید هدف تعیین 
ش��ود و در مرحله بعد از دانش و تجربیات شهرهاي 
بزرگ و پیش��رفته دنیا اس��تفاده كنی��م. باید درباره 
ش��هرداري تهران عارضه س��نجي انجام شود و بعد 
درمان را ش��روع كنیم. به نظرم كاه��ش معاونت ها 
بیشتر جنبه صوري دارد در صورتي كه تهران نیازمند 
برنامه بنیادین است و باید برنامه تغییر كارآمد براي 

آن تدوین شود.
او ادامه داد: ش��هرداري تهران باید با ش��وراي شهر، 
ش��وراي محله ها و تش��كل هاي صنف��ي ، حرفه اي، 
اجتماعي و ان جي او ها پیوند بخورد. ش��هر نیازمند 
پالای��ش اس��ت. یكس��ر آن گودهاي جنوب ش��هر 
، كوره پزخانه ها و حاشیه هاي شهري است و یك سر 
دیگر آن  برج هاي نازیبا در دامنه كوه هاي البرز است و 
یكي از بدترین مجموعه هاي شهري به شمار مي رود.

با این وجود هنوز مي توان آن را نجات داد و باید براي 
آن برنامه اي تدوین كرد كه با حمایت حكومت و مردم 
اجرا شود.باید افرادي از جنس خود آقاي حناچي كه 
س��واد كافي براي این كار را دارند در شهرداري جمع 

شوند و این اهداف و برنامه ها را تعیین كنند.          
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فروكش تلاطم بازار مسكن 
نزديك است

مصطفي قلي خسروي، رییس اتحادیه املاك 
با بیان اینكه تلاطم بازار مسكن ناشي از خرید 
و فروش س��فته بازانه در حال فروكش اس��ت، 
گفت: معام��لات در 18 روز ابتداي آذر 1397 
در كل كشور و شهر تهران به ترتیب كاهش 15 

و 60درصدي نشان مي دهد.
 قلي خس��روي در گفت وگ��و با ایس��نا اظهار 
كرد: از یكم تا هجده��م آذرماه 1397 بالغ بر 
27هزار و 649 قرارداد خرید و فروش مسكن 
)مبایعه نامه( در كل كشور به امضا رسیده كه 
نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل 15 درصد 
كاه��ش یافته اس��ت. درخصوص اج��اره نیز 
22ه��زار و 842 مورد قرارداد امضا ش��ده كه 
كاهش 13 درص��دي اجاره نامه را نس��بت به 

آذرماه سال قبل نشان مي دهد.
وي افزود: همچنین در ش��هر تهران معاملات 
مسكن طي 18 روز ابتداي آذرماه 1397 بالغ 
بر 4805 مورد بوده كه نس��بت به زمان مشابه 
سال قبل كاهش 60 درصدي را نشان مي دهد. 
در همین مدت 6624 مورد اجاره نامه در تهران 
امضا شده كه نشان از افت 17 درصدي نسبت 

به آذرماه سال قبل دارد.
خسروي در تحلیل شرایط فعلي بازار مسكن 
گف��ت: براي وضعی��ت فعلي از واژه كس��ادي 
اس��تفاده مي كنم و ركود را قب��ول ندارم؛ زیرا 
ركود به معناي آن اس��ت كه هی��چ معامله اي 
انجام نش��ود، در حالي ك��ه هم اكنون خرید و 
فروش مس��كن در جریان است. اما مهم ترین 
علت اینكه معاملات بطور محسوس��ي كاهش 
یافته به افزایش قیمت مس��كن ناشي از رشد 
بازاره��اي م��وازي و افزایش قیم��ت مصالح 

ساختماني مربوط مي شود.
رییس اتحادیه مشاوران املاك تهران با بیان 
اینكه معتق��دم تلاطم بازار مس��كن در حال 
فروكش است، تصریح كرد: اگر به تجربه سال 
1391 دقت كنیم سه برابر شدن قیمت ارز به 
ایجاد ش��وك قیمتي و افت معاملات در بازار 
مسكن منجر شد، اما بعد از مدتي وضع به حالت 
عادي برگشت. در حال حاضر نیز همان اتفاق 
تكرار ش��ده و انتظار داری��م در ماه هاي آینده 

اوضاع بهتر شود.
وي ادامه داد: از انتهاي س��ال گذش��ته مردم 
س��پرده هاي خود را از بانك بیرون كشیدند و 
به خرید ارز، طلا و مس��كن رو آوردند. در این 
مقط��ع زماني برخي س��رمایه گذاران به قصد 
فروش یا اجاره اقدام به خرید مس��كن كردند. 
اما هم اكنون آن تب و ت��اب خوابیده و بازار به 
مصرف كنندگان واقعي رس��یده و پیش بیني 
این اس��ت كه بازار ملك تا پایان سال به ثبات 
قیمتي برسد و احتمال افزایش قیمت ها بعید 
است. س��پس متقاضیان واقعي به تدریج وارد 

بازار مسكن مي شوند.
خس��روي درباره دیدار رییس جمهور با وزیر و 
معاونان وزارت راه و شهرسازي كه روز گذشته 
انجام شد، اظهار كرد: این ملاقات نشان مي دهد 
كه موضوع مسكن براي رییس جمهور اهمیت 
بالای��ي دارد و آق��اي روحاني خواه��ان رونق 
بخش ساختمان اس��ت. در صحبت هایش هم 
به اهمیت بخش خصوصي اش��اره كرد كه در 
واقع مناسب ترین سیاست است. زیرا اگر دولت 
مي خواهد در بخش مسكن به توفیق برسد باید 
بخش خصوصي را به بازي بگیرد و پش��تیبان 
آن باش��د. در غیر این صورت دولت به تنهایي 
نمي تواند نیاز سالانه كشور به یك میلیون واحد 

مسكوني را تامین كند.

مطالبات شهرداري از دولت  
۲۷۰۰ ميليارد تومان است

سرپرس��ت معاونت اقتصادي مالي شهرداري 
تهران گفت: بر اساس تایید سازمان حسابرسي، 
مطالبات ش��هرداري تهران از دولت، 2 هزار و 

700 میلیارد تومان است.
به گزارش مه��ر، زریر نگین تاجي، درخصوص 
سوددهي ش��ركت ش��هروند گفت: بر اساس 
آخرین گزارش��ي ك��ه در بازه زمان��ي 8  ماهه 
نخس��ت امس��ال ب��وده، این ش��ركت حدود 

40میلیارد تومان سود داشته است.
سرپرس��ت معاونت اقتصادي مالي شهرداري 
تهران درخصوص واگذاري ش��ركت شهروند 
به بانك شهر نیز گفت: شركت شهروند مبالغ 
زیادي به بانك هاي كش��ور به ویژه بانك شهر 
بدهكار است اما ش��هرداري تهران علاقه مند 
اس��ت كه ش��هروند را به عنوان یك برند ملي 
حفظ كند و از دس��ت نده��د. لذا م��ا فرایند 
واگ��ذاري را معكوس كردیم و به س��راغ اخذ 

مطالبات سنگین شهرداري از دولت رفتیم.
وي ادام��ه داد: ب��ر اس��اس تایی��د س��ازمان 
حسابرسي، مطالبات شهرداري تهران از دولت، 
2 هزار و 700 میلیارد تومان است و در دو حوزه 
بافت فرسوده و توس��عه مترو نیز مطالباتي از 

دولت داریم كه پیگیر دریافت آنها هستیم.
نگین تاجي درخص��وص نحوه تامین كالاهاي 
شهروند در هنگام نوسانات ارزي و مشكلاتي كه 
براي این شركت به وجود آمد، گفت: در بحران 
ارزي نه تنها شركت شهروند بلكه بزرگ ترین 
بنگاه هاي اقتصادي در كشور با مشكل مواجه 
شدند اما خوشبختانه با تدابیر و سیاست هاي 
اتخاذش��ده و تلاش مدیرعامل این ش��ركت 
توانستیم این دوره را پشت سر بگذاریم و امروز 
كالاهایي با كیفیت مناس��ب در فروشگاه هاي 
شهروند عرضه مي ش��ود. در حقیقت مي توان 
گفت ش��هروند ویترین اقتصادي ش��هرداري 

تهران قلمداد مي شود.

   روابط تجاري در خزر   سياسي   نمي شود
معاون سازمان بنادر و دریانوردي با بیان اینكه همسازي 
پروتكل ایمني تردد در دریاي خزر بخشي از كنوانسیون 
رژیم حقوقي دریاي خزر محسوب مي شود، گفت: اگر 
كشتي هر یك از كشورهاي حاشیه خزر در بنادر توقیف 
شده باشد بطور قطع توقیف فني بوده و تاكنون در خزر 
روابط تجاري به موضوع سیاسي تبدیل نشده چراكه 

همواره بحث هاي مطروحه، تكنیكال بوده است.
هادي حق شناس در گفت وگو با ایلنا، درباره نشست 
روز گذشته كه بین نمایندگان متولي دریایي 5 كشور 
حاش��یه دریاي خزر در تهران برگزار شد، اظهار كرد: 
نشست روز گذشته در راستاي همسازي پروتكل ایمني 
تردد در دریاي خزر با حضور 5 كشور عضو برگزار شد 
كه این موضوع بخش��ي از كنوانس��یون رژیم حقوقي 

دریایي خزر است.
وي با بی��ان اینكه تاكنون مقررات اعمال ش��ده  روي 
كش��تي هاي در حال ت��ردد در دریاي خزر براس��اس 
كنوانسیون هاي آب هاي آزاد و مقررات ملي كشورها 
بوده است، گفت: كنوانس��یون هاي موجود در ارتباط 
با آب هاي آزاد نمي تواند درباره خزر صدق كند چراكه 
دریاي خزر بسته اس��ت و جزو آب هاي آزاد محسوب 
نمي شود. از س��وي دیگر كشورها نمي توانند مقررات 
ملي خودشان را درباره كشتي هاي كشورهاي مختلف 

كه از مسیرهاي دریایي عبور مي كنند اعمال كنند.  
معاون س��ازمان بنادر و دریانوردي اف��زود: مبنا براي 
5 كشور حاشیه دریاي خزر كنوانسیون هاي دریایي 
جهان بوده اما روز دوشنبه چهارمین نشست با حضور 5 
كشور عضو براي تصویب پروتكل ایمني تردد در دریاي 
خزر كه بخشي از كنوانسیون رژیم حقوقي دریاي خزر 

محسوب مي شود، برگزار شد. 
حق شناس با بیان اینكه نبود قوانین و مقررات در این 
حوزه تاكنون منجر به ایجاد تنش در بین كشورهاي 
حاشیه خزر نشده اس��ت، گفت: اگر كشتي هر یك از 
كشورهاي حاشیه خزر در بنادر توقیف شده باشد بطور 

قطع توقیف فني بوده اس��ت. تاكن��ون در خزر روابط 
تجاري به موضوع سیاسي تبدیل نشده چراكه همواره 

بحث هاي مطروحه، تكنیكال بوده است. 
وي همچنین درباره دور بعدي مذاكرات كش��ورهاي 
حاش��یه خزر در خصوص كنوانس��یون رژیم حقوقي 
دریاي خزر گفت: زمان و تاریخ انجام دور بعدي مذاكرات 

را وزارت امور خارجه اعلام مي كند. 
عضو هیات مدیره سازمان بنادر و دریانوردي همچنین 
درباره آخرین نتایج بررسي علت فوت كاركنان ایراني 
كشتي نازمهر كه اواخر مهر ماه اتفاق افتاد، گفت: كمیته 
بررس��ي س��وانح به موضوع فوت تعدادي از كاركنان 
كشتي نازمهر كه از بندر قزاقستان راهي باكو بود، ورود 
كرده و علت قطعي فوت كاركنان مسمویت بوده است.

وي ادامه داد: پزشكان قانوني كشورمان هم علت مرگ 
را مسمویت مي دانند اما هنوز مشخص نیست كه منشأ 
مسمویت چه بوده است. به زودي نتایج بررسي كمیته 

سوانح در این باره اعلام خواهد شد. 

   تكميل مسكن مهر پرديس كليد خورد
توجه رییس جمهور و وزیر راه و شهرسازي به تكمیل 
هر چه س��ریعتر پروژه هاي مس��كن مهر باعث شد تا 
پیمانكاران مسكن مهر پردیس در دیدار با مدیرعامل 
شهر پردیس مشكلات را بررسي و بر اتمام این پروژه ها 
تاكید كنند. به گزارش فارس، اگر چه پیمانكاران مسكن 
مهر در این جلسه با بیان اینكه بعد از سال ها این جلسه 
به این شكل برگزار مي شود و این نوید روزهاي خوب را 
مي دهد اعلام كردند، خاطي بودن پیمانكاران ناشي از 
عملكرد همه ما بوده است، بنابراین باید برنامه ریزي به 
گونه اي باشد كه براي هر پروژه برنامه ریالي تعریف شود.

اگر چه در این جلسه مهدي هدایت نیز اعلام كرد كه 
مرتب در پروژه ها حاضر خواهد شد و دغدغه سازندگان 
را در اسرع وقت بررسي خواهد كرد. مدیرعامل جدید 
شركت عمران شهر پردیس در جلسه با پیمانكاران با 
تأكید براینكه مشكلات پردیس قطعا با برنامه ریزي و 

تعامل سازنده بین وزارتخانه هاي راه، نفت، نیرو و كشور 
كاملا قابل حل است، گفت: مطمئنا شركت عمران به 
تمام سازندگاني كه هدف اتمام پروژه ها را دارند كمك 
خواهد كرد، اما بدون شك با آن دسته از پیمانكاراني 
كه قصد توقف پروژه ها و ع��دم تحویل واحدها طبق 

چارچوب منعقد شده را دارند برخورد خواهیم كرد.
او ادامه داد: در این دوره ش��اهد رشد شهرهاي جدید 
و قرارگی��ري آنه��ا در مرحله بلوغ بوده ای��م، بنابراین 
خوشبختانه در كنار تمامي اقدامات لازم براي تأمین 
خدمات زیربنایي، بحث هاي اجتماعي جهت ارتقاي 
كیفیت زندگي در این مناطق به جد در حال پیگیري 

بوده و در دستور كار قرار گرفته است.
هدایت با بیان اینكه بین شهرهاي جدید مساله پردیس 
باید بطور خاص پیگیري شود، گفت: در این مسیر انتظار 
داریم با توجه به گستردگي مشكلات پردیس، برگزاري 
جلسه شوراي مس��كن با حضور تمامي دستگاه هاي 
خدمات رسان امري ضروري بوده كه باید از این به بعد 
در دستور كار قرار گیرد. وي ادامه داد: در این مسیر از 
نمایندگان حوزه انتخابیه انتظار داریم تا ردیف اعتباري 
لازم براي تأمین زیرساخت هاي شهري مشخص شده 
و براي كمك به شهر تزریق شود. وي همچنین تأكید 
كرد: در زمینه كسري واحدهاي پردیس نیز برنامه اي 
تهیه و تدابی��ر لازم را در این جهت اتخاذ كردیم كه با 
كمك ش��وراي عالي معماري و شهرسازي مي توانیم 

آنها را عملیاتي كنیم.
هدای��ت اضافه ك��رد: در این مس��یر از بخش قضایي 
شهرس��تان پردیس نیز درخواس��ت داریم تا هرچه 
سریعتر آراي قطعي مشكلات فاز 8 را صادر و گشایشي 
براي تعیین تكلیف بخش��ي از پروژه هاي این منطقه 
داشته باش��د. وي اظهار كرد: شركت عمران این امید 
را به تمامي متقاضیان خواهد داد كه هیچ پروژه اي را 
بلاتكلیف باقي نخواهد گذاش��ت، چراكه دیگر زماني 
براي فرصت س��وزي وجود ندارد. در پایان این جلسه 
پیمانكاران مسكن بر این موضوع تاكید كردند كه قطعا 

با تغییرات شكل گرفته در شهر پردیس سازندگان با 
رغبت بیش��تري به ادامه كار خواهند پرداخت و اتمام 
واحدهاي مسكن مهر در سال 98 قطعا دور از انتظار و 
دسترس نیست. هدایت نیز وعده داد، در اولین فرصت 
بحث نصبیات واحد هاي مس��كن مهر و آسانسور را با 

قیمت روز برطرف خواهد كرد.

   استفاده از هواپيماي كوچك
 براي پروازهاي منطقه اي

مدیرعامل هواپیمایي جمهوري اسلامي ایران با اشاره به 
آغاز پروازهاي خارجي هواپیماهاي اي.تي. آر این شركت 
هواپیمایي از مبدا فرودگاه امام خمیني )ره( به مقصد 
باكو گفت: براي انجام پروازهاي منطقه اي از سایر شهرها 

نیز برنامه ریزي شده است.
فرزانه شرفبافي، مدیرعامل »هما« در گفت وگو با پایگاه 
خبري وزارت راه و شهرسازي، با اشاره به نخستین پرواز 
خارجي هواپیماي اي.تي. آر این ش��ركت هواپیمایي 
گفت: بطور كلي براي پروازهاي هواپیماي اي.تي. آر، نام 
پروازهاي منطقه اي در نظر گرفته شده است. بنابراین 
هواپیمایي جمهوري اسلامي ایران براي برقراري پرواز 
این هواپیما به مقصد كشورهایي كه در منطقه ایران 
هستند، یعني كش��ورهاي همسایه یا كشورهایي كه 

600 كیلومتر با مرز ایران فاصله دارند، برنامه دارد.
وي ادامه داد: سفرهاي پر ترددي را شناسایي كردیم 
و بعد از برنامه زمس��تاني پروازها، برنامه مفصلي براي 
راه اندازي پروازهاي خارجي هواپیماي اي.تي. آر داریم.
شرفبافي با اشاره به برقراري پرواز افتتاحیه هواپیماي اي.

ت��ي. آر به مقصد باكو گفت: خوش��بختانه همكاري و 
همراهي كامل تیم ش��هر فرودگاهي را تجربه كردیم 
و واتر سالوت زیبایي نیز انجام شد. سازمان هواپیمایي 
كشوري و شركت فرودگاه ها و ناوبري هوایي ایران كه 
اجازه پرواز اولیه را از فرودگاه مهرآباد را صادر كردند نیز 
همكاري كامل داش��تند. وي افزود: این پروازها ادامه 
پیدا خواهد كرد و دوشنبه ها و پنجشنبه ها پرواز باكو با 

هواپیماي اي.تي.آر انجام خواهد شد. شرفبافي درباره 
پرواز خارجي این هواپیما از سایر فرودگاه هاي كشور 
نیز گفت: از شهرهاي دیگر از جمله بندرعباس نیز براي 

پروازهاي منطقه اي برنامه ریزي شده است.
مدیرعامل هواپیمایي جمهوري اس��لامي ایران با رد 
این ادعا كه پرواز خارج��ي هواپیماي اي.تي. آر صرفه 
اقتص��ادي ندارد، افزود: هرجا ك��ه بتوانیم جذب بازار 
داشته باشیم، از هواپیماي اي.تي. آر استفاده مي كنیم. 
فراموش نش��ود كه پرواز تولوز به ایران از طریق طریق 
فرودگاه ارومیه انجام ش��ده و این نش��ان مي دهد این 

هواپیما چندان هم كوتاه برد نیست.
گفتني است اولین پرواز خارجي هواپیماي اي.تي. آر 
هواپیمایي جمهوري اسلامي ایران »هما«، دوشنبه 
هفته گذشته از فرودگاه بین المللي امام خمیني)ره( 
به مقصد باكو انجام ش��د. در حال حاضر این ش��ركت 
هواپیمایي 13 فروند هواپیماي اي.تي. آر در اختیار دارد.

   دوچرخه سواري شهردار تهران
در سومين سه شنبه كاري 

شهردار تهران در سومین سه شنبه كاري خود باز هم با 
دوچرخه به سركار رفت. به گزارش ایسنا، پیروزحناچي 
روز گذشته در سومین سه ش��نبه كاري خود پس از 
انتخاب به عنوان شهردار تهران با دوچرخه به سركار 
آمد.وي از زمان پیوس��تن به كمپین س��ه شنبه هاي 
بدون خودرو با اس��تفاده از مترو، اتوبوس و دوچرخه 
به سركار آمده اس��ت. این حركت نمادین شهردار از 
خانه تا شهرداري در حالي انجام شد كه در طول مسیر 
گروه هاي دوچرخه س��وار مردمي اعم از زنان و مردان 
دوچرخه س��وار وي را همراهي كرده و به بیان برخي 
مشكلات شهر پرداختند. همچنین گروهي از اعضاي 
كمپین سه شنبه هاي بدون خودرو نیز لباس كمپین را 
به حناچي اهدا كردند.در دوچرخه سواري روز گذشته 
پورسیدآقایي معاون حمل و نقل و ترافیك شهرداري 

نیز حناچي را همراهي مي كرد.

ايرانشهر
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فعالان اقتصادي در نشست ماهانه اتاق تهران در حضور رييس صندوق توسعه ملي خواستار شدند

حذف كاغذبازي در وام دهي 
گروه تجارت|

عملكرد »صندوق توسعه ملي« در بوته نقد پارلمان بخش 
خصوصي قرار گرفت. تصويري كه فعالان اقتصادي از اين 
صندوق ارايه كردند اين بود كه برخلاف اهداف خود، تبديل 
به سپرده گذاري شده كه منابع مالي در اختيار را از طريق 
بانك ها به عنوان تسهيلات در اختيار فعالان اقتصادي قرار 
مي دهد، تا ريسك پذيري خود را به صفر برسانند. اما فصل 
مشترك گفته هاي نمايندگان اقتصادي پايتخت، بروكراسي 
پيچيده و سخت صندوق براي اعطاي تسهيلات بود؛ روندي 
كه متقاضيان را گرفتار شرايط سختي مي كند كه آنها را در 
برخي موارد، از انجام پروژه هايش��ان منصرف مي سازد يا 
طرح اقتصادي از حيز انتفاع خارج مي شود. از اين رو، فعالان 
اقتصادي تاكيد كردند چنانچه صندوق توسعه ملي به دنبال 
توسعه است، بايد بروكراسي هاي زائد و طولاني را حذف و 
در ريسك پروژه ها سهيم باشد. همچنين به گفته فعالان 
اقتصادي، از آنجايي كه اقتصاد دچار تورم شده، هزينه تمام 
شده پروژه ها نيز جهش كرده، اين در حالي است كه صندوق 
توسعه ملي متممي در اعطاي تسهيلات ارايه نمي كند و اين 
ايرادي است كه بايد رفع شود. اما رييس هيات عامل صندوق 
توسعه ملي، پس از شنيدن انتقادات بخش خصوصي عنوان 
كرد: براداشت هاي نادرستي از كاركرد صندوق توسعه ملي 
صورت مي گيرد. او در عين انتقادات مطرح ش��ده در مورد 
طولاني بودن فرآيند دريافت تس��هيلات از سوي فعالان 
اقتصادي را رد و بيان كرد: چنانچه پروژه شناسنامه داري 
از سوي بانك عامل به صندوق معرفي شود، ظرف دو هفته 

تسهيلات پرداخت  مي شود.

     استفاده از منابع خارجي  با كمك
بخش خصوصي

چهل و پنجمين نشس��ت هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
تهران با حض��ور مرتضي ش��هيدزاده، رييس هيات عامل 
صندوق توسعه ملي، نگاهي ويژه به روابط دوجانبه بخش 
خصوصي و اين صندوق داشت و ماموريت ها و عملكرد آن 
را مورد پايش قرار داد. در اين نشست همچنين از برگزاري 
مراسم سالانه »امين الضرب« و معرفي كارآفرينان نمونه و 
تقدير از پيشكسوتان صنعت در 18 دي ماه خبر داده شد. 
رييس هيات عامل صندوق توسعه ملي در اين نشست به 
ايراد سخن پرداخت و عملكرد و برنامه هاي اين صندوق را 
تشريح كرد. مرتضي شهيدزاده با اشاره به اينكه ايجاد صندوق 
توسعه ملي، ابتكار رهبر معظم انقلاب براي توسعه اقتصادي 
توسط بخش خصوصي است، افزود: حمايت از توليد داخلي، 
حمايت از پروژه هاي دانش بنيان و استفاده از منابع صندوق 
براي جذب  سرمايه گذاري خارجي از جمله وظايفي است 
كه در اساسنامه صندوق مورد اشاره قرار گرفته است. او ادامه 
داد: نخستين درخواست ما از بخش خصوصي در اين نشست 
آن است كه شرايطي فراهم شود تا بتوانيم با كمك بخش 
خصوصي از امكانات مالي خارجي استفاده كنيم. شهيدزاده 
اظهار كرد: هنوز بخش خارجي صندوق توسعه ملي راه اندازي 
نشده و اين بخش جز با حضور و كمك بخش خصوصي راه 
 نمي افتد. او همچنين از اختص��اص 4 هزار ميليارد تومان 
از منابع صندوق توس��عه ملي براي پشتيباني و حمايت از 
صادرات خبر داد. به گفته رييس هيات عامل صندوق توسعه 
ملي، در حال حاضر يكي از مشكلات جدي واحدهاي توليدي 

در كشور، ناتواني در تامين سرمايه در گردش بنگاه ها است كه 
براي رفع اين مشكلات منابع ريالي مناسبي از سوي صندوق 
توسعه ملي به واحدهاي توليدي تخصيص داده مي شود. 
او از افزايش دو برابري ميزان تخصيص سرمايه در گردش 
واحدهاي توليدي خبر داد و افزود: به تازگي و با تصويب هيات 
عامل صندوق توسعه ملي، ميزان تسهيلات براي كارخانه ها 
و بنگاه هاي توليدي تا 20 ميليارد تومان افزايش يافته است. 
او با اين توضيح كه استفاده كنندگان از منابع صندوق توسعه 
ملي، حق تبديل ارز تخصيص داده ش��ده به ريال را ندارند، 
افزود: بر اساس مصوبه دولت، دو حوزه توسعه نيروگاه ها و 
همچنين پروژه هاي آب شيرين كن، از اين قاعده مستثني 
شده است. بر اساس آمارهاي ارايه شده از سوي رييس هيات 
عامل صندوق توسعه ملي، نرخ سود تسهيلات با منابع ارزي 
براي صنايع نفت، گاز و پتروشيمي 6 درصد و ساير بخش ها 
3.5 درصد تعيين شده است. اين نرخ براي بخش كشاورزي 
14 درصد و براي صنايع تبديلي و تكميلي 16 درصد تعيين 
شده و براي مناطق محروم نيز 4 درصد كمتر از نرخ هاي فوق 
مصوب شده است. هچنين بنابه گفته هاي او، دوره بازپرداخت 
 سرمايه گذاري ثابت نيز 7 سال تعيين شده و نرخ بازده قابل 
قبول براي  سرمايه گذاري در بخش آب و كشاورزي 10 درصد 
و براي ساير بخش ها نيز 15 درصد لحاظ شده است. از آنسو، 
طبق مصوبات هيات عامل صندوق توسعه ملي، سهم آورده 
متقاضي حقيقي براي پروژه ه��اي ريالي 25 درصد و براي 
تعاوني ها 20 درصد و همچنين براي بخش آب و كشاورزي 
20 درصد تعيين شده اس��ت. در مناطق محروم نيز سهم 
آورده متقاضي حقيقي براي تسهيلات ارزي، 10 درصد و 
براي تسهيلات ريالي نيز 5 درصد كمتر از سهم آورده مناطق 

برخوردار لحاظ شده است.

     فعالان اقتصادي چه گفتند؟
در ادامه اين نشس��ت، نوبت به اعضاي هيات نمايندگان 
رسيد تا ديدگاه ها و انتظارات خود را از عملكرد صندوق 
توس��عه ملي بيان كنند. نايب رييس اتاق تهران به س��ه 
چالش فعالان اقتصادي در مواجهه با اين صندوق اشاره 
كرد و گفت: نخستين چالش گرفتاري فعالان اقتصادي 
در بروكراسي طولاني مدت دريافت تسهيلات در صندوق 
توسعه ملي است كه پروژه ها را از حيز انتفاع خارج  مي كند. 
مهدي جهانگيري تصريح كرد: درخواست فعالان اقتصادي 
از صندوق توسعه ملي به بانك عامل ارجاع  مي شود، سپس 
بانك عامل اقدام به اعتبارسنجي متقاضي  مي كند و پس از 
چند ماه نظر خود را به صندوق اعلام  مي كند و مدت اعطاي 
تسهيلات نيز چند ماه به درازا  مي كشد. در چنين شرايطي 
فعال اقتصادي چگونه  مي تواند توجيه اقتصادي پروژه خود 
را حفظ كند. اين بروكراسي بخش خصوصي را با چالش 
جدي مواجه كرده اس��ت. او در ادامه سخنانش خواستار 
تسهيم ريسك اعطاي تسهيلات ميان بانك عامل و صندوق 
توسعه ملي ش��د و گفت: صندوق توسعه ملي برخلاف 
اهداف خود، به يك سپرده گذار تبديل شده كه منابع در 
اختيار خود را از طريق بانك ها در اختيار فعالان اقتصادي 
قرار مي دهد؛ به اين صورت بانك ها متقاضيان تسهيلات را 
گرفتار شرايطي سخت مي كنند تا ريسك پذيري خود را 
به صفر برسانند. به گفته جهانگيري، در حالي كه اقتصاد 
دچار تورم شده و هزينه تمام شده پروژه ها جهش كرده 
است اما صندوق توسعه ملي، متممي متناسب با شرايط 
اقتصادي كشور در اعطاي تسهيلات لحاظ  نمي كند. او 
سپس گفت: اكنون بانك هاي عامل با پروژه هايي مواجه 
هس��تند كه فعالان اقتصادي قادر به اتمام آنها نيستند. 

البته بانك ها هيچگاه در مناطق كمتر برخوردار، منابعي 
با نرخ سود 14 الي 15 درصدي را هزينه  نمي كنند يا اگر 
هم  سرمايه گذاري كنند، فرآيند اجراي پروژه را طولاني 
 مي كند و پروژه توجيه اقتصادي خود را از دست  مي دهد.  از 
آنسو، . حميدرضا صالحي عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
نيز در توضيحاتي، خواستار اين شد كه ريسك پروژه هاي 
ارايه شده به صندوق توسعه ملي از سوي بانك هاي عامل 
را اين صندوق متقبل ش��ود چرا كه به گفته وي، به دليل 
تحريم هاي اخير، امكان استفاده از اعتبار بانك هاي خارجي 
نيز ناممكن شده است. محمود نجفي عرب، عضوي ديگر 
از هيات نمايندگان اتاق تهران بود كه به اختصاص 500 
ميليون يورو از منابع صندوق توسعه ملي به تعيين تكليف 
بدهي دولت به صنعت دارو و تجهيزات پزشكي اشاره كرد 
و گفت: مقررشده است، اين منابع در سامانه نيما به ريال 
تبديل شود و به بخش دارو و تجهيزات پزشكي اختصاص 
پيدا كند. البته مكانيزمي كه س��ازمان برنامه پيش بيني 
كرده، مورد رضايت فعالان صنعت دارو نيست. پيشنهاد 
ما اين است كه اين منابع در اختيار بانك مركزي قرار گيرد 
تا در قالب ريفاينانس يك ساله در گشايش اعتبار استفاده 
شود. فريال مس��توفي ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران نيز خواستار اين شد كه منابع صندوق توسعه ملي 
به پروژه هايي كه اقتصادي است، تعلق گيرد و پروژه ها از 
سوي كارشناس��ان اين صندوق مورد ارزيابي دقيق قرار 
گيرد. كوروش پرويزيان، ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران نيز با اشاره به سخنان شهيدزاده مبني بر كاهش 
نرخ تسهيلات صندوق توسعه ملي، خواستار تعديل نرخ 
قراردادهاي قبلي شد.  علي سنگينيان، رييس كميسيون 
بازار پول و سرمايه اتاق تهران نيز نبود توسعه متوازن در 

عملكرد صندوق توسعه ملي را مورد انتقاد قرار داد و گفت: 
اين صندوق برخلاف كاركردهايي كه براي آن تعريف شده 
و در ساير صندوق هاي مشابه در كشورهاي ديگر نيز به آن 
عمل  مي شود، در حوزه  سرمايه گذاري تاكنون عملكردي 
نداشته اس��ت. به گفته او، از منابع اين صندوق به صورت 
اهرمي براي جذب  سرمايه گذاري هاي خارجي نيز كمتر 
استفاده شده است، ضمن آنكه با توجه به كاهش ارزش پول 
ملي طي ماه هاي اخير، تسهيلات ريالي صندوق توسعه ملي 

چندان كاركردي براي بخش خصوصي ندارد.

     پاسخ رييس صندوق به فعالان اقتصادي
رييس هيات عامل صندوق توسعه ملي در ادامه و در پاسخ 
به س��والات و نظرات مطرح شده از س��وي اعضاي هيات 
نمايندگان، گفت: صندوق توس��عه ملي تلاش داشته تا 
80 درصد مناب��ع اين صندوق در اختيار بخش خصوصي 
و تنها 20 درصد به موسسات عمومي غيردولتي تخصيص 
يابد و تاكنون از اين منابع ب��راي پروژه هاي بخش دولتي 
استفاده نشده اس��ت.. شهيدزاده همچنين افزود: مراحل 
اختصاص 500 ميليون يورو از منابع صندوق توسعه ملي 
براي بخش سلامت دولت مصوب كرده است. شهيدزاده در 
ادامه با اشاره به انتقادهايي كه در مورد طولاني بودن فرآيند 
دريافت تسهيلات مطرح شد، گفت: به پروژه شناسنامه داري 
كه بانك عام��ل به صندوق معرفي كن��د، ظرف دو هفته 
تسهيلات پرداخت  مي شود. اعتقاد قلبي ما اين است كه 
اگر بخش خصوصي توانمند شود، كشور توسعه پيدا خواهد 
كرد. از آنسو، حميدرضا تيموري، عضو هيات عامل صندوق 
توسعه ملي نيز در خصوص بهره 3.5 درصدي تسهيلات 
ارزي صندوق توس��عه ملي به بخش هاي غير از نفت، گاز 
و پتروش��يمي با بيان اينكه 2.5 درصد از اين س��ود سهم 
بانك هاست؛ خاطرنشان كرد: سهم صندوق تنها يك درصد 
است؛ يعني اگر ما اين پول را در بانك مركزي سپرده گذاري 
بكنيم، بدون ريسك 3.5 درصد سود  مي گيريم. او اظهار كرد: 
بانك ها بدون اخذ تضامين لازم تسهيلات  نمي دهند پس 
چگونه از ما  مي خواهند بدون آنكه تضامين لازم را بگيريم، 
منابع ملي براي آيندگان را در قالب تس��هيلات پرداخت 
كنيم. او افزود: اگر بانك در اقساط به عقب بيافتد،  نمي تواند 
از منابع صندوق استفاده كند و به همين دليل ريسك پروژه 

متوجه بانك است.

     تدوين راهكارهاي 6   حوزه كسب و كار 
از آنسو، رييس اتاق بازرگاني تهران در بخشي از اين نشست، 
از شناسايي و پايش مهم ترين مش��كلات كسب وكار در 
شش بخش توليد كشور توسط اتاق تهران خبر داد و گفت: 
پس از نشست چندي پيش هيات نمايندگان اتاق تهران با 
»علي شمخاني«، دبير شوراي عالي امنيت ملي و سپس 
»علي آقا محمدي«، رييس گروه اقتصادي دفتر مقام معظم 
رهبري، بنا بر اين شد كه مشكلات هر حوزه از كسب وكار 
توسط اتاق بازرگاني تهران مورد ارزيابي و پايش قرار گرفته 
و راهكارهاي خروج از مشكلات نيز پيشنهاد شود. مسعود 
خوانس��اري افزود: تاكنون شش بخش اقتصادي كشور از 
سوي اتاق تهران مورد ارزيابي قرار گرفته و راهكارها نيز به 
دفتر مقام معظم رهبري و همچنين ستاد اقتصاد مقاومتي 

ارسال شده است. 

وزير صنعت افزايش قيمت خودرو به 5 درصد كمتر از قيمت حاشيه بازار را تأييد كرد براساس تصميم ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز صورت مي گيرد
دور جديد قيمت خودرو برخورد زمستانه با برندهاي محرز پوشاك قاچاق

گروه صنعت| ابهامات در مورد قيمت خودروهاي 
داخل�ي بالاخره ب�ا اعلام وزير صنع�ت، معدن 
و تج�ارت پايان گرف�ت. به اين ترتي�ب، بعد از 
تأيي�د و تكذيب ها و كش و قوس ه�ا فراوان، در 
نهايت اتخاذ سياست افزايش قيمت خودروهاي 
توليد داخل و رس�اندن قيمت درب كارخانه به 
5 درصد پايين تر از قيمت حاش�يه ب�ازار مورد 
تأييد ق�رار گرفت. اي�ن اما در حالي اس�ت كه 
تقاضاي خودروسازان براي افزايش 20 درصدي 
قيمت ها، با واكنش منفي وزارت صنعت مواجه 
شده و البته مصرف كنندگان براي تعيين تكليف 
كامل قيمت ها بايد دست كم دو هفته اي انتظار 
بكشند. بر اساس گفته هاي رضا رحماني، اكنون 
دو مدل قيمت گ�ذاري براي خودروهاي داخلي 
در بازار وجود دارد: قيمت خودروهاي پايين تر 
از 45 ميليون تومان توسط كارگروه تنظيم بازار 
تعيين مي شود و قيمت خودروهاي بالاتر از 45 
ميلي�ون تومان نيز به س�از و كار عرضه و تقاضا 
سپرده مي شود. با اين همه، وزارت صنعت تأكيد 
دارد كه راند جديد قيمت گذاري خودرو همزمان 
با اجراي »بس�ته جامع صنعت خودرو« اجرايي 
شود، بسته اي كه اصلي ترين بخش آن، افزايش 
تيراژ توليدي خودروسازان و به تبع آن كاهش 
قيمت ها و خروج واس�طه گران از ب�ازار خودرو 

كشور است.

     دست خودروسازان باز است
وزير صنعت، معدن و تجارت بالاخره افزايش رسمي 
قيم��ت خودروهاي توليد داخل را تأيي��د كرد. بعد از 
كش و قوس هاي فراوان در طول هفته گذشته و تأييد 
و تكذيب هايي كه عمدتاً  از س��وي مسوولان سازمان 
حمايت مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان صورت 
مي گرفت، افزايش قيم��ت خودروهاي داخلي اكنون 
بالاخره رسميت پيدا كرده است. افزايش رسمي قيمت 
خودروهاي داخلي اما در حالي مورد تأييد وزير صنعت 
قرار گفته كه پيش از اين، پيش فروش برخي مدل هاي 
خودرويي با قيمت جديد از سوي يكي از خودروسازان 
بزرگ كشور در دستور كار قرار گرفته بود. وزير صنعت، 
معدن و تجارت در اين مورد، ب��ا تاكيد بر اينكه صرفا 
برخي از خودروها مش��مول قيمت گذاري ش��وراي 

رقابت هستند، گفت: دست خودروسازان براي عرضه 
خودروهاي غيرمشمول با قيمت 5 درصد كمتر از بازار 
است. رضا رحماني در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه 
چه زماني قيمت خودرو نهايي مي شود و آيا افزايشي 
وجود خواهد داش��ت، گفت: برنامه وزارت صنعت اين 
اس��ت كه با افزايش توليد، قيمت خودروهاي داخلي 
را پايين بياورد، چرا كه دو خودروس��از بزرگ كشور از 
ابتداي س��ال جاري با افت توليد قابل توجهي رو به رو 
بوده اند. رحماني ادامه داد: قيمت ارتباط مستقيمي با 
توليد دارد و اگر طب��ق برنامه بتوانيم توليد را افزايش 
دهيم، عرضه افزايش پيدا كرده و با توازن عرضه و تقاضا، 
مي توان شاهد كاهش قيمت محصولات خودرويي بود. 
وزير صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در حال حاضر، 
قيمت گذاري خودرو به دو بخش تقس��يم مي ش��ود، 
خودروهاي مش��مول قيمت گ��ذاري و خودروهايي 
كه مش��مول قيمت گذاري نيس��تند و شوراي رقابت 
به فرآيند قيمت گذاري آنه��ا ورود نمي كند. رحماني 
گفت: خودروسازان مي توانند قيمت خودروهايي را كه 
مشمول قيمت گذاري نيستند، به 5 درصد كمتر از نرخ 
حاشيه بازار قيمت گذاري كنند و البته انتظار ما اين است 
كه با افزايش توليد و از بين رفتن رانت دلالي ايجاد شده، 

به تدريج قيمت ها رو به كاهش بگذارند.
اش��اره رحماني به تمايز ميان قيمت گ��ذاري دوگانه 
خودروهاي داخلي، به قيمت گذاري خودرو با قيمت 
كمتر يا بيش��تر از 45 ميليون توم��ان بر مي گردد. در 
مورد اول، اين كارگروه تنظيم بازار اس��ت كه فرآيند 
قيمت گذاري را انج��ام مي دهد و در مورد دوم، قيمت 
خودرو توسط فرآيند عرضه و تقاضا صورت مي گيرد. 
با اين همه، ظاهراً تعيين قيمت خودروهاي مشمول 
قيمت گذاري هم منتظر واكنش بازار به افزايش قيمت 
خودروهاي بالاتر از 45 ميليون تومان است. رحماني در 
اين مورد گفت: اقدامات كارشناسي براي تعيين قيمت 
خودروهايي كه مشمول قيمت گذاري نيستند در حال 
انجام است و يك جلس��ه نيز در كارگروه روي همين 
موضوع بحث شده و مجددا بايد مباحث كارشناسي آن 
تمام شود. البته از خودروسازان برنامه جامعي خواستيم 

و آنها بايد در اين زمينه تعهد بدهند.
از طرفي در مورد خودروهاي پيش فروش شده هم بايد 
عيناً مطابق تعهدات عمل شود و مطالبات قطعه سازان 
هم بايد پرداخت ش��وند. او ادام��ه داد: ما به دنبال اين 

هستيم كه نقدينگي خودروسازان را از طرق مختلف، 
به خصوص فروش اموال مازاد آنها و اموال غيرتوليدي 
شان و بخش��ي را نيز از طريق تسهيلات بانكي تامين 
كنيم. وزير صنعت، معدن و تجارت تاكيد كرد: در كنار 
افزايش تيراژ توليد، داخلي س��ازي بايد جدي گرفته 
شود زيرا كماكان بخش��ي از خودروهاي توليد داخل 

قطعات وارداتي دارند. 

     رد افزايش 20 درصدي قيمت ها
اين اما در حالي است كه به گفته وزير صنعت، پيشنهادات 
خودروسازان براي افزايش بيشتر قيمت ها، مورد پذيرش 
وزارت صنعت قرار نگرفته اس��ت. ظاهراً خودروسازان 
با اعلام افزايش ح��دود 20 درصدي هزينه هاي توليد 
خود به وزارت صنعت، خواس��تار افزايش دست كم 20 
درصدي محصولات توليدي خود ش��ده بودند اما اين 
موضوع از سوي وزارت صنعت رد شده است. رحماني در 
اين مورد گفت: خودروسازان برنامه شان براي افزايش 
قيمت ها را به وزارت صنعت داده اند و ما منتظر تكميل 
بررسي ها و اعلام نظر س��ازمان حمايت در مورد آناليز 
قيمت هاي تمام ش��ده، ميزان مواد مصرفي و هزينه ها 
هستيم و البته اينگونه نيست كه هرآنچه  خودروسازان 
مي گويند پذيرفته شود. او ادامه داد: آنها هزينه هاي مالي 
خود را بالاي 20 درصد اعلام كردند اما سازمان حمايت 
اين ميزان افزايش قيمت را نپذيرفته و به خودروسازان 
اعلام كرده كه از محل به��ره وري و اصلاح فرآيندهاي 
مديريتي هزينه ه��ا را پايين بياورند. اي��ن اما در حالي 
است كه به گفته وزير صنعت، معدن و تجارت، فرآيند 
قيمت گذاري تا حداكثر دو هفته ديگر تكميل مي شود 
و البته عمده تأكيد وزارت صنعت، بر اجراي بسته جامع 
صنعت خودرو خواهد بود، بس��ته اي ك��ه يكي از مفاد 
اصلي آن، افزايش تيراژ خودروس��ازان و بهبود كيفيت 
داخلي سازي خودروها است. وزير صنعت همين چند روز 
پيش از رونمايي قريب الوقوع بسته جامع صنعت خودرو 
خبر داده بود و اينكه سياست اين وزارتخانه، سوق دادن 
خودروسازان به افزايش توليدات است تا به اين ترتيب، 
قيمت ها در بازار به سمت قيمت تعادلي حركت كنند. 
اكنون اما بايد منتظر ماند و ديد سياست رساندن قيمت 
درب كارخانه خودروهاي داخلي به قيمت هاي حاشيه 
بازار، واقعاً تا چه اندازه مي تواند به كاهش واسطه گري و 

تقاضاي كاذب در بازار خودرو بينجامد.

تعادل| ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز از برخورد 
جدي با برندهاي محرز پوش��اك قاچاق از اول دي ماه 
امسال خبرداد. بر اساس دستورالعمل ماده 7 آيين نامه 
اجرايي ماده 13 قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز و به منظور 
حمايت از توليد پوشاك داخلي، از ابتداي دي ماه سال 
جاري با عرضه برندهاي محرز پوش��اك قاچاق برخورد 
مي شود. اين س��تاد در اطلاعيه اي اعلام كرد: »در سال 
حمايت از كالاي ايراني و با هدف پشتيباني همه جانبه از 
توسعه اشتغال و توليد كالاهاي داراي صرفه اقتصادي، 
به دنبال اقدامات پيشگيرانه در حوزه مبارزه با قاچاق كالا 
برخورد جدي با عرضه برندهاي محرز پوشاك قاچاق در 
دستور كار س��تاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز قرار 

گرفته اس��ت. با عنايت به پايان يافتن مهلت چند ماهه 
اخير براي جمع آوري و عدم عرضه پوشاك خارجي فاقد 
شناسه كالا در سطح عرضه بر اساس دستورالعمل ماده 
7 آيين نامه اجرايي ماده 13 قانون مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز، مطابق با دستورالعمل »نحوه صدور گواهي فعاليت 
نمايندگان و شعب ش��ركت هاي خارجي عرضه كننده 
پوشاك در ايران«، از ابتداي دي ماه سال 13۹7 عرضه 
پوش��اك در واحدهاي تجاري عرضه كننده پوش��اك 
خارجي فاقد نمايندگي رسمي ممنوع است. بديهي است 
مطابق قانون از اين تاريخ نس��بت به جمع آوري كامل و 
پلمب واحدهاي متخلف، از طريق نهادهاي متولي اقدام 

جدي صورت مي پذيرد.«
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مذاكره دو نهاد براي تامين ارز 
توليدكنندگان

ايسنا| معاون توليد، صادرات و فناوري دبيرخانه 
شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي از مذاكره 
با بانك مركزي به منظور تعيين ش��يوه تامين ارز 
واحدهاي توليدي در مناطق آزاد و ويژه اقتصادي 
خبر داد. اكبر افتخاري در خصوص معافيت مناطق 
آزاد از ثبت سفارش واردات كالا كه اخيرا مصوبه آن 
از سوي دولت به پيشنهاد دبيرخانه شوراي عالي 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي ابلاغ شد، گفت: واردات 
كالا در مناطق آزاد و ويژه اقتصادي طبق قانون كلي 
اين مناطق، از ثبت سفارش معاف است و از ابتداي 
امر كه قانوني مغاير با اين موضوع تصويب نشده بود 
واردات هرگونه كالا كه مش��كل شرعي نداشت به 

مناطق آزاد و ويژه اقتصادي آزاد بود. 

 وثوق عضو هيات مديره
و قائم مقام شركت ايساكو شد

طي حكمي از سوي هاشم يكه زارع، مديرعامل گروه 
صنعتي ايران خودرو، مس��عود وثوق به سمت عضو 
هيات مديره و قائم مقام مديرعامل شركت تهيه و توزيع 
قطعات و لوازم يدكي ايران خودرو- ايساكو- منصوب 
شد.  به گزارش تعادل در اين حكم آمده است: اميد 
است به عنوان امين گروه صنعتي ايران خودرو ضمن 
رعايت قوانين و مقررات جاري كش��ور و استفاده از 
اختيارات حاصله از اساس��نامه شركت همراه ساير 
اعضاي هيات مديره با بهره گيري از نيروي انس��اني 
متخصص در انجام صحيح مس��ووليت هاي محوله 
موفق بوده و در پيش��برد اهداف گروه صنعتي ايران 
خودرو در آن واحد نهايت كوشش و جديت را به عمل 
آوريد. وثوق داراي مدرك كارشناسي ارشد مهندسي 
مكانيك و دانش��جوي دكتراي مديريت بازار يابي 
است.در سوابق وي معاون خريد گروه صنعتي ايران 
خودرو، رييس هيات مديره شركت گوهر فام و رييس 

هيات مديره ساپكو قشم ديده مي شود.

قراردادهای ال جی و 
سامسونگ فاجعه بود يا رنو؟!! 

طی چند روز گذشته در حالی نوک پيکان انتقادات 
به سمت برندهای کره ای در بازار ايران رفته که گويی 
تنها مش��کل صنعت ايران حضور برندهای دوو، ال 
جی و سامسونگ در کشور است. به گفته منتقدان، 
نمايندگان داخلی  به شرکت های ال جی و سامسونگ  
باج می دهند و وزارت صنعت هرچه س��ريعتر بايد 
جايگزينی برای اين برند ها پيدا کند. منتقدان می 
گويند که قرارداد های شرکت های کره ای به هيچ 
وجه در راستای منافع ملی کشور نيست و چون اين 
برندها بخش عظيمی از بازار آمريکا را در اختيار دارند، 
در نتيجه گوش به فرمان اين کشور بوده و تعامل ايران 
با برندهای سامسونگ و ال جی يعنی تعامل با آمريکا!!! 
بدون هيچگونه نگاه جانبدارانه چند پرسش مطرح می 
شود که بايد با نگاه کارشناسی به آن پاسخ داده شود. 
اول آنکه برنده های کره ای نظير سامسونگ با توجه به 
اينکه سهم خوبی از بازار آمريکا داشتند، در سال ۹1 و 
در شروع تحريم ها در ايران به واسطه بخش خصوص 
کارخانه توليد محصولات خود را احداث کردند. آيا اين 
رفتار سامسونگ غير مسئولانه بوده است؟ نه در دور 
اول تحريم و نه در دور دوم هيچ برند کره ای از عرضه 
محصولات خود به کشور امتناع نکرده اند، حداقل تا 
امروز هيچگونه کسری در قطعات نداشته ايم. آيا فقط 
اين دو برند کره ای زير سلطه سياست های آمريکايی 
در بخش صنعتی کشور دچار مشکل شده اند؟ بيايد 
س��ری به قرارداد رنو بزنيم. بد عهد فرانسوی در دور 
اول تحريم های به راحتی بازار ايران را ظرف مدت 24 
ساعت ترک کرد و شريک ايرانی خود را بين زمين و 

آسمان معلق نگه داشت. 



15 جهان

جليقه زردها عقب نشيني دولت فرانسه را ناكافي خواندند

سرمايه  گذاران نگران سياست هاي پولي هند هستند

بازگشت به مردم، ماموريت  ناممكن  ماكرون

پيروزي »مودي« در جنگ عليه بانك مركزي 

گروه جهان|
»مزخرف«، »مس��خره بازي« و »بلوف« اين بخشي 
از واكنش معترضان به س��خنراني امانوئل ماكرون 
رييس جمهوري فرانسه است. اعتراض هاي  سراسري 
فرانس��ه 17 نوامب��ر در مخالفت ب��ا افزايش ماليات 
س��وخت آغاز ش��د و اكنون به صحنه ياس مردم از 
اصلاحات اقتصادي تبديل شده است. قرار بود دولت 
فرانسه سال آينده ماليات سوخت را افزايش دهد اما 
در پي اعتراض ها اين طرح لغو شد كه يك چرخش 

بزرگ در دولت ماكرون به شمار مي آيد.
به گ��زارش آسوش��يتدپرس، امانوئل ماك��رون در 
نخس��تين س��خنراني مس��تقيم خود خط��اب به 
فرانسوي ها پس از تظاهرات يك ماهه عليه افزايش 
ماليات ها گفت: »با اقداماتي قوي، با كاهش بيش��تر 
ماليات ه��ا در اس��رع وق��ت و همچنين ب��ا كنترل 
هزينه هاي دولتي به فوريت هاي اجتماعي و اقتصادي 
پاس��خ مي دهيم.« او وعده داد كه كاهش ماليات بر 
كارگران كم درآمد را سرعت ببخشد، طرح افزايش 
ماليات را براي بازنشس��تگان ملغ��ي كند و حداقل 
دستمزد ماهيانه را تا يكصد يورو افزايش دهد. حداقل 
دستمزد در فرانسه در ۲۰1۸ ميلادي، هزار و ۴۹۸ 
يورو پيش از كسر ماليات و پس از كسر ماليات بطور 

خالص هزار و 1۸۵ يورو بوده است.
حال بنا بر برنامه جديد دولت ماكرون، بازنشستگاني 
كه كمتر از ۲هزار يورو دريافت مي كنند طرح افزايش 
ماليات بر درآمد آنها لغو مي شود. ماكرون همچنين 
وع��ده داد از همه ابزارها ب��راي بازگرداندن آرامش 
به كشور اس��تفاده كند. او با اذعان به خشم عمومي 
فرانس��ه از هزينه هاي بالاي زندگي، گفت كه خشم 

حمله به پليس و فروشگاه ها را توجيه نمي كند. 
رييس جمهوري فرانس��ه ك��ه از س��وي معترضان 
»رييس جمه��ور ثروتمن��دان« خوان��ده مي ش��ود 
پيش از آنكه با فرانس��وي ها س��خن بگويد، در كاخ 
رياست جمهوري با سياس��تمداران، روسا و رهبران 
اتحاديه ه��ا و بخش هاي مختل��ف بازرگاني ديداري 
چهار س��اعته داشت. ماكرون ۴۰ س��اله كه پيش از 
اين گفته بود مثل روس��اي جمهور پيش��ين نيست 

كه در برابر اعتراض هاي خياباني عقب نش��يني كند، 
خطاب به معترضان گفت به س��هم خود مسووليت 
وقايع اخير را مي پذي��رد. او همچنين از كارفرمايان 
خواس��ت تا در صورت امكان مالي، سالانه در انتهاي 
سال براي كاركنان خود برابر يك ماه دستمزد، پاداش 
در نظر بگيرند؛ پاداشي كه از ماليات معاف خواهد بود. 
ماكرون در اين سخنراني اما از برگرداندن ماليات بر 
ثروت كه به گفته او سرمايه ها را به خارج مي راند سر 
باز زد. او گفت كه به مسائل به سرعت و قوت رسيدگي 
مي كند اما نه با برگشت از تصميماتي كه اعلام شده اند. 
ماكرون از پذيرش تمامي بار تقصير مشكلات سر باز 
زد و مش��كلات را دراز مدت خوان��د و گفت: »اين ها 

ضعف هاي ۴۰ساله هستند كه حالا رو آمده اند.« در 
تظاهرات شنبه گذشته، پليس فرانسه حدود ۸۹ هزار 
نيروي خود را در شهرهاي مختلف فرانسه مستقر كرد 
و مراكز مهم گردش��گري پاريس از جمله برج ايفل و 
موزه لوور تعطيل بود و در خيابان هاي اصلي نيز اغلب 
فروشگاه ها بسته بودند. معترضان علاوه بر لغو ماليات 
سوخت، افزايش مس��تمري بازنشستگان و حداقل 

حقوق كارگران را خواستار هستند. 

  واكنش ها به سخنراني 
در مجم��وع تمهي��دات ماكرون ب��راي آرام كردن 
اعتراض ه��ا از س��وي چپ ه��ا و راس��ت ها ناكافي 

ارزيابي شده اس��ت. مارين لوپن رهبر حزب راست 
افراطي فرانسه، از اولين كساني بود كه به سخنراني 
ماكرون واكن��ش نش��ان داد. لوپ��ن در توئيترش 
نوشت: »ماكرون تدابير پر اش��تباهش در راستاي 
سياس��ت گذاري مالياتي را رد مي كند اما او در عين 
ح��ال نمي خواهد بپذيرد كه الگ��وي مديريتي اش 
به چالش كش��يده ش��ده اس��ت. اين الگو آكنده از 
افراط گري در جهاني شدن، رقابت ناعادلانه، تجارت 
آزاد گسترده و مهاجرت انبوه همراه با تمامي تبعات 
فرهنگي و اجتماعي آن است. بطور خلاصه ماكرون 
تنها دست به يك عقب نشيني تاكتيكي زده است.« 
ژان ل��وك ملانش��ون رهب��ر ح��زب چپ گ��راي 

»فرانس��ه تس��ليم ناپذير« هم بار ديگ��ر ماكرون را 
»رييس جمهوري ثروتمندان« خطاب كرده و گفته 
تمام تمهيداتي كه ماكرون در س��خنراني  اش اعلام 
كرد از جيب ماليات دهندگان معمولي و بيمه شدگان 
پرداخت خواهد شد و نه از جيب ثروتمندان بزرگ. او 

گفته: »انقلاب شهروندان ادامه دارد.«
بنوآ امون رهبر جنبش »نس��ل اس« گرايش چپ 
منش��عب از ح��زب سوسياليس��ت، ه��م گفته كه 
همچنان منتظر توزيع واقعي ثروت هس��تند. بنوآ 
ام��ون از تغيير نكردن موضع ماك��رون در ارتباط با 
ماليات بر ثروت و فقدان مشاركت شركت هاي بزرگ 
و همچنين بانك ها و س��هامداران عمده در كاهش 

آلودگي انتقاد كرده است. 
حزب سوس��ياليت فرانسه به رهبري »اوليويه فور« 
هم ب��ا انتقاد از ماكرون گفته رييس جمهور مس��ير 
سياست هايش را تغيير نداده و پيشنهاد او به عنوان 
ابتكار جديد همان سياس��ت نيكلا ساركوزي است. 
اوليويه فور گفته سياس��ت حذف ماليات از ساعات 
اضافه كاري معنايش اين است كه فشار به بيكارها و 
بازنشسته ها افزايش مي يابد. سنديكاي اتحاد ملي 
دبيرستاني ها هم در پي سخنان ماكرون سه شنبه را 
»سه شنبه س��ياه« اعلام كردند و دست به اعتصاب 

زدند.
ليبراسيون روزنامه چپ گراي فرانسه، نوشته: »پس 
از گذشت چهار هفته، هنوز نشانه هاي راه حلي براي 
بحران در افق سياس��ت هاي دولت ديده نمي شود. 
جليقه زردها هم از س��خنان ماكرون انتظار معجزه 
ندارند، ازاين روس��ت كه درحال هم انديش��ي براي 
چگونگي آينده جنبش خود هستند. اقبال عمومي 
هيچ رييس جمهوري در جمهوري پنجم فرانسه به 
اندازه ماكرون افول س��ريع نداشته است. او تنها در 
1٨ ماه رياست جمهوري بخش بيشتر رأي دهندگان 
خود را از دس��ت داده اس��ت. ماك��رون در 1٨ ماه 
حكومتش با تكبر و نخوت و سياست هاي نامحبوب 
يك گروه ضدماكروني به وجود آورده اس��ت و حالا 
باي��د ورق را به نفع خ��ود برگرداند ك��ه ماموريتي 

غيرممكن است.« 

گروه جهان| طلا تسليمي| 
اورجي��ت پاتل رييس بانك مركزي هند، در نهايت پس از 
كش��مكش هاي متعدد با ناراندرا مودي نخست وزير اين 
كشور، از سمتش استعفا كرد. اين پيروزي پر هزينه نگراني 
سرمايه گذاران درباره مسير سياس��ت گذاري هاي پولي 
را افزايش داده اس��ت. تمايل مودي به اس��تفاده از ذخاير 
بانك مركزي هند از ماه اوت يعني زماني كه يك حسابدار 
ساختارش��كن را به عضويت هيات مدي��ره بانك مركزي 
درآورد، كاملا مشهود بود. »اس گورومورتي« مغز متفكر 
اقدام افراطي نخست وزير در س��ال ۲۰16 در ممنوعيت 
استفاده از پول نقد محسوب مي شود. او همواره بانك مركزي 
را ب��ه »تابعيت از تفكرات جهاني« ب��ه جاي »راه حل هاي 
هندمحور« متهم مي كرد و در نهايت توانست با اين انتقادها 
زهر خود را به بانك مركزي هند بريزد. فشارها آنقدر افزايش 
يافتند كه در نهايت اورجيت پاتل كارش��ناس اقتصادي 
تحصيلكرده دانشگاه ييل را وادار به كناره گيري از رياست 

بانك مركزي كردند.
به نوشته فايننشال تايمز، پاتل پس از درگيري شديد با دولت 
مودي بر سر سياس��ت گذاري هاي مرسوم و متداول بانك 
مركزي هند استعفا كرد. دهلي نو بر اين باور است كه اين 
سياست گذاري ها مانع از رشد اقتصادي هند مي شوند. رشد 
اقتصادي هند در سه ماهه سوم سال جاري ميلادي نسبت 
به س��ال گذشته 7.1 درصد و در قياس با سه ماهه منتهي 
به ژوئن ۸.۲ درصد كاهش داشت. استعفاي ناگهاني رييس 

بانك مركزي اين فرصت را ب��راي مودي فراهم مي آورد تا 
فردي موردپسند خود را براي بانك مركزي انتخاب كند كه 
احتمالا در آستانه انتخابات سراسري سال آينده، گرايش 
بيشتري به وام دهي داشته باشد. با اين حال، استعفاي پاتل 
مي تواند يك پيروزي تلخ و پرهزينه براي دولت مودي باشد، 
چراكه نگراني هاي سرمايه گذاران درباره سياست هاي پولي 

هند افزايش يافته است.
مان موهان سينگ نخست وزير كم حرف پيشين هند كه 
سابقه رياست بر بانك مركزي را هم دارد، استعفاي پاتل را 
ضربه اي شديد به اقتصاد كشور در زماني توصيف كرده كه 
هند با دشواري ها و پيچيدگي هاي بسياري مواجه است. 
سينگ كه يكي از اعضاي حزب اپوزيسيون كنگره است، 
همچنين مخالفت خود را با قصد دولت براي تخليه ذخاير 
مالي بانك مركزي براي مقاصد مالي ابراز كرده است. ارزش 
روپيه در واكنش به كناره گيري پاتل از رياست بانك مركزي 
هند در معاملات سه شنبه 1.6درصد و ارزش مبادلات سهام 
بمبئي 1.۴درصد كاهش يافت. آژانس رتبه بندي »فيتچ 
سولوشنز ماكرو ريسرچ« اعلام كرده استعفاي پاتل عواقب 

بدي براي اقتصاد كلان و ثبات مالي هند خواهد داشت.
مارك ويليامز كارشناس اقتصادي »كپيتال اكونوميكز« 
مي گويد: »اگر مردم اعتم��اد خود را به بانك مركزي هند 
از دست دهند، آنگاه سقوط شديدتر ارزش روپيه را شاهد 
خواهيم بود و چنين اتفاقي براي مودي هش��داردهنده به 
شمار مي رود. او بخش زيادي از حسن شهرت و محبوبيت 

خود را به اين مساله مديون است كه عمده افراد او را در زمينه 
اقتصادي فردي قابل و توانا مي دانند.« 

جهانگير عزيز رييس بخش علوم اقتصادي بازارهاي نوظهور 
در بانك »ج��ي پي مورگان« در نيوي��ورك هم مي گويد: 
»ريسك بهره وري اوراق قرضه هند بطور ناگهاني افزايش 
يافت.« بسياري از تحليلگران معتقدند كه تاثيرات بيشتر و 
درازمدت اين اتفاق بر بازارهاي هند بستگي به اين خواهد 
داش��ت كه چه كسي جاي پاتل را در بانك مركزي خواهد 
گرفت و اينكه آيا پاكسازي هاي نظام بانكداري كه در دوران 
رياست راگهورام راجان بر بانك مركزي آغاز شده بود، ادامه 

خواهد يافت يا خير.
مقابله با وام هاي بد، بسياري از فعالان بانفوذ در حوزه صنعت 
در هند را ناخشنود كرده بود؛ چراكه آنها براي مدت زماني 
طولاني به انعطاف پذيري و بخشندگي بانك هاي دولتي كه 
بارها وام دهي روي دارايي هاي نامطمئن را تكرار مي كردند، 
عادت كرده بودند. دهلي نو نگران اين مس��اله بود كه مبادا 
قوانين سختگيرانه جديد بر رشد ناشي از تخصيص اعتبار 
تاثيرگذارد. دولت مودي بيشتر موافق استفاده از محرك هاي 

اقتصادي در آستانه انتخابات سراسري است.
ويوك دهيجيا استاد علوم اقتصادي در دانشگاه كارلتون 
در كانادا، معتقد است كه استعفاي پاتل نشان دهنده تغيير 
مسير قطعي از اقتصاد آزاد به سمت »ملي گرايي اقتصادي« 
است. اين ملي گرايي اقتصادي از اين باور ناشي مي شود كه 
تفكرات اقتصادي غربي در هند قابل اجرا نيستند. دهيجيا 

مي گويد: »همه وجوه منطقي و معتبر سياست گذاري هاي 
اقتصادي كه تا امروز شاهد آن بوديم، ناپديد خواهد شد و 
جاي آن را پوپوليست، هزينه هاي گزاف و و اقتصاد هندمحور 

خواهد گرفت.«
انتظار مي رود جايگزين پاتل كسي باشد كه از ايده هاي دولت 
درباره نحوه اداره اقتصاد حمايت بيشتري كند؛ كه البته اين 
مساله به معناي واكنش منفي و ش��ديدتر بازارها خواهد 
بود. راجيو مالك استراتژيس��ت شركت مديريت سرمايه 
»ريور ولي« در سنگاپور مي گويد: »يافتن جايگزين اقدامي 
متوازن كننده است. اما آنچه كه نبايد انجام شود و انجام آن به 
نفع دولت نخواهد بود، انتصاب يك مرد يا زن هميشه موافق 

با دولت در اين سمت است.«
در حالي كه هيات مديره بانك مركزي هند پيش تر نقش 
محدود و عمدتا مشاوره اي داشتند، اكنون به نظر مي رسد 

كه تاثيري بيشتر در مس��يردهي به سياست هاي بانك 
مركزي خواهند داشت. تحليلگران مي گويند اين مساله 
شك و شبهه هايي را درباره استقلال رييس بانك مركزي 
از منافع افراد قدرتمند و منافع سياسي دولت، ايجاد خواهد 
كرد. عزيز از جي پي مورگان مي گويد: »دولت هند در حال 
بازتعريف استقلال بانك مركزي هند به صورت استقلال 
هيات مديره اين بانك اس��ت. اگر استقلال بانك مركزي 
به صورت اس��تقلال هيات مديره آن تعريف شود، آنگاه 
بايستي در برابر افرادي كه در اين هيات منصوب مي شوند 
و صلاحيت آنها و تضاد منافع بس��يار هوشيار بود.« اين 
هيات 1۲ نفره در حال حاضر گروهي از كارمندان دولت، 
چهره هاي دانش��گاهي و افراد بانفوذ در تجارت همچون 
رييس شركت »تاتا س��انز« و مديرعامل صنايع دارويي 

»سان« را شامل مي شود.

دريچه

كوتاه از  منطقه

امريكا توافق امنيت فناوري 
اطلاعات با روسيه را لغو كرد

گروه جهان| يك مقام ارشد حوزه سايبري و فناوري 
اطلاعات روسيه گفته امريكا بطور يك جانبه توافق 
امنيتي حوزه اطلاعاتي را با روسيه متوقف كرده است. 
به گزارش اسپوتينك، نيكولاي موراشوف، معاون مدير 
مركز ملي، در پاسخ به تهديد سايبري روسيه ضمن 
بيان اينكه امريكا يك توافق امنيت فناوري اطلاعات با 
روسيه را بلوكه كرده از واشنگتن خواست گفت وگوهاي 
سازنده ر ا از سر بگيرد. موراشوف گفته: »تنها همكاري 
ميان تمامي طرفين مربوطه مي تواند زمينه را براي 
مقابله موثر با حملات سايبري فراهم كند. با اين پبش 
زمينه ما از اق��دام مقام هاي امريكايي در بلوكه كردن 
يك جانبه مكانيزم هاي همكاري در زمينه تضمين 
امنيت فناوري هاي مخابرات��ي و اطلاعاتي متعجب 
شديم.« او يادآور شد: »اين مكانيزم ها با ابتكار رهبران 
روسيه و امريكا در سال ۲۰1۳ ايجاد شدند و هدفشان 
يك كارگروه سطح بالايي امريكايي-روسي در زمينه 

تهديدات سايبري بود.«
اين مقام روس��ي گفته: »امريكا به همراه نزديكترين 
هم پيمانانش و كشورهاي اتحاديه اروپا با ابتكارهاي 
روسيه در چارچوپ كاري سازمان ملل در مورد تضمين 
امنيت س��ايبري جهاني و مقابله با كاربرد مجرمانه 
اطلاعات و فناوريهاي مخابراتي مخالفت مي كند. ما از 
امريكا مي خواهيم گفت وگوي سازنده را از سر بگيرد ما 
همچنين از تمامي طرفهاي مربوطه دعوت مي كنيم 
همكاري برابر و آزاد به هدف جلوگيري از تعارض در 

حوزه اطلاعات با يكديگر داشته باشند.«

مركل آزادي ملوان هاي اوكرايني 
از سوي روسيه را خواستار شد

گروه جه�ان| آنگلا م��ركل صدراعظم آلم��ان، در 
تماس تلفني با ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه، 
خواستار آزادي ۲۴ ملوان اوكرايني شده است. به گزارش 
دويچه وله، اشتفان زايبرت س��خنگوي دولت آلمان، 
گفته تمركز گفت وگوي رهبر دو كشور وضعيت تنگه 
كرچ )تنگه اي كه درياي س��ياه را به درياي آزوف پيوند 
مي دهد( بوده اس��ت. گارد ساحلي روس��يه اواخر ماه 
گذشته در نزديكي ورودي درياي سياه به درياي آزوف، 
به سوي سه قايق اوكرايني تيراندازي و ۲۴ سرنشين اين 
قايق ها را بازداشت كرد. در جريان تيراندازي به شناورهاي 
اوكرايني، 6 تن از آنها نيز زخمي شدند. يك روز پس از 
بازداشت ملوانان اوكرايني، پترو پروشنكو وضعيت جنگي 
در اوكراي��ن اعلام كرد و خواس��تار آزادي تمام ملوانان 
دستگير شده اوكرايني شد. دولت اوكراين روسيه را به 
تجاوز نظامي متهم كرد و خواستار مجازات اين كشور شد. 
دولت روسيه اما اعلام كرده دليل شليك گارد ساحلي اين 
كشور به قايق هاي اوكرايني ورود غيرقانوني قايق هاي 
جنگي اوكرايني به قلمرو آبي روسيه بوده است. به گفته 
سخنگوي دولت آلمان، مركل در تماس تلفني با پوتين 
تاكيد كرده باي��د تمهيداتي براي تضمين عبور و مرور 
بي مشكل در تنگه كرچ انديشيده شود. صدراعظم آلمان 
پيش از اين نيز از روسيه و اوكراين خواسته بود تا از تنش ها 
در منطقه بكاهند و راه حل نظامي را پاسخي براي حل 
منازعه دو كشور ندانسته بود. جولين كينگ كميسيونر 
امنيت اتحاديه اروپا، روسيه را متهم كرده درباره وقايع 

تنگه كرچ اطلاعات نادرست منتشر كرده است. 

مذاكره چين و امريكا درباره 
نقشه راه همكاري تجاري 

گروه جهان| مقام هاي ارشد دولت هاي چين و ايالات 
متحده در مورد گام هاي بعدي و دستيابي به يك نقشه 
راه در جريان مذاكرات تجاري، گفت وگو كرده اند. اين 
گفت وگو پس از توافق رهبران دو كش��ور بر س��ر يك 
»آتش بس تجاري« ۹۰ روزه انجام شده است. به گزارش 
چايناديلي، ليو هه معاون نخس��ت وزير، سه ش��نبه با 
وزير خزانه داري و نماينده تجاري دولت امريكا، تلفني 
گفت وگو كرده است. وزارت بازرگاني چين گفته ليو هه، 
استيو منوچين، وزير خزانه داري، و رابرت لايتيزر، نماينده 
تجاري امريكا، درباره علمي كردن نتايج حاصل ش��ده 
از ديدار رهبران دو كشور، رايزني كرده اند. به گفته اين 
وزارت خانه، مقام هاي دو كش��ور براي رسيدن به يك 
نقشه راه و دستيابي به يك زمان بندي مشخص در مورد 

تعاملات اقتصادي و بازرگاني نيز مذاكره كرده اند.
لايتيزر پيش تر گفته بود اول مارس آخرين مهلتي ا ست 
كه براي مذاكرات تجاري بين طرف ها تعيين شده و اگر 
توافقي حاصل نش��ود، امريكا تعرفه هاي تازه را اجرايي 
خواهد كرد. دونالد ترامپ و ش��ي جين پينگ، روساي 
جمهوري امريكا و چين، در آرژانتين بر سر آتش بسي 
۹۰ روزه در پيون��د با وضع تعرفه ه��اي جديد به توافق 
رسيده اند، تا مذاكرات تجاري بين دو كشور ادامه پيدا 
كند؛ در نتيجه قرار شد امريكا در ماه ژانويه تعرفه تازه اي 
بر كالاهاي چيني وضع نكند. چين پيش تر تعرفه هاي 
جديد امريكا را بزرگ ترين جنگ تجاري تاريخ توصيف 
كرده بود. بسياري از ناظران نگران تبعات جنگ تجاري 

چين و امريكا براي اقتصاد جهان هستند. 

بانك جهاني وام يك ميليارد 
دلاري به مصر مي دهد

گروه جهان| بانك جهاني به عنوان بخشي از فاز 
دوم حمايت مالي خود از مص��ر، يك ميليارد دلار 
جهت ايجاد فضاي بيش��تر براي بخش خصوصي 
اين كش��ور، پرداخت مي كند. به گ��زارش رويترز، 
نايب رييس منطقه اي بانك جهاني گفته به عنوان 
بخشي از فاز دوم حمايت مالي از مصر، كه به دنبال 
دو سال اصلاحات اقتصادي سخت، انجام مي شود، 
1 ميليارد دلار جهت ايجاد فضاي بيشتر براي بخش 

خصوصي پرداخت مي كند.
پرداخت اين مبلغ كه به امضاي طرفين رس��يده، 
به دنبال پشتيباني ۳.1 ميليارد دلاري بانك جهاني 
از بودج��ه مصر، از ۲۰1۵ تاكنون، انجام مي ش��ود. 
مصر به منظور دريافت اين كمك ها نرخ تبادل خود 
را ش��ناور كرد و يارانه ها را كاهش داد. اين اقدامات 
باعث به وجود آمدن تورم ش��ديدي ش��د كه از آن 
موقع تاكنون كاهش يافته است. شاخص هاي اقتصاد 
كلان مصر، از زماني كه در س��ال ۲۰16، اين كشور 
برنامه اصلاحات كه توسط صندوق بين المللي پول 
طراحي شده بود را به كار گرفته است، بهبود يافته اند، 
اما اقتصاد همچنان شكننده باقي مانده است. اين 
اصلاحات، افراد معمولي مصر را كه ده ها ميليون نفر 
از آنان زير خط فقر زندگي مي كنند، تحت فشار قرار 
داد. هر ساله تخمين زده مي شود 7۰۰ هزار نفر به 
بازار كار مصر وارد شوند، كه اين يكي از چالش هايي 
است كه بسته حمايتي بانك جهاني به دنبال توجه 

به آن است. 

هزينه30ميليارد دلاري مكزيك 
براي مقابله با بحران مهاجرت 
گروه جه�ان| مكزيك براي مه��ار چالش عزيمت 
مهاجران از مناطق جنوبي اين كش��ور و كش��ورهاي 
امري��كاي مركزي به امري��كا ظرف پنج س��ال آينده، 
حدود ۳۰ ميليارد دلار هزين��ه خواهد كرد. به  گزارش 
يو اس اي ت��ودي، در ماه ه��اي اخير ه��زاران پناهجو از 
امريكاي لاتين حركت كرده و با عبور از مكزيك خود را 
به مرز امريكا رساندند. اين پناهجويان عمدتا براي رهايي 
از خشونت ها در كش��ورهاي امريكاي لاتين مجبور به 
مهاجرت شده اند. اما دونالد ترامپ مي گويد آنان تهديدي 
امنيتي عليه امريكا ايجاد مي كنند. او تهديد كرده كه 
مرز را به روي مهاجران خواهد بس��ت. دولت مكزيك 
هنوز به جزييات اينكه چگونه اين بودجه را در مناطق 
مختلف جنوبي با هدف مهار موج مهاجران توزيع خواهد 
كرد، اشاره اي نكرده است. وزارت خارجه مكزيك گفته 
دولتش سياست هاي مربوط به امور مهاجرت را تغيير 
خواهد داد تا به نيازهاي مهاجران در ايالت هاي جنوبي 
و منطقه امريكاي مركزي پاسخ داده شود. گفته شده، 
بيش از پن��ج هزار مهاجر از منطق��ه امريكاي مركزي 
همچنان در شهر مرزي تيخوانا حضور دارند و اميدوارند 
بتوانند از امريكا پناهندگي بگيرن��د. اين مهاجران در 
فهرست  هاي انتظار چندين ماهه قرار داشته اند. برخي 
كارشناسان بر اين باورند كه مساله مهار اين موج مهاجران 
به آزموني زودهنگام براي آندرس مانوئل لوپز اوبرادور 
رييس جمهوري جديد مكزيك در روابط اش با امريكا 
تبديل شده است. ترامپ بارها از دولت مكزيك خواسته 

مانع از عبور اين مهاجران در مرز امريكا شود.
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 تور اروپايي »ترزا مي«
 براي نجات توافق  برگزيت

گروه جهان| نخست وزير بريتانيا به دنبال تعويق 
راي گيري پارلماني براي توافق برگزيت، سه شنبه 
تور اروپايي خود را براي نجات اين توافق  آغاز كرد. 
با روشن ش��دن موضع نمايندگان پارلمان بريتانيا 
مبني بر وجود اختلاف بر س��ر ايجاد »مرز سخت« 
ميان ايرلند شمالي و جنوبي و در نتيجه عدم حمايت 
نمايندگان از توافق  برگزيت، ترزا مي اعلام كرد كه 
راي گيري درباره اي��ن توافق نامه به تعويق خواهد 
افتاد. نخس��ت وزير بريتانيا قص��د دارد در ديدار با 
رهبران برخي از كش��ورهاي اتحاديه اروپا از جمله 
آلمان و هلند، حمايت آنان را ب��راي اعمال برخي 
تغييرات در توافق  برگزيت جلب كند. بس��ياري از 
نمايندگان محافظه كار پارلمان بريتانيا ابراز نگراني 
ك��رده بودند كه ايجاد »مرز س��خت« ميان ايرلند 
شمالي و جنوبي احتمال دارد منجر به باقي  ماندن 
بريتانيا در نظام گمركي مشترك با اتحاديه اروپا شود. 
بدين ترتيب، بريتانيا كه قصد داشت بطور مستقل با 
كشورها روابط تجاري داشته باشد، خود را در ميان 
توافق هاي داد و ستدي خواهد يافت كه اتحاديه اروپا 
به آن راي داده است و بريتانيا در آن نقشي نداشته 
است. به گزارش يورونيوز، ترزا مي  سه شنبه با آنگلا 
مركل صدراعظم آلمان، و مارك روته نخست وزير 
هلند، ديدار كرد. ترزا مي در حالي با ژان كلود يونكر 
رييس كميسيون اروپا و دونالد تاسك رييس شوراي 
اروپا، هم ديدار كرده كه هر دو نفر آنها اعلام كرده اند 
اتحاديه  اروپ��ا به هيچ  عنوان درباره مفاد توافق نامه 
برگزيت كه كشورهاي عضو به آن راي داده اند، دوباره 

مذاكره نخواهند كرد. 
تحليلگران س��ناريوهاي مختلفي را ب��راي آينده 
برگزيت پيش بيني كرده اند؛ از خروج بريتانيا بدون 
توافق گرفته تا برگزاري دوباره همه پرس��ي. در هر 
صورت برگزيت بر آينده پنجمين اقتصاد دنيا نتايج 
 غيرقابل بازگشتي خواهد گذاشت. تصميم دولت 
ترزا مي  به تعويق مذاكره و راي گيري كه مقدمات آن 
از هفته پيش فراهم شده بود با انتقاد و و ناخرسندي 
احزاب مخالف مواجه شد. راسل مويل نماينده حزب 
كارگر، پس از اين حركت از صحن پارلمان براي مدت 
يك روز اخراج ش��د. او در توضيح به گاردين گفته: 
»حركت نمادين خروج گرز به معني اين است كه 
پارلمان اراده خود در اداره امور را از دست داده است. 
احس��اس مي كنم پارلمان حق اداره مستقل امور 

كشور را واگذار كرده است.«

 آغاز احداث پايگاه تركيه 
در درياي سياه 

وزارت دفاع تركيه گفته ساخت يك پايگاه دريايي را 
درياي سياه در نزديكي شهر ترابزون در شمال شرقي 
اين كشور آغاز كرده است. به گزارش اسپوتنيك، اين 
پايگاه دريايي در حال ساخت نهمين پايگاه دريايي 
تركيه خواهد بود. قرار است در اين پايگاه ۴۰۰ نظامي 
و ۲۰۰ غيرنظامي مشغول به كار شوند. تركيه هشت 
پايگاه دريايي دارد كه عبارتند از دو پايگاه مرس��ين 
و اس��كندرون در درياي مديترانه، دو پايگاه دريايي 
آكزاس و فوجا در درياي اژه، پايگاه دريايي گولجوك 
در درياي مرمره، پايگاه دريايي ارگلي در درياي سياه، 

دو پايگاه دريايي در استانبول و چاناك قله.

4كشته در حمله به نيروهاي 
امنيتي در كابل

وزارت كشور افغانس��تان اعلام كرده كه چهار نفر 
از نيروهاي امنيتي اين كش��ور در پي انفجاري در 
منطقه بالا چنار ولسوالي پغمان ولايت كابل، جان 
باختند. طبق اعلام اين وزارتخانه، حمله سه شنبه به 
خودروي حامل نيروهاي امنيت ملي حمله انتحاري 
صورت گرفته كه علاوه بر چهار كشته آن، شش نفر 
هم مجروح شدند. مهاجم با استفاده از خودروي پر 
از مواد انفجاري، كاروان نظاميان افغان را هدف قرار 
داد. طالبان در صفحه توييتر منسوب به اين گروه 

مسووليت اين حمله را پذيرفته است.

 مجلس نمايندگان روابط 
با رياض را بررسي مي كند

يك روزنامه امريكايي به نقل از مدير ارتباطات اعضاي 
دموكرات كميت��ه امور خارجي مجلس نمايندگان 
امريكا نوش��ت كه به زودي جلسات استماعي براي 
بازنگري اساسي در سياست هاي كاخ سفيد در قبال 
رياض برگزار مي شود. به گزارش فارس، با افزايش ابعاد 
پرونده قتل روزنامه نگار منتقد سعودي در كنسولگري 
عربستان در استانبول مجلس نمايندگان امريكا قصد 
دارد روابط واشنگتن با رياض را مورد بازنگري اساسي 
قرار دهد. ارتباطات تجاري جرد كوشنر داماد ترامپ با 

رياض هم بررسي خواهد شد. 

نگراني يونيسف از وضعيت 
كودكان عراقي 

بيش از 1۵۰ هزار ك��ودك در عراق از امكانات لازم 
براي مواجهه با فصل س��رما محرومند. به گزارش 
يونايتدپرس، صندوق كودكان ملل متحد )يونيسف( 
اع��لام ك��رده، فصل زمس��تان در عراق س��خت و 
طاقت فرساس��ت. بارش باران و ب��رف و دماي زير 
صفر در بخش هاي ش��مالي اين كش��ور زندگي را 
براي ساكنان آن مشكل مي كند. همچنين تامين 
سوخت وسايل گرمايشي و لباس  زمستاني براي گرم 
نگه داشتن كودكان غيرممكن است. وقوع سيلاب 
فاجعه بار هم باعث شده فصل زمستان پيش رو براي 
ك��ودكان آواره كه در برابر بيماري هاي تنفس��ي و 
سرمازدگي آسيب پذير هستند، طاقت فرساتر باشد.
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عكسروز

چهرهروز

بليت تئاتر گران است
عباس صالحی،  وزير فرهنگ و ارش��اد اسلامي روز گذش��ته در واكنش به قيمت هاي بالاي بليت تئاتر كه در چند ماه اخير سر و 
صداي بسياري به راه انداخته است،  با بيان اينكه بليت تئاتر گران است گفت:   مسئله ما قيمت گذاری در دولت است يعنی اين که 
يا دولت ها قيمت گذار باشند که اين نگاه ممکن است در کوتاه مدت جواب دهد اما پس از مدتی نمی شود اين نظام کنترل دولتی 

در قيمت گذاری را پايدار نگه داشت.
 به همين دليل آنچه بايد اتفاق بيفتد آن اس��ت که يک همکاری مشترک ميان دولت و صنف به وجود آيد. قبول داريم بازار هنر 

يک بازار تعاملی و آزاد است اما بايد به مصرف کننده  عمومی هم توجه کنيم.

بازارهنر

طنينعاشقانههايناصرچشمآذردربرجميلادميپيچد

»مرگكاريز«بهنيجريهرسيد

»ردپا«جايزه»لامپا«راگرفت

هفتهفيلم»كن«درآرژانتينآغازشد

كنسرت »عاشقانه هاي ناصر چشم آذر« 
ب��ا خوانندگي حميد حام��ي و مهدي 
يغمايي و رهبري آرمين قيطاس��ي در 

برج ميلاد برگزار مي شود.
رسول ترابي تهيه كننده درباره برگزاري 
كنسرت »عاشقانه هاي ناصر چشم آذر« 
توضيح داد: كنسرت بزرگ »نوستالژي 
عاش��قانه هاي ناصر چشم آذر« روز اول 

دي به همراه اركس��تر ب��زرگ ٥٠ نفري به رهبري 
آرمين قيطاس��ي و ب��ا خوانندگي حمي��د حامي و 
مهدي يغماي��ي و يك گروه مطرح موس��يقي كه 
نامش متعاقبا اعلام مي شود، برگزار خواهد شد. به 
هر صورت موسسه »آواي دوران« به مديريت خانم 
كاوياني به عنوان همراه و تهيه كنندگي هميشگي 
كنسرت هاي استاد ناصر چشم آذر، تصميم داشت 
تا اين برنامه را در ارديبهش��ت ماه برگزار كند. وي 
ادامه داد: متاسفانه حين اين برنامه ريزي ها با ضايعه 
درگذشت استاد مواجه شديم ولي از همان زمان با 
مذاكره با عواملي كه خود استاد چشم آذر تصميم به 
همكاري با آنها را داشت، انجام كنسرت را در قالب 

بزرگداشت استاد، برنامه ريزي كرديم و 
فقط به دليل نداشتن استاد در كنارمان، 
تصميم ب��ه تقويت گ��روه نوازندگان و 
رهبر اركستر گرفتيم كه بر اين اساس 
آرمين قيطاسي به عنوان رهبر اركستر 
انتخاب شد. خوشبختانه در اين زمينه 
مجموعه برج ميلاد و مديريت مجموعه 
سالن همايش ها هم حمايت و همكاري 
را با مجموعه ما براي برگ��زاري هر چه بهتر برنامه 
داشته اند كه لازم است در اينجا از آنها قدرداني كنم.

اين تهيه كننده درباره قطعات در نظر گرفته ش��ده 
كنس��رت نيز گفت: تمامي س��عي گروه نوازندگان 
و اركس��تر بوده كه تمامي قطعات مد نظر اس��تاد 
چشم آذر كه برايشان برنامه ريزي كرده بود، با همان 
كيفيت مد نظر اجرا شوند. اين آثار تمامي قطعات 
آثاري چون »باران عش��ق« تا موس��يقي فيلم ها و 
قطعات پاپي كه جزو جاودانه هاي موس��يقي ايران 
است را ش��امل مي شود. كنس��رت »عاشقانه هاي 
ناصرچشم آذر« س��اعت 21:30 روز شنبه اول دي 

ماه به روي صحنه مي رود.

مستند »مرگ كاريز« ساخته عباس 
حي��دري به جش��نواره فيل��م كوتاه 

نيجريه راه يافت.
اين جش��نواره از 2۷ تا 2۹ دس��امبر 
س��ال 201۸ برابر با ۶ ت��ا ۸ دي ماه 
در لگ��وش نيجريه برگزار مي ش��ود. 
جش��نواره فيل��م كوت��اه نيجري��ه، 
فيلم هاي كوتاهي از سراس��ر جهان 

را مي پذيرد.
اين رويداد جوايزي همچون بهترين فيلم كوتاه 
روايت، بهترين فيلم كوت��اه دراماتيك، بهترين 

فيل��م كوتاه متح��رك، بهترين فيلم 
مستند كوتاه، بهترين بازيگر و بازيگر 

نقش مكمل و... را اهدا مي كند.
مس��تند »مرگ كاريز« ب��ا موضوع 
خشك ش��دن قنات روس��تاي نوده 
گناباد و خشكسالي اين منطقه توليد 
شده است و عوامل اين فيلم عبارتند از 
نويسنده و كارگردان: عباس حيدري، 
مشاور كارگردان: محمد برادران، تصويربرداري و 
تدوين: علي اكبر اسماعيلي، تهيه كننده: انجمن 

سينماي جوانان ايران دفتر گناباد.

مس��تند ردپ��ا ب��ه تهيه كنندگي و 
كارگرداني احس��ان معصوم تنديس 
و ديپلم افتخار جش��نواره بين المللي 

فيلم لامپا را دريافت كرد.
اين جش��نواره كه مصادف با جش��ن 
بزرگداش��ت روز بين المللي توس��عه 
اجتماعي و اقتصادي در مقر سازمان 
ملل در شهر ژنو سوييس برگزار شد 

در بخش توصيه هاي اجتماعي تنديس و ديپلم 
افتخار خود را به مس��تند ردپا به تهيه كنندگي و 

كارگرداني احسان معصوم اهدا كرد.

احس��ان معص��وم دانش آموخت��ه 
كارگرداني س��ينما و عضو پيوس��ته 
انجمن كارگردانان سينماي مستند 

ايران است. 
او پي��ش از اي��ن موفق ب��ه دريافت 
جوايزي همچون تنديس جش��نواره 
بين المللي س��ينما حقيقت، تنديس 
جش��نواره بين الملل��ي فيل��م كوتاه 
تهران، ديپلم افتخار جشنواره شپارتون استراليا، 
ديپلم افتخار جش��نواره مولودي��اي اوكراين و... 

شده است.

هفته فيلم كن كه با نمايش شش فيلم از 
برترين آثار دوره اخير اين رويداد سينمايي 
همراه خواهد بود، در شهر بوينوس آيرس 
پايتخ��ت آرژانتي��ن آغاز به كار ك��رد. در 
اين رويداد س��ينمايي ك��ه از تاريخ 10 تا 
1۶ دس��امبر )1۹ ت��ا 2۵ آذر( با همكاري 
  » Ventana Sur« جشنواره فيلم كن و
به عنوان بازار سينمايي پيشتاز در امريكاي 

جنوبي برگزار مي ش��ود و ميزبان نمايش پنج فيلم از 
بخش هاي اصلي جشنواره كن 201۸ و يك فيلم از بخش 
»دوهفته كارگردانان« كن خواهد ب��ود. فيلم »دزدان 
فروشگاه« برنده نخل طلاي كن به كارگرداني »هيروكازو 
كورئيدا« يكي از فيلم هايي است كه در هفته فيلم كن 
در بوينوس آيرس به روي پرده مي رود. اين فيلم كه در 
جوايز اسكار 201۹ نماينده ژاپن در شاخه بهترين فيلم 
غيرانگليسي نيز انتخاب شده است، درباره خانواده اي 
اس��ت كه به اعمال بزهكاران��ه خُ��رد مي پردازند و به 

موضوع فقر در ژاپن اشاره دارد.  فيلم لبناني 
»كفرناحوم« ساخته »نادين لبكي« برنده 
جايزه هيات داوران كن، »داگمن« ساخته 
»متئو گارونه« نماينده سينماي ايتاليا در 
اسكار 201۹ و برنده جايزه بهترين بازيگر 
مرد كن، »مرز« برنده جايزه بهترين فيلم 
بخش نوعي نگاه كن ب��ه كارگرداني علي 
عباسي كارگردان ايراني- سوئدي و »اوج« 
از »گاپسر نوئه« كارگردان دانماركي حاضر در بخش دو 
هفته كارگردانان كن 201۸، فيلم هاي ديگري هستند 
كه در هفته فيلم كن در آرژانتين به نمايش گذاش��ته 
مي شود.  »تيم راث« بازيگر امريكايي-انگليسي نيز به 
عنوان ميهمان افتخاري اين رويداد حاضر خواهد بود و 
قرار است يك مستركلاس با حضور »تيري فرمو« دبير 
جش��نواره كن برگزار كند و فيلم »سگ هاي انباري« 
ساخته »تارانتينو« با بازي »تيم راث« كه در سال 1۹۹2 

نامزد نخل طلا بود نيز به نمايش گذاشته مي شود.

تاريخنگاري

پایان سلطنت قاجار 
12دس��امبر س��ال 1۹2۵ مي��لادی )1304 هج��ري 
خورش��يدی و در آن سال مصادف با 22 آذرماه( مجلس 
موسسان که انتخاب اعضای آن پانزدهم آذر تکميل شده 
بود، طی پنج جلسه در هفت روز، چهار اصل از اصول متمم 
قانون اساسی مصوب سال 1۹0۶ را اصلاح کرد که برپايه 
آن، حکومت قاجارها پايان يافت و س��لطنت به دودمان 
پهلوی منتقل شد و 2 روز بعد، 23 آذر رضا خان پهلوی در 
مجلس شورا حاضر شد و سوگند وفاداری به قانون اساسی 
ياد کرد و رضا شاه شد. او روز بعد )2۵ آذر( بر تخت سلطنت 
نشست و نزديک به 1۶ سال پادشاهی کرد.  اندکی پس از 
کودتای 12۹۹ و قدرت گرفتن سردار سپه، احمدشاه به 
اروپا رفت. پس از خروج احمدشاه از ايران عوامل رضاخان، 
انديشه الغای سلطنت و رئيس جمهور شدن سردار سپه 
را پيش آوردند که با مخالفت و مقاومت ش��ديد برخی از 
سياسيون، روحانيان و مردم، طرح جمهوری با شکست 
روبرو شد. پس از اعلام وفاداری سردار سپه به احمدشاه، 
او به ايران بازگش��ت اما بار ديگر پس از نخس��ت وزيری 
سردار سپه به اروپا رفت. سرانجام سيدمحمد تدين نايب 
رئيس مجلس پنجم ش��ورای ملی در روز ۹ آبان 1304 
خورشيدی، لايحه ای را به مجلس ارائه نمود که با تصويب 
آن توسط نمايندگان مجلس، احمد شاه از سلطنت خلع 
شد و حکومت موقت »در حدود قانون اساسی و قوانين 

موضوعه مملکتی به رضاخان پهلوی« س��پرده ش��د و 
»تعيين تکليف حکومت قطعی« به مجلس مؤسسان 
واگذار شد. سپس با تشکيل مجلس مؤسسان ی که سردار 
سپه ترتيب داده بود با از قدرت برکنار کردن آخرين »شاه« 
دودمان قاجار شاهنشاهی قاجاريان را به پايان رساند. در 
21 آذر 1304، سلطنت ايران به »رضا شاه پهلوی« واگذار 
و مراسم تاجگذاری رضاشاه در 4 ارديبهشت 130۵ انجام 

شد.  براساس اسناد تاريخي پس از کودتاي سوم اسفند 
12۹۹ هجري شمس��ي توس��ط رضاخان سردار سپه، 
احمدش��اه به گمان اينکه رضاخان، سلطنت او را حفظ 
خواهد ک��رد، از او حمايت و او را تاييد نمود. رضاخان هم 
که در ظاهر، مطيع اوامر احمدشاه بود، پس از کودتا، به 
طور مخفيانه و سپس علني، موجبات برکناري شاه قاجار 

از فرماندهي کل قوا و سلطنت را فراهم آورد. 

ايستگاه

تمدن سياه پوستان جهان 
موزه دار شد 

»ژوليت بينوش« ریيس هيات 
داوران جشنواره برلين شد 

م��وزه اختصاصي تمدن  
سياه پوس��تان سراس��ر 
جهان، در كشور سنگال 
گشايش يافت. كارشناسان 
ضمن استقبال از گشايش 
اين موزه، اين اقدام را گامي 
مهم در جهت دستيابي به 
آثار باس��تاني كشورهاي 

آفريقايي دانس��ته اند كه در دوره استعماري چپاول 
شده اس��ت. موزه تمدن سياه پوستان، ساختماني 
مدور به مس��احت 4۵ هزار و ۷20 مترمكعب است. 
چين حامي اصلي طرح گشايش اين موزه بوده و 34 
ميليون دلار براي آن بودجه اختصاص داده اس��ت. 
چين كه اشتهايي سيري ناپذير به منابع طبيعي آفريقا 
دارد، ميلياردها دلار در اين قاره سرمايه گذاري كرده 
است، با اين حال مسوولان موزه تمدن سياه پوستان 
مي گويند عمليات در اين موزه بطور مستقل مديريت 
خواهد شد. عمليات ساخت اين موزه هنوز تكميل 
نش��ده و فضايي براي حدود 1۸ هزار آثار هنري در 
آن در نظر گرفته ش��ده است. حال بيش از هر زمان 
ديگري به نظر مي رسد كه فضاهاي خالي موزه ممكن 
اس��ت روزي با آثار هنري آفريقايي كه در موزه هاي 
اروپايي نگهداري مي ش��ود، پر شود. سنگال يكي از 
اولين كشورهايي بوده كه درخواست بازگرداندن آثار 
غارت شده اش را مطرح كرده است. با اين حال، اين 
كشور تنها كشور آفريقايي نيست كه به تازگي موزه 
هنري جديدي را راه ان��دازي كرده؛ بطوري كه يك 
موسسه بزرگ در نيجريه نيز در حال احداث است. 
به گفته محققان، گش��ايش اين موزه ها بر مباحثي 
مبني بر اينكه كشورهاي آفريقايي از زيرساخت هاي 
لازم براي مراقبت از آثار باستاني برخوردار نيستند، 
خط بطلان مي كشد. حجم بالايي از ميراث فرهنگي 
كشورهاي آفريقايي در دوره استعماري به يغما رفته 
است. موزه هاي بسياري در سراسر جهان شامل موزه 
بريتانيا، موزه هاي دولتي برلين، موزه هاي ملي فرانسه 
و موزه هنر متروپوليتن نيويورك، آثار باستاني زيادي 
را در پستوهاي خود پنهان كرده اند. نگهداري تعداد 
زيادي جمجمه، اسكلت، قطعات استخواني و سرهاي 
محافظت شده بوميان در موسسات غربي، حاصل 
تركتازي غربيان در دوره استعماري بوده است. با اين 
حال، كشورهاي استعمار شده اكنون بطور روزافزوني 
خواس��تار بازگرداندن آثار هنري و باستاني چپاول 

شده شان هستند.

»ژوليت بينوش« بازيگر 
سرش��ناس فرانس��وي 
به عنوان ريي��س هيات 
داوران بخ��ش رقابت��ي 
شصت ونهمين جشنواره 
بين المللي فيلم برلين در 

سال 201۹ انتخاب شد.
»ژوليت بينوش« بازيگر 

برنده اسكار فرانسوي براي بازي در فيلم هايي چون 
»س��بكي تحمل ناپذير هستي« و »ش��كلات« به 
شهرت بين المللي رسيد و براي بازي در فيلم »بيمار 
انگليسي« ساخته »آنتوني مينگلا« برنده جايزه اسكار 
و خرس نقره اي بهترين بازيگر زن جش��نواره برلين 
شد. »بينوش« كه در فيلم »كپي برابر اصل« ساخته 
عباس كيارس��تمي نيز بازي كرده، پيش از اين با دو 
فيلم »شب جوان است« )1۹۸۷( و »عشاق روي پل« 
)1۹۹2( در برليناله حاضر بوده است. »ديتر كاسليك« 
دبير جشنواره برلين نيز گفت:  برلين رابطه ديرينه اي با 
»ژوليت بينوش« دارد و بسيار خوشحالم كه وي در اين 
جايگاه متمايز به جشنواره بازمي گردد. شصت ونهمين 
جشنواره فيلم برلين از تاريخ ۷ تا 1۷ فوريه 201۹ )1۸ 

تا 2۸ بهمن( در آلمان برگزار مي شود. 

میراثنامه

ليست مزایده خانه هاي تاریخي به »خانه معمار« رسيد
قرعه مزايده هاي كميت��ه امداد امام خميني)ره( به 
خانه معمارِ محله چهارصد دستگاه تهران رسيد. روز 
گذشته آگهي مزايده اين خانه كه از املاك كميته 
امداد امام خميني)ره( اس��ت در صفحه 1۷ روزنامه 
»همشهري« در رديف 2۶ و ليست ساختماني با نام 
»مسكوني، تجاري و قديمي ساز« منتشر شد. خانه اي 
كه معماري آن را » علي اكب��ر صادق« طراح محله 
چهارصد دستگاه در پيروزي و همكار در پروژه هايي 
مانند ساخت آرامگاه سعدي، شعبه مركزي ساختمان 
بانك مسكن در خيابان فردوسي و ساختمان الحاقي 
ش��ركت ارتباطات زير س��اخت در ابتداي خيابان 
ناصرخسرو بر عهده داشته است. حتي گفته مي شود 
بيش��تر كارهاي او با همكاري مهن��دس فروغي و با 

كاربري ساختمان هاي دولتي بوده است.
س��جاد عس��گري، دبير كميته پيگيري خانه هاي 
تاريخي تهران درباره اين خانه گفت: »خانه خيابان 
»صادق« تنها كار باقي مانده ويلايي صادق به متراژ 
دوهزار و 224 متر اس��ت كه به قيمت 1۶ ميليارد و 
1۵ ميليون تومان به مزايده گذاشته شده، اين خانه 
در خيابان فردوس��ي، خيابان صادق، پلاك هاي ۸ و 

10 قرار دارد.

وي به نمونه هاي به مزايده گذاشته شده توسط اين 
كميته اشاره مي كند و مي گويد: در دوره هاي گذشته 
كميته امداد، ويلاي »پناهي« اثر »رولاند مارس��ل 
دوبرول« را در خيابان انقلاب به مزايده گذاشته بود 
و خانه »ملكه توران« در خيابان »پسيان« نيز توسط 

اين كميته تخريب شد.
علاوه بر ثبت ملي محله چهارصد دس��تگاه كه 1۶ 
اسفند 13۸4 به شماره 14۸31 در فهرست آثار ملي 
به ثبت رس��يده، بعد از مدتي تعدادي از نمونه هاي 
تاريخ��ي اين محله ثبت ش��ده، تخريب ش��ده اند، 
كارشناسان ميراث فرهنگي تهران از ثبت جداگانه 

اين خانه نيز خبر مي دهند.

نكته جالب توجه در توضيحات اين اثر تاريخي براي 
مزايده، به نظر مي رسد براي نخستين بار است كه »به 
مراجعه به ميراث فرهنگي براي هر نوع اقدامي براي 

اين خانه« اشاره شده است.
در بخش توضيحات ليست مزايده درباره اين خانه 
تاريخي آمده است؛ »شش��دانگ عرصه و اعيان دو 
باب خانه مسكوني قديم ساخت، متصل بهم مشتمل 
بر پنج جلد س��ند مالكيت كه طبق نظريه اداره كل 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري تهران، 
داراي ارزش معم��اري، تاريخ و فرهنگي اس��ت، هر 
گون��ه اقدام منوط به هماهنگ��ي با ميراث فرهنگي 
است. ملك مذكور براس��اس طرح تفضيلي جديد 
شهر تهران در پهنه s 122 )گستره ها و مراكز تجاري، 
اداري و خدماتي( كليه امور مربوط به ميراث فرهنگي 
و شهرداري بر عهده خريدار بوده و با وضع موجود و با 
جميع جهات، ارزيابي و جهت فروش مدنظر است.«

كميته ام��داد امام خمين��ي)ره( در حالي اين خانه 
تاريخي را به مزايده گذاشته است كه پيش از اين در 
سال هاي گذش��ته ويلاي پناهي اثر “رولاند مارسل 
دوبرول “ را در خيابان انقلاب به مزايده گذاشته بود 
و خانه ملكه توران را در خيابان پسيان تخريب كرد. 

نگاهيبهتوزيعثروتدركشورهاييكهبيشتريننابرابرياقتصاديرادارند

گروهگوناگون|
 توزيع ثروت در كشورها، از مسائلي است 
كه علاوه بر آسيب هاي اقتصادي، بر ساز 
و كارهاي سياسي نيز تاثير مي گذارد. در 
سال هاي اخير به دليل بحران هاي مالي اي كه گريبانگير 
اكثر كشورها شده است، نابرابري اقتصادي باز هم مورد 
توجه بحث ه��اي اقتصادي، سياس��ي و اجتماعي قرار 

گرفته است. 
توزيع ثروت در كش��ورها متفاوت اس��ت. بس��ياري از 
گزارش ها، حاكي از آن اس��ت كه نابرابري توزيع ثروت 
در كشورهاي در حال رشد نسبت به كشورهاي توسعه 

يافته بيشتر است. 
در آخرين گزارش به دس��ت آمده كش��ورهايي معرفي 
شده اند كه بيشترين نابرابري اقتصادي را دارند. در اين آمار 
جهاني نشان داده شده كه يك درصد اول افراد ثروتمند، 
چند درصد از ثروت كش��ورهاي خود را در اختيار دارند. 
طبق آمار جهاني بيشترين نابرابري اقتصادي در روسيه 
ديده مي ش��ود. طبق اين گزارش، ۷4.۵ درصد از ثروت 
كشور در اختيار يك درصد اول افراد ثروتمند است. اين 
موضوع باعث نگراني هاي زيادي براي شهروندان روسيه 
شده، چرا كه نابرابري مالي، بحران هاي اجتماعي و فساد 
سياسي به دنبال دارد و بافت جامعه را ضعيف خواهد كرد. 
بعد از روسيه، ش��هروندان هندي بيش��ترين نابرابري 
اقتصادي را در كشورشان ش��اهد هستند. هند يكي از 
قدرت هاي بزرگ اقتصادي در جهان شناخته مي شود 
و در سال هاي اخير رشد اقتصادي زيادي داشته است. با 
اين حال جمعيت زيادي در اين كشور زير خط فقر به سر 
مي برند. اين موضوع به دليل نابرابري توزيع ثروت در هند 
است. طبق آخرين گزارش هاي به دست آمده، نزديك به 
۵۸.4 درصد از ثروت اين كشور، در اختيار يك درصد اول 

افراد ثروتمند هند است. 
كشور تازه صنعتي شده تايلند نيز از اين نابرابري اقتصادي 
بي بهره نيس��ت. اقتصاد اين كشور يك اقتصاد نوظهور 
اس��ت. تصاحب ۵۸ درصدي ثروت توس��ط يك درصد 
افراد ثروتمند در اين كشور، تايلند را به سومين كشور در 
بين كشورهايي كه بيشترين نابرابري اقتصادي را دارند، 

تبديل كرده است. 
در سال هاي اخير به دليل كار زياد و فشرده اندونزيايي ها، 
ظرفيت هاي موجود در اين كش��ور به فرصت اقتصادي 
تبديل ش��ده اس��ت. همين موضوع باعث ش��ده تا اين 
كش��ور در عرصه اقتصاد جهاني نيز، جايگاه خوبي را به 
دس��ت بياورد. با اين حال، طبق گزارش هاي به دس��ت 
آمده، نابرابري توزيع اقتصادي در اين كشور باعث شده 

تا 4۹.3 درصد از ثروت اندون��زي در اختيار يك درصد 
اول افراد ثروتمند باش��د. اين موضوع اندونزي را نيز در 
فهرست كش��ورهايي قرار داده كه بيش��ترين نابرابري 

اقتصادي را دارند. 
برزيل، از ديگر كش��ورهايي است كه يكي از قدرت هاي 
اقتصادي جهاني به حساب مي آيد و به عنوان يك اقتصاد 
نوظهور، در حال گس��ترش حضور خ��ود در بازارهاي 
جهاني است. همانطور كه گفته شد، نابرابري اقتصادي در 
كشورهاي در حال رشد نسبت به كشورهاي توسعه يافته، 
بيشتر است. در برزيل نيز با توجه به پيشرفت هايي كه 
در بازار اقتصادي جهاني داشته، نابرابري توزيع ثروت به 
چشم مي خورد. در اين كشور، يك درصد نخست افراد 
ثروتمند، نزديك به 4۷.۹ درصد از ثروت كشور را تصاحب 
كرده اند. بر اين اساس، برزيل، پنجمين كشوري است كه 

شهروندانش از نابرابري اقتصادي رنج مي برند. 
يك درصد اول ثروتمندان چيني، 43.۸ درصد از ثروت 
اين كش��ور را در اختيار دارند. با توجه ب��ه اين درصد از 
نابرابري، انتظارات مردم نيز از دولت چين براي رفع اين 
شكاف افزايش يافته است. دولت چين نيز پذيرفته كه 
تمام ظرفيت خود را براي كاهش نابرابري اقتصادي در 
كش��ورش به كار گيرد. هرچند ك��ه گزارش ها حاكي از 
كاهش نابرابري اقتصادي اين كشور در سال هاي اخير 
است، اما همچنان با توجه به معيارهاي تعيين شده از سوي 
سازمان ملل، چين در بين كشورهايي است كه بيشترين 
نابرابري اقتصادي را دارند. با اينكه در اين كش��ور شعار 
جامعه بدون اختلاف طبقاتي مطرح است اما همچنان 
ثروتمندان اين كشور سهم زيادي از منابع اقتصادي دارند. 

در امري��كا نيز نابراب��ري اقتصادي در جامع��ه، يكي از 
اصلي ترين معضلات اين كش��ور اس��ت. طبق گزارش 
به دست آمده س��همي كه نصيب يك درصد ثروتمند 
نخست اين كشور مي ش��ود، نزديك به 42.1 درصد از 

ثروت امريكاست. 
همانطور كه اشاره شد اين نابرابري تنها مختص كشورهاي 
توسعه يافته و ثروتمند نيست. در آخر ليست كشورهايي 
كه بيش��ترين نابرابري اقتصادي را دارن��د، نام آفريقاي 

جنوبي و مكزيك نيز به چشم مي خورد. 
با توجه به افت و خيزهاي اقتصادي در آفريقا، همچنان 
بيكاري، فقر و معضلات اقتصادي زيادي در كشورهاي 
آفريقايي به چشم مي خورد. به منظور دستيابي به اهداف 
»سند توسعه هزاره« سازمان ملل، تلاش هاي زيادي در 
جهت كاهش نرخ فقر در كش��ورهاي آفريقايي صورت 
گرفته است اما طبق آمار به دست آمده از آفريقاي جنوبي، 
نابرابري اقتصادي زيادي در اين كشور به چشم مي خورد. 
در آفريقاي جنوبي يك درصد اول افراد ثروتمند نزديك 
به 41.۹ درصد از ثروت اين كشور را در اختيار دارند. اين 
تصاحب ثروت توسط يك درصد نخست افراد ثروتمند در 
مكزيك، به 3۸.2 درصد مي رسد. اين ميزان از نابرابري 
اقتصادي در مكزيك، اين كش��ور را در بين كشورهايي 
كه بيشترين نابرابري سياس��ي را دارند در جايگاه دهم 

قرار داده است. 
با تمام عواقبي كه براي نابرابري اقتصادي در نظر گرفته 
ش��ده، ظاهرا اين پديد، اجتناب ناپذير است و ريشه كن 
كردن آن نيازمند تغيير و اصلاح زيرساخت هاي سياسي 

و اقتصادي كشورهاست. 

نابرابري اقتصادي روسيه را سردتر مي كند 

آمارنامه
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